
 
 
 
 
 
 
 
 
 

پانزدهم تیر 1400



°۴۰تهران

تغ�رقیمتعنوان

530 (%0.78)68,510درهم امارات

200 (%0.69)29,000لير ترکيه

300 (%0.77)39,100يوان چين

1,500 (%0.74)205,350دلار کانادا

1,800 (%0.65)277,600فرانک سوئيس

130 (%3.88)3,480افغاني

15 (%0.38)3,920روبل روسيه

2,800 (%1.47)193,500دلار استراليا

1,810 (%0.72)251,530دلار

80 (%0.03)295,750يورو

2,620 (%0.75)352,950پوند انگليس

 
سه شنبه ۱۵ تیر ۱۴۰۰
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بیست و پنجم ذیقعده ۱۴۴۲

مناسبت ها

۱۲ تیر شلیک به پرواز 655 ایران ایر توسط ناو وینسنس
۱۳ تیر تیر روز،جشن تیرگان

۱۴ تیر روز قلم
۱۵ تیر جشن خام خواری

اوقات شرعی به افق تهران
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تغ�رقیمتعنوان

1,380,000 (%1.3)107,190,000سکه امامي

500,000 (%0.48)105,520,000سکه بهار آزادي

1,000,000 (%1.77)57,500,000نيم سکه

350,000 (%0.95)37,350,000ربع سکه

100,000 (%0.44)22,600,000سکه گرمي



 

1- پاسخ به مهم ترین پرسش هاي بازنشستگان کشوري/ سرانجام همسان سازي حقوق بازنشستگان در سال 1400 - فرتاك نیوز

2- محمود صادقی به رئیسی نامه نوشت - سلام نو

3- افزایش آمار کودك همسري براي دریافت وام ازدواج / تندگویان خبر داد - رکنا

4- بهبود معیشت مردم اولویت اصلی بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی است - آنا

5- تولید 400 محصول در 16 مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان - آنا

6- اخبار خراسان جنوبی/ - روزنامه بیرجند امروز

7- نسل چهارم بازاریابی - بانکداري الکترونیک

8- گزارشی از بررسی مشکلات معادن خراسان رضوي توسط بنیاد ملی کرامت - تابناك

9- نخستین جایزه فناوري «مرحوم دکتر مهدي برنجکوب در صنعت افتا» برگزار می شود - ایسنا

10- کشاورزي مدرن با کودهاي شیمی کاران سبز طوبی - روزنامه جام جم

11- کارآفرینان گردشگري و صنایع دستی فراخوانده شدند - ایسنا

12- اشتغال زایی براي بانوان سرپرست خانوار در فروشگاه صنایع دستی دست آفرین منطقه 14 - پانا

13- نگرانی کارگران معترض از جذب نیروي انسانی جدید در پارس جنوبی/ پتروشیمی پارس: هیچ اخراجی صورت نمی گیرد
- ایلنا

14- تغییري در طرح هاي پتروشیمی ایجاد نمی شود/درآمد 10 میلیارد دلاري از محل اجراي طرح هاي جهش سوم پتروشیمی
- انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی

15- مشکلات فعلی در بحث مدیریت کرونا بیشتر ناشی از سازوکار است و نه افراد/طی 2-3 ماه آینده حجم زیادي از مشکلات

حوزه واکسن می تواند حل شود - ایلنا

16- از مردم به خاطر قطعی برق عذرخواهی می کنم - اکو نیوز

17- امسال 540 کارت موقت اشتغال براي اتباع خارجی ساکن گلستان صادر شد - ایرنا

18- شکسته شد ن رکورد تولید د ر شرکت پشم شیشه ایران پس از نیم قرن فعالیت - روزنامه خبر جنوب

19- صندوق کارآفرینی امید ایلام 910 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرد - ایرنا

20- مدیرعامل نیروگاه هاي حرارتی در طبس: براي قطع برق از مردم عذرخواهی می کنیم - تسنیم

21- واکنش وزارت صمت به شایعه معدن فروشی - آریا نیوز

22- استخراج رمزارزها دلیل اصلی خاموشی ها نیست/ خاموشی ها از قبل قابل پیش بینی بود - عصر بانک

23- > تفاهم همکاري میان گروه تلویزیونی شاهد و مرکز صدا و سیماي کیش - حیات

24- راه اندازي پیشخوان مشاوره مرکز نوآوري در دانشگاه شیراز - روزنامه شیراز نوین

25- نیازسنجی؛ پیش شرط تولید در حوزه صنایع دستی - ایسنا

26- همت مردم براي احیاي ''نگین سبز'' بجنورد/ طرح کرامت که مانع تغییر کاربري زمین هاي باغی شد / آرامستانی که منبع

درآمد می شود - اترك نیوز

27- راهیابی دانشجویان علوم پزشکی کردستان به دومین مرحله المپیاد علمی - باشگاه خبرنگاران جوان



28- حمایت جهاد دانشگاهی از کسب و کارهاي خانگی زنان - ایسنا

29- مرکز رشد دانشگاه خلیج فارس به عنوان مرکز مشترك با پارك فناوري فعالیت می کند - ایسنا

30- توسعه کسب و کارهاي صنعت ساختمان نیازمند بیزینس کوچینگ - برنا نیوز

31- صندوق کارآفرینی امید 910 میلیارد ریال اعتبار در ایلام پرداخت کرد - ایرنا

32- خبري خوش براي خریداران طلا - صبحانه آنلاین

33- افتتاح 14 طرح منطقه آزاد انزلی در ارتباط تصویري با رییس جمهور - گیلان پیشرو

34- 70درصد موانع صنعت قطعه سازي مربوط به تحریم هاي داخلی است - ماشین نیوز

35- روحانی:امروز درباره خاموشی ها تصمیم می گیریم - صبحانه آنلاین

36- اجراي 200 طرح اشتغالزایی در سلماس و چایپاره - خبرگزاري صدا و سیما

37- روحانی:از مردم عذرخواهی می کنم/ امروز درباره خاموشی ها تصمیم می گیریم - خبر آنلاین

38- شایعات مشکوك معدن فروشی از کجا نشأت می گیرد: از توهم تا واقعیت - ایمیدرو

39- واحدهاي صنعتی منطقه آزاد ماکو 300 درصد رشد یافته است - ایرنا

40- تزریق بیش از3 هزار میلیارد تومان سرمایه براي توسعه زیربنایی مناطق آزاد - ایرنا

41- سرمایه گذاري صندوق کارآفرینی امیددر طرح هاي اشتغالزایی مرز مهران - خبرگزاري صدا و سیما

42- دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم - ایلنا

43- ثبت نام چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر از طریق سایت بانک رفاه کارگران - شبکه روابط عمومی

44- مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور: صندوق امید در طرح هاي اشتغالزاي مرز مهران سرمایه گذاري می کند - آریا
نیوز

45- هدف استرالیا از نصب مبلمان هوشمند در خیابان ها چیست؟ - ایمنا

46- رشد هزار برابري شرکت هاي دانش بنیان هیات علمی در دانشگاه آزاد - خبرنامه دانشجویان ایران

47- درخواست 181 دفتر بسیج دانشجویی از رییسی براي حل مشکلات دانشگاه فنی و حرفه اي - خبرنامه دانشجویان ایران

48- 30 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی پرداخت شد - صندوق کارآفرینی امید

49- سفر مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید به استان ایلام - صندوق کارآفرینی امید

50- وضعیت صندوق هاي خرد محلی روستاهاي شهرستان کوثر در محل فرماندهی ناحیه سپاه کوثر بررسی شد. - صندوق
کارآفرینی امید

51- با حضور مدیر صندوق استان اردبیل و فرمانده بسیج سازندگی سپاه استان وضعیت ایجاد صندوق هاي خرد محلی در ناحیه

سپاه شهرستان خلخال بررسی شد. - صندوق کارآفرینی امید

52- اهتمام صندوق کارآفرینی امید براي رونق کسب و کار در مناطق مختلف کشور - ایسنا

53- اولین رویداد استارتاپی نوآوري در «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن» برگزار می شود - شبستان

54- کارگاه تولید و فرآوري گیاهان دارویی دره شهر با اشتغالزایی 50نفر افتتاح شد - تابناك

55- متقاضیان دریافت تسهیلات کم بهره به این ساماته بروند - تابناك

56- حجت الاسلام دادگر: اجازه تضعیف یا تعلیق دانشگاه فرهنگیان را نمی دهیم - دانشجو

57- قاچاق لوازم خانگی از طریق تجارت مرزي است - شبکه خبر

58- (بدون تیتر) - روزنامه خبر شمال



59- افتتاح شرکت کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا در دره شهر با اعتبار 80 میلیارد ریال - کرد پرس

60- پروژه هاي توسعه اي چابهار با دستور رئیس جمهور افتتاح شد - تسنیم

61- قطع برق خارج از برنامه مردم ایلام را کلافه کرد - تسنیم

62- قاچاق لوازم خانگی یک میلیارد دلار و از طریق تجارت مرزي است - خبر فوري

63- بابت قطعی برق از مردم عذرخواهی می کنم/ وزارت نیرو مقصر نیست/ مناطق آزاد دور ایران را گرفته است - مشرق

64- سهم زنان از مناصب مدیریتی در کشور - همشهري

65- افزایش آمار ازدواج دختران زیر 13 سال به خاطر وام ازدواج - همشهري

66- ازدواج دختران زیر 13 سال به خاطر وام ازدواج - روزنامه رویداد امروز

67- ایجاد 22 هزار شغل با تسهیلات صندوق کارآفرینی امید در کرمانشاه - روزنامه سپهر غرب

68- راه اندازي قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن ناجا/"شبکه توسعه اجتماعی رسالت"؛ الگویی برگرفته از روحیات جهادي

و بر پایه اقتصاد مقاومتی - شبستان

69- آغاز فعالیت هاي اوقات فراغت در کانون هاي مساجد خوزستان - شبستان

70- افتتاح بزرگترین طرح مشارکتی حوزه اشتغالزایی روستایی در کشور - شبستان

71- گزارش تصویري// افتتاح طرح فرآوري گیاهان دارویی به عنوان بزرگترین طرح مشارکتی کشور در ایلام - شبستان

72- همسر سید بشیر حسینی کیست؟ | واکنش همسر بشیر حسینی به حواشی اخیر + عکس فرزند و حواشی زندگی - سلام نو

73- عادل آذر: کرونا 840 هزار شغل را در ایران تعطیل کرد - ایرنا

74- 40 نفر از آذربایجان غربی در جشنواره کارآفرینان برتر ثبت نام کردند - ایرنا

75- کارگاه تولید گیاهان دارویی دره شهر به بهره برداري رسید - ایرنا

76- صندوق کار آفرین امید از اشتغال هاي کوچک و خرد حمایت مالی می کند - تابناك

77- 31 تیر مهلت استفاده کارفرمایان از بخشودگی جرائم تمام می شود - پول نیوز

78- 70درصد موانع صنعت قطعه سازي مربوط به تحریم هاي داخلی است - روزنامه اقتصاد ملی

79- قدرت خرید و پول ملی در ورطه سقوط - شعار سال

80- با اقدامات پیش گیرانه قاچاق کاهش پیدا کرده است - شعار سال

81- شایعات مشکوك معدن فروشی از کجا نشأت می گیرد - روزنامه اقتصاد ملی

82- افت مجدد دلار - ایراسین

83- تسهیلات بانک توسعه تعاون در طرح اشتغال روستایی به 26 هزار میلیارد ریال رسید - فراسو

84- قیمت گذاري دستوري در دولت آینده گوشه گیر می شود؟ - فراسو

85- گلایه هاي مهتاب نصیرپور از وضعیت تئاتري ها - خبرخودرو

86- ارزش دلار مقابل ارزهاي مختلف مجددا کاهش یافت - بهار نیوز

87- شرکت تعاونی دانش بنیان کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا دره شهر افتتاح شد - ایسنا

88- اولین استارتاپ "نوآوري در بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن" برگزار می شود - ایسنا

89- امکان ارائه برخی خدمات جهاد دانشگاهی در روستاها با استفاده از ظرفیت بسیج - ایسنا

90- اختصاص 1300 میلیارد تومان براي کاشت گیاهان دارویی در کشور - شبستان



91- ایفاي نقش بانک آینده براي مسئولیت اجتماعی در قبال اشتغال زایی - ایران اکونومیست

92- درخواست بسیج دانشجویی 181 دانشگاه از رئیس جمهور منتخب براي حل مشکلات دانشگاه فنی و حرفه اي - خبرگزاري
فارس

93- صندوق امید در طرح هاي اشتغالزاي مرز مهران سرمایه گذاري می کند - ایرنا

94- اجراي طرح شمیم خدمت در بقاع شاخص استان - تابناك

95- صندوق امید در طرح هاي اشتغالزا مرز مهران سرمایه گذاري می کند - ایرنا

96- آغاز بهره برداري از طرح هاي مناطق آزاد با حضور رییس جمهور - خبرگزاري صدا و سیما

97- شرکت هاي فناور صنعت نفت و گاز در اصفهان چهار برابر می شود - ایرنا

98- مناطق آزاد دورایران را گرفته است - خبرگزاري صدا و سیما

99- بورسی شدن سیمان به شفافیت معاملات و بهبود وضعیت تولید می انجامد - صنعت کار

100- درس منطق آیت االله وحید - شهید نیوز

- صفحه نخست مطبوعات 1400/04/15



 

پاسخ به مهم ترین پرسش هاي بازنشستگان کشوري/ سرانجام همسان سازي

حقوق بازنشستگان در سال 1400

منبع: فرتاك نیوزشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/04/15

 
 

این روزها، پرسش هاي مختلف و متعددي از سوي بازنشستگان و وظیفه بگیران صندوق بازنشستگی کشوري در فضاي مجازي و در

 
حوزه هاي مختلف از جمله «حوزه فنی» مطرح می شود که به مهم ترین آنها پاسخ داده شده است. 

 
به گزارش فرتاك نیوز، متن پرسش هاي پرتکرار و پاسخ به آنها در ادامه می آید: 

 
ـ احکام یک گروه پیش از سال 96 به کجا رسید؟ چرا براي تعداد زیادي این احکام صادر نشده است؟ 

احکام یک گروه بالاتر با رعایت سقف گروه هاي پیش بینی شده بر حسب مدرك تحصیلی که قابل شناسایی در سیستم احکام بوده
اند صادر شده و مواردي که با توجه به گروه شغلی درج شده در سیستم احکام بیش از یک گروه استحقاقی باشد مستلزم ارایه گروه
هاي تشویقی براي شناسایی آن و تفکیک گروه استحقاقی به منظور بررسی اعمال گروه بالاتر می باشد که در حال انجام است.
همچنین یادآور می شود که تا روز دوشنبه 14تیرماه 1400 براي بیش از «یک میلیون و 17هزار نفر» از افراد مشمول این قانون حکم

 
مربوطه صادر شده است. 

 
ـ احکام ایثارگري چه شد؟ راستی آزمایی براي چه انجام می دهید مگر دروغی در کار است؟ 

احکام ایثارگري بر حسب مدارك و مستندات دریافتی از سایت صندوق و تطبیق با جدول امتیاز مربوطه توسط سیستم احکام صادر
می شود. مواردي که نیازمند بررسی توسط کارشناس واحد اجرایی باشد نیز به سیستم منتقل و پس از بررسی لازم، احکام اصلاحی
صادر می شود. در حال حاضر دریافت اطلاعات ایثارگري رزمندگان در حال انجام بوده و در پایان هر روز اطلاعات دریافتی منجر به
صدور حکم یا انتقال به واحد کارشناسی جهت بررسی مجدد می شود. گفتنی است که تا روز دوشنبه 14تیرماه 1400 براي نزدیک به
«173هزار نفر» از مشمولان این قانون حکم ایثارگري صادر شده است و تنها 17هزار نفر داراي سوابق غیرقابل محاسبه بوده یا

 
مستندات آن ها در دست بررسی است. 



 
ـ احکام مناطق جنگی را چرا اجرا نمی کنید؟ 

 
احکام مناطق جنگی مستلزم تبیین ساز و کار اجرایی و شرایط آن توسط مراجع ذیربط است. 

 
ـ چرا سختی کار بازنشستگان استثنایی و وزارت بهداشت را اجرا نمی کنید؟ 

سختی کار کارکنان شاغل در آموزش و پرورش استثنایی و وزارت بهداشت و سایر کارکنان، در «احکام دو سال آخر خدمت» آنان

 
منظور شده و در محاسبه برقراري حقوق بازنشستگی این افراد منظور شده است. 

 
ـ همسان سازي بازنشستگان مخابرات چه شد؟ چرا حقوق ما نسبت به سایر بازنشستگان اصلا افزایش نیافته است؟ 

همسان سازي بازنشستگان مخابرات بر حسب مدرك تحصیلی و گروه شغلی تطبیقی با جدول ماده 109 قانون مدیریت خدمات

 
کشوري انجام پذیرفته و مواردیکه در یک گروه تشویقی آنان در سیستم درج نشده باشد با ارایه مستندات قابل اعمال است. 

براي اطلاع از میزان افزایش حقوق این گروه از بازنشستگان تحت پوشش صندوق بازنشستگی کشوري مشاهده جدول زیر پیشنهاد

 
می شود: 

 
 

 
ـ همسان سازي وزارت بهداشت چرا انجام نشده است؟ 

همسان سازي وزارت بهداشت نیز مطابق سایر بازنشستگان بر اساس 90 % میانگین گروه هاي شغلی همتراز با گروه هاي شغلی زمان

 
اشتغال آنان انجام پذیرفته است. 

 
ـ چرا افزایش طبقه و گروه ها درحکم درج نشده یا نامفهوم و گنگ است؟ 

گروه شغلی بازنشستگان در حکم برقراري حقوق بازنشستگی درج می شود. همچنین در شرح احکام، اعمال یک گروه بالاتر نیز درج

 
شده و قابل رویت است. 

 
ـ چرا همسان سازي یک گروه و ایثارگري و برخی خدمات شامل حال وظیفه بگیران نشده است؟ 

اعمال یک گروه بالاتر و ایثارگري درباره بازنشستگان متوفی با رعایت شرایط قانونی قابل اعمال بوده و انجام شده است. 



 
ـ چرا حق مدیریت و معاونت افراد داده نشده یا کمتر محاسبه شده و در احکام اطلاعات آن ها وجود ندارد؟ 

در متناسب سازي حقوق بازنشستگان درصد حق سرپرستی و مدیریت مطابق ضوابط مندرج در تبصره یک ماده 109 قانون مدیریت

 
خدمات کشوري راجع به افرادي که حداقل دو سال تصدي پست سرپرستی یا مدیریت داشته باشند اعمال می شود. 

 
ـ چرا احکام شفاف نیست و با جزئیات کامل مثل نیروهاي مسلح احکام صادر نمی شود؟ 

با توجه به تعدد مقررات استخدامی مشترکین صندوق و لزوم درج سوابق هویتی و خدمتی کارکنان در احکام کارگزینی و حکم
برقراري حقوق بازنشستگی، مراتب در سیستم احکام صندوق درج شده و در افزایش هاي حقوق نیز منظور شده است. همچنین

 
درحال حاضر گروه بازنشستگی در فیش حقوقی قابل مشاهده است. 

11.چرا برخی احکام بروز رسانی نشده است؟ مرکز تماس 2500 افزایش حقوق را اعلام می کند، اما در حکم وجود ندارد و عدد قبلی

 
را نشان می دهد؟ یا دستگاه محل اشتغال، اطلاعات و مستندات را یک ماه است که بارگذاري کرده ولی در حکم اعمال نشده است؟ 

با اقدامات انجام شده، در حال حاضر امکان مشاهده دو حکم اصلاحی حقوق بازنشستگی در پروفایل شخص بازنشسته در سایت

 
sabasrm.ir و همچنین نرم افزار صبا فراهم شده و قابل مشاهده می باشد. 

 
ـ همسان سازي سال 1400 به کجا رسید؟ 

افزایش حقوق بازنشستگان کشوري در سال 1400 همانند شاغلان دولت، بر اساس مصوبه هیئت وزیران به میزان 25 درصد و حداکثر
تا 2.5 میلیون تومان در فروردین1400 افزایش یافته و متناسب سازي بازنشستگان سال جاري هم مطابق جداول سال قبل با ضریب

سال جدید (بازنشستگی تا 99/11/30) همزمان اجرا می شود.



محمود صادقی به رئیسی نامه نوشت

منبع: سلام نوشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/04/15

محمود صادقی، نماینده سابق مجلس شوراي اسلامی پیرو درخواست سیدابراهیم رئیسی براي ارائه نظر و پیشنهادات، براي
رییس جمهور منتخب نامه نوشت.

محمود صادقی، نماینده سابق مجلس شوراي اسلامی پیرو درخواست سیدابراهیم رئیسی براي ارائه نظر و پیشنهادات، براي

 
رییس جمهور منتخب نامه نوشت. 

 
به گزارش سلام نو به نقل از ایلنا، متن این نامه به شرح ذیل است: 

 
به نام خدا 

 
جناب حجۀالاسلام والمسلمین آقاي سید ابراهیم رئیسی 

 
رئیس جمهور منتخب 

 
باسلام و احترام 

باتوجه به درخواست جنابعالی مبنی بر اعلام نظرات و پیشنهادات و در ادامه پیشنهادهاي قبلی، ذیلا اصول و اهداف عملیاتی براي
تغییر الگوي توسعه اقتصادي و بهبود وضعیت مردم و محیط زیست کشور را، که با بهره گیري از نظرات تخصصی کارشناسان ذیربط

 
در برنامه انتخاباتی خود با عنوان «دولت پاسخگو» گنجانده بودم، عینا تقدیم می کنم. 

 
امید است مورد توجه و استفاده قرار گیرد. 

 
مقدمه 

خشکیدن رودها و تالاب هاي کشور، افت شدید آب زیرزمینی، بیابان زایی، کاهش تنوع زیستی، آلودگی هوا و خاك، مدیریت پسماند،
فرسایش خاك، تخریب مراتع و جنگل ها، توفان هاي گرد و غبار از جمله مشکلات جدي محیط زیستی در کشورند که علاوه بر

 
هزینه هاي جدي اقتصادي و اجتماعی، حیات و سلامت ایران را تهدید می کنند. 

این مشکلات حاصل انباشت معضلات نادیده گرفته شده توسط دولت ها و سیستم حکمرانی آب و محیط زیست کشور در چند دهه

 
گذشته اند. بنابراین حل آنها به صورت آنی و یک شبه و با دادن وعده هاي هیجانی و هدف گذاري هاي غیرواقعی ممکن نیست. 

تجربه نشان می دهد که رؤساي دولت و مسئولین کشور در دوره هاي مختلف وعده هاي مختلفی را براي برطرف کردن مشکلات



محیط زیستی کشور با اتکا بر مبانی توسعه پایدار و آمایش سرزمین داده اند، اما هیچ گاه این وعده ها عملیاتی نشده اند. ریشه اصلی

 
این مسأله، تمرکز دست اندرکاران بر اهداف به ظاهر جذاب محیط زیستی بدون تلاش براي یافتن نقشه راه عملیاتی بوده است. 

«دولت پاسخگو» با اشراف جامع علمی و عملی به ابعاد مختلف توسعه پایدار و رابطه بخش هاي اقتصادي، اجتماعی و محیط زیست،
نجات سرزمین و مردم ایران از معضلات روزافزون محیط زیستی را در گروي تغییر الگوي توسعه اقتصادي و اجتماعی کشور می داند و
از اصول و اهداف عملیاتی زیر براي بهبود وضعیت مردم و محیط زیست کشور، در راستاي اصل پنجاهم قانون اساسی براي حفاظت از
محیط زیست، اسناد بالادستی و سیاست هاي توسعه اي کشور و سیاست هاي ابلاغی رهبر جمهوري اسلامی ایران در راستاي اجراي

 
بند یک اصل 110 قانون اساسی استفاده خواهد کرد: 

 
1- افزایش تنوع اقتصادي و سهم اقتصاد سبز و کاهش بار توسعه اقتصادي و اشتغالزایی بر محیط زیست و منابع طبیعی؛ 

در حال حاضر اقتصاد متکی به خام فروشی نفت و گاز علاوه بر فرصت سوزي هاي اقتصادي، آثار جبران ناپذیري بر محیط زیست
کشور و سلامت مردم وارد می کند. افزایش تنوع اقتصادي با کاهش خام فروشی و سرمایه گذاري در بخش هاي تولیدي و خدمات

 
سبز و غیر مخرب محیط زیستی از جمله سیاست هاي دولت پاسخگو خواهد بود. 

فقدان تنوع اقتصادي و مدیریت ضعیف اقتصاد باعث شده که اشتغالزایی با اتکا بر سهل الوصول ترین راهکارها (مثلا در حوزه معاون و
استخراج منابع طبیعی، کشاورزي و ساخت و ساز) صورت بگیرد که نتیجه آن تخریب رو به افزایش و جبران ناپذیر محیط زیست و

 
تهدید امنیت شغلی و اقتصادي شاغلین در بخش هاي اقتصادي بیش از حد متکی به منابع طبیعی است. 

«دولت پاسخگو» با اتکا بر اصول توسعه پایدار، با توسعه راهبردي اشتغال زایی در بخش هاي کم فشار بر محیط زیست به علاوه بر
افزایش امنیت اقتصادي و شغلی در کشور، مسیر نجات محیط زیست ایران و حفاظت از عدالت محیط زیستی و حقوق نسل هاي

 
بعدي را هموار می سازد. 

 
2- تمرکز زدایی و بهبود معیشت کشاورزان و جوامع روستایی؛ 

سیاست هاي اشتباه اقتصادي و مدیریتی در بخش کشاورزي و آب، شرایطی را رقم زده است که معیشت کشاورزان و جوامع روستایی
را به شدت تهدید می کند. مهاجرت به شهرها، حاشیه نشینی نابرابري هاي اقتصادي در کنار از بین رفتن منابع آبی کشور و

 
ناکارآمدي اقتصادي بخش کشاورزي از جمله نتایج اجراي این سیاست ها در سال هاي گذشته است. 

«دولت پاسخگو» عمیقا بر این باور است که نجات آب و محیط زیست کشور تنها با تمرکز بر بهبود معیشت کشاورزان و جوامع
روستایی میسر است. در این راستا، تمرکز زدایی، مبارزه با توسعه ناهمگون در کشور، ایجاد فرصت هاي شغلی و و توسعه الگوهاي
معیشت جایگزین، سبز و غیر مخرب از لحاظ محیط زیستی و به روز رسانی و پشتیبانی فنی و علمی (نرم افزاري و سخت افزاري)

 
بخش کشاورزي به صورت جدي دنبال خواهد شد. 

 
3- افزایش خوداتکایی غذایی کشور با آب کمتر؛ 

فقدان زیرساخت هاي مناسب فنی و سیاستی، بهره وري پایین در بخش کشاورزي و الگوي نامناسب کشت در کشور عملا ایران را در

 
تحقق آرمان خودکفایی غذایی ناموفق کرده است. 



«دولت پاسخگو» با اشراف به ظرفیت زیست بوم کشور و شرایط آب و هوایی بر این باور است که ایران می تواند با آل کمتر و سطح

 
زیر کشت کمتر، حجم تولید محصولات غذایی راهبردي را در جهت تأمین امنیت غذایی بالا ببرد. 

«دولت پاسخگو» با افزایش تنوع اقتصادي و فرصت هاي اشتغال و معیشت جایگزین براي کشاورزان و جوامع روستایی و تمرکز بر
بهبود معیشت کشاورزان مسیر تغییر الگوي کشت و کاربري اراضی و افزایش خوداتکایی غذایی را به همراه کاهش بار بخش کشاورزي

 
و اشتغال زایی بر منابع آبی و محیط رییس کشور هموار می سازد. 

 
4- افزایش شفافیت، عدالت محیط زیستی و مشارکت مردم و جوامع محلی در مدیریت و حفاظت از منابع طبیعی کشور؛ 

فقدان شفافیت در مورد موجودي و سیستم حسابرسی و تخصیص منابع طبیعی (به عنوان مثال منابع آبی) به همراه مدیریت سلسله
مراتبی و دستوري آب و محیط زیست در کشور که متکی بر تصمیم سازان مرکز نشین است، هم کارآمدي مدیریت آب و محیط
زیست در کشور را پایین آورده و هم از جمله عوامل اصلی تبعیض ها و بی عدالتی هاي محیط زیستی و افزایش نارضایتی مردم و

 
دامن زدن به اختلافات و تنش هاي آبی و محیط زیستی (مثلا تنش هاي بین استانی) در کشور است. 

«دولت پاسخگو» افزایش شفافیت در حسابرسی و تخصیص منابع طبیعی و افزایش مشارکت ذینفعان و جوامع محلی در مدیریت

 
منابع طبیعی کشور را در راستاي تحقق عدالت محیط زیستی و حفاظت از محیط زیست یک ضرورت می داند و به آن پایبند است. 

 
محمود صادقی 

15 تیر 1400



افزایش آمار کودك همسري براي دریافت وام ازدواج / تندگویان خبر داد

منبع: رکناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/04/15

رکنا: معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: در ازدواج سنین پایین به ویژه دختران زیر 13، هر سال آمار
افزایشی داریم که شاید یکی از دلایل آن تسهیلاتی است که براي ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال هم افزایش پیدا

می کند.

محمد مهدي تندگویان، معاون ساماندهی امور جوانان
وزارت ورزش و جوانان از افزایش آمار کودك همسري براي
دریافت وام ازدواج خبر داد. کودك همسري نوعی ازدواج
رسمی یا غیررسمی است که در آن فرد پیش از رسیدن به
18 سالگی وارد پیمان زناشویی می شود. حداقل سن
ازدواج تعیین شده در قانون در بسیاري از کشورها براي

جلوگیري از کودك همسري، 18 سال است، اما در قانون ایران هیچ سن مشخصی براي سن ازدواج تعیین نشده است و همین مساله
به کودك همسري دامن زده است. البته معمولا عبارت کودك همسري در مورد کودکان دختري به کار می رود که با مردان بزرگسال

 
به خاطر اجبار حاصل از سنت هاي قومی یا مشکلات اقتصادي خانواده، ازدواج می کنند. 

به گزارش رکنا، محمد مهدي تندگویان، معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش درباره فوت یک زن جوان پس از زایمان در
سیستان و بلوچستان و همچنین ازدواج اجباري گفت: خواسته ما جلوگیري از ازدواج اجباري است. به هر حال علما و برخی از نهادها
معتقدند دختران وقتی به یک سنی رسیدند و آمادگی ازدواج داشته باشند باید این اتفاق بیفتد. ما هم نمی خواهیم وارد بحث هاي
شرعی و فقهی این موضوع شویم. اما واقعیت این است که خیلی از اتفاقات تلخ از جمله در معرض تهدید قرار گرفتن سلامت کودك

 
بعد از زایمان حاصل انجام ازدواج اجباري است. 

وي ادامه داد: نگرانی ما این است که با بی توجهی به حقوق دختران زیر 18 سال به آن ها ظلم شود. ما این موارد را در بحث هایی
مانند وام ازدواج و موضوعات دیگر بارها مطرح کردیم تا بتوانیم حقوق این جامعه را حفظ کنیم. در طول این چند سالی که مباحث
مربوط به ازدواج را رصد می کنیم، در سنین پایین به ویژه در دختران زیر 13 هر سال یک آمار افزایشی داریم که دلایل مختلفی می

 
تواند داشته باشد و شاید هم یکی از دلایل آن تسهیلاتی است که براي ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال افزایش پیدا می کند. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش تصریح کرد: ما معترض به افزایش تسهیلات نیستیم، اما نگرانیم که این تسهیلات اتفاقا به
دخترخانم اختصاص پیدا نکند و اصلا براي ازدواج آن دختر هزینه نشود و صرفا توسط اولیا و طرفین دریافت و براي کمک به اقتصاد

 
خانواده هزینه شود. البته ما هشدارهایی در این خصوص داده ایم. 

او تصریح کرد: ما پیشنهاد دادیم تسهیلات یا هر امتیاز دیگري که براي ازدواج دختران در نظر گرفته می شود، به دخترانی که زیر



سن 18 سال هم ازدواج می کنند تعلق بگیرد، اما این تسهیلات براي او ذخیره شود تا آن دختر به سن قانونی برسد و بتواند خودش با
مدیریت خود از آن بهره برداري کند. یعنی اگر حتی در آن زمان خواست این تسهیلات را به خانواده و یا همسرش ببخشد، بدانیم که

 
این دختر این امکان را داشته که این موضوع را انتخاب کند. 

تندگویان تصریح کرد: وقتی دختري که در سنین کمتر از 18 سال است امکان افتتاح حساب برایش وجود ندارد، امکان ورود به بازار
اشتغال را ندارد و نمی تواند اموال و دارایی هاي خود را به صورت شخصی حفظ کند. پس حقوقش کجا باید حفظ شود؟ بحث ما این
نیست که دختران ازدواج نکنند. بلکه اگر می خواهند ازدواج کنند، ما حق و حقوق دختر را به عنوان دولت حفظ کنیم و دختر بداند
می تواند براي حقوقش در زمانی که وارد سن قانونی شد، تصمیم بگیرد. شاید یک تغییري در آمار این مدل ازدواج ها ایجاد شود و از

 
سوي دیگر نیز حق و حقوق دختران نیز حفظ شد. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان اظهار کرد: من به مجلس پیشنهاد دادم که اگر دختري در سنین کمتر از 18
سال ازدواج می کند هر زمانی که به سن قانونی رسید، علاوه بر اینکه حق و حقوقش را دریافت کند، ضریب افزایش سنواتی هم به آن
دختر تعلق بگیرد. یعنی اگر امسال وام ازدواج 100 میلیون تومان بوده و 5 سال بعد ممکن است این وام به 500 میلیون افزایش پیدا
کند، در آن زمان به دختر 500 میلیون تومان پرداخت شود. در چنین شرایطی هم حق و حقوق دختر حفظ می شود و هم دیگر

 
نگران بحث تورم و آینده نیست. فکر می کنم از این طریق بتوانیم بزرگترین خدمت را به این دختران ارائه کنیم. 

او با بیان اینکه آمار ازدواج پسران زیر 18 سال بالا نیست، خاطرنشان کرد: دغدغه ما در این موضوع بیشتر دخترها هستند و اختلاف
سنی دختران و همسران شان در این ازدواج ها نشان می دهد که عمدتا این دختران با افرادي ازدواج می کنند که فاصله سنی زیادي
با هم دارند. این موضوع خودش می تواند آسیب ایجاد کند. براساس همه نظرات روانشناسی و پزشکی حداقل فاصله سنی مطلوب و
اختلاف سنی بین زوجین را 5 سال مطرح کرده اند. بنابراین وقتی ما شاهد این هستیم که یک دختري با اختلاف سنی بیش از 10

 
سال ازدواج می کند، به نظر ما خود این موضوع یک آسیب است. 

تندگویان بیان کرد: وقتی از نظر جسمی فردي آماده ازدواج می شود با اینکه از نظر روحی، روانی و تربیتی براي مادر بودن و
همچنین کنترل مدیریت یک خانه و ارتباط متقابل با همسر چقدر آموزش دیده، کاملا متفاوت است و این موضوع از دغدغه هاي
جدي ما است. چراکه آموزش هاي قبل از ازدواج عمدتا براي افراد بیش از 18 سال ارائه می شود و آن ها هستند که به دفاتر مشاوره

 
مراجعه می کنند و این موضوع هم براي ما یک معضل است. 

تندگویان با بیان اینکه در مدارس هم در حد مقدمات یک سري آموزش ها به بچه ها داده می شود، اما آموزش هایی که افراد را براي
زندگی آماده کند، ارائه نمی شود، تصریح کرد: ما مهارت هاي لازم را به این دختران آموزش نمی دهیم و همچنین حق و حقوقشان را
براي آن ها نگهداري نمی کنیم. بحث ما نگرانی از ازدواج هاي اجباري است و بعد به وجود آمدن آسیب هاي اجتماعی در پی آن
است. پیشنهادهایمان را صورت کامل و مشخص داده ایم و فکر می کنم بتوانیم بخشی از این مشکلات را با استفاده از این پیشنهادها

 
برطرف کنیم. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش خاطرنشان کرد: در آموزش و پرورش باید حداقل 40 درصد از وقت کلاس به بحث آموزش
هاي مهارتی پرداخته شود، به جاي این همه علومی که هیچ خروجی ندارد مهارت هاي زندگی و اجتماعی مانند برقراري ارتباط با

 
مردم، سواد رسانه اي و آشنایی با فضاي مجازي و حتی مهارت هاي اشتغال باید به دانش آموزان آموزش داده شود. 

او تاکید کرد: معتقدم باید در مدارس خارج از فضاي دروس جاري حداقل 40 یا 50 درصد زمان را براي آموزش هاي مورد نیاز



زندگی، اجتماع و اشتغال اختصاص دهیم اگر این اقدامات را انجام دادیم به نظرم این آسیب ها در حوزه ازدواج اجباري کنترل می
شود. همچنین اگر در سنین کمتر از 18 سال هم دختري ازدواج کند معتقدم آمار آسیب آن بسیار کاهش پیدا می کند. وقتی این

زیرساخت ها وجود ندارد و آموزش هاي لازم ارائه نمی شود نتیجه اش می شود این مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم.



بهبود معیشت مردم اولویت اصلی بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی است

منبع: آناشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه بهبود اقتصاد، مسکن و معیشت مردم و دانشگاهیان اولویت هاي اصلی
ماست، گفت: مشکلات این حوزه ها باید توسط دانشگاه رفع شوند.

رئیس بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی با بیان اینکه بهبود اقتصاد، مسکن و معیشت مردم و دانشگاهیان اولویت هاي اصلی

 
ماست، گفت: مشکلات این حوزه ها باید توسط دانشگاه رفع شوند. 

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري آنا از اصفهان،
سیدمحمود هاشمی در نشست هم اندیشی هیئت اندیشه ورز
بسیج اساتید دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی شمال استان
اصفهان که با حضور نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان،
رؤساي بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی و فنی و حرفه اي،
استادان بسیجی حوزه و دانشگاه، مدیران کانون ها و رؤساي
دانشگاه هاي این منطقه در واحد کاشان برگزار شد، گفت:
استادان بسیجی باید براي تحقق وعده هاي دولت به صورت

 
علمی و منطقی فعالیت کنند. 

وي با بیان اینکه خروحی جلسات هیئت اندیشه ورز استان اصفهان باید نیازهاي مختلف سازمان هاي استان و شهرستان باشد، اظهار

 
کرد: نخبگان باید آسیب هاي مختلف را شناسایی روي آن تحقیقات انجام دهند، تحقیقات را که تحویل دادند مطالبه گري کنند. 

رئیس بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی با اشاره به اینکه برخی قبل از شناسایی نیازها مطالبه گري می کنند، بیان کرد: مقام معظم

 
رهبري می فرمایند که وقتی می خواهید نقد کنید عالمانه، دلسوزانه و همراه با راهکار باشد. 

هاشمی با بیان اینکه بهبود اقتصاد، مسکن، معیشت، اشتغال، ازدواج و ... مردم و دانشگاهیان اولویت هاي اصلی ماست، مطرح کرد:

 
مشکلات این حوزه ها باید توسط دانشگاه رفع شوند. 

وي با تأکید بر اینکه بسیج اساتید باید براي پیشبرد اهداف انقلاب اسلامی پاي کار باشد و در این راستا مسئولان در کنار بسیج

 
اساتید حضور داشته باشند، تبیین کرد: با همیاري و همکاري مجلس و دولت بسیاري از مشکلات مردم رفع خواهد شد. 

هاشمی در ادامه توضیح داد: مقام معظم رهبري درباره هیئت اندیشه ورز فرمودند که اتاق هاي فکر باید تبدیل به هیئت اندیشه ورز

 
شوند، چراکه نظر مقدمه عمل است. 

وي مطرح کرد: در حوزه هیئت اندیشه ورز باید کارگروه هایی در سازمان ها و نهادهاي اصفهان تشکیل شود، چراکه ظرفیت اشتغال



 
زیادي در این استان وجود دارد و بسیج اساتید با مشخص کردن ظرفیت ها می تواند راه حل ارائه کند. 

رئیس بسیج اساتید دانشگاه آزاد اسلامی تشریح کرد: حلقه هاي صالحین در کنار هیئت هاي اندیشه ورز یکی از دغدغه هاي مقام

 
معظم رهبري است و در این راستا باید سطح معرفتی و بصیرتی استادان بالا برود. 

انتهاي پیام/4078/



تولید 400 محصول در 16 مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان

منبع: آناشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان از فعالیت 16 مرکز رشد واحدهاي فناور با مأموریت هاي مختلف در این استان
خبر داد و گفت: 400 محصول در این مراکز رشد تولید شده اند.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان از فعالیت 16 مرکز رشد واحدهاي فناور با مأموریت هاي مختلف در این استان خبر

 
داد و گفت: 400 محصول در این مراکز رشد تولید شده اند. 

پیام نجفی در گفت وگو با خبرنگار گروه استان هاي خبرگزاري
آنا در اصفهان اظهار کرد که دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان
داراي 16 مرکز رشد فناوري است که مجوز فعالیت چهار مرکز
رشد نائین، سمیرم، بادرود و شهرمجلسی به تازگی از اداره کل
کارآفرینی و مراکز رشد فناوري سازمان مرکزي دانشگاه آزاد

 
اسلامی اخذ شده است. 

وي بیان کرد: سال 1400 و در راستاي دستیابی به اهداف مدنظر
کشور، سعی بر این شده است تا علاوه بر حمایت از تولید
محصولات فناورانه و دانش بنیان در پشتیبانی هرچه بیشتر از

 
فعالیت فناوران و رفع موانع تولید آنان گام برداریم. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان(خوراسگان) افزود: در مراکز رشد استان اصفهان بیش از 200 هسته و واحد فناور فعال
هستند و بیش از 400 محصول در این مراکز رشد تولید شده اند که نشان دهنده جهش تولید در مجموعه مراکز رشد فناوري استان

 
اصفهان است. 

نجفی بیان کرد: در استان اصفهان دو مرکز رشد گیاهان دارویی دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان(خوراسگان) با مجوز وزارت علوم،
تحقیقات و فناوري و مرکز رشد تجهیزات پزشکی واحد نجف آباد با مجوز وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی علاوه بر مجوزهاي

 
اخذشده از سازمان مرکزي دانشگاه آزاد اسلامی فعال هستند که در استان هاي کشور بی نظیر است. 

وي با تأکید بر اینکه در سال جاري و بر اساس رهنمودهاي معاونت تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه به برنامه ریزي براي برگزاري
دوره هاي توانمندسازي مدیران مراکز رشد، اعضاي هیئت علمی و فناوران اقدام کرده ایم، افزود: تاکنون دوره هاي مطلوبی مانند
نوآوري باز، ثبت اختراعات ملی و بین المللی، ارزش گذاري ایده، آشنایی با مدیریت دانش، تدوین مدل کسب وکار، تیم سازي استارت

 
آپی، تدوین طرح کسب وکار و از ایده تا دانش بنیان توسط مراکز رشد استان برگزار شده است. 

دبیر هیئت امناي دانشگاه آزاد اسلامی استان اصفهان اضافه کرد: وبینارهاي متنوع در مراکز رشد استان در حال برگزاري است که از



 
آن جمله می توان روش هاي مشتري یابی در بازارهاي صادراتی و معرفی طرح هاي اشتغال زایی اجتماع محور را نام برد. 

نجفی برگزاري رویدادهاي فناورانه را ازجمله فعالیت هاي دیگر مراکز رشد استان خواند و افزود: برخی از این رویدادها مانند رویداد در
مسیر فناوري و نوآوري براي نخستین بار در دانشگاه آزاد اسلامی برگزارشده است و در این رویداد، افراد موفق عضو مراکز رشد به ارائه

 
نحوه دستیابی به موفقت هاي خود می پردازند. 

وي ابراز امیدواري کرد با برنامه هاي پیش رو بتوانیم در توسعه کسب وکارهاي فناورانه و دانش بنیان مؤثر بوده و با افزایش

 
توانمندسازي مدیران مراکز رشد و شرکت هاي مستقر، موجبات افزایش تولیدات فناورانه در استان و کشور را فراهم کنیم. 

انتهاي پیام/4117/4062/



اخبار خراسان جنوبی/

منبع: روزنامه بیرجند امروزشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/04/15

خراسان جنوبی افزایش 6.3 درصدي مصرف برق درهفته جاري مصرف برق در خراسان جنوبی به دلیل افزایش دماي هوا از
ابتداي هفته جاري تاکنون به نسبت مدت مشابه هفته گذشته حدود 6.3 درصد افزایش یافت. به گزارش خبرگزاري صدا و

سیما مرکز خراسان جنوبی، مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان گفت: با توجه به افزایش دماي ...

 
خراسان جنوبی 

 
افزایش 6.3 درصدي مصرف برق درهفته جاري 

مصرف برق در خراسان جنوبی به دلیل افزایش دماي هوا از ابتداي هفته جاري تاکنون به نسبت مدت مشابه هفته گذشته حدود 6.3

 
درصد افزایش یافت. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان جنوبی، مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان گفت: با توجه به افزایش دماي
هوا، میزان استفاده از لوازم برقی خصوصا سیستم هاي سرمایشی افزایش یافته

 
و باعث افزایش مصرف برق شده است. 

دادگر با بیان اینکه ساعت اوج مصرف برق در تابستان صبح ها از ساعت 11 تا
17 و عصر ها از ساعت 19 الی 23 است، افزود: مصرف برق در بازه زمانی

 
ساعت هاي اوج بار هزینه هاي مصرف برق 4 برابر ساعت هاي کم باري است. 

وي با اشاره به زمان آغاز برنامه خاموشی هاي برق در استان گفت: شروع بازه زمانی قطع برق به علت مدیریت اضطراري بار شبکه از
ابتداي خرداد آغاز شده به طوریکه روزانه از دبیرخانه کنترل پیک کشور براي هر استان سقف روزانه مشخص شده و هر استان موظف

 
است سقف مذکور را رعایت کند و در صورت رعایت نکردن خاموشی و قطع برق اعمال خواهد شد. 

به گفته وي روزانه به طور میانگین بین 90 تا 100 هزار پیامک براي مشترکانی که مشمول خاموشی احتمالی می شوند ارسال می

 
شود که در بعضی موارد به علت مدیریت بار قطع برق انجام نمی شود. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروي برق استان بازه زمانی قطع برق را حداکثر 2 ساعت اعلام کرد که در صورت مدیریت مصرف و کاهش

 
بار کمتر هم خواهد شد. 

دادگر گفت: به طور میانگین بیشترین خاموشی مورد نیاز براي کاهش مصرف تا سقف بار مجاز استان درحد 15 تا 20 درصد بار

 
استان است. 

وي تنظیم دماي آسایش محل زندگی و کار بر روي 25 درجه و بالاتر، استفاده از دور کند کولر هاي آبی، عدم استفاده همزمان لوازم
برقی پر مصرف و همچنین عدم استفاده آن ها در ساعت هاي اوج بار، کاهش 50 درصدي مصرف برق ادارات به نسبت مدت مشابه
سال قبل در ساعت هاي اداري و کاهش 90 درصدي مصرف در ساعت هاي غیر اداري، انتقال بار ساعت کاري صنایع از ساعت هاي



پیک بار به ساعت هاي کم باري و استفاده روشنایی طبیعی روز و کاهش حداقل یک لامپ اضافی در شب را از جمله توصیه هاي

 
مدیریت مصرف از سوي مردم عنوان کرد. 

 
رونمایی از کتاب "زنده باد زندگی" در فردوس/2 

 
کتاب "زنده باد زندگی" به نویسندگی عضو هیئت علمی دانشگاه فرهنگیان فردوس رونمایی شد. 

 
طی مراسمی کتاب "زنده باد زندگی" پیرامون مهارت ها و پرسش هاي اساسی و 

 
کاربردي براي زندگی متعالی رونمایی شد. 

نویسنده این کتاب دکتر حاجتی عضو هیئت علمی دانشگاه
فرهنگیان فردوس و داراي مدرك دکتراي ادبیات است که

 
تاکنون 10 کتاب و 3 مقاله علمی از وي منتشر شده است. 

کمک 60 میلیون ریالی خیرین به خانه هلال روستاي گریمنج/2
خیران 60 میلیون ریال به خانه هلال روستاي گریمنج شهرستان

 
قاینات کمک کردند. 

رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان قاین با بیان اینکه خیرین روستاي گریمنج شهرستان قاین تعدادي کالاي پزشکی به ارزش 60
میلیون ریال در راستاي تقویت خانه هاي هلال در امر خدمات رسانی کمک کرده اند، گفت: یک دستگاه ویلچر، دستگاه تست قند و

 
فشارخون و دیگر وسایل کمکی در امر توانبخشی بیماران نیازمند به خانه هلال این روستا اهدا شد. 

یوسفی با اشاره به اینکه ظرفیت و توانایی جمعیت هلال احمر براي کمک به نیازمندان بدون همراهی و کمک خیرین محدود است،
گفت: وظیفه داریم این فرهنگ انسانی و ارزشی را ترویج دهیم و با هر توانی و در هرنقطه اي از کشور براي رفع و جبران نیازمندي

 
هاي مردم تلاش کنیم. 

یوسفی گفت: درحال حاضر در 36 نقطه روستایی و شهري شهرستان قاین با هدف افزایش تاب آوري جوامع در زمان حوادث و

 
آموزش مردم خانه هلال راه اندازي شده است. 

 
ترخیص 9 درصد خودرو هاي رسوبی در خراسان جنوبی/4 

 
9 درصد از خودرو هاي مشمول طرح ترخیص خودرو هاي رسوبی در خراسان جنوبی ترخیص شد. 

 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان گفت: این طرح از 18 خرداد آغاز و به مدت 2 ماه ادامه دارد. 

سرهنگ عباسی با بیان اینکه طرح ترخیص خودرو هاي رسوبی در این استان ادامه دارد، افزود: به مالکان وسایل نقلیه توصیه می شود

 
از این فرصت استثنایی استفاده و براي تحویل خودرو هاي خود اقدام کنند. 

وي با بیان این که حدود 60 درصد این خودرو ها به دلیل تخلفات رانندگی در پارکینگ هستند گفت: خودرو هایی که دستور قضائی

 
دارند حتما باید براي رفع توقیف ابتدا به مراجع قضائی صادر کننده دستور توقیف ، مراجعه کنند. 



 
توقیف کامیون حامل 11 راس الاغ و قاطر در شهرستان قاینات/4 

 
یک دستگاه کامیون حامل 11 رأس الاغ و قاطر توسط پاسگاه، ولی عصر شهر قاین توقیف و به شبکه دامپزشکی ارجاع داده شد. 

رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان قاینات گفت: این تعداد الاغ و قاطر که به گفته راننده از شهرستان نیشابور خراسان رضوي بارگیري
شده بود در محور قاین به بیرجند توقیف و به شبکه دامپزشکی ارجاع داده شد که پس از بررسی هاي صورت گرفته مشخص شد

 
محموله فاقد هرگونه مجوز حمل بهداشتی بوده و پرونده تکمیل و به مراجع قضایی ارجاع داده شد. 

محمودي افزود: در راستاي اقدامات بهداشتی و همکاري هاي فی مابین دامپزشکی و نیروي انتظامی شهرستان، تلاش می شود با

 
پدیده قاچاق دام به عنوان یک معضل بزرگ بهداشتی و اقتصادي مبارزه جدي انجام می شود. 

وي گفت: حمل هرگونه دام و فرآورده خام دامی مستلزم اخذ مجوز قرنطینه اي بهداشتی از شبکه دامپزشکی است و با هرگونه اقدامی

 
خلاف ضوابط دامپزشکی که امنیت غذایی و بهداشتی را برهم بزند به شدت برخورد خواهد شد. 

 
مادر شهیدان طیبی نژاد به فرزندان شهیدش پیوست/2 

 
مادر شهیدان والامقام «علیرضا و محمود طیبی نژاد» از شهر بیرجند دعوت حق را لبیک گفت و به فرزندان شهیدش پیوست. 

حاجیه خانم خدیجه فخار مادر  شهیدان والامقام علیرضا و محمود طیبی نژاد براثر کهولت سن، پس از سال ها فراق از فرزندانش،

 
دعوت حق را لبیک و به فرزندان شهیدش پیوست. 

پیکر این مادر والامقام امروز 15 تیر تشییع و در گلزار شهداي
شهرستان بیرجند و در جوار فرزندان شهیدش به خاك سپرده

 
می شود. 

شهید «علیرضا طیبی نژاد» متولد 1342 در تاریخ  13
اردیبهشت 1361  در عملیات بیت المقدس به درجه رفیع
شهادت نائل آمد و شهید والامقام «محمود طیبی نژاد» متولد
1345 در تاریخ 6 اسفند   1363 در عملیات خیبر در منطقه

 
عملیاتی جزیره مجنون مفقود الاثر شد. 

 
افتخارآفرینی2معلم خراسان جنوبی دراولین جشنواره معلمان مولف کشور/7 

 



مدیر کل آموزش و پرورش خراسان جنوبی گفت: آقاي حیب حاجی پور از شهرستان خوسف و خانم صدیقه احراري از بیرجند در

 
اولین جشنواره معلمان مؤلفّ کشور حائز عنوان برگزیده و شایسته تقدیرشدند. 

به گزارش امروز خراسان جنوبی، محمد علی واقعی، با بیان این خبر، اظهار کرد: 24 مؤلفّ استان با ارسال 47 کتاب به دبیرخانه در
این جشنواره، شرکت کردند که آقاي حاجی پور با 5 کتاب با عناوین طنز در شعر معاصر فارسی، داستان بعضی ها، مجموعه مقالات

 
طنزف خط هاي خاکستري و اشک سکوت  و خانم احراري بایک کتاب با عنوان عشق آهیمسا در این جشنواره شرکت کرده بودند. 

وي، با بیان این مطلب که این جشنواره به منظور توانمندسازي، بسط و نشر علوم و معارف در حوزه نیازهاي آموزش و پرورش و کمک
به تولید محتواي علمی برگزار شد، عنوان کرد: یکی از دغدغه هاي خادمین نظام تعلیم و تربیت این است که کتب مناسب در اختیار
دانش آموزان قرار بگیرد، از این رو توانمندسازي معلمان مؤلف و نویسنده در زمینه کتب درسی و حمایت از آنها مورد توجه ما قرار

 
گرفت. 

مدیرکل آموزش و پرورش خراسان جنوبی با اشاره به میزبانی شهرستان هاي تهران از اولین جشنواره معلمان مولف کشور، بیان کرد:
معلمان به دلیل ارتباط، اطلاع از نیازها و دغدغه هاي دانش آموزان دارند، می توانند کتاب هاي مفیدتري براي جامعه هدف به رشته

 
تحریر درآورند. 

دبیر شوراي آموزش و پرورش خراسان جنوبی، خاطر نشان کرد: معلمین در حوزه هاي علوم کامپیوتر، فلسفه و زباشناسی، دین، علوم

 
اجتماعی، زبان، علم تکنولوژي، هنر و سرگرمی، ادبیات، تاریخ و جغرافیا و علوم وابسته از سراسر کشور در این رویداد شرکت کردند. 

به گفته واقعی، در جشنواره دانایی و توانایی، که یکی از جشنواره هاي کتابخوانی براي دانش آموزان  است؛  کتابهاي مفیدي در اختیار

 
آنها گذاشته می شود. 

 
جاده اي که همچنان نفس می گیرد/7 حکیمه مصطفایی 

 بیرجند &– ایرنا &– عملیات دوبانده سازي جاده بیرجند &–
قاین که از سال 1389 آغاز شد، هنوز بعد از گذشت 11 سال به پایان نرسیده است و همچنان مردم خراسان جنوبی شاهد مرگ

 
عزیزانشان در این جاده پرتردد هستند. 

به گزارش ایرنا بامداد روز گذشته بود که بر اثر برخورد پنج دستگاه خودرو در محور قاین &– بیرجند 2 نفر کشته و 9 نفر مجروح
شدند. 



متاسفانه در این حادثه دلخراش که در کیلومتر 28 این محور و در ساعت 1:45 دقیقه بامداد رخ داد، پنج دستگاه خودرو شامل

 
کامیون کشنده، کامیون بنز خاور، 2 سواري پراید و سواري تیبا به شدت با یکدیگر برخورد کردند. 

در این حادثه یک مادر و کودك سه ساله که از سرنشینان پراید بودند، در دم جان باختند و 9 نفر مجروح راهی بیمارستان شهداي

 
قاینات شدند. 

کمتر هفته اي است که خبري ناگوار از حادثه اي دلخراش در این مسیر دو طرفه و پر پیچ و خم شنیده نشود و در 27 خردادماه

 
امسال نیز بر اثر برخورد یک دستگاه تریلی با سه خودروي دیگر در محور بیرجند &– قاین 2 نفر کشته و سه نفر مجروح شدند. 

به گفته کارشناسان، راننده، جاده و خودرو سه ضلع مثلث تصادفات جاده اي را تشکیل می دهند اما همواره سعی می شود تقصیر را

 
به گردن راننده بیندازند و از سایر اضلاع کمتر حرفی به میان می آید. 

بدون شک وقتی صحبت از حوادث جاده اي می شود ناخودآگاه ذهن همه به سمت راننده خودرو یا عامل انسانی رجوع می کند در

 
حالی که اگر ایمنی جاده و خودرو در وضعیت استاندارد باشد، عامل انسانی نخستین دلیل مرگ و میر جاده اي نخواهد بود. 

جاده قاین &– بیرجند یکی از حادثه خیزترین مسیرهاي بین شهري خراسان جنوبی است، جاده اي که دوبانده کردن آن از سال
1389 آغاز شده اما پیشرفت کُند و لاك پشتی آن سبب شده تا مردم بعد از گذشت 11 سال همچنان در انتظار تکمیل این پروژه

 
باشند. 

بارها در سال هاي اخیر پلیس راه خراسان جنوبی، محور بیرجند &– قاین را به عنوان پرحادثه ترین محور ارتباطی استان اعلام کرده

 
چرا که سالانه تعداد زیادي از مردم بر اثر وقوع تصادف در این محور جان خود را از دست می دهند. 

جاده بیرجند &– قاین 105 کیلومتر طول دارد و حدود چهار دهه است که این جاده در خراسان جنوبی احداث شده و از سال 89
عملیات دوبانده شدن آن آغاز شده و تاکنون 68 کیلومتر از طول این مسیر دوبانده شده اما پیشرفت کُند آن سبب شده که مسافران

 
همچنان با دلی لرزان پا به این محور پرحادثه بگذارند. 

مسوولان خراسان جنوبی نبود اعتبارات کافی را علت اصلی به پایان نرسیدن عملیات اجرایی دوبانده شدن این جاده پرتردد و حادثه

 
خیز اعلام می کنند و در چند سال اخیر بارها قول اتمام این پروژه از سوي آنان داده شده ولی محقق نشده است. 

مسوولان استان همچنین در جدیدترین مصاحبه هاي خود از تکمیل این طرح تا پایان سال جاري خبر داده اند که امید است با توجه

 
ویژه مسوولان کشوري در تخصیص اعتبار ملی و تکمیل این طرح، شاهد کاهش تصادفات در این جاده باشیم. 

خراسان جنوبی یکی از شرقی ترین استان هاي کشور است که 17 هزار و 82 کیلومتر راه مواصلاتی در آن وجود دارد و از 10 کریدور

 
اصلی کشور 2 کریدور شمال به جنوب در این استان کویري واقع شده است. 

سال گذشته در محورهاي برون شهري خراسان جنوبی سه هزار و 600 فقره تصادف رخ داده و 184 نفر در این تصادفات کشته شدند.



در مصاحبه هاي مختلف با رییس پلیس راه خراسان جنوبی در خصوص علت تصادفات، وي از روند کند دوبانده سازي محورهاي

 
مواصلاتی استان و به خصوص محور بیرجند &– قاین انتقاد داشت. 

سرهنگ علیرضا رضایی داشتن جاده ایمن را لازمه رانندگی ایمن مردم دانست و گفت: اگر روند دوبانده کردن جاده ها تسریع نشود،

 
در آینده شاهد افزایش بیشتر تصادفات خواهیم بود چرا که با ابزار جریمه به تنهایی نمی توان تصادفات را کنترل کرد. 

وي افزود: بیشترین تصادفات استان مربوط به مسیرهاي دو طرفه و تک بانده است و نیاز است که جاده هاي خراسان جنوبی اصلاح

 
شود. 

به گفته سرهنگ رضایی مسیرهاي دوطرفه یا تک باندهایی که مسیر رفت و برگشت دارند، زوایاي پنهانی دارد که سبب افزایش
تصادفات می شود و نمونه آن، وقتی رانندگی می کنید استرس خودروهایی را دارید که از جلو به سمت شما می آید و این استرس
همواره در طول مسیر، خود در برخی از موارد سبب تصادف می شود، اما در مسیر یک طرفه این گونه نیست و مردم با آرامش و

 
تنظیم سرعت و زمان رانندگی می کنند. 

وي ادامه داد: همچنین تغییر مسیرهایی که رانندگان به علت انحراف به چپ خودروهاي مسیر مخالف، انجام می دهند خود سبب

 
تصادف می شود و این موارد در مسیرهاي یک طرفه و یا دوبانده رخ نمی دهد. 

 
شهر قاین مرکز شهرستان قاینات در 110 کیلومتري بیرجند قرار دارد. 

 
در 22 تیرماه به صورت مجازي؛ 

 
اولین رویداد استارتاپی نوآوري در «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن» برگزار می شود 

اولین رویداد استارتاپی مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی با هدف جلب ایده هاي نوآورانه در
زمینه «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن» 22 تیرماه به صورت مجازي برگزار می شود.

 
 

« مهدي ابراهیمی» با اشاره به اینکه محصول عناب در ایران تاکنون آن گونه که شایسته آن است مورد توجه قرار نگرفته و بسیاري از
مردم هنوز از خواص و ویژگی هاي ممتاز آن اطلاعی ندارند گفت: برگزاري اولین رویداد استارتاپی مرکز نوآوري عناب موسسه علمی
کاربردي جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی با هدف جلب ایده هاي نوآورانه در زمینه «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن» در 22

تیرماه اقدام موثري در معرفی عناب است. 



مدیر مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاددانشگاهی خراسان جنوبی افزود: علیرغم اینکه ایران در بین کشورهاي تولید
کننده عناب در جهان رتبه سوم را دارد، نتایج مطالعات صورت گرفته در موضوع تولید و فرآوري این محصول نشان دهنده ضعف

 
تحقیقات و پژوهش هاي کاربردي در زمینه این محصول استراتژیک است. 

ابراهیمی ادامه داد: تقریبا تمامی صادرات عناب از مراکز تولید این محصول به سایر نقاط کشور و خارج از کشور بصورت محصول خام

 
و فرآوري نشده و در بسته بندي هاي غیر استاندارد است. 

وي یادآور شد: بعنوان نمونه از هفت هزار و 167 تن عناب تولیدي در سال گذشته مجموعا 350 تن عناب آن هم بصورت خام به
ارزش 36 میلیارد ریال از گمرکات کشور صادر شده است که تنها معادل پنج درصد عناب تولید شده در کشور است و این موضوع
منجر به سود حداقلی تولید عناب براي تولید کنندگان آن شده، لذا توجه به بسته بندي عناب اگر مهمتر است تولید آن نباشد، قطعا

 
به همان میزان مهم و نیازمند توجه است. 

ابراهیمی گفت:  با توجه به ظرفیت هاي کشور در حوزه بسته بندي محصولات مختلف غذایی و از طرفی وجود ایده هاي خلاقانه در
بسته بندي محصولات، رویداد نوآوري در بسته بندي عناب و فرآورده هاي عناب قصد دارد با حمایت از ایده هاي خلاقانه و فناورانه در

 
این زمینه، شرایط را براي ورود عناب در بسته بندي هاي مناسب به بازار فراهم نماید. 

مدیر مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاددانشگاهی خراسان جنوبی عنوان کرد: به منظور تشویق صاحبان ایده به
مشارکت در این رویداد ملی جوایز ارزنده اي شامل اهداء مبلغ 4، 3 و 2 میلیون تومان وجه نقد به ایده هاي برتر اول تا سوم و
همچنین بهره مندي از وام قرض الحسنه صندوق کارآفرینی امید به مبلغ 100، 60 و 40 میلیون تومان در نظر گرفته شده است تا در

 
گام اول به تقویت و پرورش این ایده ها بپردازند. 

ابراهیمی یادآور شد: علاقمندان به شرکت در این رویداد می توانند ایده هاي خود را تا 20 تیرماه با مراجعه به تارنماي دفتر نوآوري،
https://uastartup.uast.ac.ir/fa/form/420/annab :فناوري و تجاري سازي دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور به آدرس

 
ثبت و در این رویداد ملی شرکت کنند. 

گفتنی است، این رویداد با حمایت دانشگاه جامع علمی کاربردي استان خراسان جنوبی، بنیاد ملی نخبگان خراسان جنوبی، پارك علم
و فناوري خراسان جنوبی، اتاق بازرگانی، صنایع معادن و کشاورزي بیرجند، صندوق کارآفرینی امید، معاونت پژوهشی جهاد دانشگاهی
خراسان جنوبی، سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی، سازمان بسیج علمی،
پژوهشی و فناوري استان، مرکز خدمات تخصصی گیاهان دارویی استراتژیک جهاد دانشگاهی (بیرناب)، شرکت محصولات غذایی

 
امیرجان و شرکت زرین برگ خاوران برگزار می شود. 

 
در هفته چهارم لیگ مجازي مسابقات بومی محلی بانوان سربیشه در پخت غذا و نان محلی به رقابت پرداختند/7 



 
 

 
پخت غذا و نان محلی چهارمین ایستگاه شرکت کنندگان لیگ مجازي مسابقات بومی محلی شهرستان سربیشه بود. 

به گزارش امروز خراسان جنوبی، بانوان شهرستان در هفته چهارم لیگ مجازي مسابقات بومی محلی به سراغ چالش پخت غذا و نان
محلی رفته و توانایی خود را در زمینه محک زدند. این رقابت ها از تاریخ 6 لغایت 12 تیر ماه سال جاري همچون هفته هاي گذشته به

 
صورت مجازي در سطح شهرستان سربیشه انجام و با استقبال پرشور بانوان هنرمند و خوش ذوق همراه شد. 

 
دماي هواي خراسان جنوبی از میانگین 25 سال اخیر بالاتر رفت/3-2 

  مدیرکل هواشناسی خراسان جنوبی گفت: میانگین دماي هواي
استان در سه ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 2.5 درجه و نسبت به دوره بلندمدت (25 سال اخیر) 2 درجه

 
سانتی گراد افزایش را نشان داد. 

علیرضا خندان رو در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: بالاترین دماي خراسان جنوبی در فروردین ماه 37 درجه به ثبت رسید که

 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته هفت درجه و نسبت به بلندمدت 2 درجه افزایش دما داشته ایم. 

وي بیان کرد: در اردیبهشت ماه هم بالاترین دمایی که در استان به ثبت رسیده 40.7 درجه بود که نسبت سال گذشته 2 درجه و

 
نسبت به بلندمدت یک درجه افزایش دما داشته ایم. 

خندان رو عنوان کرد: در خردادماه بیشترین دمایی که در خراسان جنوبی ثبت شد، 48 درجه بود که نسبت به سال گذشته 2 درجه و

 
نسبت به بلندمدت پنج درجه افزایش دما داشته ایم. 

وي اظهار داشت: میانگین دماي خراسان جنوبی در فروردین ماه 20 درجه به ثبت رسید که نسبت به سال گذشته پنج درجه و نسبت
به بلندمدت سه درجه افزایش دارد، در اردیبهشت ماه هم میانگین دماي هواي استان 24 درجه ثبت شد که نسبت به سال گذشته و



 
بلندمدت یک درجه افزیش دارد. 

مدیرکل هواشناسی خراسان جنوبی ادامه داد: در خردادماه هم میانگین دماي استان 31 درجه به ثبت رسید که نسبت سال گذشته 2

 
درجه و نسبت به بلندمدت سه درجه افزایش دارد. 

خندان رو با اشاره به پیش بینی هاي فصلی افزایش هوا در خراسان جنوبی هم گفت: در تیرماه میانگین 2 تا سه درجه اي و در

 
مردادماه و شهریورماه هم میانگین بین یک تا سه درجه اي افزایش دما را خواهیم داشت. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان جنوبی هم به خبرنگار ایرنا گفت: موضوعی که از خشکسالی و کمبود بارندگی در استان ما
نگران کننده تر است، افزایش شدید درجه هوا در سال جاري است به طوري که براساس بررسی سازمان فضایی کشور دماي سطح

 
زمین در سه ماه اول فصل بهار بین 2 تا چهار درجه نسبت به سال قبل افزایش دارد که این موضوع بسیار نگران کننده است. 

حسن اکبري عنوان کرد: اثرات افزیش دما به تناسب از اثرات کمبود بارندگی بیشتر است چرا که به شدت تبخیر آب در خاك را
افزایش می دهد، در سال جاري علیرغم کاهش بارندگی ها باید وضعیت رویش گیاهی در مراتع ما بهتر از این بود که یکی از عوامل

 
موثر در نبود رویش گیاهان همین درجه دماي بالاي هوا است. 

وي ادامه داد: افزایش دما تبخیر بالاي آب را در پی دارد و مشکلاتی را در زمینه هاي مختلف ایجاد کرده و در مجموع مصرف آب و

 
برق را نیز در استان افزایش داده است. 

 
اتوبوس هایی با صندلی هاي داغ/ داد مردم بیرجند درآمد 

چشم انتظار آمدن اتوبوس براي رهایی از گرماي 40 درجه هستم با ورود به داخل اتوبوس، باد داغی صورتم را می سوزاند. در هر
گوشه از اتوبوس مسافران در حال باد زدن صورت شان هستند.

 
 

به گزارش شبستان  چه شاغل باشیم چه محصل در هر صورت به هر دلیلی از ناوگان اتوبوس شهري مجبور هستیم حتی براي یک
مرتبه استفاده کنیم و اکنون به دلیل گرماي شدید تابستان و عدم مجهز بودن برخی اتوبوس هاي شهري به کولر و یا روشن نکردن

 
آن در ساعات پیک گرما، مردم بیرجند تمایل زیادي به استفاده از اتوبوس هاي شهري ندارند. 



 
گلایه مردم از اتوبوس هاي داغ 

بیرجند مرکز یک استان کویري است که تابستان هاي داغ و طاقت فرسایی دارد و مردم انتظار دارند زمانی که به اتوبوس ها به دلیل
تابش مستقیم آفتاب پناه می برند با خنکاي دلپذیر اتوبوس ها مواجه شوند اما این موضوع تنها در خیال است چرا که درون اتوبوس

 
ها از هواي آزاد و بیرون آن داغ تر است. 

امسال در حالی تابستان آغاز شده است که هر روز هوا گرم و گرم تر می شود و گرماي داخل اتوبوس ها داد مردم بیرجند را در آورده

 
است و نمی دانیم این موضوع تا چند سال دیگر تکرار خواهد شد چرا که مسئولان هر سال قول می دهند تا این موضوع را حل کنند. 

هواي داغ داخل اتوبوس ها همواره صداي مردم را در می آورد و این موضوع باعث ایجاد درگیري لفظی بین مسافران و رانندگان می
شود و مسافران درخواست روشن کردن کولر دارند ولی رانندگان در جواب مسافران می گویند کولر خراب است و مشکل زمانی حاد
می شود که پنجره هاي اتوبوس هم خراب باشد و راه ورود و خروجی براي هوا وجود نداشته باشد که متاسفانه در بسیاري از اتوبوس

 
هاي بیرجند این موضوع به چشم می خورد. 

گرماي بالاي 40 درجه تابستان شهر بیرجند براي بسیاري از شهروندان طاقت فرسا است و این موضوع بر روي کاهش مسافران ناوگان
شهري به دلیل عدم مجهز نبودن این ناوگان به کولر و تجهیزات خنک کننده و یا معیوب بودن این تجهیزات، تاثیر بسیاري می گذارد.

به درون شهر رفتیم و سوار یکی از اتوبوس هاي شهر بیرجند شدیم. هنگامی که داخل شدیم به جاي احساس هواي خنک متاسفانه

 
هواي داغ داخل اتوبوس به صورتمان برخورد کرد و در هر گوشه از این اتوبوس شهروندان بیرجندي در حال باد زدن صورتشان بودند. 

 
 

 
لزوم توجه مسئولان به وضعیت اتوبوس هاي درون شهري 

به سراغ یکی از شهروندان بیرجندي رفتیم که در گوشه اي از اتوبوس مشغول بادزدن صورتش بود. «الهه عباسی» بانوي 50 ساله
بیرجندي در گفتگو با خبرنگار شبستان گفت: هواي شهر بیرجند در تابستان بسیار طاقت فرسا و گرم است و اگر مجبور نباشیم هرگز

 
خانه هایمان را تر ك نمی کنیم. 

وي در ادامه بیان کرد: متاسفانه در تابستان اگر بادي در استان وزش کند به دلیل مجاورت با کویر گرم و خشک است و صورت انسان



 
را می سوزاند و قادر به پیاده روي در این هوا نیستیم و به اتوبوس ها پناه می آوریم. 

این شهروند بیرجندي با بیان اینکه هواي داخل اتوبوس ها گرم تر و داغ تر از بیرون است، افزود: کولر اتوبوس ها که هیچ زمان روشن

 
نیست و مشاهده می کنید که پنجره ها نیز باز نمی شوند و اگر گلایه کنیم دعوا پیش می آید. 

عباسی گفت: از مسئولین تقاضا داریم یک سري به اتوبوس هاي درون شهر بزنند و از وضعیت اسفناك آن با خبر شوند و حداقل به

 
فکر راه اندازي کولرها در این تابستان داغ باشند. 

 
دعوا بر سر روشن کردن کولر اتوبوس 

در گوشه دیگري از این اتوبوس مادري به همراه فرزند خردسالش نشسته بود و فرزندش از شدت گرماي داخل اتوبوس بی تاب شده
بود. «فرشته بیابانی» در گفتگو با خبرنگار شبستان اظهار کرد: هر سال مشکل کولر اتوبوس هاي درون شهري بیرجند تکرار می شود

 
و مسئولان بیخیال از آن می گذرند. 

وي در ادامه بیان کرد: نمی دانیم از کدام مشکل این اتوبوس ها بنالیم؛ می توان کثیفی، صندلی هاي ناسالم و پنجره هاي خراب

 
اتوبوس ها را اندکی نادیده بگیریم اما از نداشتن کولر و داغی هواي داخل اتوبوس هاي نمی توان گذشت کرد. 

این بانوي بیرجندي با بیان اینکه مسئولان براي درك حال مردم در اتوبوس ها حاضر شوند، افزود: براي یک بار هم شده انتظار داریم

 
که مسئولین شهرداري به داخل اتوبوس ها بیایند و هواي داغ اتوبوس ها را احساس کنند و به فکر چاره اي باشند. 

بیابانی ادامه داد: متاسفانه در تابستان سال گذشته از یکی از راننده هاي اتوبوس ها درخواست روشن کردن کولر را داشتم که منجر به

 
دعوي شد و از آن به بعد نسبت به وضعیت اتوبوس ها هیچ گلایه و سخنی را بیان نکردم. 

وي با اشاره به اینکه حل مشکل کولر اتوبوس ها غیر ممکن نیست، گفت: حل این مشکل تنها نیازمند عزم جدي مسئولان شهرداري

 
بیرجند است و اگر این وضعیت را درك می کردند قطعا زودتر این مشکل را حل کرده بودند. 

 
 

 
گرماي داخل اتوبوس ها داد مردم را در آورد 



سوار یکی دیگر از اتوبوس هاي درون شهري بیرجند شدیم که متاسفانه این اتوبوس نیز از کولر برخوردار نبود و هواي داغ داخل آن
مردم را کلافه کرده بود. راننده این اتوبوس در گفتگو با خبرنگار شبستان گفت: مشکل کولر اتوبوس که به ما رانندگان مربوط نیست و

 
خود مسئولان باید راهی براي این مشکل پیدا کنند. 

وي با بیان اینکه حال مردم را در این هواي گرم درك می کنیم، افزود: هواي گرم و داغ اتوبوس را خودمان نیز احساس می کنیم و

 
امیدواریم مسئولان با تامین اعتبارات به فکر حل این مشکل باشند. 

این راننده بیرجندي با اشاره به اینکه در مقابل اعتراض مردم سکوت می کنم، ادامه داد: مردم هم باید ما را درك کنند که این مشکل

 
به ما ربطی ندارد و نمی توانیم خودمان آن را حل کنیم. 

وي بیان کرد: پنجره هاي داخل اتوبوس ها نیز به دلیل فرسودگی باز نمی شوند و این موضوع هم داد مردم را در آورده است که

 
نیازمند توجه مسئولان است. 

 
لزوم روشن کردن کولر توسط رانندگان/ مردم تخلفات را گزارش دهند 

«یداالله غلامپور» مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري بیرجند در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان اظهار داشت:
در شهرستان بیرجند 135 اتوبوس درون شهري وجود دارد و در حال حاضر به خاطر شیوع ویروس کرونا تنها 40 دستگاه به علت

 
شیوع ویروس کرونا فعال هستند. 

وي در ادامه بیان کرد: بیش از 70 درصد این اتوبوس هاي فعال مجهز به کولر هستند و آن 30 درصد دیگر اتوبوس هایی هستند که

 
نمی توان مجهز به کولر کرد. 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري بیرجند در خصوص خراب بودن پنجره هاي اتوبوس ها گفت: به علت شیوع
ویروس کرونا ابلاغ شده است که راننده ها ملزم به باز کردن پنجره هاي اتوبوس ها براي تهویه و جا به جایی هوا هستند و قطعا

 
نظارت ها را در این زمینه افزایش خواهیم داد. 

غلامپور با اشاره به اینکه اتوبوس هایی کولردار ملزم به استفاده و روشن کردن آن هستند، ادامه داد: در صورت مشاهده تخلف مردم

 
کد اتوبوس و ساعت و مسیر آن را به شماره 3226545 اعلام کنند تا با راننده آن اتوبوس برخورد شود. 

وي با بیان اینکه تکریم ارباب رجوع وظیفه رانندگان راتوبوس ها است، افزود: انتظار داریم که شهروندان هم احترام رانندگان را حفظ

 
کنند چرا که رانندگان روزانه در این شرایط سخت کرونایی با بیش از 300 نفر در ارتباط هستند. 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري بیرجند در پایان تاکید کرد: هیچ نوع بی احترامی از سوي رانندگان را نخواهیم

 
پذیرفت و اگر موضوعی پیش بیاید کمیته انضباطی شدیدا با راننده مخاطی برخورد خواهد کرد. 

 
شبستان خراسان جنوبی گزارش می دهد؛ 

 
قوت انسان ها در شکم دام ها ! 



کمبود آب براي آبیاري مزارع از یک طرف و دام هاي گرسنه از دیگر سو، باعث شد که گوسفندان را براي چرا به سمت مزارع گندم
هدایت کند. می گوید «علاجی نیست! نهاده دام نیست، همه جا خشک و بی آب و علف است. این زبان بسته ها که نباید تلف شوند».

 
 

به گزارش شبستان آسمان خست به خرج داد و امسال زمین را سیراب نکرد. مزارع گندم هم مثل هر سال طلایی رنگ نیستند. در
حالی که خوشه هاي سبز گندم، رفته رفته تبدیل به خوشه هاي طلایی می شوند، کشاورز تصمیمش عوض می شود؛ کمبود آب براي
آبیاري مزارع از یک طرف و دام هاي گرسنه از دیگر سو، باعث شد که گوسفندان را براي چرا به مزارع گندم هدایت کند. می گوید

 
«علاجی نیست! نهاده دام نیست، همه جا خشک و بی آب و علف است. این دام هاي زنده که نباید چلوي چششم تلف شوند». 

این قصه پر غُصه و این تصمیم تلخِ تنها یک یا چند دامدار و کشاورز نیست؛ بیشتر کشاورزانی که چند راس دام دارند، این روزها قوت
غالب خود را «گندم» به عنوان خوراك و نهاده، به دام هایشان می دهند. همچنین به خاطر خشک شدن مراتع و بالا بودن قیمت دان
و نهاده، هر چیزي که ممکن است در شکم این گوسفندان نگون بخت یافت شود، کاه، یونجه، سیب زمینی، هندوانه و حتی گوجه

 
فرنگی و نان خشک. 

طبق گفته کشاورزان یک میلیون تومان پول نهاده دام، غذاي تنها چند وعده دام است، از طرفی نمی توانند تمام سرمایه شان که

 
همان دام هایشان هست را بدون آذوقه در بیابانی خشک رها کنند. 

قصه دردناك تر آنجاست که نان خشک با قیمت دو برابر خرید و فروش می شود؛ دامداران نان خشک را به قیمت هفت هزار تومان
می خرند و به دام هایشان می دهند، حالا باید دید این همه نان خشک همه اش ضایعاتی است؟ نان خشک با تفاوت قیمت زیاد می

 
تواند براي برخی نانوایی ها وسوسه انگیز باشد. 

حالا که قیمت پیشنهادي دولت براي خرید گندم کشاورزان چندان مورد استقبال آنها واقع نشده است؛ کشاورزان حاضرند گندم

 
هایشان را به نقد در مزارع به دام هایشان بدهند نه به صورت نسیه به دولت! 

 
انبار نان خشک براي مصارف دام! 

پاي درد دل دهیار فدشک به عنوان یکی از دامداران خوسف می نشینم با صداي لرزان می گوید: اوضاع دامداران منطقه رو براه
نیست. فعلا روستائیان در جمع آوري نهاده با یکدیگر کمک می کنند و هر چه دارند با هم تقسیم می کنند تا دام هایشان گرسنه

نمانند. 



«قیصري»، نماینده دامداران در شهرستان خوسف هم که گوسفندي شکم پاره در خورجین موتورش دارد؛ می گوید: این گوسفند
طعمه شغال شده و نمی توان از نحیفی و لاغري او را ذبح کرد و از طرفی نمی توان دست روي دست گذاشت که بمیرد، همه

 
مشکلات دست به دست هم داده اند و دامداران را مستاصل کرده اند. 

وي به خبرنگار شبستان می گوید: خودم نان خشک را با قیمت هفت هزار تومان و کاه را با قیمت پنج هزار تومان می خرم و به ناچار
به دام هایم می دهم، باید «قرض» کنیم تا به شکم گرسنه دام هایمان آذوقه برسد. در یک ماه 100 کیلوگرم نان خشک می خرم و
ماه دیگر شاید بیشتر هم از یک شرکت و یا جاي دیگر بخرم و انبار کنم البته ما از نانوایی ها نان خشک نمی خریم، از ضایعات خانگی

 
خریداري می کنم. 

وي که به دلیل بارندگی کم، گندم زار او محصول اندکی داده است، محصول امسال خود را به عنوان آذوقه دام، استفاده کرده است و
ادامه می دهد: همه دامداران شهرستان خوسف با مشکل مواجه شده اند، کاه را به قیمت 6 میلیون تومان خریداري کرده ام، هر
کیسه 30 کیلوگرم است که هر روز یک کیسه کاه باید به گوسفندانم بدهم، با این اوضاع گرانی نهاده خرج دام ها بیشتر از درآمدشان

 
شده است. 

این دامدار با بیان اینکه بسیاري از دامداران به دلیل کمبود علوفه سیب زمینی و هندوانه را براي سیر کردن شکم دام هایشان می

 
خرند، افزود: یک تن سیب زمینی خراب با قیمت هر کیلو 2 هزار و 500 تومان خریده ام و به گوسفندانم داده ام. 

امسال بارندگی کم است اما دامداران انتظار دارند جهاد کشاورزي با شرکت هاي توزیع نهاده و دامداران همکاري بیشتري کند و نهاده
ها را به صورت اقساط و یا با چک به کشاورزان بدهد و پول آنها را 6 ماه آینده دریافت کند، تا کشاورز بتواند از محل فروش دام بر

 
مشکلات خود فائق آیند. 

 
خرید 10 تُن سیب زمینی براي زنده ماندن گوسفند 

هدایتی هم از دامداران بزرگ منطقه خوسف است که به خبرنگار شبستان می گوید: سهمیه ناچیز علوفه یارانه اي سبب شده دامداران

 
براي سیر کردن شکم دام ها مجبور به خرید کاه، خیار، کاهو و سیب زمینی شوند. 

وي که 10 تُن سیب زمینی برا براي زنده ماندن گوسفندانش خریداري کرده است، ادامه می دهد: چون دام هایمان از نوع

 
مولد هستند، درست نیست آنها را راهی کشتارگاه کنیم؛ مجبوریم از هر طریقی شکم آنها را سیر کنیم. 

 
نابرابري قیمت شیر با هزینه هاي نهاده دامی 

محمدي، دامدار دیگري است که به پرورش گاو شیري مشغول است و از نبود نهاده و گرانی ها گلایه شدید دارد هم بیان می کند: به
دلیل هزینه بالاي آذوقه گاو، قصد داشتم گاو آبستن خود را بفروشم ولی کسی از من نخرید، با اینکه تمام شیر گاوهایمان را به شرکت
فروخته ام، باز هم مجبورم پولی دریافت نکنیم و تمام پول را براي سیرکردن شکم گاو آذوقه بخریم. روز گذشته 6 میلیون تومان
کاه خریده ام که از این 6 میلیون تومان؛ پول شیر من 2 میلیون تومان شده، هزینه ها با درآمدها یکسان نیست و دولت باید نهاده

 
یارانه دار بیشتري را در اختیار دامداران قرار دهد. 



همچنین دامداران می گویند هر رأس گاوي که در روز باید 14 کیلوگرم کنسانتره بخورد تا روزي 35 کیلوگرم شیر بدهد را تنها سه

 
کیلوگرم خوراك یارانه اي می دهند و مانده ایم بقیه نیاز دام را از کجا تهیه کنیم؟ 

 
هزینه هاي سرسام حمل نهاده هاي دامی به خراسان جنوبی 

«محمدابراهیم ابراهیمی»، معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی در گفتگو با خبرنگار شبستان جمعیت
دام استان را دو میلیون و 300 هزار راس عنوان کرد و گفت: نهاده اي که دولت در اختیار دامدار قرار می دهد قسمتی از نیاز دام

 
است که به صورت یارانه اي تامین می شود، این نهاده دامی وارداتی است و همه ساله براي آن برنامه ریزي و تامین می شده است. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر این نهاده با ارز 4200 تامین می شود، افزود: نهاده دامی در سنوات گذشته با ارز شناور تامین می

 
شده است که این تفاوت قیمت بین نهاده تولید داخل و وارداتی مشهود نبوده است. 

وي با بیان اینکه نهاده اي که دولت وارد می کند از اقلام متراکم جیره دام محسوب می شود، گفت: علوفه خشبی هر ساله از محل
تولید داخل تأمین می شود که امسال در این قسمت مشکل داریم، افزایش هزینه هاي حمل و بعُد مسافتی استان با مراکر تولید
علوفه خشبی و از طرفی درگیري استان و کشور با خشکسالی فراگیر، سبب شده تا هزینه هاي تولید در استان خراسان جنوبی افزایش

 
بیشتري داشته باشد. 

وي از تأمین یونجه دام استان از ایرانشهر و همدان خبر داد و گفت: پیگیري شده علوفه تولیدي شرکت پیوند خاوران از استان خارج
نشود و به مصرف داخل برسد. در سنوات گذشته، خشکسالی ها منطقه اي بود و جابه جایی دام از استان هاي همجوار همانند
خراسان رضوي به صورت مقطعی انجام می شد و فشار بر روي دامدار کمتر بود اما امسال خشکسالی فراگیر است و تمام استان هاي

 
همجوار، درگیر شدید خشکسالی هستند که این سبب شده دامداران بیشتر در مضیقه باشند. 

ابراهیمی در ادامه یادآور شد: دو سال گذشته بارندگی خوب، مراتع را بهبود بخشید و با تعلیف مناسب، تعداد دام استان افزایش یافت
و دامدار هم رغبتی بر فروش رغبت دام نداشت، امروز به دنبال خشکسالی، مراتع فقیر استان جوابگوي چراي دام به هیچ عنوان

 
نیستند. 

 
قوت انسان در شکم دام! 

وي ضمن قبول این مطلب که دامداران گندم زارهاي خود را براي چراي دام استفاده می کنند، گفت: گندم زارها امسال رشد کاملی
نداشته اند و چراي دامی می شوند چراکه گندم زارها دانه گندم خوبی نداشته اند، همچنین دامداران محصول خارشتر را می کوبند و

 
محصولات مزارع خود را براي سیر شدن دام هایشان جاروکشی می کنند چون چاره اي ندارند. 

 
توزیع 20 هزار تُن نهاده به صورت مرحله اي در ماه جاري 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزي خراسان جنوبی بیان کرد: سهمیه هاي دامی و دریافتی استان مرتب هر ماهه رشد
دارد و در حال حاضر بیش از 20 هزار تن در ماه جاري به صورت مرحله اي از طریق تشکل هاي دامی وارد استان و توزیع خواهد شد.

وي تصریح کرد: شرایط دامداران در ماه هاي آینده نه تنها بهتر نخواهد شد بلکه بدتر می شود چراکه موجودي علوفه در مزارع و
مراتع تمام خواهد شد، باید تمهیداتی اندیشیده شود و ذخیره سازي مناسب علوفه توسط دامدار با نگاه بر 6 ماه پیش رو انجام شود تا

 
در ماه هاي آینده با حداقل تنش مواجه شوند. 



ابراهیمی گفت: افزایش هزینه هاي مترتب بر تولید مبحث داغی است، چراکه تولید به صورت محسوس و نامحسوس در کشور افزایش
زیادي داشته است هزینه ها به صورت محسوس در قالب مصوبه دولتی است و خود دولت مصوبه افزایش قیمت را می دهد همانند،
افزایش هزینه هاي کارگري و حمل و نقل؛ این عوامل سبب شده تا هزینه ها در بخش دولتی لحاظ شود. همچنین محصول کاه، اگر
در غرب کشور دو تومان باشد در شرق کشور و در خراسان جنوبی پنج هزار تومان است، این هزینه هاي نامحسوس؛ سرباري است که

 
سبب می شود دامدار ما در شرایط بحرانی، پول بیشتري را بپردازد و دخل و خرج دامداران همخوانی نداشته باشد. 

 
پرداخت 12 میلیارد تومان وام قرض الحسنه به نیازمندان خراسان جنوبی 

 مدیر شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت  خراسان جنوبی
گفت: این صندوق در سه ماه نخست امسال بیش از 12  میلیارد تومان وام قرض الحسنه در زمینه کارگشایی، خودکفایی، مسکن و

 
شهریه دانشجویی به مددجویان زیر پوشش کمیته امداد و نیازمندان اعطا کرد. 

حسن احمدي در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: از وام پرداختی در سه ماه نخست امسال 820 مورد در قالب کارگشایی و

 
حمایتی، 35 مورد اشتغال، 280 مورد تعمیر و ساخت مسکن و 19 مورد ودیعه مسکن بوده است. 

وي افزود: با گردش وجه سپرده گزارش شده از سوي نیکوکاران در این صندوق امکان پرداخت تسهیلات قرض الحسنه براي

 
مددجویان و اقشار آسیب پذیر بدون دریافت سود بانکی فراهم می شود. 

مدیر شعب صندوق قرض الحسنه امداد ولایت خراسان جنوبی خاطر نشان کرد: تسهیلات پرداختی به مددجویان و اقشار آسیب پذیر

 
تا مبلغ 100 میلیون ریال بدون اخذ کارمزد و بیش از آن با کارمزد سه درصد پرداخت می شود. 

وي گفت: تمامی مشتریان صندوق قرض الحسنه امداد ولایت می توانند با مراجعه به وب سایت صندوق به آدرس sqev.ir از خدمات
الکترونیک صندوق شامل ( افتتاح حساب، دریافت صورتحساب، اعلام مفقودي کارت، اعلام تراکنش ناموفق، دریافت کارتکس اقساط

 
وام و فعالسازي برداشت خودکار اقساط) بهره مند شوند. 

احمدي با اشاره به اینکه بیش از 110 هزار نفر در این صندوق سپرده گذاري و افتتاح حساب کرده اند، افزود: این صندوق از ابتداي
تاسیس 30 هزار و 950  مورد تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان تحت حمایت کمیته امداد و نیازمندان غیر تحت حمایت

 
پرداخت کرده است. 



وي تصریح کرد: تسهیلات پرداختی به نیازمندان براي ایجاد اشتغال، امور درمانی، ازدواج، تحصیلی، بدهی و تعمیر، ساخت و ودیعه

 
مسکن پرداخت می شود. 

صندوق قرض الحسنه امداد ولایت استان خراسان جنوبی در سال گذشته 10 هزار و 76 مورد تسهیلات قرض الحسنه به میزان 108

 
میلیارد تومان به مددجویان تحت حمایت کمیته امداد و نیازمندان غیر تحت حمایت پرداخت کرد. 

 
675 زن سرپرست خانوار در خراسان جنوبی بیمه اجتماعی هستند 

 مدیرکل بهزیستی خراسان جنوبی گفت: در سه ماه نخست
امسال چهار میلیارد و 404 میلیون ریال حق بیمه اجتماعی براي 675 نفر از زنان سرپرست خانوار تحت پوشش این نهاد پرداخت

 
شد. 

علی عرب نژاد در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: از ابتداي امسال تا پایان خرداد هزار و 588 تماس مرتبط با گروه هاي هدف برنامه

 
اورژانس اجتماعی، به خط 123 گزارش شده است. 

وي با بیان اینکه از این تعداد 363 مورد با مداخلات تلفنی کارشناسان حل شده است افزود: تعداد 317 مورد به خدمات اجتماعی

 
سیار و 194 مورد به مرکز مداخله در بحران و مابقی تماس ها به سایر مراکز درون سازمانی و برون سازمانی ارجاع شده است. 

مدیرکل بهزیستی خراسان جنوبی یادآور شد: بیشترین ارتباط با خط 123 در سه ماه اول سال جاري شامل اختلافات حاد خانوادگی،

 
کودك آزاري، افکار و اقدام به خودکشی و همسرآزاري بوده است. 

وي با بیان اینکه به 583 نفر از گروه هاي هدف برنامه اورژانس اجتماعی در کل استان خدمات سرپایی و در محل توسط تیم خدمات
سیار اورژانس اجتماعی ارائه شده است گفت: از این تعداد 137مورد با مداخله در محل مشکل شان حل شده و مابقی پس از دریافت

 
خدمات روانشناسی و مددکاري براي دریافت خدمات تخصصی تر به سایر مراکز درون سازمانی و برون سازمانی ارجاع شده اند. 

 
عرب نژاد اظهار داشت: بیشترین گزارشات تیم سیار به ترتیب شامل اختلافات حاد خانوادگی، کودك آزاري و همسرآزاري است. 

وي ادامه داد: 455 نفر از گروه هاي هدف برنامه اورژانس اجتماعی از خدمات روانشناسی، مددکاري،حقوقی و نگهداري مراکز مداخله
در بحران استان بهره مند شده اند. 



مدیرکل بهزیستی خراسان جنوبی گفت: از این تعداد 47 نفر پس از حل مشکل به خانواده بازگشت داده شده اند و مابقی براي بهره

 
مندي از خدمات تخصصی تر به سایر مراکز درون سازمانی و برون سازمانی ارجاع شده اند. 

وي افزود: بیشتر گزارشات ثبت شده در مرکز مداخله در بحران به ترتیب شامل کودك آزاري، بدسرپرستی، خشونت سایر بستگان و

 
همسرآزاري است. 

عرب نژاد تصریح کرد: 11 هزار و 765 خدمت توسط پایگاههاي خدمات اجتماعی در مناطق حاشیه نشین در قالب شناسایی ،تشکیل
پرونده و برگزاري برنامه هاي آموزشی و فرهنگی در راستاي کنترل و کاهش آسیب هاي اجتماعی به ساکنین مناطق حاشیه نشین

 
ارائه شده است. 

 
شهرداري فردوس به عنوان شهرداري برتر خراسان جنوبی انتخاب شد 

 بیرجند_ ایرنا – معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري
خراسان جنوبی گفت: طبق درجه بندي ها و رتبه بندي هاي شاخص و مدنظر سازمان شهرداري هاي کشور، شهرداري فردوس به

 
عنوان شهرداري برتر در استان انتخاب شود. 

به گزارش ایرنا، محمد فرهادي روز دوشنبه در نشست تجلیل از شهرداران و دهیاران شهرستان فردوس افزود: خراسان جنوبی جزو 9

 
استانی است که بحث خرید دام مازاد در آن اتفاق افتاده است. 

وي گفت: کشتارگاه استان ظرفیت کشتار روزانه 700 تا 800 دام را دارد اما به لحاظ رعایت پروتکل هاي بهداشتی محدود بوده و باید

 
روزانه 150 راس دام ذبح شود چرا که ظرفیت نگهداري دام بعد از کشتار و رعایت ضوابط بهداشتی در استان محدود است. 

وي افزود: پیگیر خروج دام به استان هاي مجاور هستیم و امیدواریم در آینده نزدیک از این ظرفیت براي کمک به وضعیت دامداران

 
استفاده کنیم 

 
فرهادي گفت: به ازاي هر کیلوگرم دام مازاد خریداري می شود سه کیلوگرم جو در اختیار دامدار قرار می گیرد. 

وي در ادامه بیان کرد: کشتارگاه صنعتی توسط بخش خصوصی در شهرستان خوسف در حال تکمیل است که در صورت ورود به

 
چرخه کشتار مشکل خرید دام مازاد دامداران حل خواهد شد. 



فرماندار شهرستان فردوس نیز در این نشست گفت: در شهرستان فردوس در حال حاضر 29 روستا داریم که 24 روستا داراي شوراي

 
اسلامی روستا و دهیاري است. 

حمید حلاج مقدم با بیان اینکه شهرستان فردوس بالاترین سرانه جمعیت شهري را در استان به خود اختصاص داده است گفت:
مبالغی که از محل مالیات بر ارزش افزوده اخذ می شود در شهرستان بسیار اندك بوده و باید شاخص هایی را در نظر بگیریم که بر

 
اساس آن شاخص جمعیت به عنوان شاخص توزیع اعتبار قرار نگیرد. 

دهیار روستاي خانکوك گفت : نبود توجه مسئولان به دامداران و کشاورزان بویژه در تامین نهاده هاي دامی که مهمترین مشکل

 
دامداران روستاهاي این شهرستان است باعث شده تا دامداران با مشکلات جدي در این خصوص روبرو شوند. 

دانشور افزود: کاهش مداوم دبی چاه هاي کشاورزي، نبود اینترنت و آنتن دهی پایین تلفن همراه،٬ احداث مرکز شبانه روزي براي
تحصیل دانش آموزان، احداث پاسگاه انتظامی،کم عرض بودن جاده مواصلاتی به روستاهاي بخش مرکزي، ضرورت تامین آب شرب
سالم و بهداشتی به خصوص براي عشایر، تامین تجهیزات و ماشین آلات سنگین حمل و نقل براي دهیاري ها،٬ احداث سالن چند
منظوره امداد و نجات، تسهیل در تغییر کاربري زمین هاي ملی به مسکونی که در اختیار محیط زیست است و در روستاها با مشکل

 
مواجه شده و ایجاد پارك در دهستان حومه از مهمترین مشکلات روستاهاي بخش مرکزي است. 

حسن نامی، دهیار روستاي مهران کوشک نیز لزوم بازنگري طرح هادي روستاها، تامین اعتبار هزینه آسفالت و اجراي طرح هادي،
حذف هزینه هنگفت تغییر کاربري از کشاورزي به مسکونی، ایجاد زیرساخت آب، برق و گاز به مناطق اضافه شده در طرح هادي، 2

 
تعرفه شدن آب شرب در روستاها را از مهمترین مشکلات روستاهاي این منطقه عنوان کرد. 

شهردار باغستان نیز در این جلسه گفت: در بحث ماشین آلات عمرانی کمبود جدي داریم و براي اجاره نیز مشکلات زیادي وجود دارد

 
و هزینه هاي اجاره این ماشین آلات بسیار بالاست. 

مهدي قلی زاده افزود: در خصوص ساخت ساختمان آتش نشانی باغستان تاکنون 410 میلیون تومان کمک شد و تکمیل این پروژه
نیازمند 2 میلیارد تومان اعتبار است٬ انتظار داریم هم در خصوص تأمین ماشین آلات آتش نشانی و هم تکمیل ساختمان مساعدت

 
ویژه اي شود. 

وي گفت: 60 هزار متر پیاده رو سازي و بهسازي معابر داریم که در فاز اول 15 هزار متر عملیات اجرایی آن آغاز شده و براي بهسازي

 
و مرمت پنج میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم. 

وي در ادامه تاکید کرد: در خصوص بحث حمل و نقل عمومی نیز فاصله باغستان تا فردوس 15 کیلومتر بوده و هزینه کرایه تاکسی

 
براي همشهریان و مسافران که به این شهر می آیند بالاست که امیدواریم در این زمینه نیز تدابیري اندیشیده شود. 

 
عضو شوراي اسلامی شهر فردوس گفت: شهرداران فرمانده خط مقدم خدمت به مردم هستند. 

 
حسین اکبري افزود: شهرداران و دهیاران ما علیرغم همه کمبودها خدمات خوبی را ارائه کرده و هیچگاه از تلاش دست برنداشتند. 

وي با اشاره به احداث باند دوم مسیر سه راهی روم فردوس که در سال 88 عملیات اجرایی آن آغاز شده است افزود: این پروژه در



 
حال حاضر کمتر از 30 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و براي تکمیل آن بیش از هشت میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خراسان جنوبی در خصوص کاهش دبی کشاورزي که توسط دهیاران مطرح شده بود گفت: به

 
دلیل وجود الزامات قانونی دستگاه متولی که آب منطقه اي است پیگیر این موضوع خواهد بود و به زودي مشکل مرتفع خواهد شد. 

محمد فرهادي در خصوص تأمین ماشین آلات عمرانی نیز گفت: با توجه به افزایش قیمت ها تامین ماشین آلات مشکل بوده اما قول

 
می دهیم این موضوع در استان به صورت ویژه دیده شود. 

بازدید از بازارچه صنایع دستی فردوس که سال 94 عملیات اجرایی آن آغاز شده و تاکنون 400 میلیون تومان هزینه شده است از
برنامه هاي سفر معاون استاندار به شهرستان فردوس بود که بنا بر اعلام رییس میراث فرهنگی شهرستان فردوس این پروژه براي

 
تکمیل 450 میلیون تومان اعتبار نیاز دارد. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار در حاشیه بازدید از پارك تون افزود: پارك تون شهرستان فردوس باید به عنوان منطقه نمونه از
لحاظ کشت گیاهان دارویی و درآمدزایی براي شهرداري ها در استان مطرح شده و اردوهایی براي بازدید شهرداران استان در نظر

 
گرفته شود. 

پروژه مجموعه ورزشی چند منظوره جوادالائمه با که با برآورد اولیه 2 میلیارد تومان به دلیل تعلل در آغاز عملیات اجرایی اکنون براي

 
اجرا و تکمیل به 6 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد. 

بازدید از استخر ذخیره آب هاي سطحی شهرستان فردوس، پروژه آنتنی سالن ورزشی دو هزار متري فردوس، بازدید از پروژه پیاده رو
سازي خیابان کشاورز اسلامیه، بازدید از استخر ذخیره آب قنات بلده پروژه باند امداد و نجات و پروژه احداث باند دوم محور فردوس

 
سرایان از برنامه هاي معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار در سفر یک روزه به شهرستان فردوس بود. 

 
در بایان از شهرداران فردوس، اسلامیه و باغستان و دهیاران شهرستان فردوس تجلیل شد. 

 
62 هزار مترمربع فرش دستباف در خراسان جنوبی تولید شد 

  رییس اتحادیه فرش دستباف خراسان جنوبی گفت: در سه ماه
نخست سال جاري 62 هزار مترمربع فرش دستباف به ارزش 90 میلیارد تومان در استان تولید شد. 



محمدحسین کامیابی مسک در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در مدت مشابه سال گذشته 60 هزار مترمربع فرش دستباف در

 
استان تولید شده که تفاوت چندانی نداشته است. 

وي ادامه داد: ریزه ماهی، ایلیاتی، خشتی، نائین و لچک ترنج از نقوش فرش هاي تولیدي خراسان جنوبی است و  فرش هاي تولیدي

 
در ابعاد و اندازه هاي متفاوت از سه تا 24 متر تولید شده است. 

کامیابی مسک با تاکید بر اینکه همچنان رکود بر فرش دستباف استان از چند سال گذشته حاکم است، اضافه کرد: صادرات فرش
استان بسیار پایین و ناچیز است و تنها مقداري از فرش تولید استان در داخل کشور به فروش رفته و بقیه روي دست بافندگان و تجار

 
باقی مانده است. 

وي با اشاره به اینکه فرش دستباف خراسان جنوبی از گذشته با هدف صادرات تولید میشد و فروش بالایی در داخل کشور نداشته
است، ادامه داد: البته برخی تولیدکنندگان استان در حال حاضر براساس سلیقه مشتري هاي داخل کشور، فرش هاي جفتی تولید می

 
کنند که این افراد در فروش محصولات خود مشکلی ندارند. 

رییس اتحادیه فرش دستباف خراسان جنوبی درباره ارزآوري و صادرات فرش دستباف گفت: تاکنون آمار دقیقی از صادرات فرش

 
دستباف به دست ما نرسیده است و مقدار صادرات بسیار ناچیز است. 

کامیابی مسک افزود: به دلیل صادرات کم، فرش دستباف در بدترین وضعیت خود از نظر صادرات و رکود در 50 سال اخیر قرار دارد و
تحریم ها نیز در نبود ارزآوري فرش بسیار تاثیرگذار بوده و باعث شده که فرش سایر کشورهاي منطقه جایگزین فرش کشورمان در

 
بازارهاي جهانی شود. 

وي عنوان کرد: قیمت هر مترمربع فرش دستباف با کیفیت به صورت جفتی بیش از چهار میلیون تومان است و در مجموع با توجه به
شرایط جامعه و زحمت زیاد، بافت فرش براي بافنده صرفه اقتصادي ندارد و بافندگان به دلیل نبود شغل چاره اي جز بافت فرش

 
ندارند. 

کامیابی مسک اظهار داشت: این استان بیش از 50 هزار بافنده تمام وقت، نیمه وقت و پاره وقت دارد که در حال حاضر کمتر از چهار

 
هزار نفر زیرپوشش بیمه تامین اجتماعی هستند. 

وي یکی از مشکلات بافندگان فرش دستباف را نداشتن بیمه عنوان کرد و گفت: بیش از 2 سال است که سهم بیمه تامین اجتماعی

 
بافندگان پرداخت نمی شود و اکنون کمتر از هشت درصد بافندگان استان بیمه هستند. 

رییس اتحادیه فرش دستباف خراسان جنوبی بیان کرد: از مهرماه سال 93، معرفی متقاضیان جدید قالیبافان براي برخورداري از بیمه

 
تامین اجتماعی متوقف شده و تاکنون این مشکل رفع نشده است. 

 
مدیرکل بنیاد مسکن خراسان جنوبی: 

 
6 هزار واحد طرح مسکن اقشار کم درآمد خراسان جنوبی افتتاح می شود 



آسمانی مقدم گفت: امسال در ادامه طرح ساخت مسکن محرومان در استان 6 هزار واحد در مناطق روستایی احداث و افتتاح می
شود.

 
 

«علی اصغر آسمانی مقدم» در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري شبستان در بیرجند با اشاره به عملکرد حوزه بازسازي و مسکن روستایی
گفت: طرح ویژه بهسازي و مقاوم سازي مسکن روستایی از سال 84 توسط بنیاد مسکن، با هدف بهبود کیفیت مسکن و بافت

 
روستایی و ارتقاء سطح ایمنی، بهداشتی، رفاهی آغاز شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان جنوبی در ادامه افزود: طی این طرح تاکنون تعداد 39 هزار و 35 واحد مسکونی بهسازي

 
و مقاوم سازي شده است که تعداد 11 هزار و 2 واحد آن در سال گذشته بوده است. 

وي به طرح احداث 11 هزار واحد مسکن محرومین روستایی و اقشار کم درآمد شهري و روستایی اشاره کرد و گفت: در سال 97 طی
انعقاد تفاهم نامه اي بین سازمان برنامه و بودجه کشور، بنیاد مسکن و کمیته امداد امام خمینی (ره) مقرر شد تعداد 10 هزار واحد
مسکونی براي محرومین روستایی استان احداث شود که عملیات ساخت پنج هزار واحد آن به بنیاد مسکن محول شد و بنیاد مسکن

 
توانست در سال 98 این طرح را به پایان برساند. 

آسمانی مقدم با بیان اینکه در این طرح به متقاضیان مبلغ 40 میلیون تومان تسهیلات کم بهره به همراه مبلغ 25 میلیون تومان
کمک بلاعوض اعطا شد، عنوان کرد: پس از اجراي موفق طرح احداث پنج هزار واحد مسکن محرومین روستایی خراسان جنوبی، یکبار
دیگر با انعقاد تفاهم نامه بین سازمان برنامه و بودجه کشور، استانداري خراسان جنوبی و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، مقرر شد 6 هزار
واحد مسکن براي اقشار کم درآمد شهري و روستایی احداث شود که این طرح اکنون در حال اجراست که بر اساس این طرح مبلغ 50

 
میلیون تومان تسهیلات کم بهره به همراه مبلغ 30 میلیون تومان کمک بلاعوض به متقاضیان براي ساخت پرداخت می شود. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان جنوبی ادامه داد: این طرح همزمان با هفته دولت سال 99 کلنگ زده شد و در حال
حاضر براي 6 هزار متقاضی پرونده تشکیل شده است که همه آنان موفق به عقد قرارداد با بانک شده و پنج هزار و 652 نفر عملیات

 
ساختمانی خود را آغاز کرده اند. 

وي بیان کرد: همچنین چهار هزار و 497 واحد ساختمانی اجراي اسکلت و دیوار چینی شده و یک هزار و 514 واحد نیز به بهره

 
برداري رسیده است. 



آسمانی مقدم با بیان اینکه از سال 84 تاکنون تعداد چهار هزار و 379 واحد مسکونی بر اثر حوادث طبیعی در استان از قبیل سیل و

 
زلزله دچار خسارت شده اند، گفت: این واحدها با اعتباري بالغ بر 46 میلیارد تومان بازسازي شده است. 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خراسان جنوبی افزود: در سال گذشته نیز تعداد 91 واحد احداثی با اعتباري بالغ بر  چهار
میلیارد و 400 میلیون تومان و تعداد 80 واحد تعمیري با اعتباري بالغ بر یک میلیارد و 200 میلیون تومان در برنامه قرار دارد که با

 
توجه به ابلاغ دیرهنگام اعتبارت مربوطه، عملیات احداث این واحدها در حال انجام است. 

 
رنج هاي یک مادر 

  سرطان فرزند، زندانی بودن همسر، ناتوانی در تامین اجاره
منزل، و تشنج تنها گوشه اي از رنج هاي یک مادر در شهر بیرجند است که برایمان بازگو می کند و امید دارد روزي این رنج ها به

 
پایان برسد تا روي خوش زندگی را ببیند. 

 فاطمه یکی از صدها زن رنج کشیده اي است که در گوشه اي از شهر بیرجند با 2 فرزند کوچک مشغول گرفتاري هاي زندگی اش

 
است. 

در یکی از روزهاي گرم تیرماه میهمان خانه اش می شویم جمعی از خبرنگاران و اعضاي مرکز نیکوکاري رسانه یاران به واسطه یک

 
نشانی او را در  خلوت غم هایش نشان می کنند تا از دردها و رنج هایش بنویسند. 

چهار سال از ازدواج این بانوي 30 ساله با همسري می گذرد که از همان ابتدا به خاطر مهریه زن اولش به زندان افتاد. مهریه که با
کمک دوستان و آشنایان تامین و پرداخت شد دوباره به واسطه یک چک به زندان می افتد و اینگونه 2 سال دیگر از عمر فاطمه در

 
زندگی مشترك با رنج و تنهایی سپري می شود. 

اما یک اشتباه آنهم به خاطر اعتیاد و وسوسه پول براي تامین هزینه زندگی، همسر فاطمه را به حمل مواد مخدر ترغیب می کند و

 
بعد از کشف آن توسط پلیس مجدد به زندان برمی گردد که باید 10 سال دیگر هم حبس را تحمل کند. 

فاطمه اینها را می گوید و از تنهایی سخن به بیاد می آورد که به خاطر زندانی شدن همسرش تمام اعضاي خانواده او را ترك کرده اند

 
و شرط آنان براي کمک، طلاق و جدایی از مرد زندانی است. 

اما او زندگی، همسر و فرزندانش را دوست دارد و نمی تواند آنها را رها کند و با این وجود بیشتر دلش می خواهد از پسر بچه سه ساله



اش بنویسیم که با بیماري سرطان دست و پنجه نرم می کند. در همین حال محمد حسین که کنج اتاق با چند بالشت براي خودش

 
کامیون خیالی ساخته و در حال ماشین سواري بود متوجه نگاه میهمانان شده و به آغوش مادر پناه می برد. 

فاطمه دستی به سر فرزندش می کشد و از قصه پر غصه بیماري او می گوید: تقریبا محمد حسین 6 ماهه بود که با یک آزمایش ساده

 
متوجه سرطان خون در بدنش شدیم. 

وي با بیان اینکه به پیشنهاد یکی از پزشکان او را براي معالجه به مشهد می بریم گفت: الان یک سال است که هر ماه او را به

 
بیمارستانی در مشهد می برم تا مداوا شود. 

وي اظهار داشت: گرچه هزینه هاي درمان را موسسه خیریه محک تقبل کرده اما فعلا براي هزینه رفت و آمد مشکل داریم چون نیاز

 
است هر ماه یک همراهی هم با خود ببرم و در مجموع 500 هزار تومان هزینه رفت و آمدمان می شود. 

 
فاطمه افزود: البته روند درمان تا الان خوب پیش رفته و هنوز هم یک سال دیگر باید مراحل درمان را ادامه دهیم تا به نتیجه برسیم. 

او که خود هم گاهی دچار تشنج می شود با وجود 2  فرزند کوچک توانایی کار کردن ندارد و ادامه داد: ماهانه 350 هزار تومان اجاره

 
خانه می دهم که از محل مستمري بهزیستی پرداخت می شود اما الان صاحبخانه تقاضاي 650 هزار تومان اجاره ماهانه از من دارد. 

همسر فاطمه پیش از زندانی شدن به کار نجاري مشغول بود و او اکنون امیدوار است اگر روزي آزاد شود بتواند با یک سرمایه اندك

 
مجدد به شغلش برگردد تا کمی از سنگینی بار هزینه هاي زندگی کم شود. 

ریس هیات عامل مرکز نیکوکاري رسانه یاران خراسان جنوبی هم در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: هدف اصلی از حضور خبرنگاران

 
براي تهیه گزارش میدانی از زندگی فاطمه به تصویر کشیدن رنج هاي او و جذب خیر براي کمک به این فرد است. 

زینب رمضانی با تاکید بر اینکه ارایه مشاوره در تسکین آلام این زن رنج کشیده اثر دارد افزود: تلاش می کنیم تا از طریق مراجع
مربوطه همسر او را در زندان شناسایی کرده و او را ترغیب کنیم تا با کمک خدمات فنی و حرفه اي از فرصت زندان براي آماده شدن

 
در یک شغل مناسب استفاده کند. 

وي تاکید کرد: بیماري فرزند فاطمه رنج بزرگی در زندگی این زن است که تامین هزینه هاي رفت و آمد از طریق کمک خیران می

 
تواند مرهمی بر دردهاي او باشد. 

ریس هیات عامل مرکز نیکوکاري رسانه یاران خراسان جنوبی با اشاره به نمونه اي از تلاش هاي رسانه اي براي رفع مشکل گرفتاران
ادامه داد:خانه دار شدن یک نیازمند با کمک خیر تهرانی، جذب حامی ثابت براي خانواده اي نیازمند با پنچ فرزند، ساخت منزل براي
یک خانواده زندانی و چندین مورد دیگر از نمونه هایی است که تاکنون با کمک نیک اندیشان و تلاش رسانه هاي استان به نتیجه

 
رسیده است. 

وي افزود:خیران و نیکوکاران می توانند براي حل مشکلات زندگی فاطمه نیز از طریق شماره حساب6037997950110032 به نام

 
مرکز نیکوکاري رسانه یاران خراسان جنوبی کمک هاي نقدي خود را واریز کنند. 



 
تخم مرغ در خراسان جنوبی ستاره سهیل شد/مسئولان: مشکل حل شده است 

  تخم مرغ در بازار خراسان جنوبی در روزهاي گذشته کمیاب

 
شد و این در حالی ست که مسئولان از رفع مشکل خبر می دهند. 

به گزارش مهر اولین بار نیست که مردم خراسان جنوبی با کمبود کالاهاي اساسی چون مرغ و تخم مرغ در بازار رو به رو می شوند.

 
روزي روغن، هفته اي مرغ و حال نوبت تخم مرغ است که دوباره تبدیل به کیمیا و ستاره سهیل در بازار شود. 

به محض اینکه کالایی در استان کمیاب می شود مسئولان قول ورود محموله جدید آن کالا به خراسان جنوبی را می دهند در حالی

 
که باید مسئله و مشکل را ریشه اي و اساسی حل کرد و گرنه این قصه تکراري همچنان براي مردم رخ خواهد داد. 

قسمت تلخ این ماجرا آن است که مردم خراسان جنوبی با کمبود کالاهایی رو به رو می شوند که در داخل استان تولید می شود و

 
همواره تولید این کالاها در جلسات مختلف مدیران و مسئولان به عنوان یک افتخار و یکی از ظرفیت هاي استان مطرح می شود. 

ماجراي کمبود این کالاها آنقدر مردم را رنج داد که در بازه اي از زمان ها دادستان عمومی و انقلاب بیرجند در این قضیه ورود پیدا

 
کرد. 

حجت الاسلام علی نسائی دادستان مرکز استان در دي ماه سال گذشته به رسانه ها گفته بود که تخم مرغ جزو مایحتاج معمولی
مردم است و اگر در بازار نباشد و یا با قیمت هاي متفاوتی عرضه شود مردم با مشکل مواجه می شوند و باید هرچه زودتر با نظارت

 
هاي قوي تر، کمبود تخم مرغ جبران شود. 

نسائی گفت: مدیران استانی در بحث نظارت ها ضعیف عمل کرده اند و خراسان جنوبی تولیدکننده مرغ و تخم مرغ است و جزو

 
صادرکنندگان و ارسال کنندگان این محصولات هستیم و چالش عرضه و نوسانات قیمت در این استان جاي تأسف دارد. 



 
 

 
تأکید همیشگی دادستان بر ضرورت تأمین نیاز داخل خراسان جنوبی 

وي در خردادماه 1400 نیز مجدد در گفت و گویی با مهر بر این موضوع تأکید کرده و بیان کرد: خروج مرغ و تخم مرغ از خراسان
جنوبی به مقصد دیگر استان ها باید تنها بعد از تأمین نیاز استان صورت گیرد و بعد از تأمین نیاز داخل تولیدکنندگان می توانند به

 
دیگر مناطق ارسال کنند. 

مرضیه خدابخشی، از شهروندان خراسان جنوبی که در منطقه امیرآباد بیرجند زندگی می کند، در گفت و گو با خبرنگار مهر اظهار

 
کرد: به نظر من این گرانی ها و کمبودها آنقدر در شهر و استان ما عادي شده است که مردم نیز دیگر عادت کرده اند. 

وي بیان کرد: امروز نیز تخم مرغ در بازار کمیاب است و نمی دانیم کالاي بعدي که قرار است با سختی به دست مردم برسد کدام کالا

 
است. 

خدابخشی یادآور شد: مردم می توانند از گوشت و برنج و..براي مدت کوتاهی صرف نظر کنند اما تخم مرغ دیگر جزو کالاهاي معمولی

 
و متداول مورد نیاز مردم است و نمی دانم گره قصه کجاست که همچنان مرغ و تخم مرغ کمیاب و گران است. 

خدابخشی گفت: زمانی تخم مرغ جزو کالاهاي بسیار ارزان بود و مردم هیچ که نداشتند با یک تخم مرغ یا املت ساده روزگار سپري

 
می کردند اما متأسفانه در برخی از زمان ها همان نیز کمیاب و یا گران می شود که باید در این زمینه تدبیري اندیشید. 

رضا احمدي از دیگر شهروندان خراسان جنوبی نیز در گفت و گو با خبرنگار مهر اظهار کرد: مسئولین همواره از مردم این گلایه را

 
دارند که چرا بیش از نیاز خریداري می کنند و یکی از علت کمبودها را خرید بیش از نیاز مردم عنوان می کنند. 

 
مردم نگران تأمین کالاهاي اساسی هستند 

وي ادامه داد: شاید مردم بیش از نیاز خود مرغ و تخم مرغ خریداري می کنند ولی وقتی که هر روز یک کالا در بازار کمیاب است آیا

 
این حق را به مردم نمی دهید که نگران تأمین کالاهاي اساسی خانه خود براي هفته هاي آتی باشند. 

احمدي با بیان اینکه براي خرید تخم مرغ مراجعه کرده و به در بسته خورده است، یادآور شد: به نظرم باز قصه در عدم نظارت ها و
ارسال کالاهاي تولیدي داخل استان خراسان جنوبی به دیگر استان ها است که مشکل ساز شده است. 



وي ادامه داد: مرغ، تخم مرغ، روغن، برنج و.. هر دفعه به نوبت یا گران می شود و یا در بازار خراسان جنوبی با کمبود آن رو به رو می

 
شویم. 

 
 

 
قاچاق، علت کمبود تخم مرغ در روزهاي اخیر 

سید غلامرضا زجاجی، رئیس اتحادیه فروشندگان مواد پروتئینی خراسان جنوبی نیز در این زمینه به خبرنگار مهر اظهار کرد: تا چند

 
روز پیش به واسطه قاچاق و خروج تخم مرغ از خراسان جنوبی کمبود این محصول را در استان داشتیم. 

وي با تأکید بر اینکه در حال حاضر جلوي این قضیه تا حد زیادي گرفته شده و در هفته جاري روند توزیع تخم مرغ در خراسان

 
جنوبی بهبود خواهد یافت، بیان کرد: هر تولیدکننده باید 40 درصد تخم مرغ تولیدي خود را به مراکز پخش تحویل دهد. 

رئیس اتحادیه فروشندگان مواد پروتئینی خراسان جنوبی گفت: مازاد این 40 درصد را می تواند به استان هاي دیگر صادر کند ولی بنا

 
بر آنچه تاکنون توسط مسئولان مورد تأکید قرار گرفته است صادرات به دیگر استان ها بعد از تأمین نیاز داخل است. 

 
تفاوت قیمت، علت ارسال تخم مرغ استان به شهرهاي همجوار 

زجاجی با اشاره به اینکه نیاز تخم مرغ داخل استان بین 15 تا 20 تن است، اظهار کرد: تفاوت حدود پنج هزار تومانی تخم مرغ

 
تولیدي در خراسان جنوبی با سایر استان هاي همجوار زمینه ساز خروج تخم مرغ از خراسان جنوبی می شود. 

وي یادآور شد: در حال حاضر تخم مرغ در بازار خراسان جنوبی با قیمت کیلویی 17 هزار تومان به فروش می رسد و امیدواریم با

 
ممنوعیت هایی که مبنی بر خروج این کالاي اساسی از استان در نظر گرفته شده مشکلات مردم در این حوزه کاهش پیدا کند. 



 
 

 
50 تن تخم مرغ در خراسان جنوبی تولید می شود 

محمد اصغرزاده، مدیرکل دامپزشکی خراسان جنوبی در این زمینه در گفت و گو با خبرنگار مهر اظهارکرد: ما در خراسان جنوبی به

 
اندازه کافی تولید تخم مرغ داریم و روزانه حدود 50 تن تخم مرغ در واحدهاي طیور خراسان جنوبی تولید می شود. 

وي با بیان اینکه از 50 تن تخم مرغ تولیدي حدود 20 تن مصرف داخل استان است، بیان کرد: بیش از این میزان مازاد نیاز استان

 
است که می تواند به سایر استان هاي کشور و استان هاي همجوار ارسال شود. 

مدیرکل دامپزشکی خراسان جنوبی با اشاره به اینکه وقتی قیمت در داخل استان و استان هاي همجوار تفاوت زیادي داشته باشد

 
تعادل به هم می خورد، یادآورشد: تحت هر شرایطی فعالان واحدهاي صنعت طیور در وهله اول باید نیاز استان را تأمین کنند. 

 
صادرات تخم مرغ ممنوع است 

اصغر زاده یادآور شد: البته باید به این نکته نیز اشاره کنم که در حال حاضر به واسطه نیاز داخل صادرات مرغ و تخم مرغ ممنوع

 
است. 

الیاس جویبان معاون بازرگانی سازمان صمت خراسان جنوبی نیز در گفت و گو با خبرنگار مهر از رفع کمبود تخم مرغ در خراسان

 
جنوبی از روز گذشته چهاردهم تیرماه خبرداد. 

قصه کمبود مرغ و تخم مرغ ماجراي امروز و دیروز نیست که بگوییم مسئولان با یک پدیده پیش بینی نشده رو به رو شده اند و از
طرف دیگر نیز آنقدر این موضوع در بیرجند و خراسان جنوبی تکرار شده که مردم بابت روزهاي آینده نیز نگران هستند که باز نوبت

 
کدام کالا است. 

هرچند مسئولان این اطمینان خاطر را به مردم داده اند که کالاهاي اساسی به اندازه نیاز موجود است اما مردم پشتوانه این حرف
مسئولان را در بازار مشاهده می کنند. وقتی براي خرید روغن، تخم مرغ و مرغ و برنج به بازار مراجعه می کنند. امید است که از نظر

 
اقتصادي روزهاي بهتري در انتظار مردمان باشد. 

نشست علمی و بازدید دانشگاهیان از طرح توسعه و بهسازي آرامگاه حکیم نزاري برگزار شد/3-2   



 
  

 
 

 نشست علمی حکیم نزاري، با حضور دکتر احمد خامسان، رئیس دانشگاه، دکتر جاوید، شهردار بیرجند و جمعی از دانشگاهیان و

 
شعراي بیرجند، شامگاه دوشنبه 15 تیرماه در محل جدید التأسیس مقبره حکیم نزاري برگزار شد. 

دکتر علی زنگوئی، معاون فرهنگی و اجتماعی دانشگاه در گفتگو با خبرنگار ما گفت: این نشست از سوي معاونت فرهنگی و اجتماعی

 
دانشگاه و به منظور پاسداشت مقام حکیم نزاري که از شاعران برجسته و تأثیرگذار سده هفتم هجري است، برگزار شد. 

در ابتداي این نشست علمی، دکتر احمد خامسان، رئیس دانشگاه بیرجند، ضمن تشکر از دست اندرکاران برگزاري این جلسه و بویژه
مجموعه شهرداري بیرجند در جهت توسعه و گسترش فضاي فرهنگی شهري گفت: خوشبختانه مجموعه شهرداري بیرجند در کنار
خدمات شایانی که به شهر بیرجند ارائه می دهد، نگاه ویژه اي به مقوله فرهنگ دارد و توسعه مقبره حکیم نزاري نیز یکی از برنامه
هاي فرهنگی است که توسط شهرداري صورت گرفته است. وي در ادامه افزود: مجموعه دانشگاه بیرجند، خود را مدیون فرهنگ اصیل
این مرز و بوم می داند. وي ضمن بیان این نکته که گل سرسبد فرهنگ بیرجند، ثمره آن در دانشگاه بیرجند تبلور یافته است، خاطر
نشان کرد: وظیفه ما در دانشگاه بیرجند و با وجود مفاخر بزرگی که در این مجموعه علمی فرهنگی داریم، انتقال میراث فرهنگی به

 
نسل جوان است. 

دکتر محمد علی جاوید، شهردار بیرجند نیز طی سخنانی ضمن تبریک روز قلم و همچنین روز شهرداري ها گزارشی از نحوه راه
اندازي و توسعه مقبره این شاعر بزرگ ارائه کرد. وي در ادامه با بیان این نکته که شهرداري ها دولت کوچکی هستند که باید به خوبی
سیاست گذاري و مدیریت را انجام دهند، به خدمات ارائه شده به شهروندان پرداخت. دکتر جاوید در ادامه این نشست اقدامات

 
فرهنگی صورت گرفته توسط شهرداري بیرجند را تشریح کرد. 

سخنرانی علمی توسط دکتر بهنام فر، شعرخوانی شاعران بیرجندي و تجلیل از دکتر جاوید به دلیل خدمات ارزنده ایشان در توسعه

 
فرهنگی شهر بیرجند، از دیگر بخشهاي این نشست بود. 

شایان ذکر است این نشست از سوي معاونت فرهنگی و اجتماعی دانشگاه بیرجند و با همکاري شهرداري بیرجند و گروه زبان و ادبیات

 
فارسی دانشگاه بیرجند برگزار شد. 

 
برگزاري کارگاه هاي داستان نویسی و شعر نویسی در خراسان جنوبی/3-2 



 
 

معاون امور فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خرسان جنوبی گفت: برگزاري کارگاه هاي آموزش نوشتن داستان و

 
شعر، به مناسبت روز قلم، از امروز (14 تیرماه) آغاز شده است. 

به گزارش امروز خرسان جنوبی، محمود رمضانی با بیان این خبر، عنوان کرد: با هدف تقویت نویسندگی در حوزه هاي داستانی و

 
شعري، این کارگاه ها در تمامی شهرستان هاي استان برنامه ریزي شده اند. 

وي با اشاره به این که علاقه مندان جهت شرکت در کارگاه می توانند به ادارات فرهنگ و ارشاد اسلامی در شهرستان ها و به اداره کل
فرهنگ و ارشاد اسلامی در مرکز استان مراجعه کنند، خاطرنشان کرد: آموزش توسط اساتید مجرب از داخل و خارج استان انجام می

 
گیرد. 

به گفته وي کارگاه ها در شهرهاي با وضعیت زرد به صورت حضوري و در فضاي باز و در شهرهاي قرمز و نارنجی به صورت مجازي

 
برگزار می شود. 

 
بیشترین بروز تجمعی کرونا در شهرستان قاینات 

 
بروز تجمعی کرونا از ابتداي شیوع اپیدمی کرونا تاکنون در شهرستان قاینات 3 هزار و 256 در، صد هزار نفر جمعیت است. 

دبیر ستاد دانشگاهی پیشگیري و کنترل کرونا ویروس در خصوص رتبه بندي شهرستان هاي استان از لحاظ میزان بروز تجمعی گفت:
به لحاظ میزان بروز تجمعی از ابتداي شیوع اپیدمی کرونا تاکنون شهرستان قاینات با میزان بروز تجمعی 3 هزار و 256 در صد هزار
نفر جمعیت در رتبه ي اول، شهرستان سرایان با میزان بروز تجمعی 3 هزار و 54 در رتبه دوم، شهرستان طبس با میزان بروز تجمعی
2 هزار و 925 در رتبه سوم، شهرستان فردوس با میزان بروز تجمعی 2 هزار و  865 در رتبه چهارم، شهرستان بیرجند با میزان بروز
تجمعی 2 هزار و 829 در رتبه پنجم، شهرستان زیرکوه با میزان بروز تجمعی 2 هزار و 603 در رتبه ششم، شهرستان بشرویه با میزان
بروز تجمعی 2 هزار و 515 در رتبه هفتم، شهرستان سربیشه با میزان بروز تجمعی 2 هزار در رتبه هشتم، شهرستان خوسف با میزان
بروز تجمعی هزار و 838 در رتبه نهم، شهرستان درمیان با میزان بروز تجمعی هزار و 738 در رتبه دهم و شهرستان نهبندان با میزان

 
بروز تجمعی هزار و  728در رتبه یازدهم قرار دارد. 

شریف زاده در خصوص آخرین تحلیل آماري کرونا (مقایسه بین نیمه ي دوم خرداد ماه با چهارده روز اول تیرماه) گفت: در سطح
استان متوسط روزانه تعداد موارد مثبت شامل تست هاي مولکولی و تست هاي سریع در نیمه ي دوم خرداد ماه به طور متوسط روزانه
64 مورد بود که این عدد در 14 روز اول تیر ماه به متوسط روزانه 87 مورد افزایش پیدا کرده و 36 درصد در موارد مثبت در طی این

 
بازه زمانی افزایش داشته است. 



وي افزود: بستري بیماران مبتلا به عفونت هاي تنفسی در نیمه ي دوم خرداد ماه به طور متوسط روزانه 182 مورد بود که این عدد در

 
14 روز اول تیرماه به روزانه 174 مورد کاهش پیدا کرده و 4/4 کاهش نشان می دهد. 

دبیر ستاد دانشگاهی پیشگیري و کنترل کرونا ویروس گفت: همچنین موارد بستري کرونا مثبت از عدد متوسط روزانه 67 نفر به 55
که 18 درصد کاهش داشته و موارد مثبت بستري در آي سی یو هم از متوسط 9 مورد روزانه به 5 مورد رسیده که 44 درصد کاهش

 
پیدا کرده است. 

شریف زاده در خصوص افزایش روند مبتلایان در شهرستان نهبندان گفت: در شهرستان نهبندان که موارد مثبت سرپایی خیلی سریع
تر و زودتر از کل استان شروع شده بود، در نیمه ي دوم خرداد ماه روزانه به طور متوسط 6 مورد مثبت داشتیم که این عدد در 14
روز اول تیر ماه به 18 مورد افزایش پیدا کرده و به سه برابر افزایش یافته است و موارد بستري بیماري هاي حاد تنفسی هم متوسط
روزانه از 9/8 بیمار در روز به 16/1 بیمار در روز با 81 درصد افزایش و متوسط روزانه پذیرش جدید هم از 2/7 به 4/8 نفر در روز

 
افزایش پیدا کرده که 78 درصد افزایش داشتیم. 

وي گفت: با توجه به افزایش موارد سرپایی در طی 14 روز اول تیر ماه پیش بینی می شود از هفته ي آینده شاهد افزایش موارد
بستري عفونت حاد تنفسی موارد کرونا مثبت و موارد بستري در آي سی یو در استان باشیم که قطعا با همکاري همه مردم و
مسئولین در رعایت دستورالعمل ها بویژه استفاده از ماسک، رعایت فاصله گذاري اجتماعی، عدم برگزاري تجمعات و مراسم ها عدم

 
مسافرت به استان هاي همجوار بویژه سیستان و بلوچستان می توانیم از افزایش موارد مثبت و موارد بستري ها بکاهیم. 

 
توزیع 2.5 میلیارد تومان تجهیزات آموزشی بین مدارس مناطق محروم/2 

2 میلیارد و 500 میلیون تومان تجهیزات آموزشی و کمک آموزشی، کارگاهی و آزمایشگاهی و بهداشتی اداري به مناطق محروم

 
خراسان جنوبی ارسال شد. 

 
مدیرکل آموزش و پرورش استان گفت: این اقلام در قالب پروژه مهر بین 12 شهرستان آموزش و پرورش استان توزیع می شود. 

واقعی افزود: لپ تاپ، رایانه ، ویدئو پروژکتور ، کولر ، وسایل
سرمایشی ، میز و صندلی ، وسایل آزمایشگاهی ، بهداشتی و
تجهیزات فنی براي هنرستان ها از جمله اقلام ارسال شده به

 
مدارس است. 

وي گفت: علاوه بر این به منظور اجراي طرح پیشگیري از آسیب
هاي اجتماعی 300 میلیون تومان تجهیزات مورد نیاز در

 
شهرستان هاي قاینات ، درمیان و نهبندان در مدارس محلات هدف بین مدارس آسیب دیده توزیع شد. 

مدیر کل آموزش و پرورش استان افزود: این اقلام شامل رایانه، میز و صندلی دانش آموزي و اداري ، ویدئوپروژکتور ، تجهیزات اتاق

 
درس تربیت بدنی ، کتاب هاي آموزشی و سی دي هاي آموزشی است. 

 
محکومیت رستوران دار قاینی به دلیل گرانفروشی/4 



 
یک رستوران دار در شهرستان قائنات بدلیل گرانفروشی به پرداخت جازي نقدي در حق دولت محکوم شد. 

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان جنوبی،  مدیرکل تعزیرات حکومتی استان گفت: بر اساس گزارش ارسالی از اتاق
اصناف شهرستان قائنات مبنی بر اینکه یک رستوران غذا هاي خود را بالاتر از نرخ مصوب فروخته لذا، پرونده اي تشکیل و در شعبه

 
هیات بدوي تعزیرات حکومتی این شهرستان رسیدگی شد. 

حسین حسن پور افزود: از آنجائیکه طبق مقررات حاکم، عرضه یا فروش کالا یا ارائه خدمات به قیمتی بالاتر از نرخ هاي تعیین شده

 
توسط واحد هاي صنفی تخلف محسوب شده و با متخلف برابر قانون و مقررات برخورد خواهد شد. 

عضو شوراي قضائی استان گفت: متهم در شعبه با توجه به تخلف انتسابی به پرداخت مبلغ 78 میلیون ریال جریمه نقدي محکوم شد.

وي از همه شهروندان خواست: درصورت مشاهده هرگونه تخلفات اقتصادي، قاچاق کالا و یا سایر تخلفات صنفی و... موضوع را به
صورت حضوري، تلفنی با خط گویاي 135 یا سامانه اینترنتی 135 به تعزیرات حکومتی و همچنین با تلفن 124 به سازمان صمت و

 
تخلفات بهداشتی با تلفن 190 به دانشگاه علوم پزشکی استان گزارش کنند. 

 
معدن روباز زغال نیروگاه حرارتی طبس افتتاح شد/2 

 معدن روباز زغال مزینوي نیروگاه حرارتی طبس روز سه شنبه
در آیینی با حضور مدیر عامل شرکت مادر تخصصی تولید نیروي برق حرارتی و جمعی از مسوولان خراسان جنوبی به بهره برداري

 
رسید. 

به گزارش ایرنا با بهره برداري از معدن روباز زغال مزینوي نیروگاه حرارتی طبس زمینه اشتغال مستقیم هزار و 500 نفر و غیر
مستقیم پنج هزار نفر در معدن و نیروگاه طبس فراهم می شود. زغال سنگ استخراج شده از این معدن قرار است در آینده به مصرف

 
نیروگاه حرارتی طبس برسد. 

 
توان تولیدي این واحد 2 در 325 مگاوات است که با نوع سوخت زغال حرارتی در طول سال 2 میلیون تن تولید خواهد داشت. 

حجم باطله برداري معدن روباز مزینو هشت میلیون مترمکعب است که 550 هزار تن فروسیلیس آلومینیوم از خاکستر زغال نیز تولید

 
خواهد کرد. 



تامین بخشی از تقاضاي شبکه سراسري برق کشور، تنوع در سبد سوخت مصرفی نیروگاه ها، صرفه جویی در مصرف آب، انتقال دانش
فنی ساخت بویلرهاي زغالسوز به کشور، محرومیت زدایی از منطقه و ایجاد اشتغال قابل توجه در شرق کشور از جمله اهداف این

 
پروژه است. 

همچنین جلوگیري از خام فروشی زغال سنگ، ایجاد ارزش افزوده براي باطله زغال تولیدي در نیروگاه با تولید فروسیلیس آلومینیوم

 
و استفاده از قابلیت هاي پیمانکاران و سازندگان تجهیزات و مشاوران داخلی از دیگر اهداف این پروژه در نظر گرفته شده است. 

با توجه به افزایش نیاز سالانه مصرف برق در کشور و اهمیت تنوع بخشی به سبد سوخت نیروگاهی کشور و لزوم ایجاد اشتغال در
مناطق محروم شرق کشور قرارداد احداث نیروگاه زغالسنگ سوز طبس با شرکت مپنا امضا شده و  مطابق برنامه ریزي صورت گرفته

 
تا سال 1404 به بهره برداري خواهد رسید. 

 
معدن روباز مزینو در فاصله پنج کیلومتري نیروگاه طبس و 85 کیلومتري شهر طبس قرار گرفته است. 

حوزه زغالدار طبس غنی ترین و بزرگترین ناحیه زغالی ایران محسوب می شود و 76 درصد ذخایر زغال سنگ کشور را در خود جاي

 
داده است. 

 
816 کیلوگرم مرفین در خراسان جنوبی کشف شد/4 

 فرمانده انتظامی خراسان جنوبی گفت: ماموران انتظامی سرایان

 
در بازرسی از یک تریلی باري، 816 کیلوگرم مرفین در این شهرستان کشف کردند. 

به گزارش امروز خراسان جنوبی، سردار ناصر فرشید اظهار داشت: ماموران انتظامی شهرستان سرایان هنگام کنترل خودروهاي عبوري

 
به یک تریلی باري مشکوك شدند و خودرو را جهت بررسی بیشتر متوقف کردند. 

 
وي بیان کرد: ماموران در بازرسی از تریلی 816 کیلوگرم مرفین که به طرز ماهرانه اي داخل خودرو جاساز شده بود، کشف کردند. 

سردار فرشید افزود: ماموران در این رابطه یک کامیون توقیف و یک متهم دستگیر کردند که متهم دستگیر شده با تشکیل پرونده

 
جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی و روانه زندان شد. 

وي با بیان اینکه از ابتداي سال بالغ بر 24 تن انواع مواد مخدر در خراسان جنوبی کشف شده است، تصریح کرد: اقدامات مقابله اي



پلیس با پدیده شوم مواد مخدر همه جانبه بوده و رصد و پیگیري تحرکات باندها و شبکه هاي توزیع کننده مواد مخدر در دستور کار

 
ماموران مبارزه با مواد مخدر قرار دارد. 

فرمانده انتظامی خراسان جنوبی از شهروندان خواست که هر گونه موارد مشکوك را از طریق مرکز فوریت هاي پلیسی 110 به پلیس

 
اطلاع دهند. 

 
علیرغم تحریم ها 

 
ارز آوري 5 میلیون دلاري صادرات تعاونی هاي خراسان جنوبی/3-2 

 
صادرات تعاونی هاي خراسان جنوبی در سه ماه نخست سال جاري 5 میلیون و 587 هزار دلار براي استان ارزآوري داشت. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان جنوبی، مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان در گفتگو با خبرنگار صدا و سیما

 
گفت: سنگ بازالت، فرش دست باف، سنگ گرانیت، جوجه شترمرغ و زعفران از جمله اقلام صادراتی از استان است. 

اشرفی افزود: سنگ هاي بازالت و فرش بیشترین صادرات شرکت تعاونی هاي خراسان جنوبی در سه ماهه ابتداي سال را به خود

 
اختصاص داد. 

وي گفت: این مقدار صادرات از 3 شرکت تعاونی به صورت غیرمستقیم و از دو شرکت تعاونی (شهرستان هاي قاینات و سربیشه) به

 
صورت مستقیم انجام شد. 

 
وي گفت: سنگ بازالت و زعفران به صورت مستقیم از تعاونی هاي استان صادر شد. 

به گفته وي کالا هاي تولیدي صادر شده از تعاونی هاي استان به کشور هاي حاشیه خلیج فارس، آفریقاي جنوبی، عراق، اتریش،

 
آلمان و ایتالیا صادر شد. 

هم اکنون 958 تعاونی با اشتغالزایی بیش از 8 هزار نفر در خراسان جنوبی فعال است.



نسل چهارم بازاریابی

منبع: بانکداري الکترونیکشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/04/15

بازارها از شکل قدیمی عمودي، انحصاري و فردي به شکل جدید افقی، فراگیر و اجتماعی تبدیل شده اند.

به گزارش بانکداري الکترونیک، بازارها از شکل قدیمی عمودي، انحصاري و فردي به شکل جدید افقی، فراگیر و اجتماعی تبدیل
شده اند. دیگر از زمانی که یک شرکت بزرگ محصولی (شامل کالا یا خدمت) را ارائه می کرد و مشتریان را با کارزارهاي تبلیغاتی خود
تحت تاثیر قرار می داد و آن را در کانال هاي عرضه معمولا تحت کنترل قرار می داد، عبور کرده ایم. امروزه مشتریان در ساخت
محصول مشارکت فعالانه دارند و مفهوم هم آفرینی از یک مفهوم تئوریک به یک اقدام اجرایی تبدیل شده است. مشتریان نه تنها در
خلق یا توسعه یک ایده، در پاسخ به یک نیاز نقش فعال دارند، بلکه فعالیت هاي ترویجی و تشویقی نیز شکل افقی گرفته اند و
موفقیت یا عدم موفقیت یک کارزار تبلیغاتی در گفت وگوي میان جوامع مشتریان و تایید آنها رقم می خورد، نه میزان بودجه یا توان
اجرایی آن. امروزه گفت وگوي میان مشتریان و صاحبان نام تجاري از شکل سنتی یک سویه و عمودي و از طرف نام تجاري به

 
مشتري به صورت دو سویه(برعکس) و چند سویه میان مشتري با مشتري مبدل شده است. 

 
نسل چهارم بازاریابی 

بازار از حالت انحصاري به فراگیر تبدیل شده است. موازنه قدرت از سوي آمریکا به سوي کشورهاي آسیایی درحال انتقال است. در 30
سال گذشته سهم استارت آپ ها از اقتصاد آمریکا از 15 درصد به 8 درصد رسیده است. درحالی که بر اساس گزارش سازمان توسعه و
همکاري اقتصادي، مخارج مرتبط با نوآوري در چین، اتحادیه اروپا و آمریکا را پشت سر گذاشته و دیگر کشور آسیایی، کره جنوبی
رتبه اول سهم تحقیق و توسعه از درآمد ناخالص را از آن خود کرده است. در خود بازار هم نوآوري هاي اخلال گر و بازارساز موجب
ارزان تر شدن محصولات و دسترسی ساده تر طبقه فروتر اقتصادي به آنها شده است. آنچه تا دیروز نابازار تلقی می شد و توسط
شرکت هاي بزرگ نادیده گرفته می شد، امروز توسط استارت آپ ها مورد توجه قرار می گیرد. خلق ایده ها و تجاري سازي همزمان
آن مرزهاي جغرافیاي را درنوردیده است و حتی موفقیت یک ایده توسط کسی غیر از پیشنهاددهنده آن یا در جایی غیر از محل تولد
آن به وفور دیده می شود. مفهوم جمع سپاري امکان انجام کارهایی را رقم زده است که تا قبل از این براي دستیابی به فرآورده آن به

 
زمان و بودجه هاي هنگفتی نیاز بود. 

تصمیمات خرید و انتخاب به یک تصمیم اجتماعی تبدیل شده است. مشتریان امروزه قبل از هر اقدامی نظرات دیگر مشتریان را می
کاوند و درخصوص آن گفت وگو می کنند و از آنها تاثیر می پذیرند. توصیه غریبه ها امروزه از توصیه مشاهیر به مراتب موثرتر است.
سه گروه جوانان، زنان و شهروندان اینترنتی درحال تصاحب قدرت و اختیار هستند. این سه گروه به عنوان پذیرندگان اولیه با ریسک
پذیري و وفاداري بیشتر و روندسازان اصلی، سرنوشت آینده بازار را تعیین خواهند کرد. قیمت گذاري به عنوان یکی از چهارپایه اصلی
بازاریابی کلاسیک، جاي خود را به قیمت سیال و جاري داده است و محصولی که با هم آفرینی و مشارکت مشتریان ساخته شده
است، بعد از اینکه به تایید اجتماع آنها رسید و هدف گفت وگوهاي مثبت و منفی آنها قرار گرفت، در کانال هاي عرضه اي که دیگر
مانند قبل قابل مشاهده نیست و توسط فردي که خود آن را تولید کرده است به فردي که به آن احتیاج دارد، بدون واسطه عرضه می
شود. مفهوم زنجیره بلوکی بیش از پیش بر حذف واسطه هاي محدود باقیمانده تاکید می کند و جهان ایده آل آینده را جهان بدون
هیچ واسطه ترسیم می کند. جهانی که جابه جایی یک مسافر بدون هیچ واسطه اي میان رانندگان عرضه می شود و راننده اي با
قیمتی توافقی بدون هیچ واسطه اي آن را می پذیرد و در پایان این تجربه و عملکرد هر دو، بر معامله بعدي آنها در این بازار بدون
واسطه تاثیر می گذارند. جهان پلت فرم هاي متن باز خود در جامعه اي از مردم ساخته می شود و توسعه می یابد. در این شکل



 
جدید، حکمرانی از شرکت ها و دولت ها اخذ و به مردم بازمی گردد. 

یک بار دیگر همه آنچه در این مقدمه گذشت را مرور کنید و بستر به عمد محذوف آن را به خاطر بیاورید. آنچه موجب تغییر در این
سه روند و جریان بوده اینترنت و رسانه هاي اجتماعی هستند. وقتی از جریان افقی بازار سخن می گوییم، از یک جریان افقی صحبت
می کنیم و اگر بخواهیم نقش دولت ها را در این جریان باز و آزاد بیفزاییم دچار نقض غرض شده ایم و می خواهیم با یک ابزار
عمودي، یک جریان افقی را که نیازي به اداره ندارد را مدیریت کنیم! مردم چه به عنوان تولیدکننده و خدمت دهنده و چه به عنوان
مشتري و چه به عنوان کسی که فقط توصیه کننده یا اجتناب دهنده است، هر سه نقش خود را بلدند و به مدد همین رابطه افقی،
روزبه روز در آن بهتر خواهند شد. آنها با توجه به نقاط قوت و ضعف خود و دید فعال و عمدتا غریزي خود یک نیاز را خواهند یافت و
پاسخی براي آن عرضه خواهند کرد اگر این پاسخ به تایید اجتماع تقاضامندان آن نیاز برسد و به اندازه کافی انتخاب شود، رشد می
کند والا یا اصلاح می شود یا از میان می رود، این مفهوم اکوسیستم است. دولت ها فقط کافی است این دو امکان را از مردم دریغ

 
نکنند. 

خود این ابزارها نیز باید در همین اکوسیستم طراحی و عرضه شود، بدون نیاز به بودجه هاي دولتی و قانون گذاري اگر موردپسند قرار
گیرد، به سادگی جایگزین خواهد شد! اینترنت ملی و رسانه اجتماعی داخلی قطعا ایده جذاب و موجهی است. اما باید اعتماد به نفس
کافی براي عرضه و انتخاب در داخل همین اکوسیستم را داشته باشد. جامعه مشتریان بالقوه و بالفعل به خوبی واجد شرایط و آگاه
براي انتخاب خواهند بود. مگر مردم امروز با همین اینترنت داخلی با نصف هزینه معمول اینترنت فیلم و سریال نمی بینند و از آن
راضی نیستند؟ تجربه فیلترینگ رسانه هاي اجتماعی جز توسعه روش هاي دور زدن آنها و بالابردن سرپیچی از قانون و خدشه دار
کردن آن، سود دیگري را به ارمغان آورده است؟ پذیرش شبکه ها و رسانه هاي اجتماعی که مانند هر واقعیت دیگر، حسن و قبح را
توامان دارد و مشارکت فعال در آنها قطعا راه گشاي کسب وکارهاي خانگی و خیلی کوچک و کوچک خواهد بود. در کنار این آموزش
و توانمندسازي مردم براي مشاهده نیازها و یافتن ایده هایی براي پاسخگویی بهتر به آنها، آنچه حتی دانشکده هاي به اصطلاح

 
کارآفرینی ما نیز در انجام آن توفیقی نداشته اند کمک دیگري است که قطعا به این فرآیند افقی شتاب می بخشد. 

منبع: دنیاي اقتصاد



گزارشی از بررسی مشکلات معادن خراسان رضوي توسط بنیاد ملی کرامت

منبع: تابناكشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/04/15

 
گزارشی از بررسی مشکلات معادن خراسان رضوي توسط بنیاد ملی کرامت 

 
دبیرکل و مدیران بنیاد کرامت در سفري یک روزه به سبزوار به بررسی مشکلات معدن کاران این خطه پرداختند. 

به گزارش تابناك رضوي، یکی از دستورات و رهنمودهاي رهبري
معزز و رییس جمهور منتخب رفع موانع تولید و جهاد اقتصادي
براي حمایت از فعالان اقتصادي و گره گشایی از کار
تولیدکنندگان داخلی است. برهمین اساس بنیاد ملی کرامت نیز
در گام اول، کرامت مردم و پیگیري و مطالبه مشکلات آنها و در
گام دوم، کرامت فعالان اقتصادي و پیگیري مسایل این قشر

 
زحمت کش را در دستورکار خود قرار داد. 

در همین راستا در دومین سفر استانی دبیر کل و مدیران ستادي این بنیاد، مشکلات حوزه معدن و معدن کاران با مراجعه به یکی از

 
معادن بزرگ و استراتژیک استان در سبزوار مورد بررسی قرار گرفت. 

 
بی تدبیري دولت معادن را نابود کرد 

یاسرظریفی، دبیرکل بنیاد کرامت در این بازدید با اشاره به سفر پیشین این مجموعه به روستاي مرزي و محروم تقزسفلی گفت:
همانطور که ساکنان آن روستاي محروم را مستضعف و مستحق حمایت میدانستیم، اصحاب تولید و کارآفرینی و فعالان اقتصادي را

 
که در جهاد اقتصادي حمایت نشده اند را هم مستحق حمایت می دانیم. 

وي لا بیان اینکه دولت در عرصه جهاد اقتصادي، فعالان اقتصادي را در زمین جنگ بی سرپناه رها کرده گفت: بنیاد ملی کرامت

 
تلاش خواهد کرد در حد وسع خود، پشتیبان و پشت و پناه مجاهدان عرصه اقتصاد باشد. 

ظریفی ادامه داد: مسولین دولت بی تدبیر یا مشکلات مردم و فعالان اقتصادي را می دانند و تدبیري براي آن نمی کنند که در این

 
صورت اف به غیرت شان و یا در جریان مشکلات آنها نیستند که بازهم واي بر بی مسئولیتی و بی لیاقتی آنها. 

وي افزود: دوران نظرسنجی از پشت شیشه هاي دودي تمام شده است؛ دولت به مردم بازگشته است و انشاالله این مردم هستند که

 
عنان کار را به دست گرفته و کرامت به جامعه ایرانی بازخواهدگشت. 

ظریفی با اشاره به اهتمام جوانان این کشور در حوزه کارآفرینی و اشتغال یادآور شد: ایران اسلامی سزمینی پر از گنج است، چه در
زمین و معادن و صنایع و چه در باورمندي جوانان با انگیزه اي که از این سرمایه ها براي ایجاد اشتغال و رونق کشور استفاده می

 
کنند. 



وي ادامه داد: در این معدن که یکی از بزرگترین معادن کشور در حوزه تولید منگنز است، شاهدیم که چند جوان با سرمایه اي اندك

 
ولی با دانش کافی و عزمی و اراده اي استور چندین معدن راکد را فعال کرده و براي بیش از 200نفر اشتغال ایجاد کرده اند. 

وي افزود: دولت بی تدبیر اما نه تنها به رشد آنها کمکی نکرده بلکه با عدم حمایت و سنگ اندازي مانع کار آنها شده و باعث شده اند
که این ظرفیت هاي عظیم به تعطیلی کشیده شده و مجموعه اي با 200کارگر در5 معدن فعال، مجبور شود با کمتر از 10نفر و تنها

 
در یک معدن به سختی به کار خود ادامه دهد و اکنون هم نفس هاي آخر خود را بکشد. 

 
نفس هاي آخر معادن کشور 

مهندس رستمی، مدیر عامل این گروه معدنی نیز ضمن بیان گزارشی از فعالیت هاي خود از ابتدا تا کنون گفت: ما چند جوان تحصیل
کرده در حوزه معدن بودیم که با کمترین سرمایه ولی باور و انگیزه وارد این صنعت شده و موفق شدیم طی چند سال چندین معدن

 
راکد را به بهره برداري و سوددهی برسانیم. 

وي افزود: ما معتقد بودیم که وقتی در یک منطقه از معادن و سرمایه هاي منطقه اي استفاده میکنیم باید بخشی از این منفعت کسب
شده را خرج مردم بومی منطقه کنیم لذا علاوه بر استغال جوانان منطقه همواره مشکلات روستا مانند پزشک و راه و آموزش را نیز

 
مدنظر قرار داده و در حوزه هاي مختلف خدماتی را به مردم روستاهاي اطراف ارائه دادیم. 

رستمی تصریح کرد: معدن کاران با مشکلات فراوانی ازجمله مشکل نقدینگی روبرو هستند واگر دولت برنامه اي براي حمایت از معادن
نداشته باشد اکثر فعالان این حوزه محکوم به نابودي هستند.



نخستین جایزه فناوري «مرحوم دکتر مهدي برنجکوب در صنعت افتا» برگزار

می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/04/15

به منظور زنده نگه داشتن نام و تجلیل از مقام استاد مرحوم دکتر مهدي برنجکوب و ادامه راه پر خیر و برکت وي در توسعه
هر چه بیشتر صنعت امنیت کشور، رویداد سالیانه اعطاي «جایزه فناوري مرحوم دکتر مهدي برنجکوب در صنعت افتا» برنامه

ریزي شده است.

دبیر جایزه فناوري مرحوم دکتر مهدي برنجکوب در صنعت
افتا در گفت و گو با ایسنا، با اعلام این خبر، اظهار کرد: در
این رویداد، دستاوردهاي نوآورانه دانشگاهیان و فناوران
صنعت افتاي کشور در قالب تیم ها و شرکت هاي نوپاي
فناور (استارتاپ) مورد ارزیابی قرار گرفته و به تیم یا

 
شرکت برگزیده جایزه اعطا خواهد شد. 

محمد دخیل علیان افزود: پس از درگذشت مرحوم
برنجکوب در حوزه فناوري و به خصوص فناوري هاي
مرتبط با امنیت فضاي تبادل اطلاعات پیشنهادهایی مطرح
بود که نهایتا در کمیته اي متشکل از نمایندگان انجمن
رمز ایران، شرکت مهندسی پیام پرداز، دانشگاه صنعتی
اصفهان، شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان و خانواده دکتر
برنجکوب به این جمع بندي رسیدیم که رویدادي در قالب

 
یک جایزه به طور سالانه اهدا شود. 

دخیل علیان با بیان اینکه مرحوم برنج کوب به تیم سازي
و تشویق دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاه به فعالیت
هاي فناورانه به خصوص در حوزه افتا علاقه خاصی داشت،

 
خاطرنشان کرد: وي همواره مشوق این حرکت ها در سطح ملی و به خصوص دانشگاه بود. 

وي هدف از این جایزه را، انتخاب یک تیم از میان تیم هاي فعال در حوزه افتا که داراي ایده و فکر جدید فناورانه هستند و توانسته
اند با ایجاد کسب و کار یا فروش فناوري و خلق ارزش جدید (مادي یا معنوي) در قالب هایی چون محصول یا خدمت در حوزه افتا

 
قدم موثري را بردارند، اعلام کرد. 

دبیر جایزه فناوري مرحوم دکتر مهدي برنجکوب در صنعت افتا، زنده نگهداشتن نام و خاطره مرحوم دکتر برنجکوب، تشویق و ترغیب
ایجاد و گسترش فعالیت تیم هاي فناور و شرکت هاي نوپا در صنعت افتا، تقویت روحیه کارآفرینی و تشویق دانشگاه ها به انجام
پژوهش هاي کاربردي قابل استفاده در صنعت افتا، تشویق ارائه فناوري هاي نو و ساخت محصولات و خدمات نوآورانه در صنعت افتا و



 
تعمیق فناوري ساخت داخل و حرکت به سمت خودکفایی و صادرات در صنعت افتاي کشور را از اهداف این جایزه برشمرد. 

دخیل علیان با بیان اینکه متقاضیان شرکت در این رویداد تا آخر تیرماه امسال فرصت دارند تا با اطلاعات مورد نظر را روي سایت
بارگذاري کنند، تصریح کرد: طی دو هفته، داوري ها انجام شده و تعدادي از متقاضیان که بیشترین امتیاز را کسب کرده باشند، براي
مرحله نهایی انتخاب و نتیجه به آنها اعلام خواهد شد. در نهایت یک تیم به عنوان تیم برگزیده همزمان با کنفرانس سالانه انجمن رمز

 
که امسال در دانشگاه اصفهان برگزار خواهد شد، معرفی می شود. 

دبیر جایزه فناوري مرحوم دکتر مهدي برنجکوب در صنعت افتا ادامه داد: به تیم برگزیده علاوه بر اهداء تندیسی ارزشمند، جایزه
نقدي به میزان پانصد میلیون ریال از طرف شرکت مهندسی پیام پرداز پرداخت خواهد شد و امیدواریم با مساعدت صندوق نوآوري و

 
شکوفایی نیز حمایت مناسبی را در قالب وام کم بهره در اختیار شرکت برگزیده قرار دهیم. 

وي تیم هاي فن آفرین حوزه امنیت فضاي تبادل اطلاعات (افتا) با شرایط دستیابی به فناوري نوآورانه در تولید و تجاري سازي
محصول یا ارائه خدمت در حوزه افتا را مخاطبان این جایزه اعلام کرد و گفت: دهم شهریور اعلام نتایج و ارائه تیم هاي منتخب برگزار

 
می شود. 

دخیل علیان در توضیح شرایط شرکت در مسابقه گفت: داشتن نوآوري و فناوري در تولید محصول یا ارایه خدمت افتا (امنیت فضاي
تبادل اطلاعات)، تولید و تجاري سازي (عرضه محصول یا خدمت به بازار و تولید ثروت)، در صورت ثبت شرکت از شرایط شرکت در
مسابقه است، علاوه بر اینکه زمان تاسیس شرکت از پنج سال کمتر باشد و در صورت ثبت شرکت، مالکیت شرکت متعلق به بخش

 
خصوصی باشد. 

انتهاي پیام



کشاورزي مدرن با کودهاي شیمی کاران سبز طوبی

منبع: روزنامه جام جمشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/04/15

استفاده از کود در کشاورزي فقط به منظور افزایش کمیت و کیفیت محصولات نیست. امروزه کودها در انواع مختلف، به
مغذي شدن محصولات نهایی و ارتقاي سلامت جامعه کمک می کنند.

درصورتی که کشاورزان نسبت به استفاده از کودهاي
فناورانه در تولید محصولات کشاورزي اقدام کنند، ضمن
بهره وري بالاتر، به تولید محصولات غذایی سالم تر و

 
مغذي تر کمک خواهند کرد. 

در این رابطه کارشناسان شرکت دانش بنیان «شیمی کاران
سبز طوبی» با تولید کودهاي کم مصرف آهن که در تأمین
مواد ریزمغذي در چرخه تغذیه مصرف کنندگان نقش

 
موثري ایفا می کنند، گام مهمی در بهره وري بیشتر کشاورزي و افزایش سطح سلامت جامعه برداشته اند. 

آنچه در ادامه می خوانید حاصل گفت وگوي جام جم با امیرحسین آل بویه، مدیر اجرایی شرکت دانش بنیان شیمی کاران سبز طوبی

 
است. 

شرکت دانش بنیان «شیمی کاران سبز طوبی» با بیش از 20سال سابقه فعالیت در عرصه هاي صنعتی مرتبط با شیمی و کشاورزي،

 
در سال 94 به عنوان یک شرکت دانش بنیان ثبت شده است. 

آل بویه به جام جم می گوید: «اکثر اعضاي تیم تحقیقاتی شرکت، فارغ التحصیلان رشته شیمی از دانشگاه تهران هستند. این افراد به
سرپرستی مهدي خاکساریان، مدیرعامل شرکت شیمی کاران سبز طوبی، در دهه 70 پروژه هاي مختلفی را شروع کردند که از جمله
آنها می توان به احداث کارخانه تولید مونوکلرواستیک اسید اشاره کرد. در سال77 این مجموعه موفق به کسب رتبه اول در جشنواره

 
خوارزمی شد. در سال هاي پس از آن بود که حوزه کاري تیم تغییر کرد و اعضا روي تولید کودها تمرکز کردند.» 

به گفته این فناور حوزه کشاورزي، پس از سال ها پژوهش و بررسی، محققان این شرکت موفق شدند کود آهن را براي اولین بار در
ایران و منطقه بومی سازي کنند. محصولی که پس از آن به تولید صنعتی با ظرفیت 3 تن در روز رسید و در سال 94 به عنوان

 
محصولی دانش بنیان به ثبت رسید. 

 
کود کم مصرف آهن؛ محصولی به روز 

شرکت شیمی کاران سبز طوبی در حوزه تولید کودهاي و نهاده هاي کشاورزي فعال است و در حال حاضر به صورت تخصصی به



تولید کود آهن کم مصرف یا میکرو مشغول است. کودهاي کم مصرف در صنعت کشاورزي به میزان کمی مورد استفاده قرار می

 
گیرند؛ اما به خاطر پیچیدگی و نیاز به دانش بالا براي تولید نهایی، قیمت بالاتري نسبت به سایر کودها دارند. 

آل بویه با توجه به اهمیت ریزمغذي ها در رژیم غذایی می گوید: «الان در دنیا با بحث کمبود آهن و روي مورد نیاز در بدن انسان ها
مواجهیم. در گزارشی که شرکت نستله در سال 2015 میلادي منتشر کرد اشاره شده است که یک سوم مردم جهان در معرض کمبود

 
عناصر آهن و روي هستند. بهترین راه براي رفع این کمبودها نیز از تغذیه است و نه دارو. 

این فناور داخلی ادامه می دهد: «محصول ما کود کلات آهن است که محققان طی سال ها بررسی متوجه شده اند از طریق یون و
کلات آهن به خوبی جذب گیاه می شود. این کود در گروه کودهاي شناسنامه دار جاي می گیرد که کودهاي خاص با فناوري ساخت
بالا هستند. کشوري مثل چین نیز که تحت لیسانس کشورهاي اروپایی دارد چنین کودهایی تولید می کند؛ اما محققان شیمی کاران
سبز طوبی در سال 94، به ترکیب یکی از کودهاي شناسنامه دار دست پیدا کردند. گفتنی است محصول دیگر ما کلات آهنی است که
خودمان سنتز کرده ایم و با کلات هاي موجود در دنیا فرق دارد. این کود نیاز گیاه به آهن را به آسانی رفع می کند و با توجه به بومی

 
بودن این محصول، قیمت تمام شده آن به مراتب پایین تر از نمونه هاي خارجی است. در کیفیت نیز با خارجی ها رقابت می کند!» 

 
مزایاي رقابتی محصولات «شیمی کاران سبز طوبی» 

آل بویه در پاسخ به این سوال که آیا شرکت هاي ایرانی دیگري هم در حال تولید محصول مشابه هستند می گوید: «اولین شرکت
ایرانی که این محصول را تولید کرد ما بودیم؛ اما متاسفانه چند مرتبه دانش فنی شرکتمان سرقت شد و اکنون برخی مجموعه ها با

 
ظرفیت کمتر و با استفاده از دانشی که ما توسعه دادیم در حال تولید محصول هستند.» 

وي می افزاید: «با این حال مزیت اصلی شرکت ما، منابع انسانی و نیروهاي تحقیق و توسعه است. ما حدود 15 نفر در واحد تحقیق و
توسعه داریم که همه فارغ التحصیل دکتري و پسا دکتري شیمی، کشاورزي، علوم تغدیه و خاك شناسی هستند. ما در یک مزرعه
حدودا 500 هکتاري در حال آزمایش تمام محصولات تولیدي هستیم تا بعد از دیدن جواب گیاه و در صورت موفقیت، محصول را وارد

 
بازار کنیم.» 

 
تأمین مواد اولیه و واردات کالاي مشابه، مانع تولید است 

یکی از مهم ترین انتقادات آل بویه به مشکلاتی است که در زمینه واردات مواد اولیه دارند. او می گوید: «ما به عنوان یک شرکت
دانش بنیان، باید به راحتی بتوانیم مواد اولیه مورد نیازمان را وارد کنیم. نه تنها براي ما؛ بلکه باید براي تمام دانش بنیان ها سازوکاري
اندیشبده شود که واردات مواد اولیه آنها با تاخیر مواجه نشود و نوسانات قیمت دلار بیش از این ما را آزار ندهد. واردات آسان مواد

 
اولیه باسازوکاري مجزا بسیار کمک کننده است.» 

وي در ادامه می افزاید: «بحث واردات محصولات مشابه محصول ما هم نکته مهم دیگري است. ما محصولی پیشرفته و خاص را در
ایران بومی سازي کرده ایم در حالی که هر سال چند هزار تن محصول مشابه وارد کشور می شود. ما هم ظرفیت تولید بالا داریم، هم
دانش فنی . ممانعت از واردات محصولات دانش بنیان از سوي گمرك و وزارت صمت براي توسعه هرچه بیشتر شرکت هایی مثل ما

 
بسیار مهم است.» 

 
کارآفرینی براي نجات یافتگان از اعتیاد 



شاید برایتان جالب باشد بدانید شرکت دانش بنیان شیمی کاران سبز طوبی در راستاي انجام مسئولیت اجتماعی خود اقدام به جذب
بیماران اعتیاد در واحدهاي خدمات، بسته بندي و خط تولید می کند. آل بویه در این باره می گوید: «در مجاورت کارخانه ما در رباط

 
کریم، مرکز ترك اعتیاد وجود دارد که ما با هماهنگی مرکز، پس از بهبود اوضاع افراد، آنها را در شرکت استخدام می کنیم.» 

 
لزوم فرهنگ سازي براي استفاده بیشتر از کودهاي ریزمغذي 

آل بویه با اشاره به اهمیت توسعه این نوع کودها در ایران تصریح می کند: «ما سعی داریم فرهنگ سازي و ترویج مصرف کودهاي
ریزمغذي را در پیش بگیریم. این کودها بازار نوپایی دارند و خیلی زمان زیادي از ورودشان به کشاورزي کشور نگذشته است. ما در
تولید بسیاري از محصولات کشاورزي این کودها را نداریم و علت آن هم قیمت بالاي اینهاست. یکی از برنامه هاي ما این است که به

 
کمک رسانه ها، کم کم نیاز و اهمیت به کارگیري این محصولات را به کشاورزان آموزش دهیم.» 

 
 

وي می افزاید: «همچنین در برنامه داریم با توجه به کیفیت و قیمت تمام شده بسیار منطقی محصولمان به بازارهاي بین المللی هم
فکر کنیم. تا به امروز در چند نمایشگاه شرکت کرده ایم و با نمایندگان کشورهاي مختلف جلسه داشتیم و امیدواریم تا چند سال

 
آینده به کشورهاي همسایه و بازار آفریقا وارد شویم.» 

 
راه هاي ارتباط با شرکت «شیمی کاران سبز طوبی» 

 
 toubafert.ir :وبسایت

 
 sales@toubafert.ir:ایمیل

 
 shimikaranesabzetouba :اینستاگرام

 
تلفن: 09369253926 و 02156572867 



آدرس: تهران،کیلومتر 18 اتوبان تهران ساوه، خروجی صباباتري جاده شهریار به آدران، شهرك صنعتی کاظم آباد، خیابان فرهنگ،
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کارآفرینان گردشگري و صنایع دستی فراخوانده شدند

منبع: ایسناشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/04/15

کارآفرینان گردشگري و صنایع دستی براي ثبت نام در چهارمین جشنواره انتخاب کارآفرین برتر فراخوانده شدند.

 به گزارش ایسنا، چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر در
حوزه هاي صنعت، کشاورزي و خدمات همانند دوره هاي گذشته برگزار می شود، با این تفاوت که امسال براي نخستین بار بخش ویژه

 
گردشگري و صنایع دستی به آن اضافه شده است. 

ثبت نام در این جشنواره از اول تیرماه آغاز شده و تا دهم مردادماه 1400 ادامه دارد و کارآفرینان با مراجعه به وبگاه
karafarinanebaeertar.ir یا karafarinanebaeertar.mcls.ir می توانند فرایند ثبت نام خود را تکمیل کنند. این

 
جشنواره بیشتر با هدف شناسایی، انتخاب و معرفی کارآفرینان برتر در سراسر کشور انجام می شود. 

رکود اقتصادي در سال هاي کرونا، بسیاري از کارآفرینی ها را تعطیل کرده است، اما این اعتقاد در مجریان جشنواره وجود دارد که
کسب وکارهایی توانسته اند بقاي خود را حفظ کنند که در مسیر نوآوري گام برداشته اند و شناسایی آن ها در این دوره می تواند

 
اصلی ترین عامل تغییر در بازار و الگوسازي باشد. 

بنا بر آن چه دفتر تسهیلات و کارآفرینی وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی اعلام کرده است کارآفرینان برتر براساس
شاخص هایی همچون نوآوري، رشد ترکیبی اشتغال، فروش، صادرات و... با حضور داورانی از وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و

 
صنایع دستی براي نخستین بار شناسایی، انتخاب و معرفی می شوند. 



 
 

انتهاي پیام



اشتغال زایی براي بانوان سرپرست خانوار در فروشگاه صنایع دستی دست

آفرین منطقه 14

منبع: پاناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/04/15

فروشگاه صنایع دستی دست آفرین با مدیریت اسماعیل مرادي و همکاري صندوق کارآفرینی امید در تلاش است تا فضایی
هرچه بهتر براي درآمد زایی تولید کنندگان و بانوان سرپرست خانوار ایجاد کند.

فروشگاه صنایع دستی دست آفرین با مدیریت اسماعیل مرادي و همکاري صندوق کارآفرینی امید در تلاش است تا فضایی

 
هرچه بهتر براي درآمد زایی تولید کنندگان و بانوان سرپرست خانوار ایجاد کند. 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 

 
 



 
 



نگرانی کارگران معترض از جذب نیروي انسانی جدید در پارس جنوبی/

پتروشیمی پارس: هیچ اخراجی صورت نمی گیرد

منبع: ایلناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/04/15

کارگران پیمانکاري پارس جنوبی از استخدام نیروي انسانی جدید به واسطه ادامه دار شدن اعتراضات صنفی خود خبر دادند
اما سازمان منطقه ویژه پتروشیمی پارس در این باره می گوید: این کار به منظور تکمیل بانک اطلاعاتی است.

کارگران پیمانکاري پارس جنوبی از استخدام نیروي انسانی
جدید به واسطه ادامه دار شدن اعتراضات صنفی خود خبر
دادند اما سازمان منطقه ویژه پتروشیمی پارس در این باره

 
می گوید: این کار به منظور تکمیل بانک اطلاعاتی است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، در شرایطی که کارگران پیمانکاري
پارس جنوبی نسبت به خطر بیکاري احساس نگرانی می
کنند و باوجود ادامه دار شدن اعتراضات صنفی این گروه،
سازمان منطقه ویژه اقتصادي انرژي پارس، یک آگهی براي

 
جذب نیروي انسانی در سیزدهم تیرماه منتشر کرده است. 

به گفته کارگران، پس از اینکه کارگران متخصص در اعتراض به وضعیت خود دست از کار کشیدند، سازمان تصمیم به استخدام نیروي
جدید می گیرد ولو اگر دانش و مهارت کافی نداشته باشند. نکته قابل توجه این است که این استخدام براي متخصصان سیستم
پاپینگ و جوشکاران با کدهاي مختلف صورت می گیرد آنهم در شرایطی که هیچ نیروي متخصصی حاضر نیست با چنین سطح

 
دستمزدي به کارهاي تخصصی روي بیاورد. 

 
اگهی جذب نیرو به منظور تکمیل بانک استخدامی است 

سعید اسدپور (رئیس روابط عمومی سازمان منطقه ویژه پتروشیمی پارس) درباره اعتراضات سراسري نفتی ها توضیح داد: تجمع هایی
درباره حقوق و مزایاي در هفته اي اخیر شکل گرفته، کارکنانی که در منطقه عسلویه اشتغال دارند تابع قوانین کار یا نیروهاي رسمی

 
نفت هستند. سران سه قوه درباره کارکنان رسمی تصمیم گیري کرده و مطالبات کارگري نیز مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 

به گفته وي، این احتمال وجود دارد که به هر دلیلی کارگران تمایلی به اشتغال نداشته باشند اما مجتمع پارس جنوبی از پروژه هاي
ملی کشور به حساب می آید و امکان تعطیلی وجود ندارد. به منظور تکمیل بانک اطلاعاتی، سازمان اعلامیه اي منشتر کرده است تا
اگر شرکتی متقاضاي نیروي انسانی باشد بر اساس ارزیابی ها و بانک اطلاعاتی در دسترس، افرادي به پروژه هاي پتروشیمی معرفی

 
شوند و بر اساس قوانین، افراد گزینش و استخدام می شوند. 



اسدپور تصریح کرد: هیچ تسویه حسابی با کارگران صورت نمی گیرد، اگر شرکتی مانع از ورود کارگران به مجموعه شد؛ آنها موضوع را
مدیریت کار و خدمات اشتغال گزارش دهند. سازمان به موضوع ورود کرده و مانع از اخراج مزدبگیر می شود.



تغییري در طرح هاي پتروشیمی ایجاد نمی شود/درآمد 10 میلیارد دلاري از

محل اجراي طرح هاي جهش سوم پتروشیمی

شماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/04/15
منبع: انجمن صنفی کارفرمایی

پتروشیمی

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: با روي کار آمدن دولت جدید تغییري در طرح هاي پتروشیمی ایجاد
نمی شود.با اجراي طرح هاي جهش سوم پتروشیمی 10 میلیارد دلار به درآمدهاي ارزي کشور افزوده می شود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی، امیر وکیل زاده مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع
پتروشیمی صبح امروز (دوشنبه 16 تیر ) در نشستی با موضوع تشریح عملکرد مدیرت طرح ها و بررسی آخرین وضعیت طرح هاي در
دست اجراي صنعت پتروشیمی با تاکید بر نقش بی بدیل این صنعت در شرایط تحریم، گفت: صنعت پتروشیمی یکی از معدود

 
صنایعی است که اهداف پیش بینی شده در برنامه ششم را تا پایان امسال با موفقیت محقق خواهد کرد. 

وي با تاکید بر اینکه این مدیریت در سه بخش فعالیت دارد، افزود: از فعالیت هاي این مدیریت، پیگیري احداث طرح هاي تعریف شده

 
و اجراي طرح هاي زیر بنایی و نیز پشتیبانی ساخت داخل و شرکت هاي دانش بنیان است. 

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی به ایفاي نقش بسیار مهم صنعت پتروشیمی در اقتصاد کشور اشاره کرد و گفت:
مبادلات صنعت پتروشیمی در جهان 3700 میلیارد دلار است و سهم ایران از این مقدار در سال گذشته، 17 میلیارد دلار، یعنی کمتر
از نیم درصد بود که با توجه به منابع عظیم هیدروکربوري ایران و نیروي انسانی هوشمندظرفیت افزایش این رقم وجود دارد و تدوین

 
نقشه راه جامع در این زمینه بسیار کمک می کند. 

وکیل زاده ادامه داد: ارزش ریالی پایه قراردادهاي پروژه هاي زیربنایی به منظور پشتیبانی طرح ها و مجتمع ها حدود 3200 میلیارد

 
تومان است 

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی در خصوص آخرین وضعیت اجراي طرح هاي در دست اجرا در صنعت پتروشیمی، با
بیان این که عملیات اجرایی 43 طرح موسوم به جهش دوم صنعت از سال 1392 شروع شده است، گفت: از سال گذشته تا ابتداي
امسال 17 طرح وارد مدار تولید شده اند و تلاش می شود که 11 طرح باقی مانده در این جهش نیز تا پایان سال 1400 به بهره

 
برداري برسند. 

وي بیان کرد: میانگین پیشرفت 11 طرح باقیمانده از جهش دوم صنعت پتروشیمی 84 درصد است و با تکمیل این طرح ها، با سرمایه

 
گذاري 8.5 میلیارد دلار در مجموع سالانه 4 میلیارد دلار به در آمدهاي ارزي کشور افزوده می شود. 

وکیل زاده افزود: میزان سرمایه گذاري انجام شده در صنعت پتروشیمی تا پایان سال 99 بالغ بر 79 میلیارد دلار بود که با بهره
برداري از 17 طرح جدید با ظرفیت سالانه 25 میلیون تن در مجموع ظرفیت صنعت پتروشیمی به 90 میلیون تن در سال رسیده

 
است. 

وي تصریح کرد: با پایان جهش دوم صنعت ظرفیت تولید تا پایان امسال به 100 میلیون تن و تا پایان جهش سوم صنعت به 133



 
میلیون تن می رسد 

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی با بیان این که در جهش سوم 39 طرح پتروشیمی با سرمایه گذاري20 میلیارد دلار

 
احداث می شود، گفت: تاکنون 5.6 میلیارد دلار براي اجراي این طرح ها هزینه شده است . 

به گفته مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی، با اجراي طرح هاي سبد جهش سوم پتروشیمی تا پایان سال 1404، در حدود

 
10 میلیارد دلار به درآمدکشور افزوده خواهد شد. 

وکیل زاده ادامه داد: ظرفیت تولید100 میلیون تن محصول معادل 1.6 میلیون بشکه نفت خام خوراك بالادست است وظرفیت تولید

 
133 میلیون تن نیز معادل 2 میلیون بشکه نفت خام خوراك مورد نیاز در روز خواهد بود. 

 
ایجاد یک میلیون شغل با تکمیل زنجیره ارزش 

مدیرطرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی به میزان اشتغال طرح ها اشاره کرد و گفت: در سال 99 بیش از 27 هزار نفر در طرح
هاي پتروشیمی مشغول به فعالیت بودند و صنعت پتروشیمی در حال حاضر107 هزار اشتغال مستقیم ایجاد کرده است که درصورت
فعال شدن کلیه بخش هاي مرتبط در این صنعت با تکمیل زنجیره ارزش قابلیت ایجاد یک میلیون شغل پایدار مستقیم وجود خواهد

 
داشت. 

وکیل زاده درباره هاب هاي جدید صنعت پتروشیمی اظهارکرد: منطقه انرژي بر پارسیان در استان هرمزگان با 2 هزار هکتار زمین،
جاسک با یک هزار هکتار، چابهار با 1200 هکتار و قشم با یک هزار هکتار هاب هاي جدید صنعت پتروشیمی ایران در مسیر توسعه

 
خود خواهند بود و تاکنون سرمایه گذاري هاي زیادي در مناطق مورد اشاره براي ساخت طرح هاي پتروشیمی انجام شده است. 

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی به 286 دانش فنی موجود در بخش هاي مختلف صنعت پتروشیمی و 117 لایسنسور
در جهان اشاره کرد و افزود: باید سهم ایران را در تولید دانش فنی افزایش دهیم که در این زمینه شرکت پژوهش و فناوري

 
پتروشیمی موفقیت هاي خوبی داشته و در حال توسعه دانش هاي مورد نیاز این صنعت است. 

 
اجراي فن بازار در پتروشیمی 

وي با اشاره به آغاز فعالیت امور توسعه کسب وکار دانش بنیان در مدیریت طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی افزود: این دفتر
شرکت هاي دانش بنیان را که توانایی ساخت تجهیزات موردنیاز صنعت پتروشیمی را دارند، شناسایی و ارتباط این شرکت ها را با

 
مجتمع هاي پتروشیمی برقرار می کند تا به قرارداد منتج شود 

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به اینکه به زودي تفاهم نامه راه اندازي فن بازار صنعت پتروشیمی کشور میان
شرکت ملی صنایع پتروشیمی و شبکه ملی فن بازار امضا می شود، اظهار کرد: با این کار در عمل ارتباط بین مجتمع ها و شرکت هاي

 
دانش بنیان ایجاد می شود 

مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی در پاسخ به پرسشی درباره میزان سرمایه گذاري انجام شده و نیز تاثیر تحریم در
ساخت طرح ها در صنعت پتروشیمی بیان کرد: از سال 1377 تاکنون حدود 62درصد از فاینانس استفاده شده است و صندوق توسعه



ملی پشتیبان توسعه پتروشیمی در کشور بوده است و پیش بینی می شود روند توسعه با توجه به برنامه ریزي هاي انجام شده تداوم

 
یافته و طرح ها به تدریج به بهره برداري برسند 

وي در پاسخ به پرسش دیگري درباره آینده طرح هاي درحال ساخت و امکان بازنگري در دولت سیزدهم، گفت: تمام طرح ها با
استفاده از نظرهاي کارشناسی خوراك مورد نیاز و محصول نهاییو به نظر نمی رسد طرحی که داراي مجوز بوده و بر اساس قوانین و
مقررات مجوز فعالیت و موافقت اصولی گرفته است نیاز به بازنگري داشته باشد مگر در مواردي معدود به دلایلی از جمله عدم پیشرفت

 
مناسب طرح تغییرات در آن انجام شود. 

وکیل زاده همچنین درباره دلیل اختلاف میزان ظرفیت و مقدار تولید در صنعت پتروشیمی، گفت: اکنون ظرفیت تولید 90 میلیون
تن است اما تولید حدود 70 میلیون تن است و دلایل مختلفی براي آن وجود دارد مانند کمبود خوراك، اورهال و تعمیرات اساسی،
مشکلات فرایندي و یا موارد دیگري که منجر به کاهش تولید می شوند و این در صنعت پتروشیمی ممکن است منجر به کاهش تولید

 
شود. 

 
از واردات 4 محصول پتروشیمی بی نیاز می شویم 

بر اساس این گزارش ، احمد جلیلیان معاون مدیر طرح هاي شرکت ملی صنایع پتروشیمی نیز در پاسخ به پرسشی در خصوص پیش
بینی تولید محصولات جدید در سبد طرح هاي جهش دوم، با بیان اینکه صنعت پتروشیمی ایران از واردات 4 محصول مهم صنعت
پتروشیمی تا پایان سال 1400 بی نیاز خواهد شد، گفت : محصول MDEA از سوي پتروناد آسیا در ماهشهر، اکسو الکلها از سوي
شرکت بدر شرق در چابهار،SAP در پارك شیمیایی فاتح و نیز EVA از سوي پتروشیمی لاله به عنوان 4 محصول مهم به سبد
محصولات پتروشیمی کشور افزود می شوند و همچنین شرکت فرسا شیمی نیز در حال ساخت یک واحد PET است که دومین

 
مجتمع تولید کننده این محصول ارزشمند در کشور خواهد شد. 

وي درباره برخی دیدگاه ها درباره وجود متانول مازاد با تولیدي شدن طرح هاي جدید، گفت: با تکمیل زنجیره ارزش متانول در قالب
طرح هاي پیشران محصولات مختلفی با دارا بودن ارزش افزوده بالا تولید می شوند و در این راستا می توان به احداث پارك پروپیلن

 
در عسلویه اشاره کرد. 

جلیلیان ادامه داد: چند موافقت اصولی براي متقاضیان تولید پروپیلن از متانول در عسلویه صادر شده است که خوشبختانه تعدادي از

 
سرمایه گذاران جهت حضور در این پارك اعلام آمادگی کرده اند. 

منبع : نیپنا



مشکلات فعلی در بحث مدیریت کرونا بیشتر ناشی از سازوکار است و نه افراد/

طی 2-3 ماه آینده حجم زیادي از مشکلات حوزه واکسن می تواند حل شود

منبع: ایلناشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/04/15

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا، گفت: در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا معمولاً اخبار خوبی ارائه می شود به عنوان مثال گفته
می شود که در مورد واکسن با فلان کشور مذاکره کردیم و قرار است این تعداد واکسن را دریافت کنیم. لذا اگر بتوانند

احتمالات را در نظر بگیرند طی دو سه ماه آینده حجم زیادي از مشکلات ...

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا، گفت: در جلسه ستاد ملی
مقابله با کرونا معمولاً اخبار خوبی ارائه می شود به عنوان
مثال گفته می شود که در مورد واکسن با فلان کشور
مذاکره کردیم و قرار است این تعداد واکسن را دریافت
کنیم. لذا اگر بتوانند احتمالات را در نظر بگیرند طی دو
سه ماه آینده حجم زیادي از مشکلات در حوزه واکسن را

 
می توان حل و فصل کرد. 

به گزارش ایلنا، سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی،در
برنامه طبیب درباره اینکه چرا تاکنون واکسن کرونا دریافت نکرده است، گفت: زمانی که کادر درمان را واکسینه می کردند، به بنده که
عضوي از کادر درمان هستم براي دریافت واکسن اطلاع دادند اما به دلیل اینکه نماینده مجلس هستم، این نظر را داشتم همزمان با
افرادي که در یک رده سنی قرار دارم، واکسن دریافت کنم. البته هنوز اعلام نشده که رده سنی بنده نیز واکسن دریافت کنند، بنابراین

 
تاکنون واکسن کرونا نزدم و صبر می کنم تا نوبتم شود و ترجیح می دهم که واکسن ایرانی دریافت کنم. 

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا افزود: قبل از اینکه واکسن ایرانی مجوز تولید را دریافت کند، براي واکسینه کردن افراد از نوع
اسپوتنیک این واکسن استفاده می شد اما در حال حاضر که واکسن ساخت داخل در دسترس است و از طرفی از ابتدا در جریان
ساخت آن بودم، ترجیح می دهم حتما واکسن کروناي ایرانی را دریافت کنم. در مجموع همه این عوامل منجر به این شد که در صف

 
دریافت واکسن کرونا قرار بگیرم. 

قاضی زاده هاشمی در واکنش به ادعاي وزیر مبنی بر اینکه تا خرداد ماه 14 میلیون نفر واکسن دریافت می کنند، تصریح کرد: تاکنون
14 میلیون نفر واکسن دریافت نکردند و این عدد به واقعیت نزدیک نیست. در حقیقت وزیر بهداشت با احتساب وعده هاي مختلفی
که بابت واکسن کرونا از کشورها گرفته، این عدد را اعلام کرده است، این در حالی است که در عالم واقع اتفاقاتی می افتد و این حجم
از واکسن وارد یا تولید نمی شود و در نتیجه واکسیناسیون به تعویق می افتد. بنده در مقامی که مقصر را مشخص کنم، نیستم. در هر
صورت وزیر بهداشت به عنوان نماینده دولت باید پاسخگو باشد چرا که طبق قانون اساسی همه اعضاي هیئت وزیران مسئول هستند و

 
مجموعه اقدامات آنها باعث می شود که به تعهدات خود عمل نکنند. 

وي ادامه داد: البته به نظر بنده، در حال حاضر وسط میدان جنگ و عملیات هستیم اما بعد از این باید ارزیابی جهت اصلاح روندهاي



مدیریتی صورت بگیرد چرا که مشکلات فعلی بیشتر ناشی از سازوکار است و نه افراد. در حقیقت روندهایی تعریف شده که در آنها
دچار چالش شده ایم. نکته حائز اهمیت این است که قدرت چند قسمتی است به عنوان مثال در حوزه بهداشت و درمان همه امور در
دست وزیر نیست و سازوکارهاي نهادهاي وابسته به این حوزه بر روي کار وزیر تأثیر دارد و بالعکس. کار اصلی وزیر هماهنگی میان

 
همه نهادها و سازمان ها است تا بتواند کار را به نتیجه برساند اما لازمه آن همکاري میان همه نهادها است. 

قاضی زاده هاشمی با اشاره به محتواي جلسات ستاد ملی مقابله با کرونا اظهار کرد: در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا معمولاً اخبار
خوبی ارائه می شود به عنوان مثال گفته می شود که در مورد واکسن با فلان کشور مذاکره کردیم و قرار است این تعداد واکسن را
دریافت کنیم. لذا اگر بتوانند احتمالات را در نظر بگیرند طی دو سه ماه آینده حجم زیادي از مشکلات در حوزه واکسن را می توان

 
حل و فصل کرد. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی اسلامی ضمن تاکید بر تکیه به توان داخل براي واکسیناسیون عمومی ابراز کرد: در حال حاضر در
جهان جنگ واکسن است، به این ترتیب که کشورها یا باید خریدار خوب باشند و یا تولید کننده قوي. در جریان بازدید از خط تولید
واکسن کووبرکت، مخبر می گفت بسیاري از کشورها براي پیش خرید این واکسن درخواست ارسال کردند. البته او در پاسخ به این
درخواست گفته بود که بعد از واکسیناسیون همه مردم ایران و پایان واکسیناسیون آنها، واکسن صادر می کند. این درخواست ها نشان

 
می دهد که سطح درخواست ها بسیار بالا است. 

قاضی زاده هاشمی در ادامه متذکر شد: یکی از دلایلی که گفته می شود کرونا تا 5 سال دیگر باقی می ماند این است هنوز این علم
وجود ندارد که یک فرد براي مصونیت از کرونا چند دُز واکسن باید دریافت کند. به عنوان مثال در انگلیس که حدود 70 درصد مردم
واکسن دریافت کردند، هنوز عده اي بر اثر ابتلا به کرونا فوت می کنند و یا روسیه نیز هنوز گرفتار است. بنابراین اینکه واکسیناسیون
تا چه اندازه می تواند ایمنی جمعی فراهم کند و جلوي سرایت را بگیرد، مشخص نیست. از طرفی دیگر براي واکسیناسیون جهان به
18 میلیارد واکسن در سال، نیاز است، البته این در شرایطی است که همه کشور ها توان مالی خرید واکسن را داشته باشند کمااینکه

 
بسیاري از کشورهاي آسیایی و آفریقایی توان خرید واکسن به قیمت دُز سه و نیم دلار را هم ندارند. 

وي در مورد معضل آب آشامیدنی در خوزستان گفت: خوزستان به صورت جدي مشکل آب دارد، البته معضل آب در کل کشور جدي
است. حتی در گیلان که یکی از نقاط پرباران است، مشکل آب شرب وجود دارد. خوزستان هم که یکی از دشت هاي پر آب است
مشکل آب شرب دارد و این مشکل جدي است. این استان با توجه به ظرفیت هاي گسترده اي که دارد، بعد از جنگ چندان مورد

 
توجه قرار نگرفت. 

عضو هیئت رئیسه مجلس شوراي اسلامی در واکنش به اینکه برنامه خاصی براي حل مشکل آب در خوزستان مدنظر دارید؟ تصریح
کرد: در کشور عدم توازن با قدمت صدساله داریم که نقاط محیطی پیرامونی نسبت به نقاط مرکزي عقب ماندند و هر چه به سمت
مرزها می رویم این عقب ماندگی بیشتر است، به صورتی که در غرب، جنوب غرب و جنوب شرق تشدید شده است.البته خوزستان
دوران شکوفایی را تجربه کرد اما جنگ همه آن را نابود کرد و بعد از آن هم اصلاح نشد. لذا دولت اگر می خواهد رشد کند باید بر
روي دو نقطه جغرافیایی متمرکز شود به عبارتی لوکوموتیو توسعه ایران بر روي این دو نقطه معطوف شده که یکی از آنها دستور
خوزستان و دیگري سواحل مکران است. این دو نقطه فرصت هاي سرمایه گذاري عظیم هستند که به واسطه آنها می توان تولید

 
ناخالص داخلی را افزایش داد. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در حال حاضر خوزستان یکی از استان هاي مالیات بده کشور است و یکی از استان هایی محسوب می
شود که بیشترین مالیات را می دهد اما بحث بیکاري، اشتغال و امکانات در این استان بسیار جدي است. با این وجود اگر نگاه دولت



محیط گرا شود و به سمت نقاطی که عقب ماندگی بیشتري دارند، معطوف شود، این استان ها نیز توسعه پیدا می کنند. در کشور دو
منطقه داراي آب داریم که یکی از آنها زاگرس جنوبی و دیگري منطقه گیلان است. در عین حال از جمله مناطقی که مهاجرفرست

 
هستند، این منطقه هستند. 

قاضی زاده در توضیح راه هاي مقابله با کرونا اظهار کرد: سه راه حل براي جلوگیري از کرونا وجود دارد که این سه راهکار باید با هم
انجام شوند.یکی از آنها لاك داون و به زبان ساده برپایی حکومت نظامی به مدت سه هفته است. به این ترتیب که تنها پرسنل پلیس،
آتش نشانی و بهداشت و درمان سرکار باشند و مابقی مشاغل به صورت مطلق تعطیل شوند. دومین راهکار بستن مرزها و واکسینه
کردن مردم این مناطق است. باید مردم تا عمق 50 تا 100 کیلومتري مناطق مرزي واکسینه شوند و قرنطینه هاي سخت گیرانه

 
صورت بگیرد.اگر این اقدامات صورت بگیرد با محدودسازي 8 میلیون نفر 80 میلیون نفر آزاد می شوند. 

قاضی زاده هاشمی همچنین مطرح کرد: در حال حاضر باکزونا مانند پدیده قاچاق مبارزه می شود.به این صورت که به جاي مبارزه با
آن در مرزها، در داخل بازار ناصر خسرو با قاچاق مبارزه می شود. پیک انگلیسی کرونا از عراق وارد ایران شد و پیک دلتا هم از جنوب
شرقی وارد کشور شده است. بنابراین باید ورودي ها کنترل شود اما در عمل دیده می شود که پروتکل ها در مناطق مرزي رها شده

 
است. 

وي در واکنش به مسافرت بسیاري از مردم به ارمنستان جهت دریافت واکسن کرونا متذکر شد: براي کشوري که خودش از دانش فنی
در حوزه واکسیناسیون بهره مند است و توانایی تولید واکسن را دارد، خجالت آور است که مردمش براي دریافت واکسن به
دبی،ارمنستان و ترکیه بروند. مسئله ما عدم وجود سامانه مرکزي مدیریت است. واقعا اینکه وزارت بهداشت را سیبل کرونا شده، از
ابتدا اشتباه بود چرا که کرونا پدیده سیاسی،اجتماعی، اقتصادي، امنیتی و بهداشتی درمانی است. وزارت بهداشت وزارت خدماتی
محسوب می شود. لذا شخص رئیس جمهور و کل هیئت دولت باید پاي کار مقابله با کرونا باشند، همچنانکه که در چین ارتش براي

 
مقابله با کرونا ورود پیدا کرد. 

قاضی زاده هاشمی در ادامه افزود: در حال حاضر هوا گرم است، برق هم قطع و به موازات آن کولري هم وجود ندارد، در این شرایط
چگونه توقع ماسک زدن از طرف مردم را داشته باشیم؟ البته معضلات فرهنگی هم وجود دارد به عنوان مثال در سیستان و بلوچستان
برخی از افراد بالاي شصت سال واکسن نزدند و صاحب فتواها مجبور شدند که به مردم اعلام کنند، واکسن بزنند. لازمه مقابله با کرونا
اقتدار دولت در برخورد با آن است. به نحوي که اگر دولت با اقتدار وارد میدان شود مردم هم با او همراه می شوند و این جدیت را باور

 
می کنند. 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی در مورد زمان واکسیناسیون عمومی خاطرنشان کرد: در بدبینانه ترین حالت، تا دهه فجر می
توانیم قضیه کرونا را در ایران جمع کنیم که در این شرایط هم پروتکل ها پابرجا هستند، البته این زمان واکسیناسیون هم وابسته
اگرها و شرایط است. حتی بنده معتقد بودم که با تمهیداتی امکان بازگشایی مدارس و دانشگاه ها در مهرماه وجود دارد که هنوز در

 
این مورد تصمیم قطعی گرفته نشده است.براي مقابله با کرونا در کنار تصمیم دسته جمعی باید بسیج همگانی نیز شکل بگیرد. 

قاضی زاده هاشمی درباره بازگشایی مراکز آموزشی اظهار کرد: با تمهیداتی می توان دانشگاه ها و مدارس را بازگشایی کرد. همچنانکه

 
براساس مقالات روز جهان، بسته شدن مراکز آموزشی تاثیري بر کاهش کرونا نداشته است. 

وي در مورد قطعی هاي پیاپی برق ادامه داد: در شرایط فعلی5 هزار مگاوات کمبود برق داریم البته بین 65 تا 70هزار مگاوات توان
تولید برق داریم. اما از طرفی بارندگی کم بوده است و همچنین نزدیک به یک سال هزینه و مخارج بخش خصوصی تولید کننده هاي



برق پرداخت نشده لذا آنها هم توان تعمیرات اساسی را نداشتند. علاوه بر این در 8سال گذشته سرمایه گذاري براي ایجاد نیروگاه هم

 
نشده، مجموعه این عوامل قطعی برق را رقم زده است. اما می شد کاري کرد به این شدت برق قطع نشود. 

قاضی زاده هاشمی یادآور شد: قرن بیست و یک قرن بیماري هاي جدید است. بنابراین باید مواردي را به عنوان واقعیت بپذیریم و
تلاش کنیم زندگی خود را با آنها تطبیق دهیم. مسئولین و مدیران باید مبتنی بر انقلاب فناوري برنامه ریزي کنند و مردم هم
براساس سبک جدیدي زندگی خود را بنا کنند. لازم به ذکر است واکسن هم بیاید ماجرا تمام نمی شود،لذا باید سبک زندگی را تغییر

 
داد. 

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا در پایان تاکید کرد که در آینده نزدیک به استان هاي خوزستان، اصفهان و یزد سفر می کند.



از مردم به خاطر قطعی برق عذرخواهی می کنم

منبع: اکو نیوزشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس جمهور با بیان اینکه به دلیل برخی مشکلات فنی ناچار شدند به صورت اتوماتیک به برخی از مناطق خاموشی بدهند
که کل برق کشور دچار افت نشود، گفت: از مردمی که دچار مشکل و رنج شدند عذرخواهی می کنم و خواهش می کنم

همراهی و همکاري کنند ولی وزارت نیرو مقصر نیست؛ اما باید وزیر نیرو به مردم توضیح دهد و ...

رئیس جمهور: از مردم به خاطر قطعی برق عذرخواهی می
کنم اقتصاد ایران: رئیس جمهور با بیان اینکه به دلیل
برخی مشکلات فنی ناچار شدند به صورت اتوماتیک به
برخی از مناطق خاموشی بدهند که کل برق کشور دچار
افت نشود، گفت: از مردمی که دچار مشکل و رنج شدند
عذرخواهی می کنم و خواهش می کنم همراهی و همکاري
کنند ولی وزارت نیرو مقصر نیست؛ اما باید وزیر نیرو به

 
مردم توضیح دهد و بگوید مشکل چه بوده است. 

به گزارش خبرگزاري اقتصادایران ،حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور در آیین بهره برداري از طرح هاي ملی سازمان مناطق
آزاد تجاري، صنعتی، و ویژه اقتصادي که پیش از ظهر امروز برگزار شد، اظهار داشت: از این پس مناظق آزاد ما به 15 منطقه آزاد
افزایش می یابد و باید باقی مناطق آزاد دیگر ماهم هرچه سریع تر فعال شود و با این 15 منطقه آزاد که دور ایران را فراگرفته اثر

 
خیلی خوبی در اقتصاد و اشتغال کشور داشته باشد. 

وي با بیان اینکه یک نقیصه بزرگ مناطق آزاد این است که بیشتر وارد کننده بوده تا صادرکننده و بیشتر بخش تجاري اش فعال بود
تا بخش سرمایه گزاري، گفت: برخی جاها زیرساخت ها خوب بود و بعضی جاها برخی زیرساخت ها چون فرودگاه و بنادر باید توسعه
یابد و زمینه براي فعالیت اقتصادي شروع شود. قشم و چابهار و کیش و اروند مناطق جنوبی بسیار مهم ما هستند و فرصت هاي خوبی

 
براي سرمایه گزاري دارند. 

روحانی افزود: پروژه تکمیل راه آهن باید ادامه یابد و یکی از اولویت هاي دولت سیزدهم نیز همین خواهد بود که در منطقه آزاد اروند
و شلمچه پروژه راه آهن مهمی داریم که آن اتصال راه آهن خرمشهر به بصره است که کار سیاسی اش انجام یافته و سرمایه گزاري
مشخص شده است و زمین ها واگذر شده است. این خط، راه آهن ایران را به راه آهن عراق متصل می کند و راه آهن عراق به سوریه

 
هست و خلیج فارس را به مدیترانه متصل می کنیم و این کار بزرگ باید در دولت سیزدهم تکمیل شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: کار دیگر اتصال راه آهن از چابهار به راه آهن سراسري ما در زاهدان است و همه تلاش ما این بود که این راه
آهن را افتتاح کنیم و البته بخشی از این راه آهن را افتتاح خواهیم کرد و 5 تا 7 راه آهن مهم را در یک روز افتتاح خواهیم کرد و این
کار بزرگ در تاریخ ایران هست. همچنین راه آهن زاهدان به خاش افتتاح می شود. راه آهن چابهار به ایرانشهر هم نزدیک به تکمیل

 
است و با تلاشی طرف ماه هاي اینده این پروژه به افتتاح خواهد رسید. 



وي با بیان اینکه برق در شرایط کرونا مهم است و این جزو نعماتی هست که وقتی می رود اهمیتش معلوم می شود، گفت: برق براي
زندگی و آسایش و حیات مردم و تولید کشور مهم است و امسال دچار خشکسالی بی سابقه شدیم و بارندگی امسال 52 درصد نسبت
به سال قبل کمتر است و برق آبی ما تقریبا قطع شده و دو توربین ما در دو سد کار می کند و آن هم ممکن است به دلیل خشکسالی
قطع شود. نیروگاه بوشهر ما که هزار مگاوات است از مدار خارج شد و نیاز به تعمیراتی داشت که بعد دوباره از مدار خارج شد و دیروز
دوباره به مدار برگشت. در زمینه گاز تولید ما افزایش یافته و در زمینه برق هم توسعه ما مناسب بوده و اشکال خشکسالی هست و
البته مصرف هم افزایش یافته است که یکی از دلایل آن گرما هست و تولیدات صنعتی ما نسبت به سال گذشت 50درصد افزایش

 
یافت است و همچنین رمزارزها هم بوده است. 

روحانی با بیان اینکه امروز صبح به معاون اول دستور دادم که امروز بعد از ظهر جلسه بگذارد و راه حل مشکلات را بگذارد و بخشی از
صنعت کشور ما باید همراهی کند و ساعات فعالیت صنعت را تغییر دهیم یا برخی صنایع دوره تعطیلات براي کارگران را زودتر
بگذارد، گفت: مهم ان است که مردم ساعت خاموشی را بدانند و مردم بدانند این 2-3 ساعت قطعی براي چه زمانی هست و این کار

 
باید حتما انجام گیرد. 

وي با بیان اینکه به دلیل برخی مشکلات فنی ناچار شدند به صورت اتوماتیک به برخی از مناطق خاموشی بدهند که کل برق کشور
دچار افت نشود، گفت: نسبت به مردمی که دچار مشکل و رنج شوند عذرخواهی میکنم و خواهش می کنم همراهی و همکاري کنند
ولی وزارت نیرو مقصر نیست ولی باید وزیر نیرو به مردم توضیح دهد و بگوید مشکل چه بوده است و راه حل مشکل را هم پیدا و

عملیاتی کنیم و مردم همراهی کنند.



امسال 540 کارت موقت اشتغال براي اتباع خارجی ساکن گلستان صادر شد

منبع: ایرناشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/04/15

گرگان - ایرنا - استاندار گلستان با اشاره به سکونت حدود 30 هزار نفر از اتباع خارجی مجاز و غیرمجاز در این استان گفت
که از ابتداي امسال تاکنون 540 کارت موقت اشتغال براي این افراد صادر شد.

گرگان - ایرنا - استاندار گلستان با اشاره به سکونت حدود
30 هزار نفر از اتباع خارجی مجاز و غیرمجاز در این استان
گفت که از ابتداي امسال تاکنون 540 کارت موقت اشتغال

 
براي این افراد صادر شد. 

به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی استانداري گلستان،
هادي حق شناس در جلسه کمیسیون اتباع و مهاجران
خارجی استان اظهار داشت: سال گذشته براي 3 هزار و
143 اتباع خارجی ساکن گلستان کارت موقت اشتغال

 
صادر شده بود. 

وي با تاکید بر ضرورت فراهم شدن فرصت تحصیل دانش آموزان اتباع خارجی در گلستان بیان کرد: در سال تحصیلی جاري هزار و

 
650 دانش آموز خارجی در مدارس استان مشغول تحصیل هستند که تلاش براي فراهم کردن زمینه ادامه تحصیل آنان ادامه دارد. 

استاندار گلستان به طرح شناسنامه دار کردن فرزندان متولد شده از مادر ایرانی و پدر خارجی اشاره کرد و گفت: این طرح به عنوان

 
مصوبه مجلس شوراي اسلامی همچون دیگر نقاط کشور در گلستان حال اجراست. 

حق شناس ادامه داد: در گلستان حدود 6 هزار فرزند زاده شده از مادر ایرانی و پدر خارجی می توانند از هویت و شناسنامه ایرانی

 
برخوردار شوند که اقدامات لازم براي صدور شناسنامه آنان در دست انجام است. 

وي به وجود برخی موانع براي صدور شناسنامه این فرزندان اشاره کرد و گفت: براي تاییدیه هویتی این کودکان، پاسخ استعلام

 
اطلاعات سپاه و یا اداره کل اطلاعات کفایت می کند. 

در راستاي سیاست دولت دوازدهم مبنی بر پیگیري و دفاع از حقوق شهروندي لایحه اي به منظور دفاع از کرامت و حقوق بخشی از
زنان ایرانی و نیز کودکان به مجلس ارائه شد که در دوم مهر ماه سال 98 با عنوان "قانون اصلاح قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان

 
حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی" به تصویب رسید. 

هیات وزیران در اردیبهشت ماه سال گذشته و در اجراي ماده واحده قانون اصلاح قانون تعیین تکلیف تابعیت فرزندان حاصل از ازدواج
زنان ایرانی با مردان خارجی، آیین نامه اجرایی نحوه اعطاي تابعیت به افراد مشمول این قانون را تصویب کرد و معاون اول رییس



جمهوري در 13 خرداد ماه پارسال آن را براي اجرا به وزارتخانه هاي کشور، اطلاعات و امور خارجه و معاونت حقوقی رییس جمهوري

 
ابلاغ کرد. 

بر اساس این آیین نامه هر زن ایرانی که با مرد غیرایرانی ازدواج کرده و در نتیجه این ازدواج داراي فرزند زیر 18 سال باشد و هر

 
فردي که از مادر ایرانی و پدر غیرایرانی متولد شده و بیش از 18 سال تمام داشته باشد می تواند متقاضی اعطاي تابعیت ایران باشد. 

استان گلستان با یک میلیون و 869 هزار نفر جمعیت متشکل از اقوام و مذاهب مختلف در شمال کشور قرار دارد که از شمال شرق با

 
استان هاي خراسان شمالی، رضوي و جنوبی و سیستان و بلوچستان ارتباط زمینی دارد. 

 
برچسب ها 

 
- شناسنامه 

 
- اتباع خارجی 

 
- وزارت کشور 

 
- گرگان 

- انگلستان



شکسته شد ن رکورد تولید د ر شرکت پشم شیشه ایران پس از نیم قرن فعالیت

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/04/15

 
سرعت د ر انتقال کارخانه پشم شیشه به منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز با اعتبار 470 میلیارد تومانی 

«خبرجنوب»/ شرکت پشم شیشه ایران از شرکت هاي زیر مجموعه شستا و صد ر تأمین را باید از معد ود شرکت هایی د انست که

 
علی رغم وضعیت خاص اقتصاد ي کشور د ر مسیر توسعه چشمگیر قرار د اشته و روزهاي پر رونق و طلایی را سپري می کند . 

این کارخانه که د ر منطقه احمد آباد شیراز قرار د ارد صنعتی نام آشنا و پر آوازه نه تنها د ر شیراز و فارس بلکه د ر سطح کشور است

 
به گونه اي که 55 د رصد بازار محصول پشم شیشه کشور را د ر اختیار د ارد . 

شرکت پشم شیشه ایران د ر این ماه هاي پرتلاش، علاوه بر توجه به کیفیت تولید ، افزایش کمیت تولید را هم به د لیل نیاز روز
افزون بازار مد نظر قرار د اد ه است به گونه اي که رکورد تولید 50 ساله شرکت پشم شیشه د ر سال گذشته شکست. همچنین
شرکت پشم شیشه ایران فاز جد ید ي از صاد رات محصولات خود را به کشورهاي مختلف کلید زد ه و از سوي د یگر د ر حال اجراي

 
پروژه انتقال کارخانه از احمد آباد به منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز است. 

محصولات شرکت پشم شیشه ایران کاربرد هاي مختلفی د ارد ، از عایق حرارتی د ر اجاق هاي گاز گرفته تا استفاد ه از عایق هاي
صوتی و رطوبتی د ر صنعت، ساخت و سازهاي ساختمانی و همچنین کاربرد آن د ر صنعت نفت و گاز و پتروشیمی بخشی از مصارف

 
این محصول است. 

گفتنی است، شرکت پشم شیشه ایران د ر چند مد ت اخیر موفقیت هاي چشمگیري به د ست آورد ه است که شکستن رکورد تولید

 
و تولید د و محصول جد ید یکی با انگیزه قطع وارد ات و د یگري با هد ف رشد صاد رات از جمله این موفقیت هاست. 

این تلاش هاي خستگی ناپذیر د ر شرایط فعلی اقتصاد ي باعث شد با مهند س جهانگیر باقري مد یر عامل شرکت پشم شیشه ایران
به گفت و گو بنشینیم؛ آن چه د ر اد امه می خوانید حاصل این گفت و گو و ماحصل زحمات مجموعه نیروهاي پر تلاش شرکت پشم

 
شیشه ایران است. 

جناب مهند س باقري، شرکت پشم شیشه ایران، رکورد تولید را پس از نیم قرن فعالیت شکسته است لطفاً د ر این خصوص توضیح د

 
هید . 

کارخانه پشم شیشه ایران، اوایل سال 46 با تولید یک هزار تن محصول د ر تهران راه اند ازي شد که د ر سال 52 تصمیم گرفته شد با
افزایش ظرفیت تولید سالانه از یک هزار تن به 10 هزار تن این کارخانه از تهران به شیراز منتقل شود که د ر نهایت کارخانه پشم
شیشه ایران د ر سال 57 با ظرفیت تولید 9 هزار تن محصول فعالیت خود را د ر شیراز و د ر منطقه احمد آباد آغاز کرد اما هیچ گاه
ظرفیت تولید کارخانه حتی بعد از نوسازي د ر سال هشتاد از 8 هزار و 500 تن فراتر نرفت، این د ر حالی است که د ر سال گذشته با
بررسی هاي انجام شد ه از بازار مشخص گرد ید نیاز بازار به محصول پشم شیشه بیش از 8500 تن د ر سال است. د ر این راستا د ر
سال گذشته با برنامه ریزي هاي د قیق و به همت نیروهاي کارآمد شرکت پشم شیشه ایران، پس از کنترل روند تولید ، کاهش
ضایعات، افزایش بهره وري نیروي انسانی، به روز رسانی ماشین آلات، بهبود روند تولید توانستیم به رکورد بی سابقه تولید 9070 تن د
ر سال گذشته برسیم که البته د ر حوزه فروش نیز با استفاد ه از موجود ي انبار به رکورد جد ید فروش 9605 تن محصول د ست پید

 
ا کرد یم و د ر نهایت رکورد سود براي اولین بار د ورقمی شد . 

 
آیا این مسیر امسال هم اد امه پید ا خواهد کرد ؟ 

بله قطعاً. خوشبختانه از نخستین روزهاي سال جاري مسیر توسعه کیفی و کمی د ر شرکت پشم شیشه ایران د نبال شد به گونه اي

 
که د ر بهار امسال نسبت به مد ت مشابه سال گذشته، شاهد رشد 5 د رصد ي تولید د ر کارخانه پشم شیشه ایران هستیم. 

 
آیا میزان صاد رات د ر سه ماهه نخست امسال نسبت به سال گذشته افزایش د اشته است؟ 



بله. د ر حالی که میزان صاد رات د ر سه ماهه اول سال 99 صفر بود امسال شاهد جهش چشمگیر صاد رات بود یم و 131 تن از

 
محصولات شرکت پشم شیشه ایران د ر بهار امسال به کشورهاي مختلف صاد ر شد . 

 
عمد ه بازارهاي صاد راتی شرکت پشم شیشه ایران چه کشورهایی هستند ؟ 

کشورهاي آذربایجان، ترکمنستان، قرقیزستان و برخی د یگر از کشورهاي حوزه د ریاي خزر بازار صاد راتی محصولات پشم شیشه و

 
عراق و افغانستان کشورهاي خرید ار ایزوگام از این شرکت هستند . 

 
شرکت پشم شیشه ایران چه سهمی از بازار پشم شیشه کشور را د ر اختیار د ارد ؟ 

 
عملاً 55 د رصد بازار پشم شیشه کشور د ر اختیار شرکت پشم شیشه ایران است. 

 
چه مزیت هایی باعث شد ه تا چنین حجم بزرگی از بازار د ر اختیار شرکت پشم شیشه ایران باشد ؟ 

پشم شیشه ایران برند ي نام آشنا و با سال ها سابقه تولید و عرضه د ر بازار است. کیفیت بسیار بالاي تولید ات شرکت پشم شیشه
ایران باعث شد ه تا این شرکت مشتریان پر و پا قرصی د اشته باشد تولید ات شرکت شرکت پشم شیشه ایران، عایق هایی بر پایه
الیاف معد نی است که باعث شد ه روند تقاضا و مصرف این محصولات روند ي صعود ي با شیب تند باشد . تولید ات این شرکت
متمایز با محصولات پلیمري است و کالایی است که د ر گام نخست غیر قابل اشتعال می باشد و د ر صنعت ساخت و ساز ساختمان تا
مصارف صنعتی کاربرد بسیار زیاد ي د ارد . ضریب انتقال حرارت د ر محصولات این شرکت بسیار پایین است و قابل مقایسه با سایر
محصولات عرضه شد ه د ر بازار نیست. گستره مصرف از د انسیته هاي پایین تا د انسیته هاي بالا را د ارد و د ر انواع صنایع،
ساختمان سازي، عایق هاي رطوبتی، تأسیسات نفت، گاز و پتروشیمی و...کاربرد د ارد . به عبارت د یگر د ر هر جایی که نیاز باشد
جلوي هد ر رفت انرژي گرفته شود محصولات پشم شیشه کاربرد د ارد و از طرف د یگر این محصولات عایق صوتی هم هستند و تا

 
90 د رصد مانع انتقال صد ا 

 
می باشد . 

 
آیا د ر سال جاري قصد تولید محصول جد ید د ارید ؟ 

واحد تحقیق و توسعه شرکت پشم شیشه ایران بسیار فعال بود ه و هر ساله چند ین برنامه را د ر د ستور کار د ارد قطعاً چنانچه این
واحد به نتیجه د لخواه براي تولید محصول جد ید برسد تولید آن را د ر د ستور کار قرار خواهیم د اد . به عنوان مثال د ر د و سال
اخیر این شرکت با مهند سی معکوس د و محصول جد ید را طراحی و به مرحله تولید رساند که اولین محصول به نام «رزیلینت
بلنکت» د ر عایق کاري مخازن حساس از جمله مخازن نفت، گاز و پتروشیمی بسیار کاربرد ي بود ه و جایگزین نمونه هاي وارد اتی د
ر کشور شد ه است و محصول د یگر نیز «مینرال وول» است که تنها د ر بازارهاي صاد راتی مورد استفاد ه قرار می گیرد . همچنین با
استفاد ه از نتایج واحد هاي تحقیق و توسعه توانستیم میزان اتکا به مواد اولیه وارد اتی را 70 د رصد کاهش د هیم که امسال امید

 
واریم این نرخ به 100 د رصد برسد و تمامی مواد اولیه مورد نیاز را از د اخل کشور تأمین کنیم. 

به مواد اولیه تولید ي د ر شرکت اشاره کرد ید . جایگزینی مواد اولیه تولید ي د ر این شرکت به جاي نمونه وارد اتی آن چقد ر صرفه
جویی ارزي به د نبال د اشته است؟ همچنین د ر خصوص مواد اولیه مصرفی که ظاهراً د ر جهت حفظ محیط زیست است توضیح د

 
هید . 

تولید مواد اولیه د ر شرکت پشم شیشه ایران از خروج یک میلیون د لار ارز جلوگیري کرد و علاوه بر آن تأثیر بسیار خوبی بر روي

 
کاهش قیمت کالاهاي تولید ي د اشت. 

د ر خصوص مزایاي این مواد اولیه لازم است اشاره کنم که شرکت پشم شیشه ایران استفاد ه از شیشه هاي ضایعاتی که جزو ضایعات
مصارف خانگی و صنعتی است را د ر د ستور کار قرار د اد ه و این ضایعات را طی چرخه اي به مواد اولیه تبد یل می کند . این کار
باعث می شود تا از ورود روزانه 10 تن شیشه به محیط زیست جلوگیري شود همان گونه که می د انید شیشه از جمله زباله هایی
است که زمان زیاد ي می برد تا جذب طبیعت شود این د ر حالی است که شرکت پشم شیشه ایران د ر راستاي عمل به مسئولیت
اجتماعی و زیست محیطی خود استفاد ه از شیشه هاي ضایعاتی را د ر تولید محصولات خود د ر د ستور کار قرار د اد که این کار

 
علاوه بر آن که به ارزش افزود ه محصول کمک می کند ، کیفیت تولید را بالا می برد و د ر حفظ محیط زیست بسیار موثر است. 

چند ي پیش اجراي زیباي گروه همخوانی شرکت پشم شیشه ایران، انعکاس بسیار خوبی د ر جامعه پید ا کرد . لطفا د ر این خصوص



 
توضیح د هید . 

شرکت پشم شیشه ایران تنها خود را ملزم به تولید و فروش محصول نمی د اند بلکه اقد امات فرهنگی قابل توجهی نیز د ر د ستور

 
کار خود قرار د اد ه که از جمله آن تشکیل گروه همخوانی است. 

 
اجراي این گروه بارها از رسانه استانی و د ر مناسبت هاي مختلف ملی مذهبی از شبکه استانی پخش شد ه است. 

همچنین می توان به قطعه «سرد ار د ل ها» به عنوان یک اثر فاخر اشاره کرد که مورد تقد یر مقامات استانی و کشوري از جمله
رئیس سازمان بسیج کارگران و کارخانجات کشور قرار گرفت. علاوه بر این مسابقات قرآنی، ورزشی و فرهنگی به طور مستمر د ر

 
شرکت پشم شیشه ایران برگزار می گرد د . 

 
به عنوان آخرین سئوال د ر خصوص پروژه انتقال شرکت پشم شیشه ایران به منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز توضیح د هید . 

با حمایت ها و مساعد ت هاي شستا و صد ر تأمین انتقال کارخانه پشم شیشه به منطقه ویژه اقتصاد ي شیراز روند بسیار مناسبی را
طی می کند و از سرعت کافی برخورد ار است. زمین کارخانه د ر سال 88 خرید اري شد ه اما به د لیل بحث تحریم ها و عد م نقد
ینگی کافی این پروژه تا سال 98 پیشرفت چند انی ند اشت اما از سال 98 تا کنون د ر روند واقعی خود ش قرار گرفته که با تأمین

 
مالی بخشی از پروژه انتقال توسط برخی از بانک هاي استان کار ساخت کارخانه جد ید د ر حال انجام است. 

به عبارت د یگر احد اث این کارخانه عملاً از سال 98 شروع شد ه و با کشورهاي معتبر اروپایی و شرکت هاي د اخلی عقد قرارد اد
براي ساخت کارخانه و خرید ماشین آلات و تجهیزات صورت گرفته است. این پروژه هم اکنون پیشرفت قابل ملاحظه اي د ارد و د

 
ریافت تسهیلات بانکی مراحل نهایی را می گذراند . 

مراحل ساخت کارخانه جد ید پشم شیشه بد ون کوچک ترین خللی د ر زمینی به وسعت 8 هکتار د ر حال انجام است و تمرکز ما بر
ساخت سالن تولید می باشد که عملیات خاکبرد اري و تحکیم کف انجام شد ه است. برآورد سرمایه مورد نیاز براي این پروژه 470
میلیارد تومان است که تا کنون 50 میلیارد تومان آن هزینه شد ه است، با اتمام این پروژه و انتقال کارخانه به منطقه ویژه اقتصاد ي
شیراز، میزان اشتغال 10 د رصد و میزان تولید به بیش از 50 د رصد افزایش پید ا خواهد کرد و به 14 هزار تن د ر سال خواهد رسید
. د ر حال حاضر قرارد اد خرید ماشین آلات منعقد شد ه و هیأتی از شرکت هاي خارجی طرف قرارد اد به زود ي براي بررسی مراحل

 
ساخت به شیراز خواهد آمد . 

 
و سخن آخر 

خوشبختانه شرکت پشم شیشه ایران تا کنون هیچ گونه مشکل مالی ند اشته و علاوه بر تأمین هزینه هاي تولید ، حقوق و مزایاي

 
پرسنل بد ون یک روز تأخیر پرد اخت شد ه است. 

امید است با همکاري مجموعه مد یریتی استان و شرکت سرمایه گذاري شستا و صد ر تأمین کار انتقال کارخانه به منطقه ویژه اقتصاد

 
ي شیراز د ر کمترین زمان ممکن به اتمام برسد . 

/انتهاي متن/



صندوق کارآفرینی امید ایلام 910 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/04/15

ایلام - ایرنا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: صندوق کارآفرینی امید در ایلام عملکرد 100 درصدي در اعطا
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی داشته و 910 میلیارد ریال براي یک هزار و 520 طرح با اشتغال 2 هزار و 227 نفر توسط

صندوق پرداخت شده است.

ایلام - ایرنا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام
گفت: صندوق کارآفرینی امید در ایلام عملکرد 100
درصدي در اعطا تسهیلات اشتغال پایدار روستایی داشته و
910 میلیارد ریال براي یک هزار و 520 طرح با اشتغال 2

 
هزار و 227 نفر توسط صندوق پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا، شکراله شیرخانی روز سه شنبه در نشست
شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار
داشت: مهم ترین اهداف شوراي هماهنگی ایجاد وحدت
رویه، انسجام بخشی بین مدیران اجرایی استان ها، ارتقا

سطح تعاملات سازمانی، دانش افزایی مدیران، ایجاد هم افزایی و تشریک مساعی، هماهنگی، تسریع و تسهیل در امر خدمت رسانی،
پیگیري مسائل و سیاست هاي وزارتخانه، اتخاذ تدابیر لازم در مسائل مرتبط و استفاده از ظرفیت دستگاه هاي تابعه دربرگزاري

 
مناسبت هاي مختلف است. 

وي افزود: سال گذشته 15 نشست شوراي هماهنگی مدیران استان ها در ایلام برگزار شد که با توجه به ارزیابی صورت گرفته توسط

 
معاونت امور مجلس، حقوقی و استان ها، ایلام به عنوان استان برگزیده انتخاب شده است. 

شیرخانی ادامه داد: انسجام، وحدت و همدلی در مجموعه مدیران تعاون، کار و رفاه اجتماعی باعث هم افزایی شده است و این
مجموعه در حوادثی همچون سیل، زلزله، کرونا و اربعین در زمینه کاهش آسیب هاي اجتماعی، اشتغالزایی، توسعه سرمایه گذاري،

 
حوزه درمانی و ... خدمات ارزشمندي ارائه کرده است. 

وي با اشاره به بهره مندي بخش عظیمی از افراد جامعه، طیف ها و طبقات مختلف اجتماعی از خدمات وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: توسعه اشتغال خرد و پایدار کردن کسب و کارهاي کوچک و خرد رسالت اصلی و اولویت صندوق بوده که پرداخت

 
تسهیلات ابزاري براي دستیابی به این اهداف است. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام ادامه داد: با توجه هزینه بالاي ایجاد اشتغال در کشور بهترین و زودبازده ترین بخشی که

 
بتوان از طریق آن اشتغال بیشتري ایجاد کرد، حمایت از کسب و کارهاي کوچک و خرد است. 



شیرخانی یادآور شد: رفع موانع از واحدهاي تولیدي و حمایت از سرمایه گذاري 2 رویکرد اصلی صندوق در سال جدید است که

 
امیدواریم با کمک صندوق کارآفرینی امید ایلام شاهد تحقق این اهداف باشیم. 

وي با بیان اینکه روستا پایگاه اصلی تولید در کشور است و طرح هاي محوري صندوق کارآفرینی امید براي تقویت و رشد روستاها
هستند، گفت: هر روستا یک محصول و تشکیل صندوق هاي خرد محلی و کسب و کارهاي روستایی که مزیت رقابتی دارند، شناسایی

 
و از محل اعتبارات مشخص شده حمایت مالی می شوند. 

شیرخانی یادآور شد: روستاي بدري در شهرستان دهلران روستاي بدون بیکار است و چنانچه روستاي بدون بیکار به آموزش هاي

 
مهارتی نیازي داشته باشد، اداره کل آموزش فنی و حرفه اي توانایی آموزش به آنها را دارد. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- اعتبارات 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



مدیرعامل نیروگاه هاي حرارتی در طبس: براي قطع برق از مردم عذرخواهی

می کنیم

منبع: تسنیمشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/04/15

گروه استان ها- مدیرعامل شرکت مادر تخصصی تولید برق حرارتی ایران از اختصاص 3 هزار میلیارد تومان براي نیروگاه
حرارتی طبس در سال جاري خبر داد و گفت: براي قطع برق از مردم عذرخواهی می کنیم.

گروه استان ها- مدیرعامل شرکت مادر تخصصی تولید برق
حرارتی ایران از اختصاص 3 هزار میلیارد تومان براي
نیروگاه حرارتی طبس در سال جاري خبر داد و گفت: براي

 
قطع برق از مردم عذرخواهی می کنیم. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از طبس ، محسن طرزطلب
ظهر امروز در مراسم آغاز عملیات بهره برداري از معدن
اختصاصی نیروگاه حرارتی طبس به پیگیري هاي جدي
حجت الاسلام نصیرایی نماینده مردم در مجلس شوراي
اسلامی و جلسات متعدد پیرامون تسریع در عملیات

احداث نیروگاه حرارتی این شهرستان اشاره کرد و اظهار داشت: وزارت نیرو علاوه بر آغاز بهره برداري از بزرگترین معدن زغال سنگ
روباز کشور در طبس تا انتهاي امسال دو اقدام عمده در این نیروگاه از جمله احداث پست نیروگاه و خط انتقال برق از پست به شبکه

 
سراسري را انجام خواهد داد. 

وي بیان کرد: چون نیاز برق مصرفی کشور به نیروگاه زغال سنگ سوز بسیار زیاد است، تلاش می کنیم عملیات تکمیلی آن با سرعت

 
بیشتري انجام شود و به زودي شاهد بهره برداري آن باشیم و طرح توسعه از تولید 650 به 1300 مگاوات برق نیز پیاده سازي شود. 

طرزطلب از سرمایه گذاري 18 هزار میلیارد تومانی وزارت نیرو در نیروگاه حرارتی طبس در 4 سال آینده خبر داد و تاکید کرد: مبلغ
3 هزار میلیارد تومان در امسال براي تسریع عملیات اجرایی نیروگاه حرارتی طبس در نظر گرفته شده که با همکاري مسئولان استانی
و شهرستانی پیاده سازي خواهد شد اما سرمایه گذاران بزرگی نیز براي تکمیل نیروگاه فعلی طبس و احداث طرح توسعه آن اعلام

 
آمادگی کرده اند و هیچ نگرانی بابت اعتبارات و منابع مالی آن نیست. 

 
3 هزار مگاوات نیروگاه حرارتی جدید در استان هرمزگان احداث می شود 

 
نیروگاه حرارتی پایه ثابت آلودگی قم 

مدیرعامل نیروگاه هاي حرارتی کشور گفت: مقرر و ابلاغ شده است که از امروز و با آغاز عملیات بهره برداري معدن اختصاي نیروگاه
حرارتی طبس تا زمان استفاده زغال سنگ در تامین سوخت نیروگاه مبلغ 30 میلیارد تومان جهت اصلاح شبکه و رفع مشکلات حوره

 
برق و آب شهرستان طبس هزینه خواهیم کرد و این اعتبار به طور یقین براي همین منطقه است. 

وي ادامه داد: نیروگاه هاي حرارتی حدود 36 درصد گاز کشور را مصرف می کنند و نسبت به سال گذشته 16 درصد سوخت بیشتري



 
صرف شده و همین باعث می شود ارزش سرمایه گذاري در نیروگاه هاي زغال سنگ سوز بیشتر شود. 

طرزطلب از مردم به خاطر قطعی برق انجام شده در کشور عذرخواهی کرد و افزود: براساس مصوبه دولت و کمیسیون عالی انرژي
ایران و در سند توسعه انرژي کشور باید در مدیریت مصرف انرژي هدفمند شویم و سبد تولید انرژي را متنوع کنیم که بر همین
اساس تولید 5 هزار مگاوات برق از طریق احداث نیروگاه هاي زغال سنگ سوز در دستور کار قرار گرفت و به صورت جدي و عملیاتی

 
پیگیري می شود. 

مدیرعامل نیروگاه هاي حرارتی کشور تصریح کرد: احداث نیروگاه زغال سنگ سوز براي پیشگیري از صرف انرژي گاز است و با همین
دیدگاه نیروگاه حرارتی طبس براساس پیش بینی کارشناسان خواهد توانست با صرفه جویی در مصرف گاز کشور و تکیه بر منابع

 
عظیم زغال سنگ در شهرستان؛ تمام سرمایه گذاري انجام شده در نیروگاه حرارتی طبس را به دولت برگرداند. 

وي از همراهی وزارت صنعت، معدن و تجارت و نمایندگان آنها در استان و شهرستان براي توسعه نیروگاه طبس تاکید و خاطرنشان
کرد: اولویت تامین نیروي انسانی و متخصصان براي جذب و اشتغال در نیروگاه حرارتی طبس با نیروهاي شهرستان و بعد استان و بعد

استان هاي مجاور است و این مهم باید رعایت شود.



واکنش وزارت صمت به شایعه معدن فروشی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/04/15

خبرگزاري آریا- سرپرست معاونت امور معادن و صنایع
معدنی گفت: بیان مطالب خلاف واقع آن هم در شرایطی
که وزارت صنعت، معدن و تجارت با اقدامات علمی و عملی
در تلاش براي خروج معادن از حبس و رکود حاکم بر این

 
بخش است، توهم است نه واقعیت. 

به گزارش آریا؛ آقاي اسداالله کشاورز با اشاره به انتشار
مشکوك برخی شایعات در خصوص طرح بزرگ آزادسازي

6000 محدوده و معدن غیرفعال کشور با تیتر معدن فروشی در روز هاي اخیر افزود: آزادسازي محدوده هاي معدنی غیرفعال از 2
سال پیش تاکنون دستور کار این وزارتخانه بوده، اما به دلایلی اجراي آن محقق نشده بود، در حقیقت آزادسازي پهنه هاي مطالعه
شده از سال 95 انجام می شده و یکی از تکالیف مستمر و متداول معاونت امور معادن و صنایع معدنی بوده است و ارتباطی به مزایده

 
ها یا ابتدا و انتهاي دولت ها ندارد. 

وي آزادسازي 6 هزار محدوده و معدن حبس شده کشور را اقدامی شجاعانه و خردمندانه دانست و گفت: بیش از یکسال از اتمام
مطالعات برخی از این پهنه ها گذشته بود و کاملا بلاتکلیف بودند و باعث بلوکه شدن بیش از 300 هزار کیلومترمربع شده بودند و باید
توجه کرد که با آزادسازي و واگذاري این معادن، رونق سرمایه گذاري و اشتغال در بخش معدن و همچنین تأمین مواد اولیه بسیاري

 
از واحد هاي تولیدي سراسر کشور انجام خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه مزایده 6 هزار محدوده معدنی با تعیین تکلیف حدود 7 هزار و 500 محدوده بلوکه شده که مخالفت دستگاه هاي
موضوع ماده 24 قانون معادن را داشتند و همچنین آزادسازي پهنه هاي اکتشافی به لحاظ موضوعی متفاوت است، افزود: از 13 هزار و
500 محدوده معدنی غیرفعال، 6 هزار محدوده مشمول مزایده و 7 هزار و 500 محدوه به لحاظ وجود معارض و مخالفت ارگان هاي

 
ماده 24 قانون معادن بلوکه بوده اند. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی ادامه داد: سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها در طول سال محدوده هاي
معدنی مشمول مزایده را به صورت استانی و از طریق فراخوان عمومی واگذار می کردند که در سال جاري مقرر شد این مهم به صورت

 
کشوري و از طریق سامانه ستاد (انجام مزایده ها و مناقصات دولت) انجام پذیرد. 

وي در ادامه با بیان اینکه واگذاري 6 هزار محدوده معدنی بزرگترین مزایده ملی کشور بوده است افزود: واگذاري معادن حبس شده از

 
طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، سبب رونق بخش معدن خواهد شد. 

کشاورز ادامه داد: در سال گذشته مقرر بود 7 هزار و 500 محدوده بلوکه شده که به دلیل مخالفت ارگان هاي ماده 24 قانون معادن
قابلیت واگذاري از طریق مزایده را ندارند، آزادسازي شود که این امر به دلیل اعتراض ارگان هاي و مراجع ذیربط مبنی بر بروز فساد

 
در بخش هاي مختلف محقق نشد و از دستور کار خارج شد. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی به نحوه آزادسازي پهنه هاي اکتشافی نیز اشاره کرد و گفت: آزادسازي پهنه ها پس از
پایان مطالعات اکتشافی مجري پهنه و معرفی مناطق امیدبخش صورت می پذیرد که این مهم جزو اولویت هاي این وزارتخانه در سال

 
هاي اخیر بوده است. 



وي با بیان اینکه براساس ماده 32 آیین نامه اجرایی قانون معادن نسبت به واگذاري پهنه هاي اکتشافی به شرکت هاي دولتی و
غیردولتی توانمند جهت مطالعه و شناسایی پتانسیل هاي معدنی کشور اقدام شده است افزود: پس از پایان مطالعه و شناسایی
پتانسیل هاي معدنی و معرفی مناطق امیدبخش، تعدادي از محدوده ها جهت انجام عملیات اکتشافی به مجري پهنه و محدوده هاي

 
امیدبخش دیگر جهت انجام فراخوان عمومی به سازمان هاي استانی واگذار می گردد. 

وي ادامه داد: بدیهی است در چنین شرایطی واگذاري مابقی پهنه ها از طریق مزایده عمومی به دلیل اطلاع نداشتن دقیق درخصوص

 
وجود مواد معدنی، مبناي علمی و قانونی نخواهد داشت. 

کشاورز در ادامه با بیان اینکه طی آزادسازي 101 پهنه اکتشافی در 25 استان کشور حدود 203 هزار کیلومترمربع از مساحت بلوکه
شده معدنی آزاد خواهد شد افزود: آزادسازي پهنه هاي اکتشافی کشور هرسال و طی برنامه زمانبندي شده صورت می پذیرد و این

 
مهم براي نخستین بار در کشور نیست که انجام می شود. 

وي با بیان اینکه بلاتکلیفی مسئولان وقت در آزادسازي پهنه ها سبب بلوکه ماندن بخش وسیعی از مساحت معدنی کشور شده بود
افزود: پس از اتمام مطالعات 101 پهنه مورد اشاره، 138 محدوده امیدبخش حاصل عملیات اکتشافی معرفی شد که این تعداد حدود

 
6 هزار و 500 کیلومترمربع از مساحت کل پهنه ها را شامل می شود. 

وي ادامه داد: از کل محدوده هاي امیدبخش اشاره شده، 77 محدوده به مساحت بیش از 2 هزار و 700 کیلومترمربع جهت برگزاري
مزایده عمومی در اختیار سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها و مابقی در اختیار مجریان پهنه هاي اکتشافی قرار گرفته

 
است. 

کشاورز در پایان با اعلام آمادگی این معاونت در جهت شفاف سازي و پاسخگویی به شبهات، از اصحاب رسانه و مطبوعات خواست تا
در جهت انجام رسالت اجتماعی خود نسبت به تشریح ابعاد و دستاورد هاي گسترده این طرح عظیم توجه داشته و قبل از توجه به

شایعات از صحت و سقم مطالب و محتوا هاي منتشر شده علم و اطلاع کافی پیدا نمایند.



استخراج رمزارزها دلیل اصلی خاموشی ها نیست

استخراج رمزارزها دلیل اصلی خاموشی ها نیست/ خاموشی ها از قبل قابل

پیش بینی بود

منبع: عصر بانکشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق با بیان اینکه "خاموشی ها از قبل قابل پیش بینی بود و در سالهاي گذشته بارها
نسبت به رسیدن به چنین شرایطی هشدار داده بودیم"، گفت: استخراج رمزارزها دلیل اصلی خاموشی ها نیست. نوشته

استخراج رمزارزها دلیل اصلی خاموشی ها نیست/ خاموشی ها از قبل قابل پیش بینی بود اولین ...

رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق با بیان اینکه "خاموشی ها از قبل قابل پیش بینی بود و در سالهاي گذشته بارها نسبت به

 
رسیدن به چنین شرایطی هشدار داده بودیم"، گفت: استخراج رمزارزها دلیل اصلی خاموشی ها نیست. 

علی بخشی، رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق در نشستی خبري اظهار داشت: در پنج  سال اخیر سهم بخش تولید از مجموع

 
سرمایه گذاري انجام شده، حدود 15 درصد بوده است. 

وي افزود: معادل ارزي سرمایه گذاري انجام شده نشان می دهد که روند سرمایه گذاري در صنعت برق از سال 1387 نزولی شده و از
6.5 میلیارد دلار در سال 1387 به 630 میلیون دلار در سال 1399 رسیده؛ این روند نزولی سرمایه گذاري با روند نزولی نرخ رشد

 
افزایش ظرفیت نیروگاهی کشور همخوانی دارد. 

بخشی روند رشد سالانه تقاضاي برق را به طور متوسط در 10 سال اخیر، پنج درصد دانست و گفت: روند رشد ظرفیت تولید برق
کشور در 10 سال گذشته به طور متوسط نزولی بوده و متوسط رشد آن سه درصد بوده؛ این تفاوت نرخ رشد منجر به شکاف عرضه و

 
تقاضا می شود که در نتیجه آن حجم عرضه برق از حجم تقاضاي برق جا مانده و منجر به خاموشی می شود. 

وي افزود: اگرچه استخراج رمز ارزها موجب افزایش تقاضاي مصرف برق شده اما اختلاف 10 هزار مگاواتی تولید و مصرف برق نشان
می دهد که اگر تولید رمزارز هم امسال صورت نمی گرفت، باز هم به خاموشی می خوردیم؛ پس موضوع رمز ارزها نمی تواند عامل
اصلی خاموشی ها باشد چرا که شکاف بین عرضه و تقاضاي برق روندي داشته است که از سال هاي قبل وجود داشته و در سالهاي

 
گذشته بارها در این خصوص هشدار داده بودیم. 

رئیس هیئت مدیره سندیکاي صنعت برق تصریح کرد: این صنعت 150 هزار اشتغال مستقیم ایجاد کرده و 2000 بنگاه اقتصادي
بزرگ و کوچک و متوسط در آن فعال هستند، سهم یک درصدي از تولید ناخالص داخلی دارد و سهم ارزش افزوده بخش تولید، انتقال

 
و توزیع از کل ارزش افزوده صنعت برق 56 درصد تخمین زده می شود. 

وي با بیان اینکه سهم بخش تولید تجهیزات برقی 44 درصد است، گفت: 10 هزار میلیارد تومان میزان مطالبات بخش خصوصی از
وزارت نیرو است. درحالیکه تنها با تخصیص 1000 میلیارد تومان به سازندگان و پیمانکاران کوچک و متوسط امکان نجات تمامی

 
شرکتهاي کوچک و متوسط فعال صنعت برق ناشی از مطالبات معوق فراهم خواهد شد. 



وي افزود: چرخه معیوب اقتصاد برق که شامل قیمت گذاري  برق، کسري بودجه و کاهش سرمایه گذاري می شود یکی از چالش
هاین صنعت شناخته شده، همچنین نظام حقوقی و قراردادي یکجانبه و ناکارآمد که شامل عدم تعدیل قراردادها، توقف قراردادها و

 
انباشت بدهی به بخش خصوصی است از دیگر مشکلات این صنعت است. 

همچنین در این نشست پیام باقري، نایب رئیس هیات مدیره سندیکاي صنعت برق با بیان اینکه "اصلاح اقتصاد برق از طریق اصلاح
نظام قیمت گذاري، تامین مالی سرمایه گذاري و تسویه مطالبات بخش خصوصی مهم است"، گفت: پشتیبانی از ساخت داخل و دانش
بنیان، کاهش هزینه و سهولت دسترسی به مواد اولیه، پشتیبانی از بخش تولید در صنعت احداث و رفع موانع صادرات برق و خدمات

مهندسی مواردي مهم و مورد توجه هستند.



> تفاهم همکاري میان گروه تلویزیونی شاهد و مرکز صدا و سیماي کیش

منبع: حیاتشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/04/15

تفاهم نامه همکاري میان گروه تلویزیونی شاهد و مرکز صدا و سیماي کیش با حضور سیدمرتضی حسینی مدیر گروه
تلویزیونی شاهد بنیاد شهید و امور ایثارگران، داود سیروس مدیر مرکز صدا و سیماي کیش، آقاي ناوکی مدیرکل بنیاد شهید

و امور ایثارگران استان هرمزگان و خانم امیري نماینده دفتر بنیاد شهید و امور ایثارگران ...

 
 1400/04/15 13:17:0

تفاهم همکاري میان گروه تلویزیونی شاهد و مرکز صدا و
سیماي کیش تفاهم نامه همکاري میان گروه تلویزیونی
شاهد و مرکز صدا و سیماي کیش با حضور سیدمرتضی
حسینی مدیر گروه تلویزیونی شاهد بنیاد شهید و امور
ایثارگران، داود سیروس مدیر مرکز صدا و سیماي کیش،
آقاي ناوکی مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان
هرمزگان و خانم امیري نماینده دفتر بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران در کیش صورت گرفت. 

به گزارش حیات، افزایش پخش آثار گروه تلویزیونی شاهد از مرکز صدا و سیماي کیش، تولید مشترك در راستاي ترویج فرهنگ
مقاومت ایثار و شهادت، شهداي سلامت، شهداي امنیت پرواز، ثبت خاطرات والدین معظم شهداي بومی کیش و پخش آن در قالب
آیتم هاي کوتاه، پخش فیلم هاي کوتاه ایثار اجتماعی و تیزرهاي جشنواره، کنگره از مرکز صدا و سیماي کیش و تولید و پخش

 
مستند از ایثارگران کارآفرینی و نخبه از جمله توافق هاي صورت گرفته در تفاهم نامه مذکور است. 

پیشنهاد برگزاري اولین یادواره شهداي کیش و تجلیل از ایثارگران و پیشنهاد چاپ کتاب و مجله براي شهدا و ایثارگران از جمله

 
موارد مطرح شده در جلسه مشترك مدیر گروه تلویزیونی شاهد و مدیر مرکز صدا و سیماي کیش بود. 

در این نشست تعدادي از فیلم هاي کوتاه ایثار اجتماعی، سرود و نماهنگ، سمفونی هاي مقاومت، ایثار، پیروزي و فلسطین و همچنین

 
فیلم هاي مستند از نخبگان شاهد ایثارگر براي پخش در اختیار مرکز صدا و سیماي کیش قرار گرفت. 

 
لازم به ذکر است حدود 300 نفر از خانواده محترم شهدا و ایثارگر به شکل بومی و مهمان در جزیره کیش مستقر هستند. 

 
انتهاي پیام/ 

فایل هاي ضمیمه :



راه اندازي پیشخوان مشاوره مرکز نوآوري در دانشگاه شیراز

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/04/15

پیشخوان مشاوره مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز، با هدف ارائه مشاوره در حوزه هاي مختلف تجاري سازي و کسب و
کار راه اندازي شد. دکتر سجاد تقوایی مدیر واحد تجاري سازي و صادرات فناوري دانشگاه شیراز، ضمن اعلام این خبر، توضیح داد:
مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه شیراز با کادري مجرب آماده خدمت رسانی به شرکت هاي فناور، دانش بنیان، اساتید و دانشجویان
علاقه مند در زمینه هاي: 1. خدمات مالکیت و ثبت اختراع، 2. توسعه کسب وکار، 3. دانش بنیان، 4. حقوقی و قراردادها، 5. تجاري
سازي، 6. صادرات فناوري و... است. وي افزود: امروزه آشنایی با قوانین، تبعات حقوقی قراردادهاي تجاري، اصول تیم سازي، مدیریت
فناوري، توسعه کسب و کار، بازاریابی، فروش و صادرات فناوري و... ازجمله نیازهاي اولیه شرکت هاي دانش بنیان در مسیر تجاري
سازي و توسعه فناوري است؛ از همین رو آگاهی و مشاوره خبرگان هر حوزه، براي بنگاه هاي اقتصادي ضروري به نظر می رسد.
همچنین درخواست هاي مکرر شرکت هاي دانش بنیان درباره معرفی مشاوران آگاه و توانمند، ضرورت این امر را بیشتر می کند.
بدین منظور مشاوره در حوزه هاي مختلف تجاري سازي و کسب و کار، در قالب پیشخوان مشاوره مرکز نوآوري و کارآفرینی دانشگاه
شیراز راه اندازي گردیده است. علاقه مندان براي کسب اطلاعات بیشتر می توانند به تارنماي پیشخوان مشاوره مرکز نوآوري و کار

آفرینی دانشگاه شیراز به آدرس: https://b2n.ir/pmoshaver مراجعه نمایند.



نیازسنجی؛ پیش شرط تولید در حوزه صنایع دستی

منبع: ایسناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/04/15

یک فعال حوزه تولید چاقو در زنجان گفت: نیازسنجی؛ پیش شرط تولید در حوزه صنایع دستی است.

ارتقاي مهارت هاي فردي و اجتماعی جوانان و نیز استفاده
هرچه بیشتر از ظرفیت هاي عظیم نیروي جوان، مستعد و
تحصیل کرده کشور در راستاي تحقق توسعه پایدار
فرهنگی، آموزشی، اجتماعی، ورزشی، کارآفرینی و اشتغال،
یکی از اهداف تفاهم نامه منعقده بین وزارت ورزش و

 
جوانان و جهاددانشگاهی است. 

در این راستا مرکز نوآوري و شکوفایی جهاددانشگاهی
زنجان (منش)، موضوعاتی از قبیل مشارکت در برگزاري
نشست هاي تخصصی، همایش ها، سمینارها، کارگاه ها،

دوره هاي آموزشی، فرهنگی، کارآفرینی و اشتغال، همچنین استفاده از توانمندي هاي علمی، تخصصی و تجربیات جهاددانشگاهی را

 
در راستاي اهداف و برنامه هاي توسعه اي حوزه جوانان بر عهده دارد. 

برگزاري کارگاه ها و رویدادهاي آموزشی کارآفرینی و مهارت هاي کسب و کار ویژه جوانان علاقه مند به کارآفرینی در حوزه هاي
مختلف از قبیل رویداد «دیدار» در قالب بازدید حضوري از تجربیات موفق کارآفرینی، یکی از برنامه هاي تدوین شده است که گروه

 
تولیدي «شهر چاقو» چهارمین میزبان رویداد «دیدار» جهاددانشگاهی زنجان بود. 

مدیر این مجموعه، چاقوسازي را شغلی خانوادگی در زنجان عنوان کرد و گفت: در دهه 80 با چند استادکار حوزه چاقو و چند نیروي
ماهر کارگاه را دایر کردیم از کارد آشپزخانه که بیشترین فروش را دارد، آغاز کردیم و در مراحل بعدي ساخت ساتور، کارد و چنگال و

 
... در دستور کار قرار گرفت. 

حسین صادقی، توجه به نیاز بازار را در تولید محصولات ضروري دانست و افزود: با توجه به نیاز بازار، بازه تولید محصولات در کارگاه

 
به مرور افزایش یافت و گاهی نیاز است که براي تولید محصول خاصی با دیگر تولیدکننده ها همکاري کرد. 

وي در رابطه با مواد اولیه چاقو، ادامه داد: بیشترین آلیاژي که در تولید استفاده می شود استیل فولادي، کروم است که زنگ نمی زند
و برخی از چاقوها که به سبک قدیمی ساخته می شود از فولاد و فنر تشکیل می شود و طرفداران خاص خودش را دارد. قیمت گذاري

 
نیز بر اساس آلیاژهاي مورد استفاده در چاقو، تعیین می شود. 

این هنرمند حوزه چاقوسازي، در رابطه با چاقوي چینی در بازار تصریح کرد: اکثر چاقوهاي چینی که در بازار وجود دارد، با توجه به
کیفیت پایین و نداشتن اصالت و شناسنامه، بسیار ارزان تر از چاقوي زنجان بوده و سبب می شود که مشتري براي شناخت محصول و



 
انتخاب آن با توجه به قیمت دچار مشکل شود. 

مدیر شرکت «شهر چاقو»، وارداتی بودن مواد اولیه را مشکلی در بحث تولید عنوان و خاطرنشان کرد: در کشورهاي دیگر نیز چاقو
تولید می شود ولی تولیدات هیچ کشوري به اصالت چاقوي زنجان نیست و معتقدیم همکاري با افرادي که در این حوزه فعالیت می

 
کنند، می تواند در تداوم این هنر صنعت و شناخته شدن بیشتر آن موثر باشد. 

انتهاي پیام



همت مردم براي احیاي ''نگین سبز'' بجنورد/ طرح کرامت که مانع تغییر

کاربري زمین هاي باغی شد / آرامستانی که منبع درآمد می شود

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/04/15

محمدعلی حصاري یکی از کارآفرینان بجنورد، با توجه به تخصصی که در بخش کشاورزي و باغداري دارد، تصمیم به آموزش
باغداران و کشاورزان منطقه گرفته، قسمتی از زمین هاي آرامستان این روستا را براي کاشت درخت پالونیا اختصاص داده اند

که علاوه بر زودرس بودن این درخت، جنبه تزئینی و تجاري و صادراتی که دارد، منبع ...

محمدعلی حصاري یکی از کارآفرینان بجنورد، با توجه به تخصصی که در بخش کشاورزي و باغداري دارد، تصمیم به آموزش
باغداران و کشاورزان منطقه گرفته، قسمتی از زمین هاي آرامستان این روستا را براي کاشت درخت پالونیا اختصاص داده اند که علاوه

 
بر زودرس بودن این درخت، جنبه تزئینی و تجاري و صادراتی که دارد، منبع درآمد مردم منطقه شود. 

 
کارآفرینی+حصار شیرعلی+محمدعلی حصاري" /> 

به گزارش پایگاه خبري بجنا، مفهوم کارآفرینی با شتاب گرفتن تحولات اقتصادي و اجتماعی چند دهه اخیر متولد شده است، در این
راستا گستره وسیعی از فرهنگ سازي ها و به روز آوري آموزش هاي مورد نیاز براي رشد اشتغال هاي مولد و مفید در قالب مفهوم
کارآفرینی در حال رشد است. به همین دلیل برداشت و تفسیر مفاهیم کارآفرینی نه تنها در زمانهاي مختلف، بلکه در کشورهاي

 
گوناگون و حتی در رشته هاي متنوع بسیار گسترده و بعضا متفاوت است. 

منطقه حصار شیرعلی در ابتدا روستاي شیرعلی در شهرستان بجنورد، با قدمتی بیش از 400 سال است، که این منطقه در ابتدا نگین

 
سبز شهرستان بوده اما بعدها بسیاري از باغات و زمین هاي آن تغییر کاربري داده شده اند. 

محمدعلی حصاري یکی از کارآفرینان جوان و با انگیزه شهرستان بجنورد، که به عنوان مدیر محله طرح کرامت منطقه حصار شیرعلی
مشغول به فعالیت بوده است، با توجه به تخصصی که در بخش کشاورزي و باغداري داشت، تصمیم به آموزش باغداران و کشاورزان

 
این منطقه گرفته تا مجددا زمین ها و باغات اهالی این منطقه احیاء شود و این نگین سبز به شهرستان بجنورد برگردد. 

این کارشناس مکانیزاسیون کشاورزي زراعی که در زمینه تولید گل هاي زینتی فعالیت دارد، در گفتگو با خبرنگار بجنا ادامه داد: ابتدا

 
کارگاه تولیدي را با مبلغ یک میلیون تومان در سال 96 آغاز کردم و بعد از مدتی با رونق گرفتن کار نسبت به توسعه آن اقدام کردم. 



وي خاطرنشان کرد: در سال اول آغاز به کار یک هزار گل را در زمینی به مساحت 300 متر پرورش دادم و در حال حاضر این تعداد را
به 10 هزار گل رسانده ام که گل ها را به صورت عمده در داخل استان به فروش می رسانم و با ایجاد این شغل به صورت مستقیم و

 
غیرمستقیم براي پنج نفر ایجاد اشتغال شده است. 

 
تغییر کاربري زمین هاي کشاورزي و باغی نتیجه بی توجهی مردم منطقه 

حصاري که مدیر طرح کرامت، محله حصار شیرعلی، در ادامه گفت: پس از گذراندن تحصیلات دانشگاه و با توجه به شعارهاي چند

 
سال اخیر در حوزه تولید و اقتصاد با توجه به تخصص و علاقه ام تصمیم به پرورش گل و گیاهان زینتی در کنار شغل اصلی ام گرفتم. 

وي ادامه داد: منطقه شیرعلی بجنورد به دلیل بی توجهی و تغییر کاربري زمین هاي کشاورزي و باغی رها شده بود که تصمیم گرفتم

 
با ارائه آموزشها به صاحبان زمین، باغ هایی را در قالب پرورش گیاهان و تولید صیفی جات و سبزیجات احیا کنیم. 

 
 

حصاري با بیان اینکه احیاي چاه عمیق باغ ها را اولین اولویت آغاز کار قرار دادیم، گفت: در این راستا با تعدادي از خیران محل

 
پیگیري ها انجام شد و موتورخانه این چاه عمیق که براي اولین بار در سال 1360 احداث شده بود دوباره جریان گرفت. 

وي با اشاره به اینکه این چاه عمیق با همت و اهداي هزینه 38 میلیون تومانی توسط یکی از خیران شهرستان جان دوباره گرفت،
گفت: نکته قابل توجه این است که این موتورخانه حدود 200 ساعت در مدار آب ذخیره و به صورت 24ساعته آب مورد نیاز باغ ها را

 
تامین می کند. 

 
سرمایه گذاري روي آرامستان رضوان با پالونیا 

این کارآفرین بجنوردي اظهار داشت: همچنین منبع ذخیره آب 20هزار لیتري که منبع بتنی است و در محل آرامستان رضوان حصار
شیرعلی واقع شده، با برآورد هزینه 20 میلیون تومانی در دست ساخت و احداث قرار گرفته است که آبیاري درختان آرامستان از محل

 
این منبع انجام شود. 

وي یادآور شد: براساس برنامه ریزي هاي صورت گرفته تصمیم بر این است که قسمتی از زمین هاي آرامستان به مساحت دوهزار متر
را براي کاشت درخت پالونیا اختصاص دهیم، باتوجه به اینکه این درخت چوب صنعتی دارد و در کمتر از پنج سال به بهره برداري

 
خواهد رسید، جنبه تزئینی و صادراتی نیز دارد که این پروژه با هزینه ها و مشارکت تمام اهالی این محل در دست انجام است. 

مهدي مشکین فام حصاري، یکی از باغداران این روستا در ادامه افزود: باتوجه به علاقه اي که از کودکی به باغداري داشتم، بعد از

 
بازنشستگی به سمت شغل پدري ام روي آوردم. 

وي یکی از عواملی که کشور می تواند به پیشرفت روزافزون برسد را تولید خواند و گفت: براین اساس در ابتدا زمینی به مساحت هفت
هزار متر به صورت ارثیه به ما رسید که نسبت به تغییر کاربري آن اقدام کردیم، اما بعد از بررسی هاي به عمل آمده تصمیم بر این

 
شد که زمین بین بقیه وراث تقسیم و باغ ایجاد کنیم. 



 
 

 
فروش محصولات تولیدي در خارج استان نیازمند حمایت هاي دولت است 

مشکین فام حصاري خاطرنشان کرد: در حال حاضر باغ من زمینی به مساحت یک هزار و 500 متر است که در سال اول زعفران

 
کشت شد و بعد از آن صیفی جات را توسعه دادم، بعد از آن باغ دیگري را خریداري کردم و نسبت به احیا و گسترش آن اقدام کردم. 

وي با بیان اینکه در حال حاضر بازار فروش محصولات ما در داخل استان است، اظهار داشت: با توجه به اینکه کشور ایران ظرفیت
خوبی در کشاورزي دارد قطعا با حمایت مسئولان از بخش تولید می توانیم در این قسمت شکوفا شویم و تولیدات فراوانی را داشته

 
باشیم. 

امان االله مشکین فام حصاري، یکی دیگر از باغداران این منطقه گفت: باغ من به مساحت کی هزار و 300 متر است که تا به اکنون
130 میلیون تومان براي احیا و کاشت محصولات در باغ خرج شده است، محصولات باغ در داخل همین شهرستان عرضه و به فروش

 
می رسد و حدود 10 نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم مشغول به کار می باشند. 

علی بهاري یکی دیگر از اهالی منطقه حصار شیرعلی گفت: در حال حاضر با توجه به بازنشسته بودن بنده و گذران اوقات فراغت و
ایجاد اشتغال براي فرزندان تصمیم به خریداري باغی به مساحت هزار و 500 متر گرفته تا مشغول به کاشت محصولات صیفی جات

 
بپردازم. فروش بنده فقط به اهالی همین منطقه می باشد. 

قربانعلی مشکین فام حصاري یکی دیگر از اهالی حصار شیرعلی گفت: در ابتدا این منطقه یکی از سرسبزترین مناطق این شهرستان

 
بوده که اکثر اهالی این منطقه به شغل کشاورزي و باغداري مشغول بودند. 

 
 

 
فروش عدس و گندم در زمان برداشت به دولت 

وي ادامه داد: اما به علت خشکسالی در سالهاي اخیر تصمیم به ترك زمین هاي خود گرفتند و الان بنده نیز تصمیم به احیاي باغ
خود پس از چندین سال گرفته ام که این زمین به مساحت یک هزار متر مربع است و انواع صیفی و میوه در آن کشت می شود،

 
باتوجه به اینکه در حال حاضر محصولات کمتر است به اهالی روستا فروخته می شود. 

علیداد خدائیان، معلم بازنشسته آموزش پرورش که یکی دیگر از اهالی حصار شیرعلی است، گفت: با توجه با آنکه به امور باغداري و

 
زراعت از کودکی آشنا بودم، تصمیم به فعالیت در زمین زارعی و باغ در کنار شغل خود گرفتم. 

وي ادامه داد: زمینی به مساحت 20هکتار که 10هکتار از آن را به پرورش عدس و گندم اختصاص داده ام و محصولات را در فصل

 
برداشت به دولت واگذار می کنم. 

خدائیان گفت: همچنین در کنار آن نیز باغی به مساحت 2هزار متر خریداري و به پرورش میوه مشغول هستم، که بیشترین
محصولات گردو است، همچنین به طور میانگین سالانه تعداد 60 نفر از زمین زراعی مشغول به کار می شوند، اما متاسفانه در سال



 
هاي اخیر هزینه کشت و برداشت براي باغدار و کشاورز زیاد است و در مقابل درآمد حاصل از آن بسیار پایین می شود. 

انتهاي پیام/ عبداالله یزدانی



راهیابی دانشجویان علوم پزشکی کردستان به دومین مرحله المپیاد علمی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/04/15

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی کردستان از موفقیت دانشجویان این دانشگاه در اولین مرحله از دوره المپیاد علمی
دانشجویان علوم پزشکی کشور و راهیابی آنان به مرحله دوم خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از سنندج، معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی
کردستان بهزاد محسن پور اظهار کرد: در پی اعلام نتایج
مرحله اول سیزدهمین دوره المپیاد علمی دانشجویان علوم
پزشکی سراسر کشور خوشبختانه 9 نفراز دانشجویان علوم
پزشکی کردستان با موفقیت به مرحله دوم این المپیاد راه

 
یافتند. 

محسن پور افزود: با توجه به ظرفیت 30 نفره دانشگاه در المپیاد مذکور، 9 نفر از دانشجویان علوم پزشکی کردستان در پنج حیطه
کارآفرینی، آموزشی پزشکی، مدیریت نظام سلامت، تفکر علمی در علوم پایه و استدلال بالینی جواز حضور در مرحله دوم المپیاد را

 
کسب نمودند. 

او خاطرنشان کرد: در دوره هاي دوازدهمین و سیزدهمین المپیاد در سنوات گذشته در سال هاي 98 و 99، تنها سه نفر از دانشجویان

 
در هر دوره پذیرفته شده بودند. 

معاون آموزشی دانشگاه علوم پزشکی کردستان گفت: در مقایسه با سایر دانشگاه هاي کلان منطقه سه، درصد پذیرفته شدگان این
دانشگاه قابل قبول است. وي با بیان اینکه در این المپیاد علمی، دانشگاه علوم پزشکی کردستان و همدان هر کدام 30 درصد،
کرمانشاه 18 درصد، ایلام 7 درصد و اسدآباد 5 درصد پذیرش دانشجو داشته است، افزود: این آمار وضعیت نسبتاً خوب و مطلوب

 
دانشگاه علوم پزشکی کردستان در این شاخص را نشان می دهد. 

محسن پور ضمن قدردانی از حمایت هاي بی دریغ ریاست دانشگاه، همکاران مرکز مطالعات و توسعه آموزش علوم پزشکی، دفتر
استعداد هاي درخشان و اعضاي هیأت علمی مشارکت کننده در توانمند سازي دانشجویان جهت شرکت در المپیاد بیان کرد: امید

است در این دوره شاهد کسب مدال در حیطه هاي مختلف المپیاد از سوي دانشجویان دانشگاه باشیم.



حمایت جهاد دانشگاهی از کسب و کارهاي خانگی زنان

منبع: ایسناشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/04/15

رییس جهاد دانشگاهی دستاوردهاي این نهاد در راستاي توسعه بازارهاي دیجیتال در دوران شیوع کووید-19 با تاکید بر
کسب و کارهاي خرد و کوچک براي زنان، مشاغل خانگی و همچنین حمایت از آنها را تشریح کرد.

به گزارش ایسنا، حمیدرضا طیبی در نشست تخصصی بین
المللی سیاست ها و اقدامات براي حمایت از زنان کارآفرین
در ایران و ژاپن به تشریح اقداماتی براي حمایت از زنان
کارآفرین پرداخته و گفت: در دوران شیوع ویروس کرونا،
جهاددانشگاهی اقدامات قابل توجهی را در حوزه مشاغل

 
خانگی نوین و سنتی به انجام رسانده است. 

رییس جهاددانشگاهی افزود: در حوزه مشاغل خانگی نوین،
ویراستاري، انیمیشن، مترجمی، مشاوره و تولید نرم افزار از
جمله مشاغل خانگی در بستر وب بودند که جهاد

دانشگاهی در زمینه توسعه بازارهاي دیجیتال در دوران شیوع کووید-19 با تاکید بر کسب و کارهاي خرد کوچک براي زنان از آن ها

 
پشتیبانی کرده است. 

وي گفت: جهاددانشگاهی تلاش کرده تا در کنار ارائه بسترهاي آنلاین و امکانات مورد نیاز براي توسعه مشاغل خانگی، به

 
توانمندسازي زنان فعال در حوزه مشاغل خانگی نیز مبادرت ورزد. 

رییس جهاد دانشگاهی اظهار کرد: از جمله اقداماتی که جهاد دانشگاهی در جهت رونق کسب و کارهاي خانگی سنتی انجام داده است
می توان به مواردي همچون برگزاري جلسات توجیهی متعدد با مدیران وب سایت ها و پلتفرم هاي فروش آنلاین، عقد قراردادها و

 
تفاهم نامه هایی با این وب سایت ها اشاره کرد. 

طیبی در ادامه گفت: جهاد دانشگاهی به عنوان نهادي انقلابی و پیشرو در عرصه کارآفرینی و اشتغال به ویژه براي زنان، شعار خود را

 
"هر فارغ التحصیل، یک کارآفرین" قرار داده و براي تحقق این شعار تلاش می کند. 

به گزارش ایسنا، معصومه ابتکار با اشاره به محدودیت هاي ایجاد شده تحت تاثیر شیوع کرونا، تاکید کرد: بی عدالتی در توزیع اقلام
بهداشتی و به ویژه واکسن کرونا شرایط زندگی روزمره اقشار متفاوتی را در جامعه تحت تاثیر قرار داده است. زنان یکی از گروه هایی

 
بودند که بیشترین آسیب را متحمل شده اند. 

 
وي افزود: دولت تدبیر و امید، در سال هاي گذشته تلاش کرد تا علیرغم فشار تحریم هاي اقتصادي، زنان را به هم نزدیکتر کند. 



معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: کشورهاي ایران و ژاپن تحت تاثیر اشتراکات تاریخی و فرهنگی شان زمینه خوبی
براي گسترش همکاري و همفکري بین کارآفرینان زن خود دارند. گسترش امکان فعالیت هاي دیجیتال و همزمان ارتقاي توانمندي

 
زنان می تواند زمینه اي براي تبادل اطلاعات و تجربیات این دو کشور فراهم کند. 

وي همچنین با اشاره به سابقه همکاري هاي فرهنگی-اقتصادي ایران و ژاپن، خاطر نشان کرد: طی دولت یازدهم و دوازدهم فعالیت
هاي مشترکی در حوزه توان افزایی اقتصادي زنان انجام شده است. همکاري بین این معاونت و بنیاد صلح ساساکاوا یکی از توافق هاي
موفق در این زمینه بوده است. تحت این توافقنامه چهار طرح مشترك در زمینه مقایسه توان افزایی زنان کارآفرین، تقویت نقش

 
فناوري اطلاعات و ارتباطات در کارآفرینی و تاثیر کرونا بر مدل هاي کارآفرینی با استفاده از بازاریابی مجازي برگزار شده است. 

ابتکار اشاره کرد: تقویت نوع دوستی و دیگرخواهی و حمایت از آسیب دیدگان در شرایط کرونا خصوصا با کمک فناوري هاي نوین و
بسترهاي اینترنتی از اصلی ترین دستاوردهاي سال هاي اخیر دولت ایران بوده است که به توان افزایی زنان در بعد اقتصادي، مهارتی و

 
مدیریتی توجه ویژه اي کرده است که ثمرات آن در آینده گسترش خواهد یافت. 

گفتنی است طیبه سیاوشی و شهلا اختري نیز در رابطه با اقدامات ریاست جمهوري در حوزه گسترش کسب و کارهاي اینترنتی زنان

 
و اقدامات آن معاونت گزارش کاملی ارائه کردند. 

کازوتوشی آیکاوا سفیر ژاپن در ایران با تاکید بر اهمیت نقش زنان در تحکیم بنیان خانواده در هر دو فرهنگ ایرانی وژاپنی بیان کرد

 
دولت ژاپن تلاشهاي بسیاري جهت توسعه کارآفرینی در این کشور نموده و بطور خاص بر زنان کارآفرین تاکید کرده است. 

وي خاطر نشان کرد: در راستاي تقویت هرچه بیشتر موقعیت زنان کارآفرین در جامعه لازم است به تفاوتهاي موجود در حوزه هاي
مختلف احترام گذاشته و در راستاي همبستگی اقشار مختلف تلاش کرد و در همین راستا بر اهمیت همکاري بین ایران و ژاپن

 
خصوصا در شرایط بحرانی همچون شیوع ویروس کرونا تاکید کرد. 

سفیر ژاپن در ایران اقدامات دولت ایران در سالهاي اخیر در حوزه حمایت از زنان کارآفرین و ارتقاي جایگاه زنان در جامعه را قابل

 
تقدیر دانست. 

به گزارش روابط عمومی جهاددانشگاهی واحد الزهرا(س)، در ادامه این نشست فعالان و محققان حوزه کارآفرینی زنان و بنیاد صلح
ساساکاواي ژاپن در رابطه با اقدامات دولت ژاپن براي حمایت از زنان کارآفرین و کسب و کارهاي خرد و متوسط آن کشور صحبت

 
کردند. 

مرتضی رحمانی موحد سفیر ایران در ژاپن ضمن تقدیر از همکاري سازنده بین نهادهاي دولتی و غیر دولتی ایران در حمایت از زنان
کارآفرین اظهار امیدواري کرد در آینده توافق نامه هاي مفیدبیشتري همچون همکاري حاضر بین بنیاد صلح ساساکاوا و معاونت زنان

 
و خانواده ریاست جمهوري بین دو کشور ایران و ژاپن منعقد شود. 

در نشست تخصصی بین المللی سیاست ها و اقدامات براي حمایت از زنان کارآفرین در ایران و ژاپن، معصومه ابتکار(معاون امور زنان و
خانواده ریاست جمهوري) ، حمیدرضا طیبی(رئیس جهاد دانشگاهی)، لیلا فلاحتی (مدیرکل امور بین الملل معاونت امور زنان و
خانواده ریاست جمهوري)، طیبه سیاوشی (مشاور عالی معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوري)، مرتضی رحمانی موحد (سفیر
ایران در ژاپن)، کازوتشی آیکاوا (سفیر ژاپن در ایران)، محمدصادق بیجندي (معاون آموزشی جهاد دانشگاهی)، منصوره شریفی



صدر(مدیر کل زنان و حقوق بشر وزارت امور خارجه) و شهلا اختري(کارشناس توانمندسازي اقتصادي و بازاریابی دیجیتالی زنان) به

 
عنوان مهمان حضور داشتند. همچنین جمعی از اساتید و صاحبنظران ژاپنی نیز به صورت برخط در نشست شرکت کردند. 

انتهاي پیام



مرکز رشد دانشگاه خلیج فارس به عنوان مرکز مشترك با پارك فناوري فعالیت

می کند

منبع: ایسناشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/04/15

معاون پژوهش و فناوري وزیر علوم، تحقیقات و فناوري طی نامه اي با فعالیت مرکز رشد دانشگاه خلیج فارس به عنوان مرکز
رشد مشترك دانشگاه و پارك علم و فناوري خلیج فارس موافقت کرد.

به گزارش ایسنا، در متن نامه دکتر غلامحسین رحیمی
آمده است: «با عنایت به بررسی درخواست پارك علم و
فناوري و به استناد قرارداد منعقد فی مابین پارك علم و
فناوري خلیج فارس و دانشگاه خلیج فارس مبنی بر ایجاد
مرکز رشد مشترك و طرح آن در جلسه کارگروه تخصصی
شوراي گسترش و برنامه ریزي آموزش عالی، با صدور مجوز
راه اندازي مرکز رشد واحدهاي فناور مشترك بین پارك
علم و فناوري خلیج فارس و دانشگاه خلیج فارس با

 
مسئولیت پارك باعنوان سازمان موسس موافقت شد. 

در این مرکز رشد، با هماهنگی دانشگاه خلیج فارس امکان استفاده از فضاهاي استقرار اداري، کارگاهی و آزمایشگاهی فراهم شده است

 
و دریافت خدمات آزمایشگاهی نیز با تعرفه ترجیحی امکان پذیر است. 

واحدهاي فناور دانش بنیان و رشد یافته همچنین می توانند در مجتمع فناوري مروارید به عنوان بخشی از فضاي استقرار واحدهاي

 
فناور این مرکز رشد استقرار یابند. 

درخواست هاي استقرار واحدهاي فناور از طریق سامانه مرکز کارآفرینی و نوآوري دانشگاه خلیج فارس به آدرس
https://karafarini.pgu.ac.ir/team/create امکان پذیر است و پس از ارزیابی اولیه در دانشگاه، در شوراي فناوري مراکز

 
رشد استان بوشهر طرح خواهد شد.» 

انتهاي پیام



توسعه کسب و کارهاي صنعت ساختمان نیازمند بیزینس کوچینگ

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/04/15

موسسه محتواك با همکاري سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران و شرکت عمران شهرهاي جدید برنامه ریزي و
برگزاري سمینار «توسعه کسب و کار در صنعت ساختمان» با رویکرد بیزینس کوچینگ را اجرایی کرده است.

 
 

توسعه کسب و کارهاي صنعت ساختمان نیازمند بیزینس کوچینگ موسسه محتواك با همکاري سازمان نظام مهندسی ساختمان
استان تهران و شرکت عمران شهرهاي جدید برنامه ریزي و برگزاري سمینار «توسعه کسب و کار در صنعت ساختمان» با رویکرد

 
بیزینس کوچینگ را اجرایی کرده است. 

به گزارش برنا، صنعت ساختمان به عنوان یکی از پیشران هاي موثر اقتصاد کشور نقش مهمی در رشد اقتصادي و افزایش تولید ملی
دارد. این صنعت که کسب و کارهاي زیادي را در زیرمجموعه خود دارد همواره با فراز و فرودهایی همراه بوده و تنها مدیرانی موفق به

 
توسعه کسب و کار خود شده اند که داراي دانش و تجربه لازم براي اعمال به موقع تغییرات در مجموعه خود بوده اند. 

هرساله سمینارهاي مختلف حوزه کسب و کاري، عموما با هدف ارائه راه حل هاي مناسب و ترسیم افق هاي جدید پیش روي مدیران
برگزار می شوند. اما صنعت ساختمان با توجه به ماهیت تخصصی آن به سمینارهایی تخصصی در حوزه کسب و کار نیاز دارد که

 
اساتید مدعو نیز بر مباحث این حوزه تسلط کافی داشته باشند. 

سمینار «توسعه کسب و کار در صنعت ساختمان» با رویکرد بیزینس کوچینگ با همین دیدگاه تخصصی توسط دپارتمان آموزش
محتواك برنامه ریزي و تامین محتوا شده است که مدیران صنعت ساختمان ضمن آشنایی بیشتر با رویکردهاي نوین توسعه اي،

 
بتوانند آن را در مجموعه هاي خود به کار گیرند. 

تجارب توسعه در کشورهاي مختلف بیانگر این موضوع است که محیط هاي کسب و کاري نقش مهمی در توسعه کارآفرینی دارند و
علاوه بر منابع سخت افزاري، آموزش مدام پرسنل و شیوه هاي نوین مهارتی و دانشی بهره وري مجموعه هاي ساختمانی و شرکت

 
هاي تولیدکننده صنعت ساختمان را به صورت چشمگیري افزایش می دهد. 



موسسه محتواك با همکاري سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران و شرکت عمران شهرهاي جدید برنامه ریزي و برگزاري

 
سمینار «توسعه کسب و کار در صنعت ساختمان» با رویکرد بیزینس کوچینگ را اجرایی کرده است. 

این کنفرانس در باشگاه دیپلماتیک وزارت امور خارجه 23 تیرماه 1400 در فضاي باز با حضور 100 مدیر ارشد حوزه صنعت
ساختمان برگزار و همزمان از طریق لنز نیز پخش آنلاین می شود. محورهاي همایش شامل نقشه راه رشد کسب و کارهاي موفق در
صنعت ساختمان، برندینگ و ابزارهاي قدرتمند توسعه بیزینس، توسعه فردي و توسعه کسب و کار؛ دو روي سکه موفقیت، فرصت ها

 
و چالش ها در کسب و کارهاي وابسته به صنعت ساختمان است. 



صندوق کارآفرینی امید 910 میلیارد ریال اعتبار در ایلام پرداخت کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/04/15

ایلام - ایرنا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام گفت: صندوق کارآفرینی امید در ایلام عملکرد 100 درصدي در اعطا
تسهیلات اشتغال پایدار روستایی داشته و 910 میلیارد ریال براي یک هزار و 520 طرح با اشتغال 2 هزار و 227 نفر توسط

صندوق پرداخت شده است.

ایلام - ایرنا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام
گفت: صندوق کارآفرینی امید در ایلام عملکرد 100
درصدي در اعطا تسهیلات اشتغال پایدار روستایی داشته و
910 میلیارد ریال براي یک هزار و 520 طرح با اشتغال 2

 
هزار و 227 نفر توسط صندوق پرداخت شده است. 

به گزارش ایرنا، شکراله شیرخانی روز سه شنبه در نشست
شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار
داشت: مهم ترین اهداف شوراي هماهنگی ایجاد وحدت
رویه، انسجام بخشی بین مدیران اجرایی استان ها، ارتقا

سطح تعاملات سازمانی، دانش افزایی مدیران، ایجاد هم افزایی و تشریک مساعی، هماهنگی، تسریع و تسهیل در امر خدمت رسانی،
پیگیري مسائل و سیاست هاي وزارتخانه، اتخاذ تدابیر لازم در مسائل مرتبط و استفاده از ظرفیت دستگاه هاي تابعه دربرگزاري

 
مناسبت هاي مختلف است. 

وي افزود: سال گذشته 15 نشست شوراي هماهنگی مدیران استان ها در ایلام برگزار شد که با توجه به ارزیابی صورت گرفته توسط

 
معاونت امور مجلس، حقوقی و استان ها، ایلام به عنوان استان برگزیده انتخاب شده است. 

شیرخانی ادامه داد: انسجام، وحدت و همدلی در مجموعه مدیران تعاون، کار و رفاه اجتماعی باعث هم افزایی شده است و این
مجموعه در حوادثی همچون سیل، زلزله، کرونا و اربعین در زمینه کاهش آسیب هاي اجتماعی، اشتغالزایی، توسعه سرمایه گذاري،

 
حوزه درمانی و ... خدمات ارزشمندي ارائه کرده است. 

وي با اشاره به بهره مندي بخش عظیمی از افراد جامعه، طیف ها و طبقات مختلف اجتماعی از خدمات وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی گفت: توسعه اشتغال خرد و پایدار کردن کسب و کارهاي کوچک و خرد رسالت اصلی و اولویت صندوق بوده که پرداخت

 
تسهیلات ابزاري براي دستیابی به این اهداف است. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام ادامه داد: با توجه هزینه بالاي ایجاد اشتغال در کشور بهترین و زودبازده ترین بخشی که

 
بتوان از طریق آن اشتغال بیشتري ایجاد کرد، حمایت از کسب و کارهاي کوچک و خرد است. 



شیرخانی یادآور شد: رفع موانع از واحدهاي تولیدي و حمایت از سرمایه گذاري 2 رویکرد اصلی صندوق در سال جدید است که

 
امیدواریم با کمک صندوق کارآفرینی امید ایلام شاهد تحقق این اهداف باشیم. 

وي با بیان اینکه روستا پایگاه اصلی تولید در کشور است و طرح هاي محوري صندوق کارآفرینی امید براي تقویت و رشد روستاها
هستند، گفت: هر روستا یک محصول و تشکیل صندوق هاي خرد محلی و کسب و کارهاي روستایی که مزیت رقابتی دارند، شناسایی

 
و از محل اعتبارات مشخص شده حمایت مالی می شوند. 

شیرخانی یادآور شد: روستاي بدري در شهرستان دهلران روستاي بدون بیکار است و چنانچه روستاي بدون بیکار به آموزش هاي

 
مهارتی نیازي داشته باشد، اداره کل آموزش فنی و حرفه اي توانایی آموزش به آنها را دارد. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- اعتبارات 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



خبري خوش براي خریداران طلا

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/04/15

یک کارشناس بازار طلا گفت: « الان بهترین زمان براي خرید سکه و طلا است. با توجه به اینکه بازار تا اطلاع ثانوي تعطیل
است، قیمت سکه و طلا نسبت به چند روز گذشته به دلیل عدم عرضه و تقاضا کاهش یافت و اگر این تعطیلی ها ادامه دار

باشد قیمت ها از این هم پایین تر می آید».

به گزارش صبحانه،با شیوع کرونا در کشور بازار و اصناف به
طور پی در پی تعطیل شدند و باعث ضرر و زیان و
ورشکستگی بسیاري از صاحبان این مشاغل شد. متاسفانه
طی چند روز گذشته موج پنجم کرونا در کشور آغاز شد و
بازار تهران باز هم تعطیل شد. همچنین به محض این
تعطیلی قیمت طلا در بازار روند کاهشی به خود گرفت.
براي بررسی جزئیات بیشتر از این موضوع با عباداالله

 
محمدولی، کارشناس بازار طلا به گفتگو نشستیم. 

عباداالله محمدولی، کارشناس بازار طلا گفت: « الان بهترین زمان براي خرید سکه و طلا است. با توجه به اینکه بازار تا اطلاع ثانوي
تعطیل شد، قیمت سکه و طلا نسبت به چند روز گذشته به دلیل عدم عرضه و تقاضا کاهش یافت و اگر این تعطیلی ها ادامه دار باشد

 
قیمت ها از این هم پایین تر می آید. در نتیجه این تعطیلی ها ضرر زیادي به ما می رساند». 

محمد ولی در ادامه اظهار داشت: « به نظر بنده این روش تعطیلی بازار و اصناف مناسب نیست. این رفتار باعث شده عده اي در بازار
ضرر کنند. این تعطیلی در شرایطی است که بانک ها، شهرداري ها و اداره مالیات دارند روند عادي خودشان را طی می کنند. ما در
همین ماه بحث هاي مالیاتی را داریم در صورتی که هیچ درآمدي نداشتیم. همچنین کارگران دستمزدشان را می خواهند و هزینه

 
هاي جاري نیز باید پراخت شود». 

این کارشناس بازار طلا در صحبت هاي پایانی خود به خبرنگار گسترش نیوز گفت: « در بخش تولید که سرمایه اصلی ما است و بحث
صادرات باید اتفاقی بیافتد زیرا کشور نیاز به درآمدزایی عمومی و ارز دارد. تا چرخه تولید صنایع ما حرکت نکند و محصولات در داخل
و خارج عرضه نشود و منجر به درآمدزایی نشود نمی توانیم بگوییم گشایشی در اقتصاد ما صورت گرفته است. قطعا دیدگاه هاي دولت

 
جدید نیز در اقتصاد کشور تاثیرگذار است». 

گفتنی است که دولت بدون توجه به فشار این تصمیمات بر کسب و کارها و همچنین بدون ارائه تخفیف هاي مالیاتی و بیمه اي، فشار
مضاعفی بر ساختار کسب و کارهاي کشور و به طور مشخص در بخش خدمات و تجارت اصناف وارد کرده است که نتیجه این فشار
کاهش شدید سطح اشتغال در این بخش (به عنوان بزرگترین بخش اقتصاد کشور) خواهد بود و در نتیجه فشار معیشتی وارده بر مردم
عادي نیز دوچندان خواهد شد. بدیهی است که دولت و کسب و کارهاي خرد باید به راهکاري میانه براي مقابله با این شرایط دست
پیدا کنند و در غیر این صورت، در میان مدت نیز درآمدهاي مالیاتی دولت با خطر جدي کاهش منابع و عواید مواجه خواهد شد./

گسترش نیوز





افتتاح 14 طرح منطقه آزاد انزلی در ارتباط تصویري با رییس
جمهور

افتتاح 14 طرح منطقه آزاد انزلی در ارتباط تصویري با رییس جمهور

منبع: گیلان پیشروشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/04/15

در ششمین دور از افتتاحیه هاي مناطق آزاد کشور امروز
در ارتباط تصویري با رییس جمهور، 66 طرح در کشور

 
افتتاح شد که 14 طرح در منطقه آزاد انزلی بود. 

به گزارش پایگاه خبري گیلان پیش رو ، رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی در حاشیه افتتاح این طرح ها با
بیان اینکه در ششمین دور از افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد کشور، از مجموع 66 پروژه اي که مورد افتتاح قرار می گیرند 14 طرح
تولیدي، خدماتی و زیرساخت بندري متعلق به منطقه آزاد انزلی است گفت: از میان این طرح ها 2 طرح در زمینه زیرساخت بندري،
2 طرح خدماتی در حوزه گردشگري &– خودرویی، یک طرح تجاري – مسکونی، 9 طرح تولیدي &– صنعتی مشتمل بر تولید

 
پوشاك، لوازم الکترونیکی، آرایشی و بهداشتی، شیمیایی و لوازم خانگی ست. 

علی اوسط اکبري مقدم با بیان اینکه با افتتاح این طرح ها براي 466 نفر شغل ایجاد شد گفت: بخش خصوصی براي افتتاح این 14

 
طرح، 8 میلیون یورو و 3 هزار و 884 میلیارد ریال هزینه کرده است. 

وي با اشاره به جذب سرمایه گذاري خارجی 8 میلیون یورویی و 24 میلیارد ریالی توسط یکی از سرمایه گذاران بخش خصوصی که
در حوزه تولید لامپ زمینه اشتغالزایی مستقیم براي 63 نفر را به وجود آورده، افزود: حجم سرمایه گذاري ریالی در این طرح ها از

 
3884 میلیارد ریال عبور کرده و با تبدیل سرمایه ارزي به ریالی این میزان به 6164 میلیارد ریال خواهد رسید. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی از مجموع این طرح ها، مجتمع تجاري و مسکونی مهتاب با حجم سرمایه گذاري 2000 میلیارد
ریالی و میزان اشتغالزایی 100 نفر در این برنامه خبر داد و گفت: از سوي دیگر در حوزه زیرساخت هاي بندري؛ ساختمان امور دریایی
مجتمع بندري کاسپین با صرف هزینه 10 میلیارد ریالی از سوي بخش خصوصی و ایجاد اشتغال براي 15 نفر و مخزن 5 هزار تنی با
میزان سرمایه گذاري 70 میلیارد ریال توسط سرمایه گذار و اشتغالزایی 5 نفره؛ به صورت رسمی در مسیر ارائه خدمات قرار می

 
گیرند. 

علی اوسط اکبري مقدم طرح هاي سرمایه گذاري در بخش خدمات را شامل رستوران گردان و مجتمع نمایشگاهی و تعمیرگاهی

 
خودرو عنوان کرد که به ترتیب 450 و 250 میلیارد ریال و فرآهم نمود شغل به صورت مستقیم براي 120 نفر عنوان کرد. 

وي در ارتباط با هشت طرح تولیدي &– صنعتی که امروز به دستور رییس جمهور در مدار تولید قرار می گیرند گفت: از این تعداد
طرح یک طرح افتتاحیه و یک طرح توسعه واحد تولیدي در زمینه محصولات آرایشی و بهداشتی با حجم سرمایه گذاري 360 میلیارد

 
ریالی و ایجاد شغل براي 43 نفر خواهند بود. 

مدیر عامل سازمان منطقه آزاد انزلی اضافه کرد: امروز همچنین یک واحد صنعتی مونتاژ رایانه و تبلت با سرمایه گذاري 80 میلیارد



 
ریالی و اشتغالزایی 15 نفر به صورت رسمی مورد بهره برداري قرار می گیرد. 

وي به بهره برداري از طرح توسعه تولید پوشاك با صرف هزینه 25 میلیارد ریالی و ایجاد فرصت شغلی براي 15 نفر اشاره کرد و
افزود: طرح توسعه تولید مخازن پلی اتیلن با سرمایه گذاري 150 میلیارد ریالی و اشتغالزایی براي 20 نفر، افتتاح واحد تولیدي کالاي
خواب با میزان سرمایه گذاري 25 میلیارد ریالی و فراهم کردن فرصت شغلی براي 15 نفر، و در نهایت شروع به کار کارخانه تولید
روغن هاي خوراکی با حجم سرمایه گذاري 220 میلیارد ریالی و تولید لوازم خانگی با سرمایه گذاري 220 میلیارد ریالی که به صورت
مجموع براي 35 نفر شغل ایحاد شده؛ طرح هاي سرمایه گذاري تولیدي-صنعتی است که با دستور رییس جمهور به صورت رسمی در

 
مدار تولید قرار می گیرند. 

سازمان منطقه آزاد انزلی 149 واحد تولیدي با اشتغالزایی مستقیم براي حدود 4 هزار نفر در دو شهرك صنعتی و خارج از آن دارد و
با ایجاد سومین شهرك صنعتی منطقه در پسکرانه مجتمع بندري کاسپین با مساحت 50 هکتاري، نه تنها مجموع پهنه هاي صنعتی

منطقه به دو برابر افزایش می یابد بلکه ضریب اشتغالزایی و افزایش واحد هاي تولیدي از دو برابر فراتر خواهد رفت.



70درصد موانع صنعت قطعه سازي مربوط به تحریم هاي داخلی است

منبع: ماشین نیوزشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/04/15

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران گفت: در حال حاضر در حدود 70 درصد موانع موجود به تحریم هاي
داخلی و 30 درصد به تحریم هاي خارجی مرتبط است چرا عدم قطعیت ها، امکان برنامه ریزي کیفی و کمی را از ما می

گیرد.

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران گفت: در حال حاضر در حدود 70 درصد موانع موجود به تحریم هاي

 
داخلی و 30 درصد به تحریم هاي خارجی مرتبط است چرا عدم قطعیت ها، امکان برنامه ریزي کیفی و کمی را از ما می گیرد. 

به گزارش ماشین نیوز ؛امیرحسین جلالی نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران در خصوص دلیل عدم موفقیت قطعه
سازان در زمینه تولید قطعات الکترونیک و هاي تک گفت: هم اکنون تولید قطعات الکترونیکی و هاي تک در دنیا تنها توسط چند
تولیدکننده محدود انجام می شود اما این نمونه با وجود واردات در گمرکات کشور باقی می مانند و در این شرایط قطعه سازان قادر به

 
خارج کردن نمونه هاي خارجی و یا طراحی و تولید آن ها نیستند. 

وي افزود: در حال حاضر به دلایلی برخی قطعات در ایران تولید نمی شود اما اگر می خواهیم صنعت خودرو و قطعه پیشرفت کند باید

 
تمام عوامل دخیل در تولید کمک کنند تا موفق شویم. 

جلالی ادامه داد: با شیوع کرونا و بحران آي سی در جهان با بحران توقف و کاهش تولید خودرو مواجه شدیم، چرا که نیاز مبرم جهانی
به وسایل ارتباط جمعی با هدف آموزش مجازي، سفارشات براي تولید تبلت و موبایل افزایش یافت. بنابراین سفارش هاي مربوط به
سایر صنایع از جمله خودرو در اولویت بعدي قرار گرفت و باعث شد تامین قطعات با کمبود و همچنین 9 برابر قیمت واقعی انجام

 
شود. 

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران در ادامه با تاکید بر این که قطعه سازان در شرایط فعلی با 50 درصد ظرفیت در
حال فعالیت هستند، گفت: در حال حاضر در حدود 70 درصد موانع موجود به تحریم هاي داخلی و 30 درصد به تحریم هاي خارجی

 
مرتبط است چرا عدم قطعیت ها، امکان برنامه ریزي کیفی و کمی را از ما می گیرد. 

جلالی با تاکید بر این که صنعت قطعه صنعت پیشرو و بالنده اي است، اظهار کرد: صنعت قطعه به دلیل پراکندگی جغرافیایی مناسب

 
و سطح اشتغال بالا پیشروترین صنعت در ایران است و به حق می توان آن را پیشران صنعت در ایران دانست. 

جلالی ادامه داد: به دلیل این اهمیت نخستین صنعتی که تحریم شد خودرو و فطعه بود تا لکوموتیو را متوقف کنند اما تحریم هاي

 
داخلی هم اکنون بیشترین فشار را به این صنعت وارد کرده است. 

وي در ادامه با بیان این که صنعت خودرو در 10 سال گذشته تنها در یک سال موفق به تولید یک میلیون و 600 هزار دستگاه خودرو
شد، تصریح کرد: با این وجود میزان سودي تقسیمی بین سهامداران 10 هزار تومان بود که نشان می دهد صنعت خودرو در زمان

 
تولید دو میلیونی نیز سودآور نیست که این روند به ساختار مدیریت آن بر می گردد. 

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران گفت: این صنعت با ساختار فعلی باز هم صنعت موفقی نخواهد بود و نیازمند
تغییر بزرگی در ساختار مدیریتی این صنعت هستیم. مرشد ما خودروسازان هستند و کیفیت و کمیت با نظر آن ها انجام می شود که

 
با اصلاح ساختار می توان در صورت داشتن اقتصاد کلان موفق، داخلی سازي، توسعه محصول و رضایت مشتري را شاهد باشیم. 

جلالی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا داخلی سازي با تیراژ کنونی صنعت خودرو کشور توجیه پذیر است، گفت: داخلی سازي
موضوع وسیعی است که می تواند شامل کپی کاري یا خلق قطعه شود، اگر خلق یا طراحی را یاد بگیریم، قسمت اعظم کار را انجام
داده ایم و داخلی سازي توجیه پذیر است اما باید توجه داشته باشیم که در یک قرارداد دو طرفه در زمینه داخلی سازي، دو طرف

خودروساز و قطعه ساز باید به این موضوع پایبند باشند. 



برچسب ها:خودروساز, صنعت قطعه سازي, کرونا, ماشین نیوز



روحانی:امروز درباره خاموشی ها تصمیم می گیریم

منبع: صبحانه آنلاینشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/04/15

رییس جمهوري از افتتاح 5 تا 8 پروژه ریلی درآینده نزدیک خبر داد و گفت: با تکمیل شبکه ریلی در جنوب شرق کشور،
چابهار به راه آهن سراسري کشور یعنی دریاي خزر، ترکمنستان، اینچه برون و آستارا متصل می شود.

به گزارش صبحانه،حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی
روز سه شنبه در آیین بهره برداري ویدئوکنفراسی از 62
طرح ملی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي در
هفتاد و هشتمین برنامه افتتاح افزود: بسیار خشنودم که
توانستیم برنامه هاي هفتگی پنجشنبه ها را ادامه دهیم و
در هفته هاي پایانی به خاطر ضیق وقت و کمبود فرصت
دوشنبه ها را هم به آن اضافه کردیم که این هفته دوشنبه

 
به سه شنبه تغییر یافت. 

وي با قدردانی از فعالیتهاي مناطق آزاد کشور گفت: فراز و
نشیب هاي فراوانی تا تصویب مجلس شوراي اسلامی طی شد و مناطق آزاد ما به 15 منطقه افزایش یافت و مناطق آزاد دیگر ما باید
سریعتر فعال شود. فعال شدن این 15 منطقه آزاد که تقریباً دور تا دور ایران را فرا گرفته و در نقاط مرزي مستقر هستند و خواهند

 
شد، اثر بسیار خوبی در اقتصاد و اشتغال کشور خواهد داشت. 

رییس دولت تدبیر و امید اظهار کرد: مناطق آزاد از آغاز کار این دولت دو نقیصه بزرگ داشت؛ یک نقیصه این بود که مناطق آزاد
بیشتر وارد کننده بود تا صادر کننده و مشکل دیگر سرمایه گذاري بود. البته از نظر زیرساخت ها هم در برخی جاها مشکل وجود

 
داشت و در برخی جاها، فرودگاه ها و بنادري که وجود دارد باید توسعه یافته و زمینه براي فعالیت هاي اقتصادي شروع شود. 

روحانی خاطرنشان کرد: در برخی از این مناطق مانند چابهار و قشم حتی زمینه براي فعالیت صنایع معدنی -صنعتی سنگی مانند
فولاد و پتروشیمی آماده و وارد مرحله عمل شد. قشم، چابهار، کیش و اروند مناطق جنوبی بسیار مهم ما هستند و فرصت هاي بسیار

 
خوبی براي سرمایه گذاري دارند. 

وي با تاکید بر لزوم تکمیل پروژه هاي ریلی در کشور گفت: یکی از اولویت هاي دولت سیزدهم همین خواهد بود که در منطقه آزاد
اروند و شلمچه اتصال راه آهن خرمشهر به بصره را داریم که شلمچه به بصره متصل می شود که اقدامات سیاسی آن انجام شده و با

 
کشور عراق توافق شده است. علاوه بر این سرمایه گذاري مشخص و زمین هاي واگذار شده است. 

رییس جمهوري گفت: این راه آهن بسیار با اهمیت است چون راه آهن ایران را در منطقه جنوب غرب به عراق متصل می کند و راه

 
آهن عراق هم به سوریه متصل است، یعنی خلیج فارس را به مدیترانه متصل می کنیم که این امر باید در دولت سیزدهم ادامه یابد. 

رییس دولت دوازدهم با اشاره به اتصال راه آهن از چابهار به راه آهن سراسري کشور یعنی زاهدان اظهار کرد: همه تلاش ما این بود



که این کار پایان دولت افتتاح شود البته بخشی از آن را افتتاح خواهیم کرد و در افتتاح راه آهن هایی که پیش رو داریم، بین 5 تا 8

 
راه آهن را یک روز افتتاح می کنیم و این یکی از کارهاي عظیم تاریخ ایران است. 

وي افزود: راه آهن هایی که افتتاح خواهد شد راه آهن زاهدان به خاش است، البته راه آهن چابهار به ایرانشهر هم در حال تکمیل

 
شدن است و بین ایرانشهر و خاش این کار انجام می شود و ماه هاي آینده این پروژه تکمیل و افتتاح خواهد شد. 

روحانی یادآور شد: سرمایه گذاري مالی پروژه تامین شده است اما در اجرا کمی عقب ماندگی بوده است. بخشی از این راه آهن افتتاح
می شود و بخشی هم در ماه هاي آینده به بهره برداري خواهد رسید که با افتتاح آن چابهار به راه آهن سراسري کشور متصل می

 
شود یعنی چابهار به دریاي خزر، ترکمنستان، اینچه برون و آستارا متصل می شود و این کار عظیم است که انجام خواهد شد. 

رییس جمهوري گفت: راه آهن رشت - کاسپین براي ما بسیار مهم است و 85 درصد این پروژه پیشرفت داشته است.بخشی از
اشکالات طبیعی زمین باعث شد راه آهن به مرحله افتتاح نرسد وگرنه پارسال باید افتتاح می شد و تصور ما این بود که آن را در بهمن

 
یا اسفند سال 99 افتتاح کنیم. 

 
عصر امروز درباره خاموشی ها تصمیم گیري می کنیم/ صنعت باید همراهی کند 

رئیسی جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره خاموشی هاي اخیر گفت: مشکلات دیگري هم داشتیم مثلاً نیروگاه بوشهر ما که
1000 مگاوات است از مدار خارج شد و نیاز به یکسري تعییرات و مشکلاتی داشت، یک بار برگشت و دوباره از مدار خارج شد. دیشب

 
دوباره به مدار آمد. 

رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به مشکلاتی که در روزهاي اخیر براي مردم ایجاد شد، گفت: در تابستان که همیشه مشکل برق و
آب پیدا می کنیم و در زمستان هم مشکل گاز داریم و البته به دلیل افزایش تولید گاز از 600 میلیون متر مکعب به هزار میلیون

 
مترمکعب دیگر مشکل گاز در این دولت نداشته ایم. 

روحانی خاطرنشان کرد: تولید برق ما مناسب بود اما امسال خشکسالی داشتیم و در کنار آن مصرف هم بالا رفته است. گرما و
خشکسالی، دلیل مصرف زیاد برق است و امسال سال بسیار گرمی است. این خشکسالی و گرما و افزایش مصرف معطوف به کشور ما

 
نیست و در تمام دنیا این وضعیت وجود دارد. 

رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: از طرف دیگر تولید صنعتی ما هم 50 درصد اضافه شده و با افزوده شدن تولیدات صنعت، مصرف

 
برق هم بالا می رود که رمز ارزها هم در این امر دخیل بوده است. 

وي گفت: امروز صبح به معاون اول دستور دادم عصر جلسه مفصلی بگذاریم، برنامه ریزي کنیم و راه حل هاي مشکلات را پیدا کنیم.

 
راه حل این است که بخشی از صنعت کشور باید همراهی کند و ساعت فعالیت صنعت را تغییر دهیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: براي مردم مهم است که ساعت خاموشی را بدانند و در این دو سه هفته اي که هوا خیلی گرم است، مردم
باید بدانند چه ساعتی برق قطع می شود تا قبل از آن پیش بینی و برنامه ریزي کنند و این کار باید حتما انجام شود. البته به دلیل
برخی مشکلات فنی ناچار شدند اتوماتیک برخی از مناطق را خاموشی دهند تا کل کشور دچار افت ناگهانی و مشکل نشود چون در
چند کشور اروپایی دیدیم که کل برق کشور ناگهان می خوابد و 24 ساعت برق کشور قطع می شود. براي اینکه این مشکل در کشور



 
پیش نیاید، دستگاه هاي دیسپچینگ چندجا ناگهانی دستور خاموشی داده است و براي مردم مشکل ایجاد شده است. 

 
از مردم عذرخواهی می کنم/ وزارت نیرو مقصر نیست 

رئیس جمهوري با عذرخواهی از مردم که دچار مشکل شده اند، گفت: از مردم می خواهم همکاري و همراهی کنند چون چاره اي
نداریم . شاید برخی تصور کنند وزارت نیرو مقصر بود اما وزارت نیرو مقصر نیست ولی باید بیاید براي مردم توضیح دهد. وزیر در رادیو
و تلویزیون مشکل را به مردم بگوید و راه حل مشکل را هم باید پیدا، اجرایی و عملیاتی کنیم. مردم هم همراهی و کمک کنند و اگر

به قطعی برق نیاز است ساعات آن حتماً باید براي مردم مشخص شود تا مردم در رنج فراوان نباشند./خبرانلاین



اجراي 200 طرح اشتغالزایی در سلماس و چایپاره

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/04/15

بنیاد برکت 200 طرح اشتغالزایی در روستاهاي سلماس و چایپاره اجرا می کنند.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز آذربایجان غربی، معاون توسعه و اشتغال بنیاد برکت آذربایجان غربی گفت :با همکاري

 
بنیاد برکت براي دومین سال 200 طرح اشتغالزایی در روستاهاي آذربایجان غربی اجرایی می شود. 

علی انوري در جلسه کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري شهرستان سلماس افزود:با هماهنگی بنیاد برکت در مرحله اول 20 روستاي
هدف در شهرستان هاي سلماس و 20 روستاي دیگر نیز در شهرستان چایپاره شناسایی شده است و تسهیلاتی بالغ بر 150 میلیارد

 
ریال به طرحها ارایه خواهد شد. 

وي با اشاره به این که طرحها ارایه تسهیلات در حوزه صنعت،کشاورزي،کارگاهی و خدمات خواهد بود ،افزود: در سال گذشته 300
طرح بنیاد برکت در شهرستان هاي ماکو، پلدشت و شوط در شمال آذربایجان غربی در حالی کلید خورده بودکه با بهره برداري از این

 
طرح ها با بیش از 110 میلیارد تومان سرمایه گذاري، براي بیش از سه هزار نفر فرصت شغلی جدید ایجاد شد. 

 
او عنوان کرد:کمیته نظارت بر طرحهاي اشتغال پایدار روستایی بصورت هفتگی پیگیري و بازدیدها از طرحها انجام خواهد گرفت. 

 
وي افزود: این طرح ها با هدف محرومیت زدایی، اشتغالزایی جوانان و کمک به معیشت و تولید در روستاهاي محروم انجام می شود. 

فرماندار سلماس هم در این نشست با اشاره به ضرورت همراهی و همکاري دستگاههاي اجرایی شهرستان با بنیاد برکت برضرورت

 
اولویت بندي طرحها زیربنایی در مناطق روستایی با هدف محرومیت زدایی تاکید کرد. 

علی اکبر عسکري بیان کرد: مشارکت ادارات و شورا و دهیاران جهت جذب و تحقق 100 درصدي و مازاد تسهیلات از اهداف اصلی و

 
مورد تاکید در این بخش است. 

وي بیان کرد: انتخاب روستاهاي هدف از هر دهستان با توجه به میزان بیکاري و ظرفیت و پتانسیل اشتغال و داشتن حداقل 100
خانوار صورت گرفته و استفاده حداکثري از طرح هاي بنیاد برکت و مشارکت مدنی در رونق اقتصادي و معیشت مردم در روستاها

 
تاثیر گذار خواهد بود. 

امام جمعه سلماس نیز گفت: مسئولان براي جلوگیري از بیکاري جوانان تلاش بیشتري در توسعه فعالیت هاي اشتغالزایی داشته

 
باشند. 

حجت الاسلام طباطبایی اضافه کرد: با توجه به این احادیث لازم است مسئولان به پشتوانه سرمایه گذاران فعالیت هاي خود را در
راستاي توسعه طرح هاي اشتغالزایی بیشتر کنند.



روحانی:از مردم عذرخواهی می کنم/ امروز درباره خاموشی ها تصمیم می

گیریم

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/04/15

رییس جمهوري از افتتاح 5 تا 8 پروژه ریلی درآینده نزدیک خبر داد و گفت: با تکمیل شبکه ریلی در جنوب شرق کشور،
چابهار به راه آهن سراسري کشور یعنی دریاي خزر، ترکمنستان،  اینچه برون و آستارا متصل می شود.

 رییس جمهوري از افتتاح 5 تا 8 پروژه ریلی درآینده
نزدیک خبر داد و گفت: با تکمیل شبکه ریلی در جنوب شرق کشور، چابهار به راه آهن سراسري کشور یعنی دریاي خزر، ترکمنستان،

 
 اینچه برون و آستارا متصل می شود. 

به گزارش خبرگزاري خبرانلاین، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در آیین بهره برداري ویدئوکنفراسی از 62
طرح ملی مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي در هفتاد و هشتمین برنامه افتتاح افزود: بسیار خشنودم که توانستیم برنامه
هاي هفتگی پنجشنبه ها را ادامه دهیم و در هفته هاي پایانی به خاطر ضیق وقت و کمبود فرصت دوشنبه ها را هم به آن اضافه

 
کردیم که این هفته دوشنبه به سه شنبه تغییر یافت. 

وي با قدردانی از فعالیتهاي مناطق آزاد کشور گفت: فراز و نشیب هاي فراوانی تا تصویب مجلس شوراي اسلامی طی شد و مناطق آزاد
ما به 15 منطقه افزایش یافت و مناطق آزاد دیگر ما باید سریعتر فعال شود. فعال شدن این 15 منطقه آزاد که تقریباً دور تا دور ایران

 
را فرا گرفته و در نقاط مرزي مستقر هستند و خواهند شد، اثر بسیار خوبی در اقتصاد و اشتغال کشور خواهد داشت. 

رییس دولت تدبیر و امید اظهار کرد: مناطق آزاد از آغاز کار این دولت دو نقیصه بزرگ داشت؛ یک نقیصه این بود که مناطق آزاد
بیشتر وارد کننده بود تا صادر کننده و مشکل دیگر سرمایه گذاري بود. البته از نظر زیرساخت ها هم در برخی جاها مشکل وجود

 
داشت و در برخی جاها، فرودگاه ها و بنادري که وجود دارد باید توسعه یافته و زمینه براي فعالیت هاي اقتصادي شروع شود. 

روحانی خاطرنشان کرد: در برخی از این مناطق مانند چابهار و قشم حتی زمینه براي فعالیت صنایع معدنی -صنعتی سنگی مانند
فولاد و پتروشیمی آماده و وارد مرحله عمل شد. قشم، چابهار، کیش و اروند مناطق جنوبی بسیار مهم ما هستند و فرصت هاي بسیار

 
خوبی براي سرمایه گذاري دارند. 



وي با تاکید بر لزوم تکمیل پروژه هاي ریلی در کشور گفت: یکی از اولویت هاي دولت سیزدهم همین خواهد بود که در منطقه آزاد
اروند و شلمچه اتصال راه آهن خرمشهر به بصره را داریم که شلمچه به بصره متصل می شود که اقدامات سیاسی آن انجام شده و با

 
کشور عراق توافق شده است. علاوه بر این سرمایه گذاري مشخص و زمین هاي واگذار شده است. 

رییس جمهوري گفت: این راه آهن بسیار با اهمیت است چون راه آهن ایران را در منطقه جنوب غرب به عراق متصل می کند و راه

 
آهن عراق هم به سوریه متصل است، یعنی خلیج فارس را به مدیترانه متصل می کنیم که این امر باید در دولت سیزدهم ادامه یابد. 

رییس دولت دوازدهم با اشاره به اتصال راه آهن از چابهار به راه آهن سراسري کشور یعنی زاهدان اظهار کرد: همه تلاش ما این بود
که این کار پایان دولت افتتاح شود البته بخشی از آن را افتتاح خواهیم کرد و در افتتاح راه آهن هایی که پیش رو داریم، بین 5 تا 8

 
راه آهن را یک روز افتتاح می کنیم و این یکی از کارهاي عظیم تاریخ ایران است. 

وي افزود: راه آهن هایی که افتتاح خواهد شد راه آهن زاهدان به خاش است، البته راه آهن چابهار به ایرانشهر هم در حال تکمیل

 
شدن است و بین ایرانشهر و خاش این کار انجام می شود و ماه هاي آینده این پروژه تکمیل و افتتاح خواهد شد. 

 
 

روحانی یادآور شد: سرمایه گذاري مالی پروژه تامین شده است اما در اجرا کمی عقب ماندگی بوده است. بخشی از این راه آهن افتتاح
می شود و بخشی هم در ماه هاي آینده به بهره برداري خواهد رسید که با افتتاح آن چابهار به راه آهن سراسري کشور متصل می

 
شود یعنی چابهار به دریاي خزر، ترکمنستان، اینچه برون و آستارا متصل می شود و این کار عظیم است که انجام خواهد شد. 

رییس جمهوري گفت: راه آهن رشت - کاسپین براي ما بسیار مهم است و 85 درصد این پروژه پیشرفت داشته است.بخشی از
اشکالات طبیعی زمین باعث شد راه آهن به مرحله افتتاح نرسد وگرنه پارسال باید افتتاح می شد و تصور ما این بود که آن را در بهمن

 
یا اسفند سال 99 افتتاح کنیم. 

عصر امروز درباره خاموشی ها تصمیم گیري می کنیم/ صنعت باید همراهی کند رئیسی جمهور در بخش دیگري از سخنانش با اشاره
خاموشی هاي اخیر گفت: مشکلات دیگري هم داشتیم مثلاً نیروگاه بوشهر ما که 1000 مگاوات است از مدار خارج شد و نیاز به

 
یکسري تعییرات و مشکلاتی داشت، یک بار برگشت و دوباره از مدار خارج شد. دیشب دوباره به مدار آمد. 

رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به مشکلاتی که در روزهاي اخیر براي مردم ایجاد شد، گفت: در تابستان که همیشه مشکل برق و
آب پیدا می کنیم و در زمستان هم مشکل گاز داریم و البته به دلیل افزایش تولید گاز از 600 میلیون متر مکعب به هزار میلیون



 
مترمکعب دیگر مشکل گاز در این دولت نداشته ایم. 

روحانی خاطرنشان کرد: تولید برق ما مناسب بود اما امسال خشکسالی داشتیم و در کنار آن مصرف هم بالا رفته است. گرما و
خشکسالی، دلیل مصرف زیاد برق است و امسال سال بسیار گرمی است. این خشکسالی و گرما و افزایش مصرف معطوف به کشور ما

 
نیست و در تمام دنیا این وضعیت وجود دارد. 

رییس دولت تدبیر و امید ادامه داد: از طرف دیگر تولید صنعتی ما هم 50 درصد اضافه شده و با افزوده شدن تولیدات صنعت، مصرف

 
برق هم بالا می رود که رمز ارزها هم در این امر دخیل بوده است. 

وي گفت: امروز صبح به معاون اول دستور دادم عصر جلسه مفصلی بگذاریم، برنامه ریزي کنیم و راه حل هاي مشکلات را پیدا کنیم.

 
راه حل این است که بخشی از صنعت کشور باید همراهی کند و ساعت فعالیت صنعت را تغییر دهیم. 

روحانی خاطرنشان کرد: براي مردم مهم است که ساعت خاموشی را بدانند و در این دو سه هفته اي که هوا خیلی گرم است، مردم
باید بدانند چه ساعتی برق قطع می شود تا قبل از آن پیش بینی و برنامه ریزي کنند و این کار باید حتما انجام شود. البته به دلیل
برخی مشکلات فنی ناچار شدند اتوماتیک برخی از مناطق را خاموشی دهند تا کل کشور دچار افت ناگهانی و مشکل نشود چون در
چند کشور اروپایی دیدیم که کل برق کشور ناگهان می خوابد و 24 ساعت برق کشور قطع می شود. براي اینکه این مشکل در کشور

 
پیش نیاید، دستگاه هاي دیسپچینگ چندجا ناگهانی دستور خاموشی داده است و براي مردم مشکل ایجاد شده است. 

از مردم عذرخواهی می کنم/ وزارت نیرو مقصر نیست رئیس جمهوري با عذرخواهی از مردم که دچار مشکل شده اند، گفت: از مردم
می خواهم همکاري و همراهی کنند چون چاره اي نداریم . شاید برخی تصور کنند وزارت نیرو مقصر بود اما وزارت نیرو مقصر نیست
ولی باید بیاید براي مردم توضیح دهد. وزیر در رادیو و تلویزیون مشکل را به مردم بگوید و راه حل مشکل را هم باید پیدا، اجرایی و
عملیاتی کنیم. مردم هم همراهی و کمک کنند و اگر به قطعی برق نیاز است ساعات آن حتماً باید براي مردم مشخص شود تا مردم

 
در رنج فراوان نباشند. 
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شایعات مشکوك معدن فروشی از کجا نشأت می گیرد: از توهم تا واقعیت

منبع: ایمیدروشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/04/15

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی با اشاره به انتشار مشکوك برخی شایعات در خصوص طرح بزرگ آزادسازي 6000
محدوده و معدن غیرفعال کشور با تیتر معدن فروشی در روزهاي اخیر اعلام کرد: بیان چنین مطالبی آن هم در شرایطی که وزارت
صنعت، معدن و تجارت با اقدامات علمی و عملی در تلاش براي خروج معادن از حبس و رکود حاکم بر این بخش است، توهم است نه

 
واقعیت. 

اسداالله کشاورز با بیان اینکه این وزارتخانه پس از فرمایشات رهبر
معظم انقلاب اسلامی مبنی بر توجه بیشتر به بخش معدن نسبت
به احصاء معادن غیرفعال اقدام کرد، افزود: آزادسازي محدوده
هاي معدنی غیرفعال از 2 سال پیش تاکنون دستور کار این
وزارتخانه بوده اما به دلایلی اجراي آن محقق نشده بود، در
حقیقت آزادسازي پهنه هاي مطالعه شده از سال 95 انجام می
شده و یکی از تکالیف مستمر و متداول معاونت امور معادن و
صنایع معدنی بوده است و ارتباطی به مزایده ها یا ابتدا و انتهاي

 
دولت ها ندارد. 

وي آزادسازي 6 هزار محدوده و معدن حبس شده کشور را اقدامی شجاعانه و خردمندانه دانست و گفت: بیش از یکسال از اتمام
مطالعات برخی از این پهنه ها گذشته بود و کاملا بلاتکلیف بودند و باعث بلوکه شدن بیش از 300 هزار کیلومترمربع شده بودند و باید
توجه کرد که با آزادسازي و واگذاري این معادن، رونق سرمایه گذاري و اشتغال در بخش معدن و همچنین تأمین مواد اولیه بسیاري

 
از واحدهاي تولیدي سراسر کشور انجام خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه مزایده 6 هزار محدوده معدنی با تعیین تکلیف حدود 7 هزار و 500 محدوده بلوکه شده که مخالفت دستگاه هاي
موضوع ماده 24 قانون معادن را داشتند و همچنین آزادسازي پهنه هاي اکتشافی به لحاظ موضوعی متفاوت است، افزود: از 13 هزار و
500 محدوده معدنی غیرفعال، 6 هزار محدوده مشمول مزایده و 7 هزار و 500 محدوه به لحاظ وجود معارض و مخالفت ارگان هاي

 
ماده 24 قانون معادن بلوکه بوده اند. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی ادامه داد: سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها در طول سال محدوده هاي
معدنی مشمول مزایده را به صورت استانی و از طریق فراخوان عمومی واگذار می کردند که در سال جاري مقرر شد این مهم به صورت

 
کشوري و از طریق سامانه ستاد (انجام مزایده ها و مناقصات دولت) انجام پذیرد. 

وي در ادامه با بیان اینکه واگذاري 6 هزار محدوده معدنی بزرگترین مزایده ملی کشور بوده است افزود: واگذاري معادن حبس شده از

 
طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، سبب رونق بخش معدن خواهد شد. 



کشاورز ادامه داد: در سال گذشته مقرر بود 7 هزار و 500 محدوده بلوکه شده که به دلیل مخالفت ارگان هاي ماده 24 قانون معادن
قابلیت واگذاري از طریق مزایده را ندارند، آزادسازي شود که این امر به دلیل اعتراض ارگان هاي و مراجع ذیربط مبنی بر بروز فساد

 
در بخش هاي مختلف محقق نشد و از دستور کار خارج شد. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی به نحوه آزادسازي پهنه هاي اکتشافی نیز اشاره کرد و گفت: آزادسازي پهنه ها پس از
پایان مطالعات اکتشافی مجري پهنه و معرفی مناطق امیدبخش صورت می پذیرد که این مهم جزو اولویت هاي این وزارتخانه در سال

 
هاي اخیر بوده است. 

وي با بیان اینکه براساس ماده 32 آیین نامه اجرایی قانون معادن نسبت به واگذاري پهنه هاي اکتشافی به شرکت هاي دولتی و
غیردولتی توانمند جهت مطالعه و شناسایی پتانسیل هاي معدنی کشور اقدام شده است افزود: پس از پایان مطالعه و شناسایی
پتانسیل هاي معدنی و معرفی مناطق امیدبخش، تعدادي از محدوده ها جهت انجام عملیات اکتشافی به مجري پهنه و محدوده هاي

 
امیدبخش دیگر جهت انجام فراخوان عمومی به سازمان هاي استانی واگذار می گردد. 

وي ادامه داد: بدیهی است در چنین شرایطی واگذاري مابقی پهنه ها از طریق مزایده عمومی به دلیل عدم اطلاع دقیق درخصوص

 
وجود مواد معدنی، مبناي علمی و قانونی نخواهد داشت. 

کشاورز در ادامه با بیان اینکه طی آزادسازي 101 پهنه اکتشافی در 25 استان کشور حدود 203 هزار کیلومترمربع از مساحت بلوکه
شده معدنی آزاد خواهد شد افزود: آزادسازي پهنه هاي اکتشافی کشور هرسال و طی برنامه زمانبندي شده صورت می پذیرد و این

 
مهم براي نخستین بار در کشور نیست که انجام می شود. 

وي با بیان اینکه بلاتکلیفی مسئولان وقت در آزادسازي پهنه ها سبب بلوکه ماندن بخش وسیعی از مساحت معدنی کشور شده بود
افزود: پس از اتمام مطالعات 101 پهنه مورد اشاره، 138 محدوده امیدبخش حاصل عملیات اکتشافی معرفی شد که این تعداد حدود

 
6 هزار و 500 کیلومترمربع از مساحت کل پهنه ها را شامل می شود. 

وي ادامه داد: از کل محدوده هاي امیدبخش اشاره شده، 77 محدوده به مساحت بیش از 2 هزار و 700 کیلومترمربع جهت برگزاري
مزایده عمومی در اختیار سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها و مابقی در اختیار مجریان پهنه هاي اکتشافی قرار گرفته

 
است. 

کشاورز در پایان با اعلام آمادگی این معاونت در جهت شفاف سازي و پاسخگویی به شبهات، از اصحاب رسانه و مطبوعات خواست تا
در جهت انجام رسالت اجتماعی خود نسبت به تشریح ابعاد و دستاوردهاي گسترده این طرح عظیم توجه داشته و قبل از توجه به

 
شایعات از صحت و سقم مطالب و محتواهاي منتشر شده علم و اطلاع کافی پیدا نمایند. 

منبع: شاتا



واحدهاي صنعتی منطقه آزاد ماکو 300 درصد رشد یافته است

منبع: ایرناشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/04/15

ارومیه – ایرنا- مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو گفت: تعداد واحدهاي صنعتی معدنی فعال این منطقه با رشد بیش از
300 درصدي طی هشت سال اخیر به 144 واحد رسیده است.

ارومیه – ایرنا- مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو گفت:
تعداد واحدهاي صنعتی معدنی فعال این منطقه با رشد
بیش از 300 درصدي طی هشت سال اخیر به 144 واحد

 
رسیده است. 

محمدرضا عبدالرحیمی روز سه شنبه در آیین افتتاح طرح
هاي صنعتی منطقه آزاد ماکو اظهار داشت: همچنین دهها
واحد از جمله مجموعه دامپروري 10 هزار راسی شستا،
مجموعه مشارکتی لجستیکی محورطلایی، هتل هاي 5
ستاره ماوي و 4 ستاره نوقالا و تعدادي کشت و صنعت نیز

 
درحال تکمیل سرمایه گذاري هاست. 

وي اضافه کرد: منطقه آزاد ماکو به عنوان پهناورترین منطقه آزاد کشور با گستره سه شهرستان و 261 روستا و جمعیت 200 هزار

 
نفري ایجاد، تکمیل و توسعه زیرساختهاي خود را در دولت یازدهم شروع کرده است. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو اظهار کرد: طی این سال ها احداث فرودگاه، پایانه لجستیکی، چهار خطه کردن راه اصلی و تبدیل
آن به بزرگراه، ارتقا و توسعه راههاي بین شهري و روستایی، آبرسانی به روستاها، تجهیز مراکز درمانی و بهداشتی، احداث و بهسازي
مدارس، سالن هاي ورزشی، پارك ها، مرکز نمایشگاهی، کمک به عمران شهرها و روستاها و اجراي طرح هاي هادي، کمک به احیا و

 
مرمت آثار تاریخی، بهسازي پاسگاههاي مرزي در دستور کار بوده است. 

عبدالرحیمی بیان کرد: ارتقاي وضعیت آبرسانی به شهرها و روستاهاي منطقه، تکمیل تصفیه خانه هاي فاضلاب، توسعه راههاي
منتهی به منطقه آزاد، بهره برداري کامل از سد کرم آباد و شبکه هاي احداثی آن از دیگر موارد مهمی بوده که در این سال ها به ثمر

 
رسیده است. 

به گزارش ایرنا، در این آیین با دستور دکتر حسن روحانی، ریییس جمهوري چهار طرح عمرانی و زیربنایی در منطقه آزاد ماکو به بهره

 
برداري رسید 

همچنین روز گذشته، در راستاي تحقق شعار سال جهش تولید، عملیات اجرایی پنج واحد تولیدي و صنعتی با سرمایه گذاري سه
هزار و 710 میلیارد ریالی بخش خصوصی و اشتغال زایی 540 نفري در شهرك صنایع سبک و سنگین منطقه آزاد ماکو با حضور



 
مسوولان منطقه اي آغاز شد. 

 
منطقه آزاد کشور شامل شهرستان هاي ماکو، شوط و پلدشت است و در شمال استان آذربایجان غربی واقع شده است. 

 
برچسب ها 

 
- آذربایجان غربی 

 
- توسعه ایران 

 
- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی ماکو 

- حسن روحانی



تزریق بیش از3 هزار میلیارد تومان سرمایه براي توسعه زیربنایی مناطق آزاد

منبع: ایرناشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/04/15

استان ها- ایرنا- ششمین دوره طرح ملی افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد به بهره برداري 62 طرح تولیدي، اقتصادي و زیربنایی
با ارزش 3 هزار و 105 میلیارد تومان سرمایه گذاري اختصاص داشت.

 استان ها- ایرنا- ششمین دوره طرح ملی افتتاح پروژه
هاي مناطق آزاد به بهره برداري 62 طرح تولیدي، اقتصادي و زیربنایی با ارزش 3 هزار و 105 میلیارد تومان سرمایه گذاري اختصاص

 
داشت. 

با بهره برداري از این طرح ها در مناطق آزاد تجاري- صنعتی ماکو، چابهار، ارس، انزلی در استان هاي آذربایجان غربی، سیستان و

 
بلوچستان، آذربایجان غربی و گیلان زمینه اشتغال یک هزار و 638 نفر فراهم شده است. 

امروز (15 تیرماه) این طرح ها به روال هفته هاي گذشته در هفتاد و هشتمین برنامه افتتاح «تدبیر و امید براي جهش تولید»، با

 
دستور رئیس جمهوري از طریق ویدئو کنفرانس آغاز شد که در ادامه به جزئیات آنها اشاره می شود: 

 
 



 
منطقه آزاد ارس 

در منطقه آزاد تجاري ارس امروز 38 طرح تولیدي و اقتصادي با ارزش سرمایه گذاري یک هزار و 514 میلیارد تومان و اشتغالزایی

 
براي 663 نفر به بهره برداري رسید. 

مهمترین این طرح ها شامل کارخانه ارس خودرو دیزل تولید کننده کشنده یورو 5، با سرمایه گذاري 6.8 میلیارد ریال و اشتغال 130
نفر، مجتمع تجاري 1.34 میلیارد ریالی و اشتغالزایی 52 نفر و مجتمع مشاهیر آذربایجان با اعتبار 1.540 میلیارد ریال سرمایه گذاري

 
بخش خصوصی و 358 میلیارد ریال بخش دولتی با اشتغالزایی 88 نفر است. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس در آئین افتتاح پروژه هاي سرمایه گذاري ارس گفت: از مجموع 38 طرح افتتاحی منطقه آزاد ارس
به دستور رئیس جمهوري، چهار درصد سرمایه گذاري ها توسط سازمان منطقه آزاد ارس و بخش دولتی و 96 درصد توسط بخش

 
خصوصی انجام گرفته است. 

محسن نریمان افزود: بهره برداري از تولید کشنده 2631 یورو 5 توسط ارس خودرو دیزل، فازهاي 2، سه و چهار مجتمع مشاهیر

 
آذربایجان، مجتمع تجاري هایپر استار به همراه 35 طرح مهم دیگر به بهره برداري رسید. 

وي یادآور شد: علاوه بر سه پروژه اصلی، 10 مجتمع مسکونی خدماتی، آزمایشگاه غذا و دارو، 6 پروژه عمرانی و 18 پروژه سرمایه

 
گذاري نیز همزمان در ارس بهره برداري شد. 

پیش از این نیز توسط رئیس جمهوري 85 طرح صنعتی، زیربنایی، کشاورزي و گردشگري با مجموع سرمایه گذاري 61 هزار و 180

 
میلیارد ریالی و 70.5 میلیون یورویی و 4.6 میلیون دلاري به صورت ارتباط زنده تصویري در منطقه آزاد ارس افتتاح شده بود. 

 
 

 
منطقه آزاد ماکو 

 
در ادامه افتتاح طرح هاي امروز همچنین چهار پروژه تولیدي و زیربنایی در منطقه آزاد تجاري صنعتی ماکو بهره برداري شد. 

این پروژه ها شامل بزرگراه شهید سردار سلیمانی، تاسیسات زیربنایی فرودگاه منطقه آزاد ماکو، پروژه مشارکتی پایانه هوشمند و



 
چندمنظوره نوبت دهی و خدماتی 650 کامیون، پل تقاطع غیرهمسطح فرودگاه است. 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو در آیین افتتاح این طرح ها ضمن ارائه گزارش از عملکرد این سازمان در زمان دولت تدبیر و امید
در حوزه هاي مختلف از جمله توسعه زیر ساخت ها، بهداشت و فضاهاي آموزشی اظهار داشت: امروز پروژه هاي بزرگراه شهید
سلیمانی به طول 50 کیلومتر، پروژه مشارکتی پایانه هوشمند و چندمنظوره نوبت دهی و خدماتی، پل تقاطع غیرهمسطح فرودگاه

 
منطقه آزاد ماکو و راه هاي ارتباطی آن به طول بیش از سه کیلومتر و تاسیسات زیربنایی و محوطه هاي بخش زمینی فرودگاه است. 

محمدرضا عبدالرحیمی افزود: براي این پروژه ها، 6 هزار و 581 میلیارد ریال از محل درآمدهاي سازمان منطقه آزاد ماکو و در بخش

 
مشارکتی یک هزار میلیارد ریال توسط بخش خصوصی هزینه شده است. 

 
وي یادآور شد: با بهره برداري و افتتاح از این طرح ها براي 360 نفر به صورت مستقیم اشتغال زایی می شود. 

همچنین روز گذشته، در راستاي تحقق شعار سال جهش تولید، عملیات اجرایی پنج واحد تولیدي و صنعتی با سرمایه گذاري سه
هزار و 710 میلیارد ریالی بخش خصوصی و اشتغال زایی 540 نفري در شهرك صنایع سبک و سنگین منطقه آزاد ماکو با حضور

 
مسوولان منطقه اي آغاز شد. 

 
منطقه آزاد کشور شامل شهرستان هاي ماکو، شوط و پلدشت است و در شمال استان آذربایجان غربی واقع شده است. 

 
 

 
منطقه آزاد انزلی 

در ششمین دوره طرح ملی افتتاح پروژه هاي مناطق آزاد ، به دستور ریاست جمهوري امروز 14 طرح تولیدي، خدماتی و زیرساخت

 
بندري در منطقه آزاد انزلی با سرمایه گذاري 616 میلیارد تومان و اشتغالزایی براي 446 نفر به بهره برداري رسید. 

این پروژه ها شامل یک واحد تولید لامپ با سرمایه گذاري هشت میلیون یورویی خارجی و 24 میلیارد ریالی داخلی ، مجتمع تجاري
و مسکونی مهتاب با سرمایه گذاري 2 هزار میلیارد ریال ، ساختمان امور دریایی مجتمع بندري کاسپین با هزینه 10 میلیارد ریال ،
مخزن 5 هزار تنی با میزان سرمایه گذاري70 میلیارد ریال ، رستوران گردان و مجتمع نمایشگاهی با 450 میلیارد ریال سرمایه گذاري
، تعمیرگاه خودرو با 250 میلیارد ریال سرمایه گذاري ، واحد تولیدي محصولات آرایشی و بهداشتی با حجم سرمایه گذاري 360

 
میلیارد ریال است . 

یک واحد صنعتی مونتاژ رایانه و تبلت با سرمایه گذاري 80 میلیارد ریال ، طرح توسعه تولید پوشاك با اعتبار 25 میلیارد ریال ، طرح
توسعه تولید مخازن پلی اتیلن با سرمایه گذاري 150 میلیارد ریال ، واحد تولیدي کالاي خواب با میزان سرمایه گذاري 25 میلیارد



ریال ، کارخانه تولید روغن هاي خوراکی با سرمایه گذاري 220 میلیارد ریال ، تولید لوازم خانگی با سرمایه گذاري 220 میلیارد ریال

 
از دیگر طرح هاي سرمایه گذاري تولیدي- صنعتی بود که امروز به دستور رییس جمهور افتتاح شد و مورد بهره برداري قرار گرفت. 

سازمان منطقه آزاد انزلی داراي 149 واحد تولیدي با میزان اشتغالزایی مستقیم براي حدود چهار هزار نفر در دو شهرك صنعتی و
خارج از آن است و هم اکنون مراحل احداث سومین شهرك صنعتی منطقه در پسکرانه مجتمع بندري کاسپین با دارا بودن مساحت

 
50 هکتاري علاوه بر افزایش دو برابري وسعت صنعتی منطقه ضریب اشتغالزایی و واحدهاي تولیدي را به چند برابر افزیش می دهد . 
این منطقه تنها منطقه آزاد ایران در حاشیه خزر است و کشورهاي حاشیه دریاي خزر، ترکیه و کشورهاي حاشیه خلیج فارس و

 
آسیاي جنوب شرقی عمده بازارهاي صادرات و واردات محصولات از طریق منطقه آزاد انزلی هستند. 

قرار گرفتن در مسیر کریدور بین المللی شمال - جنوب، دارابودن موقعیت ویژه در زمینه ارتباط با کشورهاي حاشیه دریاي خزر،
همجواري با بنادر آستراخان و لاگان در روسیه، کراسنودسک ترکمنستان، اکتائو در قزاقستان و باکو در آذربایجان، دسترسی از طریق
راه هاي مناسب، به بازارهاي مصرف کشورهاي همسود CIS، نزدیکی به فرودگاه بین المللی رشت از جمله مزایاي منطقه آزاد انزلی

 
است. 

مزایاي قانونی همچون امکان ثبت، مالکیت و مشارکت سرمایه گذاران خارجی تا میزان 100 درصد در منطقه، امکان فعالیت بانک ها
و موسسات مالی - بیمه اي در این منطقه، معافیت مالیاتی 20 ساله بر درآمد و دارایی از تاریخ بهره برداري هرگونه فعالیت اقتصادي،
وحدت مدیریت در ارائه کلیه خدمات به سرمایه گذاران و فعالان اقتصادي، اقدامات سازمان در خصوص خلق مزایا و معافیت هاي
جدید براي فعالان اقتصادي - تولیدي، فعالیت بورس کالاي منطقه، رونق فضاي تجاري با اجراي مصوبه کالاي همراه مسافر زمینه ساز

 
رونق فضاي کسب و کار در محدوده این منطقه شده است. 

 
 

 
منطقه آزاد چابهار 

امروز همچنین 6 طرح توسعه اي در حوزه هاي اقتصادي، تولیدي و زیربنایی با اعتبار 2 هزار و 162 میلیارد ریال و اشتغالزایی

 
مستقیم و غیرمستقیم بیش از 500 نفر از طریق ویدئوکنفرانس با دستور رئیس جمهوري در منطقه آزاد چابهار افتتاح شد. 

نخستین طرح مربوط به بهره برداري از فاز سوم کارخانه آریاپروفیل، خط تولید و تست لوله هاي گاز است که توسط شرکت تعاونی
آریاپروفیل اجرا شده است. در این طرح که با اعتبار 650 میلیارد ریال اجرا شده است، 40 نفر به صورت مستقیم و 120 نفر به صورت

 
غیر مستقیم مشغول به کار خواهند شد. 

همچنین یک هتل چهار ستاره با نام "هتل گیلان" با اعتبار 550 میلیارد ریال توسط سرمایه گذار بخش خصوصی احداث شده که

 
زمینه اشتغال مستقیم براي 35 نفر و اشتغال غیر مستقیم براي 105 را فراهم کرده است. 

به گفته مسوولان سازمان منطقه آزاد چابهار، در راستاي فراهم کردن زمینه جذب سرمایه گذاري، طرح آماده سازي زمین هاي یازده



هکتاري منطقه آزاد به صورت مشارکتی توسط سرمایه گذار بخش خصوصی و سازمان منطقه آزاد چابهار با اعتبار 300 میلیارد ریال

 
اجرایی شده است. 

طرح بعدي در حوزه مسوولیت اجتماعی و شامل احداث مدرسه، زمین هاي چمن و خانه هاي امید روستایی بوده که به صورت
مشارکتی توسط سازمان منطقه آزاد و خیران با اعتبار 230 میلیارد ریال به مرحله اجرا و بهره برداري رسید. در این حوزه 55 نفر به

 
صورت مستقیم و 110 نفر غیرمستقیم مشغول به کار می شوند. 

احداث واحد بازیافت فلزات نیز که عملیات اجرایی آن توسط بخش خصوصی اجرا شده است امروز به بهره برداري رسید. اجراي این

 
طرح که 230 میلیارد ریال هزینه دربر داشته براي 34 نفر به صورت مستقیم و 90 نفر غیر مستقیم شغل ایجاد می کند. 

 
همچنین در این مراسم از پروژه پیاده سازي دانش BIM (مدل سازي اطلاعات ساخت) در منطقه آزاد چابهار رونمایی شد. 

 
برچسب ها 

 
- منطقه آزاد تجاري صنعتی انزلی 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- افتتاح طرح 

 
- منطقه آزاد ارس 

 
- سازمان منطقه آزاد تجاري صنعتی ماکو 

 
- منطقه آزاد تجاري صنعتی چابهار 

 
- حسن روحانی 

 
پروندهٔ خبري 

- وعده هایی که تحقق یافت



سرمایه گذاري صندوق کارآفرینی امیددر طرح هاي اشتغالزایی مرز مهران

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/04/15

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور با اشاره به ظرفیت هاي مرز مهران گفت: چنانچه در حوزه مرز تمرکز کنیم و یک
سري کسب و کار ها در این منطقه مستقر شود می توان شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز ایلام؛ اصغر نوراالله زاده روز سه شنبه در نشست شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه
اجتماعی ایلام اظهار داشت: پایدارکردن کسب و کار هاي خرد و کوچک رسالت اصلی

 
صندوق بوده و پرداخت تسهیلات، ابزاري براي دستیابی به این اهداف است. 

وي افزود: باید شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و متقاضیان
اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید و دیگر منابع

 
اعتباري در عرصه تولید فعال شوند. 

نوراالله زاده تصریح کرد: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان ایلام امیدواریم تلاش هایی که در راستاي توسعه صورت می گیرد

 
سبب افزایش ظرفیت هاي اشتغالزایی منطقه شود و این روند ادامه یابد. 

وي یادآور شد: چنانچه بتوان در دو یا سه حوزه در سطح استان کسب و کار ایجاد شود صندوق کار آفرینی امید آمادگی کامل براي

 
حمایت را دارد به خصوص باید مردم را تشویق و ترغیب به سرمایه گذاري و هزینه در منطقه خود کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به سرمایه گذاران هر رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این
افراد قرار می دهد تصریح کرد: ایجاد چنین کسب و کار هایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی بدنبال دارد و چنانچه

 
در کنار آن ها این شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم تسهیلاتی خارج از اعتبارات در اختیار آن ها قرار می دهیم. 

نوراالله زاده ابراز امیدواري کرد: اگر چنین کاري در ایلام ایجاد شود می توان تا پایان سال جهش خوبی در ظرفیت هاي استان ایجاد

 
شود. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: سه هزار میلیارد ریال اعتبار به وزارتخانه اختصاص یافته که قرار است بخشی از آن را

 
براي استان ایلام در نظر بگیریم و تا پایان سال قابل انجام است. 

وي ادامه داد: فرصت هاي اشتغال بسیاري در استان وجود دارد و چنانچه این ظرفیت ها شناسایی شوند و به تصویب برسند تا پایان
سال قابلیت اجرایی دارند.



دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم

منبع: ایلناشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/04/15

 
 

 
دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم 

 
تایپ شده با کیفیت بسیار بالا فرمت پی دي اف ترجمه فارسی دانلود کتاب 

اگر به شما پنج دلار پول بدهند و به شما بگویند، براي خرج کردن آن فقط دو ساعت وقت دارید چکار میکنید؟من یک بار این کار را

 
با دانشجویانم در دانشگاه آکسفورد انجام دادم.آنها را به چهارده گروه تقسیم کردم و به هرگروه پاکتی حاوي پنج دلار دادم. 

به آنها یادآوري کردم که این اولین سرمایه آنهاست و وقت زیادي به آنها دادم تا براي آن تصمیم گیري و برنامه ریزي کنند.اما بعد از
باز کردن پاکت تنها دو ساعت وقت دارند که آن را براي کسب درآمد خرج کنند. آنها از روز چهارشنبه تا روز یکشنبه یعنی بمدت پنج

 
روز وقت داشتند که این کار را انجام دهند و در روز یکشنبه باید هر گروه با ارسال اسلاید، کارهایی را که انجام داده توضیح بدهد. 

دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم این تمرین، به آنها یاد داد که فرصتها را شناسایی کنند، فرضیه ها را به چالش
بکشند و ذهن خالق خود را براي استفاده از کمترین امکانات و منابع بکار بیندازند. اگر شما بجاي آنها بودید، چکار میکردید؟وقتی این
سوال را در یکی از سخنرانی هایم از شخصی پرسیدم، او پاسخ داد:با آن بلیط بخت آزمایی میخرم.اما همه حضار به پاسخ آن فرد



خندیدند.اما افرادي که اینگونه فکر میکنند، افرادي هستند که دوست ندارند هیچ تلاشی براي آینده بکنند و با این حال همیشه در
آسایش باشند.بعضی افراد هم نظرشان این است که با این پنج دلار فروشگاهی بزنند و کسب درآمد بکنند. اما این گزینه مخصوص

 
افرادي است که دوست دارند فقط درآمد براي صرف زندگی داشته باشند و به همین آب باریکه قناعت میکنند. 

دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم اما بیشتر دانشجویان من از استانداردهاي برجسته اي برخوردار بودند و با بهترین
پیش فرض ها و کامل ترین پیش بینی براي آینده پیش من آمدند و در نهایت با دسترسی به دنیایی از امکانات بزرگترین دستاوردها
را خلق کردند. دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم حتمأ این سوال را میپرسید، که چگونه آنها این کار را کردند؟به
شما خواهم گفت.گروهی که بعدا بیشترین پول را بدست آورد،از آن پنج دلار سرمایه اولیه که داده بودم، استفاده نکرد. آنها با خود
گفته بودند، استفاده از این سرمایه کم ، نحوه برخورد با مسائل را محدود میکند.به همین دلیل از خود پرسیده بودند: چگونه میشود با
دست خالی و با کمترین سرمایه ، پول درآورد؟ من در اولین جلسه به آنها یادآوري کرده بودم که این ذهن است که باید اطلاعات و
آگاهی هاي کافی براي گسترش دادن سرمایه ، داشته باشدتا بتواند آنچه را خواسته انسان است فراهم کند.به همین دلیل با توجه به
توصیه من ، آنها ابتدا ذهن خود را از پیش فرض ها و الگوهاي قدیمی و بازدارنده که از اول در وجود خودشان بوده ،آزاد کردند؛ سپس

 
با توجه به استعداد و افکارخالقانه به بررسی موضوع پرداختند . 

دانلود رایگان کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم گروهی که در کارشان موفق شده بودند، بعد از شناسایی و رفع موانع
توانستند بیش از 600 دلار درآمد کسب کنندو میانگین سود آنها با توجه به اولین سرمایه اي که در دست داشتند،4000 درصد شده
بود؛ در حالی که بقیه افراد اینطور نبودند.آیا میدانید راز موفقیت آنها چه بود؟ پاسخ این است که آنها از قوه تفکر خالقانه خود استفاده

 
کرده بودند. آنها توانسته بودند،ایده هاي جدیدي را پیدا کنند وکارهاي بزرگ انجام دهند. 

براي مثال ، یکی از آن گروهها، به سراغ افرادي رفته بودند که در روزهاي تعطیل براي خرید غذا در صف طولانی رستوران ها می
ماندند تا نوبت میز آنها بشود و آنها را پیدا کردند. بعد از این کار، گروه را به افراد دونفره تقسیم کرده بودند و این افراد در رستوران ها
در صف می ایستادند و وقتی نوبت به آنها میرسید ،نوبت خود را با قیمت بیست دلار به افرادي که از صف ایستادن خسته شده بودند ،
میفروختند. دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم این گروه، در پایان روز نتیجه خوبی بدست آورده بودند، اول اینکه،

 
متوجه شده بودند، که دخترهاي گروه براي فروختن بلیط 

خود حرفه اي تر هستند؛ بنابراین در شیوه کارشان تجدید نظر کرده بودند. قرار بر این شد، که پسرها در تمام شهر در رستوران هاي

 
مختلف نوبت رزرو کنند و دخترها هم این نوبت را به مشتري هاي خسته شده از صف بفروشند. 



 
 

آنها همچنین، متوجه شده بودند که این کار در رستوران هایی که براي اطلاع رسانی از دستگاه پیجر استفاده میکنند، پربازده تر
است. آنها تصمیم گرفتند ، پیجرهایی را که نوبتشان فرا رسیده با پیجرهایی که در دست مشتري ها بودند، عوض کنند. اینکار از دو

 
جهت عالی بود؛ اول اینکه مشتریان در ازاي خرید نوبت، ابزاري ملموس بدست می آوردند و دوم اینکه افراد گروه 

پیجرهایی را که با مشتري عوض کرده بودن موقع رسیدن به نوبتشان ، به افراد بعدي میفروختند. دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله
بودم میدانستم واما درباره گروه دوم، این گروه راه ساده تري را انتخاب کرده بودند. آنها یک دکه در جلوي در ورودي دانشگاه اجاره
کردند؛ به هر دوچرخه سواري که از آنجا عبور میکرد،پیشنهاد میکردند که باد دوچرخه آنها را رایگان کنترل کنند و اگر میدیدند

 
دوچرخه 

به باد بیشتري نیاز دارد از آنها یک دلار میگرفتند تا آن را باد بزنند. در اولین روز کار آنها فکر کردند که ممکن است این کار یک
سوءاستفاده از آنها باشد. زیرا براي دانشجویانی که باد دوچرخه شان کم بود، خیلی دشوار بود که به نزدیکترین پمپ بنزین بروند تا

 
آن را باد کنند. 

دانلود کتاب اي کاش وقتی 20 ساله بودم میدانستم اما بعد از چند سرویس دهی به دانشجویان، آنها متوجه شدند که این کارشان
باعث خشنودي و رضایت همه است. اگرچه تنظیم باد دوچرخه در پمپ بنزین رایگان بود ولی براي آنها خرج کردن یک دلار بهتر از
رفتن تا پمپ بنزین بود. بعد از چند ساعت دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم اعضاي این گروه تصمیم گرفتند به
جاي گرفتن یک دالر از دوچرخه سواران، میزان دستمزد را به خود مشتري ها بسپارند. با اینکار ابتدا درامد آنها بسیار بالا رفت. زیرا
عدم تعیین مبلغ خاص، فروتن بودن آنها را به مشتري ثابت میکرد و آنها را بخشنده تر از آن که باید باشند میکرد.این دو گروه تجربه



هاي بسیار بارزشی را کسب کردند.بازخوردهاي مشتریان و تغییرات ایده هایشان ، درآمد آنها را چند برابر کرده بود. این اعضاي دو
گروه، نه تنها توانسته بودند با سرمایه کم چند صد دلارسود ببرند بلکه کارهاي خالقانه آنها بشدت روي همکلاسی هایشان تأثیر

 
گذاشته بود. 

 
دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم 

گروهی که پنج دلار را به ششصد دلار تبدیل کرده بود و بیشترین سرمایه را بین همه گروه ها بدست آورده بود، سرمایه اولیه را از
زاویه اي متفاوت مشاهده کرده بود. آنها بجاي استفاده از پنج دلار اولیه و آن زمان دوساعته، سه دقیقه اي را که قرار بود نتیجه کار
خود را به استاد و بقیه نشان بدهند را مورد استفاده قرار دادند. آنها تصمیم گرفتند، این سه دقیقه مهم را به دانشجویان و شرکتهایی
که قرار بود دانشجویان را استخدام کنند، بفروشند. به همین دلیل، یک فیلم تبلیغاتی سه دقیقه اي براي نمایندگان آن شرکت تهیه
کردند ودر طول مدتی که قرار بود گروه ها نتیجه کارشان را توضیح دهند، آن را به نمایش گذاشتند. این فکر بزرگ به ذهن بقیه گروه
ها خطور نکرده بود. و اما یازده گروه دیگر، برنامه هاي هوشمندانه دیگري را بکار بردند. مانند راه اندازي عکاسی براي مراسم ها،

 
فروش نقشه هایی 

که در محل رستوران ها در آن با ماژیک مشخص شده بود. این نقشه براي کسانی که به دیدن فرزندان دانشجویشان به شهر می

 
آمدند،خوب بود. حتی یکی از گروه ها چتر زیادي خرید تا وقتی هوا بارانی است، آنها را به مردم سانفرانسیسکو بفروشد. 

دانلود کتاب اي کاش وقتی 20 ساله بودم میدانستم pdf اما متاسفانه تمام روزهاي هفته ، بارانی نیامده بود و چتر ها در دستشان
مانده بود. گروهی دکه فروش آبمیوه، گروهی دیگر در دانلود کتاب کاش وقتی بیست ساله بودم میدانستم جایی متروکه ، یک کارواش
راه انداخته بود . اما درآمد خیلی کمی داشتند.من ""تمرین پنج دلاري"" را یک موفقیت آموزشی شمردم.با آن به دانشجویانم
آموختم که همه چیز را از منظر نوآوري و ابتکار ببینند. از بعضی جهات هم به خواسته ام نرسیدم. من نتوانستم به آنها بفهمانم که
کارآفرینی فقط با سود مالی ارزیابی نمیشود. بنابراین در تمرینات بعدي ام جنبه مالی را حذف کردم. اینبار بجاي پنج دلار، در هر
پاکت ده گیره کاغذي گذاشتم و به دانشجویان گفتم چهار ساعت فرصت دارید که با آن ابتکاري انجام دهید. حتما میخواهید بپرسید

چطور این ایده خالقانه به ذهنم رسید.من این را از کتابی که مک دونالد درباره زندگی اش نوشته بود ، یاد گرفتم.



ثبت نام چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر از طریق سایت بانک رفاه

کارگران

منبع: شبکه روابط عمومیشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/04/15

به منظور ترویج فرهنگ کارآفرینی و معرفی الگوهاي موفق کارآفرینی، چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر توسط وزارت
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار می شود.

شبکه اطلاع رسانی روابط عمومی یران (شارا)-|| به منظور ترویج فرهنگ کارآفرینی و معرفی الگوهاي موفق کارآفرینی،

 
چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار می شود. 

به گزارش شارا به نقل از روابط عمومی بانک رفاه، علاقه مندان (افراد و شرکت هاي کارآفرین) به شرکت در چهاردهمین جشنواره

 
کارآفرینان برتر می توانند براي کسب اطلاعات بیشتر و همچنین ثبت نام، به سایت بانک رفاه کارگران مراجعه کنند. 

بر اساس این گزارش، ثبت نام کارآفرینان در چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر از اول تیر ماه سال جاري آغاز شده و تا 10 مرداد

 
ماه ادامه دارد. 

تفاوت مهم این دوره از جشنواره با سایر دوره ها، بخش گردشگري و صنایع دستی است که به عنوان یکی از بخش هاي تخصصی
جشنواره در کنار بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات اضافه و از همکاري وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در این

 
دوره استفاده شده است. 

در برنامه هاي امسال، مشکلات و چالش هاي کارآفرینان از ابعاد مختلف، شیوه هاي آموزش کارآفرینی، ضرورت وجود مشاوره هاي
مختلف مربوط به این حوزه، چالش هاي موجود در نهادهاي رسمی و غیررسمی، مراکز علمی و پژوهشی، دستگاه هاي دولتی اجرایی

 
و تصمیم سازي و ... مورد توجه قرار خواهد گرفت. 

گفتنی است، این جشنواره با هدف شناسایی و انتخاب افرادي که تلاش هاي آن ها توانسته است یا می تواند تحول قابل توجهی بر
صنعت پیرامون آن ها ایجاد کند، برگزار می شود.



مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور: صندوق امید در طرح هاي

اشتغالزاي مرز مهران سرمایه گذاري می کند

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/04/15

خبرگزاري آریا - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد شغل هاي
کوچک و خرد علاوه بر اشتغالزایی پایدار سبب بهبود معیشت در جامعه می شود و این صندوق از این کسب و کارها از لحاظ مالی

 
حمایت می کند. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استام ایلام، اصغر نوراالله زاده در چهارمین نشست شوراي هماهنگی
مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار داشت: پایدارکردن کسب و کارهاي خرد و کوچک رسالت اصلی صندوق بوده و

 
پرداخت تسهیلات، ابزاري براي دستیابی به این اهداف است. 

وي افزود: باید شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و متقاضیان اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات صندوق

 
کارآفرینی امید و دیگر منابع اعتباري در عرصه تولید فعال شوند. 

نوراالله زاده ادامه داد: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان ایلام امیدواریم تلاش هایی که در راستاي توسعه صورت می گیرد

 
سبب افزایش ظرفیت هاي اشتغالزایی منطقه شود و این روند ادامه یابد. 

وي یادآور شد: چنانچه بتوان در 2 یا سه حوزه در سطح استان کسب و کار ایجاد شود صندوق آمادگی کامل براي حمایت را دارد به

 
خصوص باید مردم را تشویق و ترغیب به سرمایه گذاري و هزینه در منطقه خود کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سرمایه گذاران هر رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این افراد

 
قرار می دهد. 

وي تصریح کرد: ایجاد چنین کسب و کارهایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی بدنبال دارد و چنانچه در کنار آنها این

 
شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم تسهیلاتی خارج از اعتبارات در اختیار آنها قرار می دهیم. 

نوراالله زاده ابراز امیدواري کرد: اگر چنین کاري در ایلام ایجاد شود می توان تا پایان سال جهش خوبی در ظرفیت هاي استان ایجاد

 
شود. 

وي به ظرفیت مرز مهران اشاره کرد و گفت: با توجه به تفاهم نامه هاي ما با وزارتخانه منابع آن به حساب صندوق واریز می شود و
چنانچه در حوزه مرز که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري کسب و کارها در این منطقه مستقر شود می توان

 
شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تصریح کرد: در خصوص اشتغال پایدار روستایی یکی از طرح هایی که چند روز گذشته براي استان
ایلام تصویب در حوزه آب معدنی است و این طرح ها را که تولید و توزیع آب معدنی عمدتا صادراتی است در کمیته تصویب شده

 
است. 

وي ادامه داد: فرصت هاي اشتغال بسیاري در استان وجود دارد و چنانچه این ظرفیت ها شناسایی شوند و به تصویب برسند تا پایان

 
سال قابلیت اجرایی دارند. 

 
15 تیر 1400 13:36 

 
کد خبر : 242,050 

 
کلیدواژه ها: اصغر نوراالله زاده,مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور,مرز مهران 

نظرات بینندگان





هدف استرالیا از نصب مبلمان هوشمند در خیابان ها چیست؟

منبع: ایمناشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/04/15

استرالیا به زودي میزبان مبلمانی هوشمند در خیابان هاي سراسر کشور خواهد بود که به جمع آوري و تولید داده ها در
زمینه هاي متفاوت شهري و شهروندي می پردازد. هدف واقعی از نصب این سازه هاي دیجیتالی، خواه براي ارائه خدمات

عمومی یا وسیله اي براي تبلیغات، همچنان مانند یک راز بین مردم باقی مانده است.

 
هدف استرالیا از نصب مبلمان هوشمند در خیابان ها چیست؟ 

 استرالیا به زودي میزبان مبلمانی هوشمند در خیابان هاي
سراسر کشور خواهد بود که به جمع آوري و تولید داده ها در زمینه هاي متفاوت شهري و شهروندي می پردازد. هدف واقعی از نصب
این سازه هاي دیجیتالی، خواه براي ارائه خدمات عمومی یا وسیله اي براي تبلیغات، همچنان مانند یک راز بین مردم باقی مانده است.

به گزارش سرویس ترجمه ایمنا، مبلمان دیجیتالی جدید استرالیا قرار است به شکل هاي متفاوت نظیر نیمکت، کیوسک اطلاعات،
تیرهاي چراغ برق و ایستگاه اتوبوس در خیابان هاي سراسر شهر ظهور پیدا کند. نمونه هاي آزمایشی این سازه هاي هوشمند به شکل
پارکلت هایی زیبا در کوگارا، از حومه هاي اطراف رودخانه جورجس در جنوب سیدنی، هورستویل و مورت دیل نصب شده است ضمن
این که مقامات نیوکاسل نیز به ایجاد کیوسک هاي اطلاعات و تیرهاي چراغ برق دیجیتال براي رسیدن به هدف خود مبنی بر
هوشمندسازي شهر پرداخته اند. این مبلمان دیجیتالی از قابلیت هاي زیادي برخوردار است چرا که می تواند از طریق جمع آوري و
تولید داده ها، خدمات جدید زیادي را در اختیار شهروندان قرار دهد. جالب است بدانید که اغلب سازه هاي دیجیتالی شهرهاي
استرالیایی، استفاده از اینترنت پرسرعت رایگان، تبلیغ، مسیریابی، برقراري تماس تلفنی و شارژ وسیله هاي برقی از طریق کابل یو اس

 
بی را ممکن می کند. 



 
 

ایجاد مبلمان هوشمند در شهرهاي استرالیایی، نه تنها وضعیت فضاهاي عمومی را بهبود می بخشد بلکه به احیاي زیرساخت هاي
قدیمی نیز کمک زیادي می کند علاوه بر این فراهم آوردن امکان اتصال مردم کم درآمد و آسیب پذیر جامعه به اینترنت رایگان، موانع
موجود بر سر راه این افراد براي ارتباط با دنیاي مجازي و بهره وري از مزایاي بیشمار آن، به ویژه در بخش آموزش یا کارآفرینی را از

 
میان خواهد برد. 

البته همه چیز به همین خوبی نیست چرا که بسیاري از مردم جهان، وجود چنین سازه هایی را در محیط اطراف زندگی خود، مشکل
آفرین فرض می کنند و استرالیایی ها نیز از این امر مستثنی نیستند به عنوان مثال در نیویورك آمریکا، ایجاد کیوسک هاي هوشمند
تلفن توسط گروهی از مخترعان جوان، منجر به ایجاد تنش هایی در میان ساکنان شهر شد چرا که بسیاري از این افراد معتقد بودند

 
وجود چنین سازه هایی دسترسی به اطلاعات شخصی آن ها را در پی دارد. 

 
 

تلسترا، شرکت مخابراتی استرالیا از دهه ها قبل تا امروز در حال ساخت کیوسک هاي تلفن در ملبورن، سیدنی و بریزبن بوده است
البته مقامات این شهرها اخیراً کیوسک هاي ساخته شده توسط این شرکت را به مراکزي هوشمند و مجهز براي تبلیغات دیجیتالی
شهري تبدیل کرده اند. در همین راستا مدیر تلسترا شکایات خود را تا دیوان عالی نیز پیش برده و خواهان لغو ایجاد تغییرات در سازه
هایی شده است که کارکنان وي در این شهرها نصب کرده اند چرا که این کار را تجاوز به حقوق افراد داخل کیوسک در نظر گرفته



 
است. 

با وجود همه اینها، مسئله اي که همچنان مانند یک معما در ذهن مردم استرالیا باقی مانده است این است که هدف واقعی از نصب
این سازه ها در محیط اطراف آن ها چیست؟ آیا مقامات قصد دارند خدمات خود به مردم را جهت تامین رفاه بیشتر آن ها ارتقا دهند

 
یا اهداف دیگري نظیر تبلیغات یا نظارت بر رفتار و عملکرد شهروندان را در سر می پرورانند؟ 

 
 

شواهد حاکی است که مبلمان هوشمند در بسیاري از شهرهاي جهان نظیر لندن انگلیس و گلاسگو در اسکاتلند، اغلب توسط جوانان
جویاي کار و دانشجویان مورد استفاده قرار گرفته و از طریق پیوند این افراد با دنیاي دیجیتال، مزایاي بسیاري براي آنان به ارمغان
آورده است در واقع چنین به نظر می رسد که بریتانیایی ها با هدف افزایش رفاه شهروندان خود به ایجاد نیمکت ها، کیوسک ها،
تیرهاي چراغ برق و سایر سازه هاي هوشمند در شهرهاي خود بهره برده اند و تا کنون نیز، تنش خاصی در میان مردم این مناطق بر

 
سر این سازه هاي دیجیتالی مشاهده نشده است. 

چیزي که در نمونه هاي آزمایشی مبلمان هوشمند استرالیا بیش از همه به چشم می خورد، هدف تبلیغاتی آن ها است که سرمایه
گذاري ذي نفعان تبلیغات براي ایجاد این سازه ها، باور هدف تبلیغاتی را در میان شهروندان تقویت کرده است. در واقع هزینه ساخت

 
و نصب مبلمان دیجیتالی استرالیا را افرادي به عهده گرفته اند که پس از احداث، به انجام امور تبلیغاتی خود در آنجا پرداخته اند. 



 
 

در هر حال، مقامات استرالیایی نیز می توانند با پیروي از شهرهاي بریتانیایی و به منظور حذف تنش هاي به وجود آمده در میان
شهروندان، هدف مشخصی را براي نصب مبلمان هوشمند در خیابان هاي سراسر کشور به کار گیرند تا از این طریق، چالش هاي شکل
گرفته در میان این مردم مبنی بر تجاوز به حریم شخصی را از میان ببرند و حسی مثبتی از این سازه ها را در میان آنان به وجود

آورند.



رشد هزار برابري شرکت هاي دانش بنیان هیات علمی در دانشگاه آزاد

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/04/15

 
رشد هزار برابري شرکت هاي دانش بنیان هیات علمی در دانشگاه آزاد 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد از رشد هزار برابري شرکت هاي دانش بنیان اعضاي هیات علمی در این دانشگاه خبر

 
داد و گفت: دانشگاه آزاد از فعالیت هاي فناورانه اساتید حمایت می کند. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از مهر، روح االله دهقانی فیروزآبادي، با اشاره به رشد صعودي تاسیس شرکت هاي
اعضاي هیات علمی در دانشگاه آزاد، اظهار کرد: شرکت هاي دانش بنیان اعضاي هیات علمی در سال 98، 20 شرکت بیشتر نبود که

 
این میزان در سال 1400 به 2000 شرکت افزایش یافته است این عدد به سرعت همچنان رو به رشد است. 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد افزود: اساساً سیاست دانشگاه تشکیل شرکت هاي هیات علمی است چرا که تاسیس

 
این شرکت ها توسط هیات علمی، دانشگاه را به حرکت در می آورد. 

این مقام مسول دانشگاه آزاد با اشاره به فعال شدن چرخه پژوهش و فناوري در میان اساتید و دانشجویان به واسطه راه اندازي این
شرکت ها گفت: براساس آمارهایی که در اختیار داریم، هر شرکت هیات علمی 30 تا 50 دانشجوي تحصیلات تکمیلی را مشغول به

 
کار می کند. 

دهقانی با اشاره به حمایت دانشگاه آزاد از اعضاي هیات علمی فناور در دانشگاه آزاد گفت: در راستاي آیین نامه حمایت از فعالیت
فناورانه اعضاء هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی، در صورتی که اعضا اقدام به کارآفرینی و ایجاد اشتغال تمام وقت براي دانش
آموختگان یا کارکنان دانشگاه آزاد اسلامی با قرارداد سالیانه با معیار لیست بیمه کنند، به ازاي هر نفر اشتغال سالیانه معادل 50
درصد امتیاز اجرایی در ترفیع سالیانه یا حذف 20 درصد ساعت حضور براساس مرتبه علمی در هر ترم و یا معادل 50 درصد امتیاز

 
پژوهشی در ترفیع سالیانه در نظر گرفته خواهد شد. 

وي ضمن بیان این مطلب که دانشگاه آزاد، موتور فناوري دانشگاه را همین شرکت هاي هیات علمی می داند، خاطرنشان کرد: با

 
تسهیلاتی که معاونت فناوري براي شرکت ها در نظر گرفته خوشبختانه شاهد رشد هزار برابري آنها در 2 سال و نیم اخیر بوده ایم. 

دهقانی با اشاره به راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري دانشگاه گفت: در مدت 4 ماهه گذشته که این صندوق راه اندازي شده، 20

 
میلیارد تومان حمایت و ضمانت نامه به طرح هاي فناورانه تخصیص داده شده که این یک عدد شاخص و خوبی است. 

معاون تحقیقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد بیان کرد: در حال حاضر اولویت صندوق پژوهش و فناوري دانشگاه اختصاص اعتبار به
شرکت هاي هیات علمی است؛ همچنین اولویت تخصیص فضاهاي دانشگاهی کارگاهی و آزمایشگاهی را به شرکت ها دادیم؛ حتی

اولویت واگذاري آزمایشگاه هاي دانشگاه به صورت قراردادهاي یکساله به شرکت ها داده شده است.



درخواست 181 دفتر بسیج دانشجویی از رییسی براي حل مشکلات دانشگاه

فنی و حرفه اي

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/04/15

 
درخواست 181 دفتر بسیج دانشجویی از رییسی براي حل مشکلات دانشگاه فنی و حرفه اي 

بسیج دانشجویی 181 دانشگاه فنی و حرفه اي طی نامه اي به آیت االله رئیسی رئیس جمهور منتخب مطالبات خود براي حل

 
مشکلات این دانشگاه را مطرح کردند. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران»؛ بسیج دانشجویی از 181 دانشگاه فنی و حرفه اي طی نامه اي به آیت االله رئیسی رئیس

 
جمهور منتخب مطالبات خود درباره این دانشگاه از دولت سیزدهم را مطرح کردند. 

 
متن این نامه به شرح زیر است: 

 
ریاست منتخب جمهوري اسلامی ایران 

 
حضرت آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی 

 
سلام علیکم 

با صلوات بر محمد و آل محمد (ص) و همچنین عرض تبریک به مناسبت پیروزي قاطع حضرت عالی در انتخابات 28 خرداد و خلق
حماسه عظیم ملت ایران و آرزوي توفیق روز افزون براي شما، نکاتی را ناظر به جایگاه دانشگاه فنی و حرفه اي در ادبیات و منویات
مقام عظماي ولایت حضرت امام خامنه اي (مدظله العالی) و نقش این دانشگاه در راهبرد بی اثر سازي تحریم ها، اشتغالزایی، تولید و

 
اقتصاد و معیشت محضر حضرتعالی یادآور میشویم: 

الف) مقام معظم رهبري در اهمیت آموزشکده ها و دانشکده هاي دانشگاه فنی و حرفه اي براي پیش برد و حل مسائل کشور می
فرمایند: "در کشور نیاز هاي فوري و ضروري غیرمرتبط با تحصیلات دانشگاهی بسیار زیاد است و بر همین اساس، بنده سال ها است
که بر موضوع اهتمام به هنرستان ها و مراکز فنی و حرفه اي و تقویت آن ها تأکید دارم. " یا " ما این قدر در کشور نیاز هاي فوري،
فوتی، لازم و مهم داریم که هیچ احتیاجی به تحصیلات دانشگاهی ندارد؛ احتیاج به مدرك دکتري و ارشد و غیرذلک ندارد؛ این که

 
بنده سال هاي متمادي -چندین بار تا حالا- روي این هنرستان ها و فنی و حرفه اي ها تکیه میکنم، به خاطر این است. 

ین بخش هاي مربوط به فنی و حرفه اي را بایدتقویت کرد، باید افزایش داد. خیلی ها هستند که در تحصیلات مربوط به هنرستان کار
کرده اند، در فنی و حرفه اي پیش رفته اند، یاد گرفته اند، بلد شده اند که چه کار کنند، آمده اند، مشغول کار کردنند؛ هم زندگی
مادّي شان تأمین است، هم ازلحاظ روحی شادابند، هم دارند به جامعه خدمت میکنند... " یا " رهبر انقلاب اسلامی توسعه مهارت
هاي فنی را از طریق توجه به " هنرستان هاي فنی - صنعتی، دانشگاه هاي علمی - کاربردي و آموزشکده هاي فنی و حرفه اي"



ضروري برشمردند و افزودند: کشور به موازات نیاز به علم، به پنجه هاي کارآمد هم نیاز دارد. " یا " تبلیغ کنید که مردم بدانند فنی و
حرفه اي یعنی چه؟ تا آن نوجوان یا جوانی که می خواهد بیاید فنی و حرفه اي، احساس حقارت نکند و بداند که دارد به محیط علم
وعمل می رود... " یا " آنچنان برنامه ریزي کنید که مجموع کسانی که در آینده وارد کار هاي دبیرستانی می شوند درصد کمتر
متعلق به دبیرستان ها و درصد بیشتر متعلق به هنرستان هاي فنی و حرفه اي باشد. " یا " یکى از کارهاى دیگرى هم که حالا من
اینجا یادداشت کردم که بر عهده مسئولین دولتى است، توسعه ى مهارت هاست. این هنرستانهاى فنى و صنعتى، این دانشگاه هاى
علمى- کاربردى، این فنى- حرفه اى ها، آموزشکده هاى فنى- حرفه اى، باید توسعه پیدا کند. ما به علم احتیاج داریم، اما به پنجه ى

 
کارآمد هم احتیاج داریم. " 

ب) دانشگاه فنی و حرفه اي در مقایسه با دانشگاه هاي دیگر از ظرفیت هاي بالقوه ویژه اي جهت نقش آفرینی در حل مسائل و چالش
هاي اصلی نظام و ایجاد یک اقتصاد دانش بنیان و صنعت محور دارد. چرا که تلفیقی از مبانی نظري علوم و آموزش هاي عملی-
کارگاهی زمینه را براي تحقق مطالبات مقام معظم رهبري (مد ظله العالی) مبنی بر تولید علم، تبدیل علم به ثروت، ارتباط کارآمد

 
بین صنعت و دانشگاه و رفع مشکلات معیشتی مردم از طریق ایجاد یک اقتصاد پویا و دانش بنیان فراهم می کند. 

ظرفیت هاي موجود و بالقوه این دانشگاه در قالب حدود 150 هزار جوان در حال تحصیل و 181 آموزشکده و دانشکده فنی و حرفه
اي سراسر کشور در قالب 32 دانشگاه فنی و حرفه اي در همه استان هاي کشور در قالب 200 رشته تخصصی، همچنین وجود رشته

 
هاي کلیدي مهندسی به عنوان یک ظرفیت عظیم و اماده براي ورود جدي به عرصه حل معضلات کشور است. 

راه اندازي شتاب دهنده ها و شرکت هاي دانش بنیان، حضور خیل عظیمی از فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي در صنعت
دفاعی کشور، ایجاد کارگاه هاي کوچک و بزرگ در سطح کشور با هدف کارآفرینی و اشتغال زایی، جریان سازي و گفتمان سازي هاي
عظیم فرهنگی در بخش هاي مختلف کشور، کسب رتبه هاي برتر المپیاد هاي علمی-عملی در سال هاي گذشته، کسب رتبه هاي
جهانی در المپیاد هاي ملی مهارت و موارد کثیري از این قبیل فقط گوشه اي از ثمرات و نتایج پربار این دانشگاه، تحت عنوان نمونه

 
هاي موفق دانشگاه فنی و حرفه اي می باشند. 

قابلیت ها و ظرفیت هاي اشاره شده براي دانشگاه فنی و حرفه اي عمدتا بصورت بالقوه می باشند که تبدیل آن ها به امکانات بالفعل

 
براي پیشبرد اهداف با چالش هاي زیر روبرو می باشد: 

عدم تطبیق رشته هاي دانشگاه هاي فنی حرفه اي با چرخه ي تولید و صنعت کشور (اصلاح ساختار استخدام دانشجویان فنی و حرفه
اي بر اساس نیاز کشور و تخصص دانشجویان مربوطه در شرکت ها، کارخانه هاي مربوطه و استفاده از تخصص و ظرفیت دانشجویان

 
فنی و حرفه اي کشور در حل مسائل مبتلابه کشور) 

با توجه به اینکه جمهوري اسلامی ایران در نبرد با تحریم ها و جنگ نابرابر اقتصادي قرار دارد، لازم است که جامعه علمی و نخبگان
فنی کشور نیز در راستاي این نبرد اقتصادي به صورت جهادي عمل کنند و بر همین اساس به حضرت عالی و کابینه شما پیشنهاد
میگردد در این مهم نسبت به ساماندهی و سازماندهی جامعه دانشگاهی کشور متناسب با نیاز روز کشورمان اقدامات لازم را مبذول

 
فرمائید. 

از حضرتعالی تقاضا مندیم که ظرفیت استان ها در امر اشتغال زایی لحاظ گردد و با توجه به ظرفیت و زیر ساخت هاي هر استان،
رشته هاي تخصصی مربوط و تاثیر گذار در آن شهر یا استان منظور گردد و جلوي کار هاي جزیره اي و غیر برنامه ریزي شده در این

 
حوزه گرفته شود. 



محتواي آموزشی غربی در اینکه جامعه اسلامی میبایست به روز ترین و کارآمد ترین ابزار، علم، صنعت و... دنیا را در اختیار داشته
باشد شکی نیست؛ حتی اگر این علم در سیطره استکبار باشد، اما چنین تفکري یقینا نیازمند آموزش بر مبناي مقدسات و اصول
اسلامی است که این امر جز در بعضی از دانشگاه ها و رشته هاي انگشت شمار اجرایی نشده است؛ لذا بر همین اساس کشور را

 
نیازمند تغییر محتواي آموزشی بر مبناي اصول ایرانی-اسلامی میدانیم که اینکار موجب تشکیل تمدن بزرگ اسلامی خواهد گردید. 

عدم تناسب خروجی دانشگاه با نیاز روز جامعه دانشگاه یک ظرفیت بالقوه در جامعه است که داراي پنانسیل هاي بسیاري می باشد.
دانشگاه هاي ما توانایی تربیت هزاران متخصصین و دانشمندان توانمند و تاریخ ساز را در درون خود دارند حال آنکه جامعه ظرفیت

 
پذیرش و بکارگیري آن ها را ندارد. 

اساتید و آموزش صحیح سر فصل هاي آموزشی مطالب آموزشی نیازمند اساتیدي توانمند و زبده جهت انتقال مفاهیم به دانشجو و
محقق میباشد، ولی به دلیل مشکلاتی مانند، باز نشسته شدن اساتید برتر و همچنین بکار گیري نیروي کم توان و کم تجربه سبب
شده که این انتقال و آموزش بدرستی صورت نگیرد و این امر سبب وارد شدن صدماتی جبران ناپذیر به سیستم آموزشی گردیده

 
است. 

در بسیاري از موارد مشاهده میگردد که رابطه به جاي ضابطه مینشیند ولو اینکه براي آن مستندات محکمه پسندي هم موجود
نباشد، ولی آثار آن به وضوح مشاهده می گردد که این مهم سیستمی را جهت پایش اساتید طلب میکند تا موجب جلوگیري از ورود

 
چنین کسانی به جامعه آموزشی و همچنین باعث ورود اساتید مجرب، توانمند و متخصصین تراز ایران اسلامی گردد. 

عدم اعتماد صنعت به دانشگاه دانشگاه فنی و حرفه اي جهت تربیت نیروي متخصص و کارآمد مورد نیاز صنعت و سایر بخش هاي
جامعه تاسیس گردید حال آنکه در اکثر موارد نیروي مورد نیاز صنعت و سایر بخش ها از دانشگاه ها تامین نمیشود و صنعت روي به
کف جامعه آورده است و این دو حالت را پیش روي ما میگذارد، اول اینکه آموزش در سطح دانشگاه ها متناسب و متقارن با نیاز
صنعت نمیباشد و دوم، آموزش با کیفیت است، ولی صنعت اعتماد خود را به دانشگاه از دست داده است. هر کدام از این موارد نیازمند

 
تامل، تعقل و اقدام به موقع میباشد. 

عدم عدالت در تقسیم بودجه بین مراکز آموزشی در وزارت علوم همانطور که مقام معظم رهبري از در توصیف دانشگاه هاي فنی و
حرفه اي از تعیبر زیباي " پنجه هاي کار آمد" استفاده کردند، این دانشگاه نیازمند هزینه هایی در جهت قدرتمند کردن این پنجه ها
است که متاسفانه با توجه به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دیگر زیر نظر وزارت آموزش و پرورش نیست، ولی هنوز هم بودجه اي
متناسب با آموزشکده هاي زیر مجموعه آن را از وزارت علوم دریافت میکند، حال آنکه این دانشگاه وظایف اصلی تربیت تکنسین و
کارشناس متخصص با توان علمی و عملی بالا براي اثرگذاري در جامعه را بر عهده دارد. این عدم وجود عدالت در تقسیم و تخصیص
بودجه به دانشگاه فنی و حرفه اي سبب ایجاد مشکلاتی در بروز نگه داشتن تجهیزات، عدم بکارگیري اساتید مجرب و متعهد، عدم
توانایی برقراري عدالت آموزشی در مراکز سراسر کشور، نبود مراکز تحقیق و توسعه، عدم انجام کار هاي پژوهشی و تحقیقی، و ...
گردیده است. این کار نه تنها از لحاظ علمی بلکه از لحاظ کار فرهنگی و رفاهیات دانشجویی نیز سبب لطمه به دانشگاه فنی و حرفه
اي و دانشجویان آن شده است چرا که با کمبود بودجه به طبع بودجه فرهنگی نیز کاهش پیدا میکند و موجب عدم تامین رفاه

 
دانشجو میگردد. 

 
عدم استقلال حراست از دانشگاه 



همانطور که از اسم آن بر می آید وظیفه حراست نظارت هر چه بهتر بر پرسنل دانشگاه، اساتید و دانشجویان است که با توجه به اینکه
حراست زیر نظر دانشگاه می باشد نمیتواند از انجام این وظایف سر بلند بیرون آید. شایسته است که حراست از دانشگاه مستقل گردد

 
تا امکان هر گونه فشار بر روي آن برداشته شود و بتواند به وظیفه اصلی آن که نظارت بر تمام امور دانشگاه هست عمل کند. 

عدم نظارت صحیح و اصولی بر سطح کیفیت علمی و مهارتی دانشگاه ها بی شک هر سیستمی اگربر روي ریل پیشرفت بخواهد تلاش
کند نیازمند به ساختاري براي پایش سطح عملکرد هم از لحاظ کمی و هم از لحاظ کیفی است. دانشگاه هم از این مهم مستثنا
نیست، اما متاسفانه این ساختار محکم و قوي تا به الان موجود نبوده و یا اگر موجود باشد به درستی بکارگیري نشده است. یکی از
عاملین وضع امروز و به حاشیه رفتن پنجه کارآمد را میتوان همین امر دانست که اساتید و کارمندان و کارکنان و محتواي آموزشی

 
داراي نظارت صحیح نبودند. 

بروز نبودن امکانات و تجهیزات با توجه به گستردگی رشته هاي موجود و اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي وظیفه تربیت تکنسین و
مهندس تراز انقلاب اسلامی را بر عهده دارد، نیازمند تجهیزات و امکانات بروز در این زمینه میباشد که متاسفانه بعضی از این
تجهیزات مربوط به قبل از انقلاب اسلامی هستند و با توجه پیشرفت هاي امروزه این تجهیزات دیگر مورد استفاده نیستند و باید جاي

 
خود را به تجهیزات مدرن بدهند. 

سربازي تخصصی با توجه به اینکه کشور نیازمند نیروي متخصص و کارآمد میباشد و هرگونه فرصت سوزي سبب ضربه به کشور و
انقلاب اسلامی می گردد، این را میطلبد که از هرگونه هدر رفتن وقت و هزینه اي که براي جوانان این کشور انجام شده جلوگیري
گردد. بی شک کشور همواره به کسانی در جهت حفظ امنیت و تمامیت ارضی نیازمند است و چه کسی بهتر از نیروي جوان و پر
انرژي؟! ولیکن این را هم باید در نظر داشت که کشور به همین نیروي جوان، پر تلاش و پر انرژي و البته خلاق و با ذوق در جهت
تحقق اهداف انقلاب اسلامی ذیل گام دوم هم نیازمند است. در همین راستا میشود از نیروي جوان متخصص و تحصیل کرده در زمینه
تخصص خود جوان بهره برد، که این امر هم موجب توانمندي شخص و هم توانمندي کشورمان در زمینه هاي متعددي می گردد و
همچنین پس از آن جوان متخصص و کارآمد روبرو میشود، که میتواند گره هاي از مشکلات این کشور را باز کرده و در جهت پیشرفت

 
آن قدم بردارد که این امر مهم جز با سربازي تخصصی میسر نمیشود. 

صنعت و دانشگاه با توجه به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي ترکیبی از علم و فن میباشد و یکی از پیشران هاي اقتصاد و صنعت است،
نیروي متخصص آن لازم دارد که هر آنچه صنعت نیاز دارد در دانشگاه و هرآنچه دانشگاه نیازمند آن است در صنعت موجود باشد و
این دو باید جزء لاینفک باشند چرا که نیروي تربیت شده در دانشگاه قرار است در صنعت مشغول بکار شود و نیروي تربیت شده

 
صنعت در دانشگاه تدریس کند. 

مشکلات دانشجویان در خصوص مسائل اقتصادي و دریافت وام هاي دانشجویی باتوجه به وضعیت نابسامان اقتصادي کشور، وضع
معیشت مردم و گرانی هاي حاصل از این مقوله وام هاي دانشجویی به دانشجو ها تعلق میگرد که شرایط اقساطی خوبی دارند، اما
متاسفانه به دلیل مبلغ کم و در اغلب موارد باتوجه به فرایند سخت اخذ و دریافت این نوع وام ها دانشجویان از دریافت این وام ها

 
منصرف میشوند. 

مطالبه جدي ما این است در دادن این نوع وام ها نهایت تسهیل گیري و تسریع در بروکراسی انجام شود و شرایط پرداخت وام ها به
دانشجویان متاهل، سرپرست خانوار، داراي مشاغل آزاد و... اهتمام ویژه اي اعمال شود و همچنین مبلغ وام ها براي همه دانشجویان

 
نسبت به قبل افزایش پیدا کند. 



جناب حضرت آیت االله رئیسی به استحضار حضرتعالی عرض می نماییم که در حال حاضر شاه کلید برون رفت از بحران هاي موجود
در سطح کشور از جمله کلان مسئله تولید، اشتغال و معیشت استفاده از ظرفیت هاي منحصر به فرد جوانان متخصص و بالاخص فارغ
التحصیلان دانشگاه هاي فنی و حرفه اي در سراسر کشور می باشد و در پایان شایان ذکر است، بسیج دانشجویی دانشگاه هاي فنی و
حرفه اي کشور باتوجه به نهضت مسئله محوري ونقش آفرینی تخصصی که به فرمان مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در سال هاي
اخیر آغاز نموده است، با ساعت ها کار کارشناسی و مطالعاتی راهکار هاي عملیاتی و تخصصی را طراحی و آماده ارائه به مسئولین
مربوطه می باشد. همچنین بسیج دانشجویی از شما یا یک نماینده از حضرتعالی دعوت میکند تا در یکی از مراکز دانشگاه هاي فنی و
حرفه اي کشور حضور بهم رسانید تا از نزدیک با مسائل مطرح شده آشنا گردیده و از این ظرفیت عظیم در راه حل مشکلات و چالش

 
هاي مبتلابه نظام استفاده نمایید. 

ضمن احترام مجدد و آرزوي موفقیت روز افزون براي شما، پیشاپیش از حسن توجه و راهنمایی هاي خالصانه شما با جامعه

 
دانشگاهی، مخصوصا دانشگاه فنی حرفه اي کمال تشکر و قدر دانی را داریم. 

امضاء کنندگان این نامه 163 بسیج دانشجویی واحد خواهران و برادران از 181 دانشگاه فنی و حرفه اي هستند.



30 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی پرداخت شد

30 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال روستایی پرداخت شد

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/04/15

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید گفت: 30 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی از آغاز این طرح به متقاضیان

 
پرداخت شده که ایلام با تناسب جمعیت روستایی، محرومیت و میزان بیکاري بیشترین رقم را به خود اختصاص داده است. 

نوراله زاده روز سه شنبه در فرودگاه ایلام در جمع خبرنگاران هدف از این سفر را بررسی ظرفیت ها تولید و افتتاح چندین طرح در
استان ذکر کرد و اظهار داشت: یک هزار و 200 طرح در شهرستان بدره بعنوان شهرستان هدف در کشور مورد تامین مالی قرار گرفته

 
است. 

وي افزود: تمامی طرح هاي که توسط صندوق کار آفرینی تامین مالی شده بر اساس نیازسنجی صورت گرفته است که امیدواریم با

 
افتتاح چنین طرح هاي بتوانیم ضریب اشتغال کشور و استان ایلام را افزایش دهیم. 

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید، منطقه زاگرس را یکی از بهترین مناطق کشور براي کشت گیاهان دارویی عنوان و تاکید کرد:

 
یکی از مهم ترین تولیدات ایران در راستاي رقابت تولید گیاهان دارویی است . 

نوراله زاده یادآور شد: ایلام یکی از استان هاي مستعد در زمینه کشت، فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی در کشور است که امروز

 
یکی از بزرگترین طرح ها در زمینه گیاهان دارویی در این استان افتتاح می شود. 

وي از اختصاص 13 هزار میلیارد ریال اعتبار براي کشت گیاهان در کل کشور طی سال جاري خبر داد و گفت: برنامه داریم گیاهان
دارویی در تمامی مناطق مستعد کشور به ویژه مناطق روستایی بصورت انبوه تولید شود که براي تحقق این مهم با جهاد کشاورزي و

 
سازمان برنامه تفاهم نامه اي منعقد شده است. 

شرکت در چهارمین نشست شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دیدار با استاندار ایلام، افتتاح
طرح مشارکتی کشت و فرآوري گیاهان دارویی شهرستان دره شهر روستاي گل زرد، افتتاح صندوق صندوق شهرستان بدره، افتتاح
نمادین1200 طرح (موضوع تفاهمنامه صندوق کارآفرینی امید با بنیاد برکت) و حضور در گفت و گو زنده ویژه خبري صداوسیماي

مرکز ایلام، از مهم ترین برنامه هاي سفر یک روزه نوراله زاده به استان ایلام است.



سفر مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید به استان ایلام

سفر مدیر عامل صندوق کارآفرینی امید به استان ایلام

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/04/15

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان ایلام در مورخ 1400/4/15 نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید در

 
استان ایلام حضور یافت. 

اصغر نوراله زاده صبح روز سه شنبه در فرودگاه ایلام در جمع خبرنگاران هدف از این سفر را بررسی ظرفیت هاي تولید و افتتاح
چندین طرح در استان ذکر کرد و اظهار داشت: علاوه بر افتتاح طرح مشارکتی کشت و فرآوري گیاهان دارویی درروستاي گل زرد دره

 
شهر ، یک هزار و 200 طرح اشتغال در شهرستان بدره بصورت نمادین افتتاح می گردد. 

وي افزود: تمامی طرح هاي که توسط صندوق کار آفرینی تامین مالی شده است بر اساس نیاز سنجی صورت گرفته است که

 
امیدواریم با افتتاح چنین طرح هاي بتوانیم ضریب اشتغال کشور و استان ایلام را افرایش دهیم. 

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید گفت: 30 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی از آغاز این طرح به متقاضیان

 
پرداخت شده که ایلام با تناسب جمعیت روستایی، محرومیت و میزان بیکاري بیشترین رقم را به خود اختصاص داده است. 

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید، منطقه زاگرس را یکی از بهترین مناطق کشور براي کشت گیاهان دارویی عنوان کرد و تصریح

 
کرد: یکی از مهم ترین تولیدات ایران در راستاي رقابت تولید گیاهان دارویی است . 

نوراله زاده گفت: استان ایلام یکی از استان هاي مستعد در زمینه کشت، فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی در کشور است که امروز

 
یکی از بزرگترین طرح ها در زمینه گیاهان دارویی امروز در این استان افتتاح می شود . 

وي از اختصاص یک و هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار براي کشت گیاهان در کل کشور در سال جاري خبر داد و گفت: برنامه داریم
گیاهان دارویی در تمامی مناطق مستعد کشور به ویژه مناطق روستایی بصورت انبوه تولید شود که براي تحقق این مهم با جهاد

 
کشاورزي و سازمان برنامه تفاهم نامه اي منعقد شده است. 

گفتنی است شرکت در چهارمین نشست شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی،افتتاح طرح
مشارکتی کشت و فرآوري گیاهان دارویی شهرستان دره شهر روستاي گل زرد، افتتاح صندوق صندوق شهرستان بدره، افتتاح
نمادین1200 طرح(موضوع تفاهنامه صندوق کارآفرینی امید با بنیاد برکت) و حضور در گفت و گو زنده ویژه خبري صداوسیماي مرکز

ایلام، از مهم ترین برنامه هاي سفر یک روزه نوراله زاده به استان ایلام است.



وضعیت صندوق هاي خرد محلی روستاهاي شهرستان کوثر در
محل فرماندهی ناحیه سپاه کوثر بررسی شد.

وضعیت صندوق هاي خرد محلی روستاهاي شهرستان کوثر در محل فرماندهی

ناحیه سپاه کوثر بررسی شد.

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/04/15

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
اردبیل هادي بابائی مهر مدیر صندوق استان اردبیل با حضور در دفتر فرماندهی ناحیه شهرستان کوثر با سرهنگ پیرجاهد مسئول
بسیج سازندگی سپاه استان، فرمانده ناحیه سپاه کوثر و همچنین عوامل اجرایی صندوق هاي خرد محلی نشست مشترکی برگزار و

 
ضمن بررسی وضعیت صندوق هاي ایجادي در روستاهاي کوثر موانع موجود را بررسی و ابهامات پیش آمده را رفع نمودند. 

 
بابائی مهر گفت: رسالت اصلی صندوق کارآفرینی امید حمایت از واحدهاي تولیدي اشتغالزا و ایجاد اشتغال پایدار است. 

مدیر صندوق استان اردبیل افزود: حمایت و ایجاد صندوق هاي خردمحلی روستایی نمونه اي از طرحهاي اجرایی صندوق کارآفرینی

 
امید در راستاي اهداف اقتصاد مقاومتی ابلاغی مقام معظم رهبري (مدظله) می باشد. 

وي با اشاره به همکاري موثر با بسیج سازندگی سپاه استان اشاره نموده و خاطر نشان کرد: همکاري با بسیج سازندگی ازت وفیقات
خوب براي صندوق کارآفرینی امید در سطح کشور می باشد و در این راستا صندوق استان اردبیل در شهرستان کوثر تعداد 7 صندوق

 
خرد محلی با اعتباري به مبلغ 7 میلیارد ریال حمایت مالی و راه اندازي نموده است. 

در ادامه جناب سرهنگ پیرجاهد و همچنین فرمانده سپاه ناحیه کوثر با اشاره به حمایتهاي مالی صندوق کارآفرینی امید در راه
اندازي کارگاههاي تولیدي خانگی و اشتغالزا؛ از اقدامات ارزشمند صندوق کارآفرینی امید در راه اندازي صندوق هاي خرد محلی و
کمک به فضاي کسب و کار و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی ابراز رضایت نموده و از زحمات مدیریت صندوق استان و مجموعه

 
پرسنل استان تقدیر و تشکر نمودند. 

گفتنی است پس از پایان جلسه مدیریت صندوق استان و مسئولین بسیج سازندگی سپاه استان اردبیل با حضور در روستاي فیروزآباد
از نمونه اي از صندوق هاي خرد محلی روستائیان تحت عنوان سوپرمارکت، تولید تابلو فرش و فروشگاه لوازم بهداشتی بازدید نموده و
ضمن بررسی وضعیت تسهیلات دریافتی مشاوره هاي لازم در خصوص بازار فروش محصولات و کمک به گسترش و تنوع تولیدات

راهنماییهاي لازم را ارائه نمودند.



با حضور مدیر صندوق استان اردبیل و فرمانده بسیج سازندگی
سپاه استان وضعیت ایجاد صندوق هاي خرد محلی در ناحیه سپاه

شهرستان خلخال بررسی شد.

با حضور مدیر صندوق استان اردبیل و فرمانده بسیج سازندگی سپاه استان

وضعیت ایجاد صندوق هاي خرد محلی در ناحیه سپاه شهرستان خلخال بررسی

شد.

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/04/15

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
اردبیل نشست مشترکی با محوریت بررسی وضعیت

صندوق هاي خرد محلی و رفع موانع اجرایی با حضور هادي بابائی مهر مدیر صندوق استان اردبیل و سرهنگ پیرجاهد مسئول بسیج

 
سازندگی استان و عوامل اجرایی صندوق هاي خرد محلی در دفتر فرماندهی سپاه ناحیه خلخال برگزار شد. 

هادي بابائی مهر مدیر صندوق استان اردبیل در این نشست گفت: اعتماد مردم به ایجاد صندوق هاي خرد محلی با تعامل میان بسیج

 
سازندگی سپاه و صندوق کارآفرینی امید ارزشمند است. 

 
وي افزود: محور و اساس ایجاد صندوق هاي خرد محلی؛ توانمندسازي روستائیان و ایجاد اشتغال در محیط روستایی است . 

ایشان با اشاره به راه اندازي صندوق هاي خرد محلی از محل تفاهم نامه بسیج سازندگی در سطح استان اردبیل خاطر نشان کرد:
صندوق کارآفرینی امید در شهرستان خلخال تعداد 42 صندوق خرد محلی با اعتباري به مبلغ 27 میلیارد ریال ایجاد نموده است و

 
این شهرستان از لحاظ حمایت و ایجاد صندوق هاي خرد محلی وضعیت مطلوب و منسجمی دارد. 

در ادامه جناب سرهنگ پیرجاهد و همچنین فرمانده سپاه ناحیه خلخال با اشاره به حمایتهاي مالی و اجتماعی صندوق کارآفرینی
امید از روستائیان و کمک به ایجاد صندوق هاي خرد محلی در جوامع روستایی از اقدامات ارزشمند صندوق کارآفرینی امید در کمک

 
به فضاي کسب و کار و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی با ارائه تسهیلات قرض الحسنه تقدیر نمودند. 

گفتنی است پس از پایان جلسه مدیریت صندوق استان و مسئولین بسیج سازندگی سپاه استان اردبیل با حضور در روستاهاي علی
آباد و اندبیل از نمونه اي از صندوق هاي خرد محلی روستائیان بازدید نموده و ضمن بررسی وضعیت تسهیلات دریافتی مشاوره هاي

 
لازم در خصوص بازار فروش محصولات تولیدي و کمک به گسترش و تنوع تولیدات راهنماییهاي لازم را ارائه نمودند. 

عمده فعالیت اعضاي صندوق هاي مذکور بغیر از امورات کشاورزي و دامداري؛ گلیم بافی، تولید منسوجات آشپزخانه، تولید پوشاك و
خیاطی، تولید گیاهان دارویی و میوه خشک کنی، تولید مصنوعات چرمی و ... می باشد.



اهتمام صندوق کارآفرینی امید براي رونق کسب و کار در مناطق مختلف کشور

منبع: ایسناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/04/15

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: چنانچه در حوزه مرز که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري
کسب و کارها در این منطقه مستقر شود می توان شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد.

اصغر نوراالله زاده در نشست شوراي مدیران تابعه تعاون، کار
و رفاه اجتماعی استان ایلام با تاکید بر اینکه رسالت اصلی
صندوق کارآفرینی امید، پایدار کردن کسب و کارهاي خرد
و کوچک با پرداخت تسهیلات است، اظهار کرد: باید
شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و
متقاضیان اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات
صندوق کارآفرینی امید و دیگر منابع اعتباري در عرصه

 
تولید فعال شوند. 

وي گفت: اگر در 2 یا 3 حوزه در سطح استان کسب و کار
ایجاد شود صندوق آمادگی کامل براي حمایت را دارد و هر

 
رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این افراد قرار می دهد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید ادامه داد: ایجاد چنین کسب و کارهایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی به دنبال
دارد و چنانچه در کنار آنها این شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم تسهیلاتی خارج از اعتبارات در اختیار آنها قرار می

 
دهیم. 

وي به ظرفیت مرز مهران اشاره کرد و گفت: چنانچه در حوزه مرز که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري کسب و

 
کارها در این منطقه مستقر شود می توان شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید تصریح کرد: 3000 میلیارد ریال اعتبار به وزارتخانه اختصاص یافته که قرار است بخشی از آن را

 
براي استان ایلام در نظر بگیریم و تا پایان سال قابل انجام است. 

نوراالله زاده تصریح کرد: در خصوص اشتغال پایدار روستایی یکی از طرح هایی که چند روز گذشته براي استان ایلام تصویب در حوزه

 
آب معدنی است و این طرح ها را که تولید و توزیع آب معدنی عمدتا صادراتی است در کمیته تصویب شده است. 

«جهانگیر رستم زاد» معاون اقتصادي استاندار ایلام نیز در این نشست اظهار کرد: با وجود ظرفیت هاي خدادادي استان ، منابع داخلی
بانک ها جوابگو نیاز براي راه اندازي واحدهاي تولیدي و سرمایه ي در گردش کافی نیست اما همدلی و اهتمام مدیران استان موجب

 
موفقیت در حوزه اشتغال و جذب سرمایه گذاري در بخش هاي مختلف از جمله نفت ، گاز و پتروشیمی شده است. 



وي با بیان اینکه ایلام رتبه 5 پرداخت تسهیلات اشتغالزایی روستایی در کشور را به خود اختصاص داده است، گفت: تا آخرین لحظه

 
هاي مسئولیت به وظایف خود عمل خواهیم کرد. 

انتهاي پیام



اولین رویداد استارتاپی نوآوري در «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن»

برگزار می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/04/15

اولین رویداد استارتاپی مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی با هدف جلب ایده هاي
نوآورانه در زمینه «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن» 22 تیرماه به صورت مجازي برگزار می شود.

اولین رویداد استارتاپی مرکز نوآوري عناب موسسه علمی
کاربردي جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی با هدف جلب
ایده هاي نوآورانه در زمینه «بسته بندي عناب و فرآورده

 
هاي آن» 22 تیرماه به صورت مجازي برگزار می شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از بیرجند و به نقل از روابط
عمومی جهاددانشگاهی خراسان جنوبی، « مهدي
ابراهیمی» با اشاره به اینکه محصول عناب در ایران تاکنون

آن گونه که شایسته آن است مورد توجه قرار نگرفته و بسیاري از مردم هنوز از خواص و ویژگی هاي ممتاز آن اطلاعی ندارند گفت:
برگزاري اولین رویداد استارتاپی مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی با هدف جلب ایده هاي

 
نوآورانه در زمینه «بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن» در 22 تیرماه اقدام موثري در معرفی عناب است. 

مدیر مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاددانشگاهی خراسان جنوبی افزود: علیرغم اینکه ایران در بین کشورهاي تولید
کننده عناب در جهان رتبه سوم را دارد، نتایج مطالعات صورت گرفته در موضوع تولید و فرآوري این محصول نشان دهنده ضعف

 
تحقیقات و پژوهش هاي کاربردي در زمینه این محصول استراتژیک است. 

ابراهیمی ادامه داد: تقریبا تمامی صادرات عناب از مراکز تولید این محصول به سایر نقاط کشور و خارج از کشور بصورت محصول خام

 
و فرآوري نشده و در بسته بندي هاي غیر استاندارد است. 

وي یادآور شد: بعنوان نمونه از هفت هزار و 167 تن عناب تولیدي در سال گذشته مجموعا 350 تن عناب آن هم بصورت خام به
ارزش 36 میلیارد ریال از گمرکات کشور صادر شده است که تنها معادل پنج درصد عناب تولید شده در کشور است و این موضوع
منجر به سود حداقلی تولید عناب براي تولید کنندگان آن شده، لذا توجه به بسته بندي عناب اگر مهمتر است تولید آن نباشد، قطعا

 
به همان میزان مهم و نیازمند توجه است. 

ابراهیمی گفت: با توجه به ظرفیت هاي کشور در حوزه بسته بندي محصولات مختلف غذایی و از طرفی وجود ایده هاي خلاقانه در
بسته بندي محصولات، رویداد نوآوري در بسته بندي عناب و فرآورده هاي عناب قصد دارد با حمایت از ایده هاي خلاقانه و فناورانه در

 
این زمینه، شرایط را براي ورود عناب در بسته بندي هاي مناسب به بازار فراهم نماید. 



مدیر مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاددانشگاهی خراسان جنوبی عنوان کرد: به منظور تشویق صاحبان ایده به
مشارکت در این رویداد ملی جوایز ارزنده اي شامل اهداء مبلغ 4، 3 و 2 میلیون تومان وجه نقد به ایده هاي برتر اول تا سوم و
همچنین بهره مندي از وام قرض الحسنه صندوق کارآفرینی امید به مبلغ 100، 60 و 40 میلیون تومان در نظر گرفته شده است تا در

 
گام اول به تقویت و پرورش این ایده ها بپردازند. 

ابراهیمی یادآور شد: علاقمندان به شرکت در این رویداد می توانند ایده هاي خود را تا 20 تیرماه با مراجعه به تارنماي دفتر نوآوري،
https://uastartup.uast.ac.ir/fa/form/420/annab :فناوري و تجاري سازي دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور به آدرس

 
ثبت و در این رویداد ملی شرکت کنند. 

گفتنی است، این رویداد با حمایت دانشگاه جامع علمی کاربردي استان خراسان جنوبی، بنیاد ملی نخبگان خراسان جنوبی، پارك علم
و فناوري خراسان جنوبی، اتاق بازرگانی، صنایع معادن و کشاورزي بیرجند، صندوق کارآفرینی امید، معاونت پژوهشی جهاد دانشگاهی
خراسان جنوبی، سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی، سازمان بسیج علمی،
پژوهشی و فناوري استان، مرکز خدمات تخصصی گیاهان دارویی استراتژیک جهاد دانشگاهی (بیرناب)، شرکت محصولات غذایی

امیرجان و شرکت زرین برگ خاوران برگزار می شود.



کارگاه تولید و فرآوري گیاهان دارویی دره شهر با اشتغالزایی 50نفر افتتاح

شد

منبع: تابناكشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/04/15

 
کارگاه تولید و فرآوري گیاهان دارویی دره شهر با اشتغالزایی 50نفر افتتاح شد 

کارگاه تولید و فرآوري گیاهان دارویی روستاي گل زرد شهرستان دره شهر با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید، معاون

 
هماهنگی امور اقتصادي استاندار ایلام و فرماندار دره شهر به بهره برداري رسید. 

به گزارش تابناك ایلام، مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید روز سه شنبه در حاشیه بهره برداري از این کارگاه اظهار داشت: با
همکاري یکی از اعضاي هیات علمی دانشگاه و اهالی روستاي گل زرد شهرستان دره شهر کار این پروژه از چند سال پیش آغاز شد که

 
امروز به بار نشست. 

اصغر نوراله زاده افزود: با توجه با ظرفیت بالاي استان ایلام در تولید گیاهان دارویی این طرح در بهترین مکان به بهره برداري رسید

 
که حدود 50 نفر نیز تاکنون اشتغالزایی داشته است. 

وي ابراز امیدواري کرد: محصولات تولیدي این کارگاه در فضاي رقابتی جایگزین نسکافه، نوشابه و سایر نوشیدنی خواهد شد که با

 
تلاش همکاران در آینده نزدیک شاهد فازهاي توسعه این مجموعه خواهیم بود. 

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید گفت: افتتاح چنین پروژه هایی در مناطق روستایی علاوه بر ایجاد اشتغال و توانمندسازي

 
روستاییان، رونق اقتصادي استان را نیز به دنبال خواهد داشت. 

نوراله زاده تاکید کرد: 100 میلیارد ریال براي این طرح با مشارکت بنیاد برکت هزینه شده و براي این کارگاه گیاهان دارویی یک هزار

 
هکتار سطح زیرکشت نیاز است که درصدد هستیم در این راستا توافقی با جهاد کشاورزي استان منعقد شود. 

وي بیان کرد: پیش بینی می شود با بازاریابی مسنجم و توسعه شاهد اشتغالزایی بیش از 300 نفر در این طرح باشیم و برخی از
مشکلات حوزه روستاهاي این شهرستان برطرف شود./م



متقاضیان دریافت تسهیلات کم بهره به این ساماته بروند

منبع: تابناكشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/04/15

 
متقاضیان دریافت تسهیلات کم بهره به این ساماته بروند 

 
حسینی خرمی بیان کرد: متقاضیان دریافت این تسهیلات، ابتدا در سامانه سیتا به آدرس https://cita.maj.ir ثبت نام کنند. 

تابناك فارس به نقل از صدا و سیما: مدیر جهاد کشاورزي شهرستان ارسنجان از پرداخت تسهیلات کم بهره با نرخ چهار درصد براي

 
کشت و توسعه انواع گیاهان دارویی در این شهرستان خبر داد. 

سیدناصر حسینی خرمی افزود: این تسهیلات شامل تسهیلات سرمایه ثابت و در گردش است و به گیاهان دارویی آبی و دیم یک ساله

 
و چند ساله تعلق می گیرد. 

به گفته وي؛ سقف تسهیلات پرداختی به هر متقاضی حقیقی و حقوقی 40 میلیارد ریال است و مبالغ طرح هاي بالاتر، منوط به تایید

 
معاونت باغبانی، معاونت برنامه ریزي و اقتصادي وزارت جهاد کشاورزي و صندوق کارآفرینی امید است. 

 
حسینی خرمی بیان کرد: متقاضیان دریافت این تسهیلات، ابتدا در سامانه سیتا به آدرس https://cita.maj.ir ثبت نام کنند. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان ارسنجان دارا بودن سند مالکیت زمین، پروانه بهره برداري چاه کشاورزي و طرح توجیهی را از جمله
مدارك لازم براي برخورداري از این تسهیلات برشمرد و افزود: متقاضیان براي کسب اطلاعات بیشتر به واحد باغبانی مدیریت

جهادکشاورزي این شهرستان مراجعه کنند.



حجت الاسلام دادگر: اجازه تضعیف یا تعلیق دانشگاه فرهنگیان را نمی دهیم

منبع: دانشجوشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/04/15

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، حجت الاسلام سید امین اله دادگر، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري
در دانشگاه فرهنگیان (سازمان مرکزي) در یاداشتی با اشاره برخی تلاش ها براي تضعیف دانشگاه فرهنگیان نوشت: اجازه

نخواهیم داد بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم و ضروري براي دانشجومعلمان و ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، حجت
الاسلام سید امین اله دادگر، مسئول نهاد نمایندگی مقام
معظم رهبري در دانشگاه فرهنگیان (سازمان مرکزي) در
یاداشتی با اشاره برخی تلاش ها براي تضعیف دانشگاه
فرهنگیان نوشت: اجازه نخواهیم داد بدون فراهم کردن
زیرساخت هاي لازم و ضروري براي دانشجومعلمان و
استادان و کارکنان این دانشگاه و بدون مطالعه و پژوهش
در مورد خروجی هاي این دانشگاه قاعده گذاري و ایجاد

انحراف از ماموریت هاي این دانشگاه استراتژیک صورت پذیرد و مطالبات و تاکیدات امام امت در مورد این دانشگاه منتهی به تضعیف

 
و یا تعلیق شود و تربیت نسل آینده این مرز و بوم را با چالش مواجه سازد. 

 
متن این یاداشت به شرح زیر است: 

 
بدون مقدمه ابتدا اهم بیانات حکیمانه، راهبردي و صریح رهبر معظم انقلاب اسلامی را بیان می نمایم. 

این مسئله دانشگاه فرهنگیان هم خیلی مهم است؛ این هم از جمله ي چیزهائی است که باید به طور جدي به آرایش درونی آن توجه
شود. معلم اگر شخصیت خودش ساخته نباشد، نمیتواند به متعلم خود، به مخاطب خود چیزي بدهد. اینجا شخصیت معلمین ساخته
می شود. اگرچه این دانشگاه در ذیل آموزش و پرورش تعریف شده است و مربوط به آموزش و پرورش است، لیکن آموزش عالی باید
همه ي پشتیبانی هاي ممکن را از این دانشگاه ها بکند. این ها کارهائی است که در زمینه ي آموزش و پرورش باید انجام بگیرد. 18
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این دانشگاه فرهنگیان - یا به تعبیر قدیمى، دانشگاه تربیت معلم - دانشگاه است، لکن با دانشگاه هاى معمولى فرق دارد. علاوه ى بر
امتیازاتى که دانشگاه هاى دیگر دارند، امتیاز «تولید معلم» مخصوص این دانشگاه است؛ این شرایطى دارد؛ به این دانشگاه خیلى باید

 
اهمّیّت داد. 17 / 02 / 1393 

دانشگاه فرهنگیان خیلی مهم است. همه ي فرایند هایی که منتهی میشود به جذب معلّم، براي تدریس و براي تعلیم و تربیت، بایستی
سالم و با معیار اسلام و انقلاب سنجیده بشود. اگر این کار را کردیم، نتیجه همان چیزي خواهد بود که شما میخواهید؛ هم مورد



رضاي خدا خواهد بود، هم براي آینده ي کشور - همان طور که عرض کردم - مولدّ یک نسل باعظمت و امیدبخش خواهد بود؛ اگر
این رعایت ها نشود، نه. در دانشگاه فرهنگیان، هم موادّ درسی و محتواي دروس مهم است، هم اساتید مهمّند، هیئت علمی مهم است.
بنا است ما چه کسی را، چه جور آدمی را تربیت کنیم و بفرستیم سراغ بچّه هاي مردم که بروند آن ها را بسازند و تولید انسان بزرگ
بکنند؟ این خیلی مهم است؛ بنابراین مسئله ي صلاحیّتها، مسئله ي اساتید، مسئله ي کتاب هاي درسی، محتواي درسی در دانشگاه

 
خیلی مهم است. 1394/02/16 

یکی از چیز هایی که در آموزش وپرورش خیلی مهم است، همین دانشگاه فرهنگیان است؛ همین که این جوان هاي عزیزمان،
(یعنی)دانشجومعلّم ها، آنجا هستند. این بسیار مهم است. هرچه میتوان باید براي این مجموعه سرمایه گذاري در توسعه ي کمّی و

 
کیفی کرد؛ با همان معیار هاي متعالی که براي معلّم لازم است. 13/02/ 1395 

دانشگاه فرهنگیان را مسئولین جدّي بگیرند؛ دانشگاه فرهنگیان را -که تولیدکننده ي معلّم است- جدّي بگیرند؛ هرچه میتوانند براي

 
این سرمایه گذاري کنند؛ به یک لحاظ، اهمّیّت این دانشگاه از همه ي دانشگاه هاي دیگر بیشتر است. 

 
هر معلّم یک پرورنده -یعنی معلّم اخلاق- هم هست؛ معلّم ریاضیّات، معلّم فیزیک، معلّم طبیعی، در عین حال معلّم اخلاق هم هست. 

فرض بفرمایید ظرفیِّت دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجائی هم جواب نمیدهد. چه کار کنیم؟ راه را باز کنیم و همین طور بی
لا در درجه ي اوّل ظرفیّتهاي این دانشگاه هاي معلّم پرور را باید حساب وکتاب افراد را وارد آموزش پرورش کنیم؟ نه، باید فکر کرد. او
تا آنجایی که ممکن است افزایش داد، این از همه مقدّم است؛ اگر این هم جواب ندهد باید ضابطه گذاشت؛ مراکز اصلی بنشینند،

 
ضابطه بگذارند براي (جذب)معلّم. این یک جمله درباره ي معلّم. 1396/02/17 

راجع به مسئله ي دانشگاه فرهنگیان و مسئله ي تربیت معلّم؛ امروز مهم ترین نیاز آموزش و پرورش کشور، معلّم است؛ مهم ترین
ا، هم کیفاً نیاز، معلّم است. این دانشگاه و دانشگاه شهید رجائی و هر نقطه اي که تربیت معلّم بر آن صدق می کند، بایستی هم کم

 
توسعه پیدا کند. 

اینجا شما معلّمی را یاد می گیرید؛ آن که در فلان دانشگاه دیگر درس خوانده، او این معلومات شما را که در اینجا یاد گرفته اید
ندارد؛ چطور میخواهد معلّمی کند؟ مراکز تربیت معلّم -که مهم ترینش فعلاً دانشگاه فرهنگیان است- مرکز ثقل اصلی نظام آموزش و
پرورش کشورند و در مورد این دانشگاه کوتاهی شده. (طبقِ)آنچه بنده اطّلاع دارم و به من گزارش شده، این دانشگاه، هم از لحاظ
نیروي انسانی -معلّم، استاد- دچار کمبود است، هم از لحاظ بودجه دچار کمبود است، (هم)از لحاظ فضاي آموزشی دچار کمبود است.
وزارت علوم، سازمان مدیریّت، سازمان امور استخدامی، هرکدام به نحوي بایستی همکاري کنند، کمک کنند؛ این مشکلات باید
برطرف بشود. البتّه دوستان، هم اینجا ذکر کردند، هم در آن جلسه ي قبلی گفتند که از بنده انتظاراتی دارند؛ بنده آماده هستم و هر
کاري که از من بربیاید و بتوانم انجام بدهم و در اختیار بنده باشد، قطعاً انجام میدهم؛ براي اینکه این مسئله را جزو مسائل درجه ي

 
اوّل کشور میدانم و می شناسم. 1397/02/19 

دقت در جذب اساتید دانشگاه فرهنگیان (اساتید اینجا هم بایستی از لحاظ خصوصیّات فکري و علمی، جزو شاخص ترین ها باشند؛
تدیّن؛ سطح بالاي دانش؛ روحیه ي انقلابی؛ انطباق با معیار هاي سند تحوّل؛ نمیشود که ما سند تحوّل را تنظیم کنیم و دنبال

 
تحقّقش باشیم) 1397/2/19 

یک مسئله، مسئله دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجائی است که آقاي وزیر اشاره کردند؛ بله، بنده هم اطّلاع دارم که کمّیّتها بالا
رفته؛ باید هم بالا برود، هنوز هم کم است، هنوز هم آموزش و پرورش در معرض بازنشستگی وسیعی است و باید جبران بشود؛ هم



کمّیّتها را باز هم باید زیاد کرد، هم کیفیّت ها را باید بالا برد، هم نوع کاري که در این دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجائی انجام
میگیرد بایستی موجب تربیت دینی و انقلابی معلّمین باشد. کاري کنید که مدرسه و کلاس، از معلّمی بهره مند بشود که خود این
معلّم به معناي واقعی کلمه معلّم دین و تقوا و پارسایی و انقلاب باشد. فشار این و آن را هم قبول نکنید؛ شنیده ام که گاهی اوقات
اعِمال فشار میشود از طرف مراکز گوناگون قدرت. زیر فشار (قرار نگیرید)، مرّ قانون را رعایت کنید، بر طبق قانون حرکت کنید. 11
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به نظر من این دو دانشگاهی که شما دارید، بسیار چیز هاي خوبی است. من سال 97 در دانشگاه فرهنگیان همین ها را گفتم. (5)
دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجائی یکی از آن بهترین مراکزي است که در کشور براي مسائل فرهنگ و مانند این ها به وجود
آمده. باید این جور باشد که حتّی یک معلّم از غیر این مسیر وارد آموزش پرورش نشود. ما دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجائی
را جوري ظرفیّت سازي کنیم و جوري سازماندهی کنیم که همه ي معلّمین به قدر کفایت بیایند از اینجا عبور کنند و وارد آموزش و
پرورش (بشوند). حتّی دوره هاي کوتاه مدّتی که حالا برنامه ریزي شده و دوره هایی که وجود دارد، مثلاً یک ساله و مانند این ها هم

 
در سایه و در ضمن و با مسئولیّت این دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجائی باشد؛ این کار بسیار لازمی است. 11 / 06 / 1399 

 
سپس هجده (18) نکته کلیدي و بعضا نگرانی ها را مطرح می نمایم: 

1. در مورد تربیت معلم جهت جذب معلم از غیر مسیر دو دانشگاه تربیت معلم، واقعا با وجود وتاکید صریح اسنادي چون؛ سند تحول
بنیادین و نقشه جامع علمی کشور و سیاست هاي کلی ابلاغی امام امت جامعه اسلامی و برنامه ششم توسعه کشور و تاکیدات صریح
امام جامعه اسلامی چه باید گفت؟ شاید اگر این نصوص و صراحت هاي قانونی مانند؛ سیاست هاي کلی ابلاغی، سند تحول بنیادین،
برنامه ششم، اساسنامه دانشگاه و ضرورت و اهمیت التزام مسئولین در نظام جمهوري اسلامی ایران به این اسناد و نیز فرامین حکیمانه
امام جامعه و دلالت هاي تربیتی بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی نبود نمی شد با قاطعیت تمام از وجوب عقلی و ضرورت و لزوم اهمیت
و تقویت چنین دانشگاه ماموریت محور و تربیت محور فرهنگیان سخن گفت. کاش بجاي فرصت سوزي ها موانع و چالش هاي کمی و

 
کیفی این دانشگاه تاکنون برطرف شده بود! 

2. اگر بجاي وزیر محترم، متین، متخلق و داراي این همه تجربه اجرایی بودم (با توجه به اینکه ایشان بار ها بر اهمیت این دانشگاه و
اعتقاد صریح نسبت به این دانشگاه تاکیدات مناسب و قابل توجهی داشته اند)، موانع و چالش هاي زیرساختی و نرم افزاري و بدهی
هاي وزارتخانه به دانشگاه فرهنگیان را بطور حداکثري و با استفاده از ظرفیت هاي موجود ملی و فرصت هاي اهمیت این دانشگاه
برطرف می نمودم و بودجه و امکانات کافی را نیز براي دانشگاه فرهنگیان فراهم می کردم و سپس بطور جدي مطالبه کیفیت و
پاسخگویی به نیاز هاي آموزش و پرورش می نمودم و براي نظام تربیت معلم جمهوري اسلامی ایران از نظر کمی و کیفی سنگ تمام
تاریخی می گذاشتم و دستان خیرین حامی دانشگاه فرهنگیان را می بوسیدم. البته چند جراحی نیز در دستگاه عظیم و خسته و

 
سنگین آموزش و پرورش کشور انجام می دادم. 

 
الف. جراحی اول در ادغام دانشگاه شهید رجایی در دانشگاه فرهنگیان و تشکیل شوراي نظام تربیت معلم کشور 

ب. جراحی دوم در وزارتخانه با الحاق برخی بخش هاي مهم مرتبط با تربیت معلم به دانشگاه فرهنگیان، و انتخاب رئیس دانشگاه
فرهنگیان بعنوان قائم مقام وزیر در ساختار وزارتخانه و بعنوان عضو شوراي عالی آموزش و پرورش و حتی عضو شوراي عالی انقلاب

 
فرهنگی اقدام می نمودم. 

ج. جراحی سوم را نیز در استان ها با الحاق ادارات کل آموزش و پرورش خصوصا امور آموزشی و پژوهشی و تربیتی آن را به دانشگاه

 
فرهنگیان استان ها و ارتقاء سطح علمی آموزش و پرورش انجام می دادم. 



 
د. جراحی چهارم هیچ معلمی را در مدارس دولتی و غیر دولتی بدون دارا بودن گواهی صلاحیت معلمی اجازه تدریس نمی دادم. 

 
ه. جراحی بعدي اینکه کمیت و کیفیت مدارس را در معرض نظارت و قضاوت عموم مردم و والدین قرار می دادم. 

و. اقتصاد آموزش و پرورش و استقلال آن را بعنوان ضلع سوم آموزش کشور (وزارت علوم. بهداشت. آموزش و پرورش) سامان می دادم.

3. قاعدتا وزراي محترم ذیربط حضور رهبر معظم انقلاب در دانشگاه فرهنگیان را از یاد نبرده اند و توصیه هاي اختصاصی و ویژه رهبر

 
حکیم انقلاب (در اتاق استقبال و پذیرایی از رهبر معظم انقلاب در پردیس نسیبه دانشگاه فرهنگیان) را فراموش نکرده اند؟! 

 
در صورت اجازه دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی محتواي آن گفتگوي ویژه را منتشر خواهیم کرد. 

4. در مواجهه با رهنمود ها و مطالبات رهبري عزیز انقلاب متاسفانه گاهی با اجتهاد در مقابل نص و نادیده گرفتن منصوصات بیانات

 
معظم له حتی در دیدار 11 شهریور 1399: 

«باید به گونه اي برنامه ریزي و ظرفیت سازي شود که معلمان سراسر کشور، فقط از مسیر این دو دانشگاه (دانشگاه فرهنگیان و
دانشگاه شهید رجایی)وارد آموزش و پرورش شوند و مجلس شوراي اسلامی نیز باید در تصویب طرح ها به گونه اي عمل کند که

 
خارج از مسیر این دو دانشگاه، ورودي به آموزش و پرورش وجود نداشته باشد» 

و گاهی در مواجهه با این مطالبات استناد به ماده 28 اساسنامه دانشگاه فرهنگیان مغالطه آشکار می شود. در صورتی که ماده 28

 
اساسنامه، مقید است به «رشته هایی که در دانشگاه فرهنگیان امکان توسعه وجود ندارد» و اینچنین تصریح می کند: 

«تامین بخشی از نیاز هاي خاص آموزش و پرورش در رشته هایی که امکان توسعه آن از طریق دانشگاه وجود ندارد، مطابق ضوابط و
مقررات وزارت آموزش و پرورش از میان دانش آموختگان سایر دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و پژوشی کشور و حوزه هاي

 
علمیه، مشروط به گذراندن دوره یکساله مهارت آموزشی در دانشگاه بلامانع است» 

5. حقوقدان ها حتماً می دانند که قواعد فهم متن اجازه «اجتهاد در مقابل نص» را نمی دهد؛ اما ساده انگاري است که این هجمه به
دانشگاه فرهنگیان را به متن فروبکاهیم و از فرامتن آن غافل شویم. مسئولان محترمی که رهبر معظم انقلاب خطاب به آن ها حمایت
و پشتیبانی از این دانشگاه را به صراحت تاکید و مطالبه فرمودند، باید اولا مجلس شوراي اسلامی و شوراي عالی انقلاب فرهنگی دقت
کنند و با مطالعات و پژوهش مناسب در موضوعات و مسائل موجود نظام تربیت معلم و دست یابی به یافته هاي جدید، آن ها گوش

 
شنوایی سیاستگذاري و قانون را اصلاح نمایند نه با گزارش هاي بدون مطالعه میدانی که صحت و اصالت آن ها محل تامل است. 

ثانیا افراد و دستگاه هاي مسئول پاسخگوي نوع و میزان حمایت و یا «ترك فعل ها و عدم الفعل» هاي خود در قِبال تکالیف قانونی

 
خود در تجهیز و پشتیبانی و فراهم آوردن زیرساخت ها و ردیف استخدامی به دانشگاه فرهنگیان باشند؛ 

6. از گفتگو و نظرات کارشناسی باید استقبال کرد، اما بنظر می رسد نباید بین «علم تربیت معلم» و «عمل تربیت معلم» تفکیک قائل
شد، مگر می شود ما انحصار را در اولی جایز (سایر دانشگاه ها) و در دومی (دانشگاه فرهنگیان) ممنوع بدانیم! و از لزوم انحصار زدایی

 
در عملیات تربیت معلم از دو دانشگاه تربیت معلم (یعنی دانشگاه فرهنگیان و دانشگاه شهید رجایی) سخن بگوییم؟ 

7. نکته دیگر آنکه چرا هیچ کس به واقعیت «ضعیف نگهداشتنِ» و «تضعیف زیرساختی / ساختاري/نهادي/ بودجه اي و ...» عملیات
تربیت معلم در این دانشگاه متولی تربیت معلم، توجه نمی نماید؟ چقدر ساختمان ها و ظرفیت هاي آموزش عالی کشور خالی و
معطل و در استیجار بخش هاي خصوصی است؟ مگر همه آن ها متعلق به بیت المال نیست؟ دانشجو معلم، چون معلم فردا و آینده



است باید در بهترین و مناسب ترین شرایط و امکانات علمی و فرهنگی و حتی رفاهی استاندارد مهیاي رسالت مهم معلمی شود. چرا
که تمام تربیت یافتگان و خدمتگزاران در عرصه هاي گوناگون با فکر و دست هنرمند معلم دانا و مومن و کارآمد تربیت می شوند. چرا
در همسان سازي حقوق اعضاي هیات علمی این دانشگاه بسیار مهم که یک زمانی استادان آن و وزارت بهداشت حق فنی به آن ها

 
تعلق می گرفت اکنون باید کرامت آن ها صدمه ببیند و به کندي قانون آن اصلاح و تفسیر شود؟ 

8. نکته دیگر دوپاره کردنِ برنامه درسی تربیت معلم به دو بخش تربیت علمی (در سایر دانشگاه ها) و تربیت حرفه اي (در دانشگاه
فرهنگیان) است. این نگاه و سپردن بخشی از برنامه درسی به یک سایر دانشگاه ها و بخشی دیگر به دانشگاهی دیگر حتماً مفروضاتی
دارد که با روح اسناد بالادستی و هدف غایی تربیت معلم در دانشگاه فرهنگیان و «طراحی کلان (معماري) برنامه درسی تربیت معلم»
ناسازگار است و در کسب و اکتساب شایستگی هاي مذکور در اسناد فوق الذکر حتماً اختلال ایجاد می کند. در این بخش انتقاداتی از

 
منظر فلسفه برنامه درسی، فلسفه تربیت معلم و فلسفه تربیت اسلامی وجود دارد که فرصت آن نیست. 

9. با دلالت ها و قرائن متعدد باید گفت نظام تربیت معلم یک مساله حاکمیتی است و دانشگاه فرهنگیان مرکز ثقل اصلی نظام تعلیم
و تربیت و تربیت افسران سپاه پیشرفت نظام و انقلاب اسلامی است نه فرصت جبران ناکامی ها دولت ها در ماموریت گرایی دانشگاه

 
ها و یا ایجاد اشتغال برف انباري! 

10. دوستان و دلسوزان نظام تعلیم و تربیت و تربیت معلم و دانشگاه فرهنگیان، امروز تحکیم و تعالی دانشگاه فرهنگیان و ایجاد
فرصت ترویج گفتمان تربیت معلم در آموزش عالی بعنوان یک اولویت اساسی در گام دوم انقلاب است و تزلزل و تضعیف این دانشگاه

 
بسیار مهم ظلم نابخشودنی است. 

11. پیشنهاد می کنم شوراي عالی انقلاب با توجه به حاکمیتی بودن تعلیم و تربیت و نقش راهبردي تربیت معلمان در تحول بنیادین
آموزش و پرورش؛ اولا دانشگاه هاي تربیت معلم و تربیت دبیر را در دانشگاه فرهنگیان ادغام نماید و ثانیا به رهبر معظم انقلاب
اسلامی پیشنهاد نمایند هیات امناء این دانشگاه در صورت صلاح دید توسط معظم له تعیین شود تا با آمد و شد دولت ها اینقدر
مظلوم و محل تاخت و تاز سیاسیون واقع نشود و سالانه نیز هیات امناء محترم مکلف به ارائه گزارشی از عملکرد خود در زمینه تکوین

 
و تحول و تعالی نظام تربیت معلم جمهوري اسلامی در دانشگاه فرهنگیان به امام امت بدانند. 

12. در یک تحلیل اجمالی بطور مشخص می توان گفت برخی از مواد آئین نامه نحوه مشارکت دانشگاه ها در تربیت نیروي انسانی
وزارت آموزش و پرورش و روح حاکم بر این آیین نامه که در دستور کار شوراي عالی انقلاب فرهنگی است بر خلاف نصوصات و

 
مطالبات و تاکیدات مقام معظم رهبري و ایجاد انحراف در اساسنامه دانشگاه فرهنگیان است. 

13. فضاي حاکم بر آیین نامه حتی در واگذاري ماموریت هاي دانشگاه فرهنگیان به سایر دانشگاه ها فضایی است که دانشگاه
فرهنگیان را بیشتر به عنوان یک مرکز تربیت حرفه اي در نظر گرفته و نسبت به مأموریت ها و کارکرد هاي فرهنگی و تربیتی آن کم

 
توجه است. 

14. مسلما جلوي ورود نیرو هاي بی کیفیت به تعلیم و تربیت کشور باید گرفته شود، اما نباید با مصوباتی عملاً تعلیق و یا تعطیلی
تدریجی پردیس ها و مراکز تربیت معلم دانشگاه فرهنگیان را کلید زده شود البته می توان درصد مشخصی براي ماده 28 اساسنامه

 
دانشگاه تعیین کرد تا از تفسیر هاي نامطلوب خودداري شود و قابل مقایسه و ارزیابی با دانش آموختگان دانشگاه نیز باشد. 

15. نکته قابل توجه دیگر این است که شایستگی هاي معلمی در قاعده گذاري ها باید تعریف شود در غیر اینصورت مباحث دینی و

 
اسلامی و انقلابی و اخلاقی به حاشیه خواهد رفت و عمدتا بر مباحث حرفه اي و مهارتی تاکید و تفسیر خواهند نمود. 



 
16. برخی از بند هاي این آئین نامه اختیارات هیات امناء دانشگاه را محدود کرده است. 

 
17. برخی بند هاي آن ازجمله «اجراي مشترك دروس و رشته ها»، امکانات و نوع دانشگاه ها، استادان داراي ابهام است. 

 
18. در برخی بند هاي این آئین نامه نیز زمینه هاي اختلاف با سایر دانشگاه ها وجود دارد. 

بدون تردید اعضاي هیات علمی و مدرسان، نخبگان دانشجویی و دانش آموختگان مومن و انقلابی و موفق این دانشگاه و ده ها
کارشناس و استادان صاحبنظر دانشگاهی و حوزوي و این خادم کوچک دانشگاه فرهنگیان آمادگی دارند کارشناسانه و عالمانه در مورد
مسائل نظام تربیت معلم گفتگو و مباحثه و تبیین کرده، اما اجازه نخواهیم داد بدون فراهم نمودن زیرساخت هاي لازم و ضروري براي
دانشجومعلمان و استادان و کارکنان این دانشگاه و بدون مطالعه و پژوهش در مورد خروجی هاي این دانشگاه قاعده گذاري و ایجاد
انحراف از ماموریت هاي این دانشگاه استراتژیک صورت پذیرد و مطالبات و تاکیدات امام امت در مورد این دانشگاه منتهی به تضعیف

 
و یا تعلیق شود و تربیت نسل آینده این مرز و بوم را با چالش مواجه سازد. 

سید امین اله دادگر، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه فرهنگیان (سازمان مرکزي)



قاچاق لوازم خانگی از طریق تجارت مرزي است

منبع: شبکه خبرشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا با بیان اینکه قاچاق لوازم خانگی یک میلیارد دلار است، گفت: کالا هاي خارجی از طریق
تجارت مرزي وارد می شود.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا با بیان اینکه قاچاق لوازم خانگی یک میلیارد دلار است، گفت: کالا هاي خارجی از طریق

 
تجارت مرزي وارد می شود. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شبکه خبر، علی مویدي خرم آبادي امروز در نشست خبري اظهار داشت: در گذشته سازوکاري براي
نظارت در فرایند تولید تا توزیع سوخت نبود، اما با اقداماتی که انجام دادیم فرایند تولید تا مصرف سوخت را در چرخه سامانه اي قرار

 
دادیم تا در مسیر آن کمتر شاهد نشت سوخت باشیم. 

رئیس ستاد مرکزي مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: با این اقدامات شاهد صرفه جویی 14 میلیارد دلاري در مصرف سوخت بودیم. هر

 
چند هنوز هم به خاطر وضعیت قیمت، میل به قاچاق سوخت زیاد است، اما کاهش چشم گیري داشته است. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه واردات لوازم خانگی طی 3 سال گذشته ممنوع بوده و ستاد مبارزه با قاچاق نیز آمار هاي زیادي
براي مقابله با قاچاق این محصول می دهد، با این حال در بازار لوازم خانگی خارجی به صورت محسوس وجود دارد، توضیح داد: در
گذشته واردات رسمی و غیررسمی لوازم خانگی زیاد بود، اما از سال 97 واردات این محصول ممنوع شد و تولید داخل نیز رونق گرفت

 
و اکنون سهم تولیدات داخلی از بازار داخلی به 60 درصد رسیده است. 

مویدي افزود: باقی نیاز جامعه باید از محلی پاسخ داده شود. به لحاظ اینکه معافیت هایی براي مرزنشینان در نظر گرفته ایم و تجارت

 
مرزنشینی فعال است، نمی توانیم به صورت مطلق از آن ها این فرصت را بگیریم. 

وي با بیان اینکه در بازار چند درصد کالاي خارجی وجود دارد که از همین معافیت هاي مرزنشینی وارد می شود، ادامه داد: تولید اگر

 
به صورت باکیفیت افزایش یابد سهم خارجی ها از بازار به کمترین حد می رسد. 

مویدي در مورد سهم 2.5 میلیارد دلاري لوازم خانگی خارجی در بازار، گفت: حدود 6 میلیارد دلار معافیت مرزنشینی در کشور داریم
اگر 2 میلیارد براي لوازم خانگی باشد عدد بزرگی نیست. تا زمانی که معافیت و معیشت مرزنشینی را ساماندهی نکنیم این وضعیت

 
جاري و ساري خواهد بود. 

وي گفت: ما طرحی را تحت عنوان ساماندهی بازارچه هاي مرزي و تجارت مرزنشینی و تقویت معیشت مرزنشینان با نگاه توسعه
یافتگی به دولت تقدیم کرده ایم که با این طرح کوله بري و ته لنجی نخواهیم داشت و هم حقوق دولت و هم حقوق مرزنشین و هم

 
حقوق تاجر حفظ خواهد شد و از سوي دیگر نیز اشتغال، آموزش، بهداشت و تولید در مرزنشینی بهبود می یابد. 

مویدي افزود: ما به دنبال تصویب این طرح در دولت کنونی هستیم، اما اگر نشد در دولت بعدي پی گیري خواهیم کرد. این تجارت



 
می تواند رسمیت یابد و از این طریق کشور درآمد هایی داشته باشد. 

وي در مورد عدد 2.5 میلیاردي که از سوي تولیدکنندگان براي قاچاق لوازم خانگی اعلام می شود، گفت: تولیدکنندگان تحمل یک
دستگاه غیر داخلی را ندارند که البته ما هم نداریم، اما آن ها گاهاً بزرگنمایی می کنند. حجم قاچاق لوازم خانگی کمی بالاتر از یک
میلیارد دلار است و عدد 2.5 میلیارد دلار درست نیست. تولیدکننده اگر حمایت ما را نداشته باشد نمی تواند موفق باشد از این رو

 
شاید اعداد بالاتري بگویند. 

مویدي افزود: از سویی دیگر در ویترین فروشگاه ها شفاف سازي کرده ایم و مردم با استعلام از طریق 1# می توانند قاچاق یا داخلی
بودن کالا را تشخیص دهند.



(بدون تیتر)

منبع: روزنامه خبر شمالشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/04/15

 
گزارش «خبرشمال» از بی توجهی برخی دستگاه ها به تولیدکنندگان محلی پوشاك در شرایط کرونایی؛ 

 
استعمارگرانِ استانی ! 

رهبر معظم انقلاب سال 99 و سال 1400 را در اوج شیوع کرونا و رکود حاکم بر بازارهاي خرید به ترتیب «جهش تولید» و «مانع
زدایی و پشتیبانی از تولید» نام نهادند، مدیران استان نیز این شعار را در سربرگ نامه هاي اداري نگاشتند تا توصیه راهبردي مقام
معظم رهبري را که تنها راه نجات اقتصاد استان و کشور است، فراموش نکنند و اتفاقاً استانداري مازندران و اداراتی چون صنعت،
معدن و تجارت و اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران نیز نهایت همکاري را با تولیدکنندگان و صنعت گران داشتند و تلاش

 
کردند واحدهاي تولیدي را به درستی معرفی کنند. 

اگر مدیران استانی شعار سال رهبري را با نگاه آمایشی و متناسب با شرایط، ظرفیت ها و استعدادهاي استان خود به اجرا می گذاشتند
و در عمل از تولیدکنندگان حمایت می کردند، در بسیاري از مناطق ازجمله مازندران، رونق و شکوفایی اقتصاد محلی را شاهد بودیم،

 
بیکاري کاهش می یافت و آسیب هاي اقتصادي کرونا به حداقل می رسید. 

یکی از صنایعی که در استان مازندران جایگاه مطلوبی داشته و دارد، صنعت پوشاك است که با آغاز کرونا، تعدادي از فعالان صنف
پوشاك، اقدام به أخذ مجوز و تولید ماسک و گان کردند که نسبت به سایر اقلام پوشاك، سودي ناچیز دارد اما به علت هماهنگی با
شرایط، اقدامی هوشمندانه بود به ویژه این که نمایندگی فروش این واحدها در سطح شهر به دلیل اعمال محدودیت هاي کرونایی به

 
تعطیلی برخوردند و همچنین به واسطه ممنوعیت مراسم عروسی، دید و بازدید و جشن تمایل مردم به خرید البسه نیز کاهش داشت. 
در یک بازه شش ماهه در اوائل سال 99 حدود یازده تولیدکننده صنف پوشاك ضمن درك شرایط خاص و کشش بازار، اقدام به أخذ
مجوزهاي لازم براي تولید ماسک و گان کردند به شکلی که تولیدات آنان به آسانی تکافوي نیاز استان را می کرد اما از سوي برخی
دستگاه ها که استفاده زیادي از این اقلام داشتند مانند نیروي انتظامی استان و برخی بانک ها به این تولیدکنندگان توجهی نشد و
همین بی توجهی موجب تعطیلی بسیاري از این تولیدکنندگان شد، تولیدکنندگانی که سرمایه گذاري و اقدام به تولید کردند اما در
فروش توفیقی نداشتند و دولت نیز با وجود اینکه نیاز هر روزه به مصرف این اقلام داشت، هرگز اقدامی حمایتی به عمل نیاورد و از

 
تولیدکنندگان داخل استان ماسک خریداري نکرد. 

در همان ایام ما در توصیه هایی به ستاد مقابله با کرونا نوشتیم لازم است دستگاه هاي دولتی را موظف کنند خرید برخی اقلام

 
مصرفی روزانه خود را از همین واحدهاي استانی تهیه کنند اما توجهی صورت نگرفت. 

نتیجه این شد که بسیاري از تولیدکنندگان ناچار شدند تولید را متوقف کنند و نیروهایی که به کار گرفته بودند را تعدیل کرده یا عذر
همه آنان را بخواهند و امروز تعداد تولیدکنندگان ماسک در استان به 5 شرکت تقلیل یافت، 5 شرکتی که عمدتاً در شهرهاي ساري،

 
بابل و آمل فعالیت دارند اما تولیدات آنان جوابگوي نیاز همه استان است. 

رییس هیأت مدیره اتحادیه تعاونی تولیدي پوشاك استان مازندران در این زمینه به «خبرشمال» گفت: استان مازندران در زمینه
تولید پوشاك و وجود خیّاط براي خود حرفی براي گفتن دارد و به همین دلیل به مجرد این که برابر مصوبات ستاد مقابله با کرونا،
ماسک اجباري شد، برخی از همکاران ما اقدام به خرید ماشین آلات، تأمین تجهیزات و تولید ماسک کردند تا ضمن مشارکت در
شکستن شیوع «کووید 19» از نظر مالی و درآمدي نیز به خانواده خود، مساعدت برسانند و با توجه به این که تولید ماسک و گان،



 
تکنولوژي و اقلام اولیه ویژه اي می خواست، باید به بازار فروش پیوند می خوردند تا به آینده تجارت خود امیدوار باشند. 

محمدعلی بخشی همچنین گفت: ما زنان آسیب دیده و بانوان سرپرست خانوار را به کار گرفتیم تا هم مشکل اقتصادي این بخش از
جامعه را حل کنیم و هم سهمی در کنترل شیوع کرونا داشته باشیم اما دستگاه هایی که باید از ما در عمل حمایت می کردند، ترجیح

 
دادند سکوت کنند. 

رییس هیأت مدیره اتحادیه تعاونی تولیدي پوشاك استان مازندران در ادامه گفت: بسیاري از دستگاه ها که بالاترین استفاده از ماسک
را داشتند، براي تأمین ملزومات خود سراغی از تولیدکنندگان استان نگرفتند اما از تهران، کرج و اردبیل براي کارکنان خود ماسک

 
خریداري کردند در حالی که این نوع خرید باید به صورت اسناد مناقصه و با اولویت تولیدکنندگان استانی انجام شود. 

بخشی ضمن قدردانی از برخی دستگاه هاي دولتی چون بانک ملی و بانک قرض الحسنه مهرایران که همواره مناقصه قانونی با اولویت
حضور تولیدکنندگان داخل استان دارند گفت: برخی بانک ها مانند صادرات کوچکترین اعتنایی به ما نکردند و به رغم این که لباس

 
خود را از همان استان ها تهیه می کردند، حاضر نشدند خرید ماسک را که سودي جزیی دارد، از داخل استان انجام دهند. 

رییس هیأت مدیره اتحادیه تولید پوشاك استان مازندران گفت: این اتحادیه همه مجوزهاي فعالیت خود را دارد اما اهل لابی گري و
فساد نیست و باور دارد اگر امور در شکل عادي خود جریان پیدا کنند، تولیدکنندگان استان برنده مناقصه خواهند شد. وي همچنین
از اعضاي مجمع نمایندگان استان خواست به تولید و اشتغال در مازندران کمک کنند و از مدیران ارشد بانک هایی چون صادرات
بپرسند چرا از واحدهاي تئلیدي مازندران، سود تسهیلات می گیرید، از دستگاه هاي مختلف استان مازندران خدمات دریافت می

 
کنید اما حاضر نیستید کوچک ترین سود را به همین تولیدکنندگان برسانید؟ 

بخشی همچنین از مجمع نمایندگان خواست یک بازرس به پرونده خرید ماسک و البسه بانک ها و دیگر دستگاه هاي دولتی که اصرار
دارند از تولید کنندگان خارج از استان خرید کنند ورود کند تا ببیند آیا واقعاً همه مراحل مناقصه به درستی و بدون نفوذ باندهاي

 
ثروت انجام گرفت یا خیر و چرا تولیدکنندگان استان از مناقصه ها اطلاع ندارند؟ 

وي همچنین گفت: بانک صادرات به تولیدکننده مازندرانی، وام با تسهلات بالا می دهد و جیب خود را پر می کند و از دستگاه هاي
خدمات رسان همین استان خدمت می گیرد اما هر گاه خواست به تولیدکننده این استان خیري برساند، کم کاري می کند، چرا؟ به

کدامین گناه ؟ مگر غیراز این است که اولویت باید با تولیدکننده بومی باشد؟



افتتاح شرکت کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا در دره شهر با اعتبار 80

میلیارد ریال

منبع: کرد پرسشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/04/15

سرویس ایلام - امروز سه شنبه و با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور بزرگترین طرح مشارکتی کشور با عنوان
شرکت تعاونی دانش بنیان 3582 کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا دره شهر واقع در روستاي گل زرد این شهرستان

افتتاح شد.

سرویس ایلام - امروز سه شنبه و با حضور مدیرعامل
صندوق کارآفرینی امید کشور بزرگترین طرح مشارکتی
کشور با عنوان شرکت تعاونی دانش بنیان 3582 کشت و
فرآوري گیاهان دارویی سینا دره شهر واقع در روستاي گل

 
زرد این شهرستان افتتاح شد. 

به گزارش خبرگزاري کردپرس، این طرح براي بیش از 50
نفر بصورت مستقیم و 500 نفر بصورت غیر مستقیم

 
اشتغالزایی ایجاد می کند. 

در این مراسم معاون اقتصادي استاندار، مدیرکل و رییس شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی و
مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام، مدیران کل فنی و حرفه اي و جهاد کشاورزي، امام جمعه دره شهر، فرماندار دره شهر و جمعی از

 
مسئولین استانی و شهرستانی حضور دارند. 

این شرکت تعاونی به مناسبت گرامیداشت هفته جهانی تعاون افتتاح شد و این پروژه داراي مساحت 14 هزار متر مربع، شامل 5 سوله
به مساحت3 هزار متر مربع ،6 گلخانه به مساحت 2500متر مربع ، با اشتغالزایی 50 نفر وبا اعتباري بالغ بر100 میلیارد ریال ازطریق

تسهیلات صندوق کار آفرینی امید استان می باشد.



پروژه هاي توسعه اي چابهار با دستور رئیس جمهور افتتاح شد

منبع: تسنیمشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/04/15

گروه استان ها - رئیس جمهور 6 پروژه توسعه اي منطقه آزاد چابهار را به صورت ویدئوکنفرانس افتتاح کرد.

گروه استان ها - رئیس جمهور 6 پروژه توسعه اي منطقه
آزاد چابهار را به صورت ویدئوکنفرانس افتتاح کرد. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از چابهار، رئیس جمهور صبح
امروز 6 پروژه زیربنایی، اقتصادي و تولیدي منطقه آزاد
چابهار با اشتغال زایی مستقیم 163 نفر و غیرمستقیم 350

 
نفر را از طریق ویدئوکنفرانس افتتاح کرد. 

پروژه هاي افتتاح شده با اعتبار یک هزار و 930 میلیارد
ریال شامل فاز سوم کارخانه "آریاپروفیل"، هتل سه ستاره، آماده سازي مشارکتی زمین هاي 11 هکتاري منطقه آزاد، پروژه هاي
مشارکتی احداث مدرسه، زمین هاي چمن و خانه هاي امید روستایی در حوزه مسئولیت هاي اجتماعی منطقه و واحد بازیافت فلزات

 
بود. 

فاز سوم کارخانه آریاپروفیل شامل خط تولید و تست لوله هاي گاز است که توسط شرکت تعاونی آریاپروفیل با اعتبار 650 میلیارد
ریال اجرا شده که در این خط 40 نفر به صورت مستقیم و 140 نفر به صورت غیر مستقیم مشغول به کار می شوند. همچنین هتل
سه ستاره "گیلان" با اعتبار 550 میلیارد ریال توسط سرمایه گذار بخش خصوصی احداث شده که زمینه اشتغال مستقیم 35 نفر و

 
غیرمستقیم 105 را فراهم کرده است. 

 
کروناي جهش یافته در سیستان و بلوچستان با حداکثر سرعت در حال گسترش است 

 
بنیاد مستضعفان به کمک آسیب دیدگان کرونا در سیستان و بلوچستان می رود 

 
بخش هاي "زرآباد و لاشار" سیستان و بلوچستان به شهرستان تبدیل شدند 

پروژه بعدي سازمان منطقه آزاد چابهار در راستاي فراهم کردن زمینه جذب سرمایه گذاري بوده و شامل طرح آماده سازي زمین هاي
11 هکتاري منطقه آزاد به صورت مشارکتی توسط سرمایه گذار بخش خصوصی و سازمان منطقه آزاد چابهار بوده که با اعتبار 300

 
میلیارد ریال اجرایی شده است. 

پروژه بعدي در حوزه مسئولیت اجتماعی شامل احداث مدرسه، زمین هاي چمن و خانه هاي امید روستایی بوده با اعتبار 230 میلیارد
ریال بوده که به صورت مشارکتی توسط سازمان منطقه آزاد و خیران به مرحله اجرا و بهره برداري رسید و در این حوزه 55 نفر به

 
صورت مستقیم و 110 نفر غیرمستقیم مشغول به کار می شوند. 



واحد بازیافت فلزات نیز که عملیات اجرایی آن توسط بخش خصوصی با اعتبار 230 میلیارد ریال اجرا شده که براي 34 نفر به صورت

 
مستقیم و 90 نفر غیرمستقیم شغل ایجاد می کند نیز به بهره برداري رسید. 

همچنین در این مراسم از پروژه پیاده سازي دانش مدل سازي اطلاعات ساخت(BIM) در منطقه آزاد چابهار رونمایی شد.



قطع برق خارج از برنامه مردم ایلام را کلافه کرد

منبع: تسنیمشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/04/15

گروه استان ها ــ قطعی هاي پی درپی برق در سراسر کشور در روزهاي اخیر به یک بحران تبدیل شده و علاوه بر این که
نارضایتی مردم را در پی داشته، خسارات به بخش هاي مختلف وارد کرده است.

گروه استان ها ــ قطعی هاي پی درپی برق در سراسر
کشور در روزهاي اخیر به یک بحران تبدیل شده و علاوه بر
این که نارضایتی مردم را در پی داشته، خسارات به بخش

 
هاي مختلف وارد کرده است. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم ازایلام؛ بر اساس گفته
مسئولان شرکت برق استان ایلام، با افزایش دما شاهد
افزایش میزان مصرف برق در استان و دیگر مناطق کشور
هستیم و همین امر سبب شده خاموشی ها در سطح کشور
اعمال شود. اعمال خاموشی هاي چندین ساعت در سراسر

کشور که شرایط دشواري را براي حوزه هاي مختلف ازجمله درمان، صنعت ،خدمات و غیره را به دنبال دارد، بی تدبیري و سوء

 
مدیریت وزارت نیرو را بیش ازپیش نمایان کرده است. 

قطعی برق براي اصناف نیز مشکل ساز شده به طوري که این قطعی ها در برخی از فروشگاه ها سبب سوختگی یخچال ها شده و

 
همچنین این قطعی ها موجب بروز مشکلات بسیاري براي دانش آموزان و دانشجویان شده است. 

 
دلیل خاموشی هاي خارج از برنامه اعلام شد/سخنگوي صنعت برق: شرایط روزهاي آینده بهتر می شود 

 
قطع برق 500 دستگاه اداري پرمصرف پایتخت در سال جاري 

 
هشدار سخنگوي صنعت برق درباره خاموشی هاي گسترده در 3 روز آینده/به دلیل قطع برق خارج از برنامه عذرخواهی می کنیم 

 
لزوم افزایش سرانه برق مصرفی استان 

محمد نوذري با بیان این که برق قطعی برق روزهاي گذشته مشکلات بسیاري را براي مردم در پی داشته است؛ افزود: بیشتر مصرف

 
برق در استان مربوط به مصارف خانگی است و باید سرانه برق مصرفی استان نسبت به نیاز مردم افزایش یابد. 

استاندار ایلام افزود: برخی از شهرستان هاي استان جزو مناطق گرمسیري محسوب می شوند و متأسفانه قطعی هاي پی درپی در این

 
شهرستان ها به یک بحران براي مردم تبدیل شده است. 

 
خسارت قطعی هاي مقرر برق به بخش صنعت 



رضا محمدرحیمی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم گفت: حوزه صنعت در هر منطقه اي سبب توسعه اقتصادي و اشتغال زایی می شود

 
و بی شک قطعی مداوم و پی درپی برق با توجه به مشکلاتی که در پی دارد به صنعتگران استان که خسارت وارد می کند. 

رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان ایلام اظهار داشت: صنعتگران طی سال هاي اخیر با مشکلات بسیاري مواجه بودند و این
روزها نیز قطعی هاي پی درپی برق به یک معضل براي صنعتگران تبدیل شده او ضروري است مسئولان مربوطه در این زمینه چاره

 
اندیشی کنند. 

 
اعمال خاموشی بر اساس ظرفیت در نظر گرفته شده است 

محمد محمدیان شمالی، سخنگوي شرکت توزیع برق استان ایلام در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در ایلام اظهار داشت: بر اساس

 
سهمیه در نظر گرفته شده براي استان ایلام مجبور به اعمال خاموشی در سطح استان هستیم. 

وي بابیان این که ظرفیت معقول استان ایلام حدود 400 مگاوات است افزود: شرکت برق توزیع کننده میزان برق در نظر گرفته شده

 
براي استان است و هیچ نقشی در تولید ندارد. 

سخنگوي شرکت توزیع برق استان ایلام دلیل قطعی برق در استان خارج از زمان بندي تعیین شده را خارج شدن نیروگاه از مدار

 
عنوان کرد و گفت: در تلاشیم بر اساس زمان بندي قطعی برق اعمال شود. 

 
وي در خصوص اعمال خاموشی ها در حوزه صنعت استان گفت: مدت زمان خاموشی 13 تا 17 براي صنعتگران تعیین شده است. 

شمالی در پایان گفت: با توجه به افزایش دما که بدون شک افزایش مصرف را در پی دارد، قطعی هاي برق در سطح کشور را به تبع
آن در استان ایلام ادامه خواهد داشت.



قاچاق لوازم خانگی یک میلیارد دلار و از طریق تجارت مرزي است

منبع: خبر فوريشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق با بیان اینکه قاچاق لوازم خانگی 1میلیارد دلار است، گفت:کالاهاي خارجی از طریق تجارت
مرزي وارد می شود و تلاش داریم در قالب یک طرح تجارت مرزنشینی راساماندهی کنیم.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق با بیان اینکه قاچاق لوازم
خانگی 1میلیارد دلار است، گفت:کالاهاي خارجی از طریق
تجارت مرزي وارد می شود و تلاش داریم در قالب یک

 
طرح تجارت مرزنشینی راساماندهی کنیم. 

علی مویدي خرم آبادي امروز در نشست خبري اظهار
داشت: در گذشته سازوکاري براي نظارت در فرایند تولید تا
توزیع سوخت نبود اما با اقداماتی که انجام دادیم فرایند
تولید تا مصرف سوخت را در چرخه سامانه اي قرار دادیم تا

 
در مسیر آن کمتر شاهد نشت سوخت باشیم. 

رئیس ستاد مرکزي مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: با این اقدامات شاهد صرفه جویی 14 میلیارد دلاري در مصرف سوخت بودیم. هر

 
چند هنوز هم به خاطر وضعیت قیمت، میل به قاچاق سوخت زیاد است اما کاهش چشم گیري داشته است. 

وي در پاسخ به سوال مبنی بر اینکه واردات لوازم خانگی طی 3 سال گذشته ممنوع بوده و ستاد مبارزه با قاچاق نیز آمارهاي زیادي
براي مقابله با قاچاق این محصول می دهد، با این حال در بازار لوازم خانگی خارجی به صورت محسوس وجود دارد، توضیح داد: در
گذشته واردات رسمی و غیررسمی لوازم خانگی زیاد بود اما از سال 97 واردات این محصول ممنوع شد و تولید داخل نیز رونق گرفت

 
و اکنون سهم تولیدات داخلی از بازار داخلی به 60 درصد رسیده است. 

مویدي افزود: باقی نیاز جامعه باید از محلی پاسخ داده شود. به لحاظ اینکه معافیت هایی براي مرزنشینان در نظر گرفته ایم و تجارت

 
مرزنشینی فعال است، نمی توانیم به صورت مطلق از آنها این فرصت را بگیریم. 

وي ادامه داد: در بازار چند درصد کالاي خارجی وجود دارد که از همین معافیت هاي مرزنشینی وارد می شود تولید اگر به صورت

 
باکیفیت افزایش یابد سهم خارجی ها از بازار به کمترین حد می رسد. 

مویدي در مورد سهم 2.5 میلیارد دلاري لوازم خانگی خارجی در بازار، گفت: حدود 6 میلیارد دلار معافیت مرزنشینی در کشور داریم
اگر 2 میلیارد براي لوازم خانگی باشد عدد بزرگی نیست. تا زمانی که معافیت و معیشت مرزنشینی را ساماندهی نکنیم این وضعیت

 
جاري و ساري خواهد بود. 

وي گفت: ما طرحی را تحت عنوان ساماندهی بازارچه هاي مرزي و تجارت مرزنشینی و تقویت معیشت مرزنشینان با نگاه توسعه



یافتگی به دولت تقدیم کرده ایم که با این طرح کوله بري و ته لنجی نخواهیم داشت و هم حقوق دولت و هم حقوق مرزنشین و هم

 
حقوق تاجر حفظ خواهد شد و از سوي دیگر نیز اشتغال، اموزش، بهداشت و تولید در مرزنشینی بهبود می یابد. 

مویدي افزود: ما به دنبال تصویب این طرح در دولت کنونی هستیم اما اگر نشد در دولت بعدي پی گیري خواهیم کرد. این تجارت می

 
تواند رسمیت یابد و از این طریق کشور درآمدهایی داشته باشد. 

وي در مورد عدد 2.5 میلیاردي که از سوي تولیدکنندگان براي قاچاق لوازم خانگی اعلام می شود، گفت: تولیدکنندگان تحمل یک
دستگاه غیرداخلی را ندارند که البته ما هم نداریم اما انها گاهاً بزرگنمایی می کنند. حجم قاچاق لوازم خانگی کمی بالاتر از یک
میلیارد دلار است و عدد 2.5 میلیارد دلار درست نیست. تولیدکننده اگر حمایت ما را نداشته باشد نمی تواند موفق باشد از این رو

 
شاید اعداد بالاتري بگویند. 

مویدي افزود: از سویی دیگر در ویترین فروشگاه ها شفاف سازي کرده ایم و مردم با استعلام از طریق 1# می توانند قاچاق یا داخلی
بودن کالا را تشخیص دهند.



بابت قطعی برق از مردم عذرخواهی می کنم/ وزارت نیرو مقصر نیست/

مناطق آزاد دور ایران را گرفته است

منبع: مشرقشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/04/15

 
- سیاست 

روحانی در مراسم افتتاح طرح هاي مناطق آزاد: بابت قطعی برق از مردم عذرخواهی می کنم/ وزارت نیرو مقصر نیست/ مناطق آزاد

 
دور ایران را گرفته است 

رئیس جمهور گفت: مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي نقش مهمی در
اقتصاد و اشتغال بر عهده دارند و در این دولت کارهاي بسیار عظیم و بزرگی

 
در این مناطق صورت گرفته است. 

به گزارش مشرق، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در
آیین افتتاح طرح هاي ملی مناطق آزاد تجاري و اقتصادي در استان هاي
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، گیلان و سیستان و بلوچستان، اظهار
داشت: 62 طرح توسعه اي و زیرساختی در مناطق آزاد تجاري و اقتصادي

کشور در هفتاد و هشتمین هفته از افتتاح طرح هاي ملی افتتاح شده است و مناطق آزاد تجاري و ویژه اقتصادي نقش مهمی در

 
اقتصاد و اشتغال بر عهده دارند و در این دولت کارهاي بسیار عظیم و بزرگی در این مناطق صورت گرفته است. 

 
مناطق آزاد امروز به تولید کننده و مرکزي براي سرمایه گذاري تبدیل شده است 

حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز سه شنبه در آیین افتتاح طرح هاي ملی مناطق آزاد تجاري و اقتصادي در استان
هاي آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، گیلان و سیستان و بلوچستان، اظهار داشت: مناطق آزاد در آغاز فعالیت این دولت بیشتر وارد

 
کننده بود تا صادرکننده و بخش تجاري آن فعال بود تا بخش سرمایه گذاري که این یک نقیصه بزرگ براي این مناطق بود. 

 
در این دولت کارهاي عظیمی در مناطق آزاد انجام شده و طرح هاي استراتژیک و زیرساختی در این مناطق اجرا شده است 

حسن روحانی اظهار داشت: از این پس مناظق آزاد ما به 15 منطقه آزاد افزایش می یابد و باید باقی مناطق آزاد دیگر ماهم هرچه

 
سریع تر فعال شود و با این 15 منطقه آزاد که دور ایران را فراگرفته اثر خیلی خوبی در اقتصاد و اشتغال کشور داشته باشد. 

 
مناطق آزاد تجاري و اقتصادي نقش مهمی در اقتصاد و اشتغال بر عهده دارند 

وي با بیان اینکه یک نقیصه بزرگ مناطق آزاد این است که بیشتر وارد کننده بوده تا صادرکننده و بیشتر بخش تجاري اش فعال بود
تا بخش سرمایه گزاري، گفت: برخی جاها زیرساخت ها خوب بود و بعضی جاها برخی زیرساخت ها چون فرودگاه و بنادر باید توسعه



یابد و زمینه براي فعالیت اقتصادي شروع شود. قشم و چابهار و کیش و اروند مناطق جنوبی بسیار مهم ما هستند و فرصت هاي خوبی

 
براي سرمایه گزاري دارند. 

 
توسعه راه آهن از اولویت هاي اصلی این دولت بوده است 

روحانی افزود: پروژه تکمیل راه آهن باید ادامه یابد و یکی از اولویت هاي دولت سیزدهم نیز همین خواهد بود که در منطقه آزاد اروند
و شلمچه پروژه راه آهن مهمی داریم که آن اتصال راه آهن خرمشهر به بصره است که کار سیاسی اش انجام یافته و سرمایه گزاري
مشخص شده است و زمین ها واگذر شده است. این خط، راه آهن ایران را به راه آهن عراق متصل می کند و راه آهن عراق به سوریه

 
هست و خلیج فارس را به مدیترانه متصل می کنیم و این کار بزرگ باید در دولت سیزدهم تکمیل شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: کار دیگر اتصال راه آهن از چابهار به راه آهن سراسري ما در زاهدان است و همه تلاش ما این بود که این راه
آهن را افتتاح کنیم و البته بخشی از این راه آهن را افتتاح خواهیم کرد و 5 تا 7 راه آهن مهم را در یک روز افتتاح خواهیم کرد و این
کار بزرگ در تاریخ ایران هست. همچنین راه آهن زاهدان به خاش افتتاح می شود. راه آهن چابهار به ایرانشهر هم نزدیک به تکمیل

 
است و با تلاشی طرف ماه هاي اینده این پروژه به افتتاح خواهد رسید. 

 
مشکل امروز برق در کشور نشان داد که سرمایه گذاري چقدر اهمیت دارد 

وي با بیان اینکه برق در شرایط کرونا مهم است و این جزو نعماتی هست که وقتی می رود اهمیتش معلوم می شود، گفت: برق براي
زندگی و آسایش و حیات مردم و تولید کشور مهم است و امسال دچار خشکسالی بی سابقه شدیم و بارندگی امسال 52 درصد نسبت
به سال قبل کمتر است و برق آبی ما تقریبا قطع شده و دو توربین ما در دو سد کار می کند و آن هم ممکن است به دلیل خشکسالی
قطع شود. نیروگاه بوشهر ما که هزار مگاوات است از مدار خارج شد و نیاز به تعمیراتی داشت که بعد دوباره از مدار خارج شد و دیروز
دوباره به مدار برگشت. در زمینه گاز تولید ما افزایش یافته و در زمینه برق هم توسعه ما مناسب بوده و اشکال خشکسالی هست و
البته مصرف هم افزایش یافته است که یکی از دلایل آن گرما هست و تولیدات صنعتی ما نسبت به سال گذشت 50درصد افزایش

 
یافت است و همچنین رمزارزها هم بوده است. 

روحانی با بیان اینکه امروز صبح به معاون اول دستور دادم که امروز بعد از ظهر جلسه بگذارد و راه حل مشکلات را پیدا کنند، گفت:
بخشی از صنعت کشور ما باید همراهی کند و ساعات فعالیت صنعت را تغییر دهیم یا برخی صنایع دوره تعطیلات براي کارگران را
زودتر بگذارد. مهم آن است که مردم ساعت خاموشی را بدانند و مردم بدانند این 2-3 ساعت قطعی براي چه زمانی هست و این کار

 
باید حتما انجام گیرد. 

 
عذرخواهی از مردم بخاطر مشکلات ایجاد شده ناشی از قطعی برق 

وي با بیان اینکه به دلیل برخی مشکلات فنی ناچار شدند به صورت اتوماتیک به برخی از مناطق خاموشی بدهند که کل برق کشور
دچار افت نشود، گفت: نسبت به مردمی که دچار مشکل و رنج شوند عذرخواهی میکنم و خواهش می کنم همراهی و همکاري کنند
ولی وزارت نیرو مقصر نیست اما باید وزیر نیرو به مردم توضیح دهد و بگوید مشکل چه بوده است و راه حل مشکل را هم پیدا و

 
عملیاتی کنیم و مردم همراهی کنند. 

منبع: پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري





سهم زنان از مناصب مدیریتی در کشور

منبع: همشهريشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/04/15

در قانون برنامه ششم توسعه تا پایان 1400، باید 30 درصد از پست هاي مدیریتی به زنان واگذار شود.با نگاهی به استان هاي
مختلف و آمار مربوط به شهرداران و دهیاران زن، پست هاي فرمانداري، معاونت هاي استانداري و... شاهد روند روبه رشد در

برخی استان ها در برخی دیگر شاهد عقبگرد بوده ایم.

به گزارش همشري آنلاین، زنان نیمی از جمعیت کشور را
تشکیل می دهند و با وجود تلاش براي ارتقاي سطح دانش
و تحصیلات دانشگاهی خود، بازهم گاه حریف نگاه هاي
مردسالارانه نمی شوند و نمی توانند سهم مناسبی از
مناصب مدیریتی رده بالا را به خود اختصاص دهند. براي
حل این مشکل راهکارهایی در قانون برنامه ششم توسعه
گنجانده شد. براساس این قانون تا پایان سال 1400، باید
30 درصد از پست هاي مدیریتی به زنان واگذار شود، اما
این قانون در استان هاي مختلف تا چه حد اجرا شده است
و چند درصد از مناصب مدیریتی در اختیار زنان قرار دارد؟

با نگاهی به استان هاي مختلف کشور و آمار مربوط به شهرداران و دهیاران زن، پست هاي فرمانداري، معاونت هاي استانداري و...
شاهد روند روبه رشد در برخی استان ها هستیم، درحالی که برخی دیگر از استان ها به دلیل عدم آموزش مناسب به زنان و ایجاد
روحیه خودباوري درآنان، عدم استقبال از زنان براي تصدي پست هاي مدیریتی، برخی تعصبات و... گاه حتی شاهد عقبگرد نیز بوده
ایم. علاوه بر آمارهاي استانی، ششمین دوره انتخابات شهر و روستاها و نگاهی به تعداد زنان منتخب براي تصدي کرسی هاي شوراها
نیز محک مناسبی براي بررسی وضعیت فعالیت مدیریتی زنان در استان هاي مختلف به شمار می رود که دراین پرونده این شاخص ها

 
را مورد بررسی قرار داده ایم. 

 
یزد 

نقش زنان در مدیریت استان یزد روز به روز پررنگ تر می شود و اکرم فداکار، معاون استاندار یزد که از سال 98 دراین پست فعالیت
دارد، نخستین انتصاب از بانوان در حوزه معاونت استانداري محسوب می شود. نخستین معاون فرماندار زن نیز رقیه کرمانیان در
اردکان است و فخرالسادات آقایی میبدي نیز در سال 1398 به عنوان اولین بخشدار زن در بفروئیه شهرستان میبد منصوب شد. تعداد
بانوان استان در شوراها و دهیاري ها نیز قابل توجه است و براساس سرشماري سال 98، 27 دهیار زن دراستان مشغول فعالیت بودند
که این روند، افزایشی است. حضور زنان استان در انتخابات شوراهاي شهر و روستا نیز پررنگ است. در دوره پنجم شوراي شهر یزد 45
زن در شوراهاي روستا حضور داشتند و 11 نفر از 117 عضو شوراي شهرهاي استان نیز دراین دوره، زن بودند. در حوزه مدیریت
دستگاه هاي اجرایی استان نیز آمار مدیران زن قابل توجه است؛ درحال حاضر 6 نفر از زنان، از مدیران کل استانداري و دستگاه هاي
اجرایی استان هستند. اعظم کاظمی، مدیرکل دفتر امور بانوان و خانواده استانداري یزد، افسانه شهابی پور، مدیرکل دفتر برنامه ریزي
و بودجه استانداري یزد، نیره پورملایی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان، معصومه طباطبایی، مدیر دانشگاه آزاد اسلامی یزد، رقیه
دوست فاطمیها، مدیرکل نهاد کتابخانه هاي عمومی استان و فاطمه سعادتجو، رئیس جهاد دانشگاهی استان از مدیران کل زن

 
استانداري و دستگاه هاي اجرایی استان هستند. 



 
خراسان رضوي 

نرخ مشارکت اقتصادي زنان در خراسان رضوي بیشتر از زنان در کل کشور است و با اینکه نرخ مشارکت در کشور 14درصد است، این
رقم در خراسان رضوي به 20درصد می رسد. جمعیت زنان استان نزدیک به 3میلیون و 200هزار نفر است که عملا 50 درصد جامعه
را تشکیل می دهند و از این تعداد، 73درصد ساکن شهر بوده و 27درصد هم روستانشین هستند. در ابتداي سال 97 در استانداري
خراسان رضوي مصوبه اي براي افزایش تعداد زنان در پست هاي مدیریتی استان تصویب شد که براین اساس، هرساله 5درصد به
تعداد مدیران زن اضافه می شود و به این ترتیب تا پایان 1400 باید زنان حداقل 30درصد از کل پست هاي مدیریتی را به خود
اختصاص دهند. پست هاي مدیریتی منتسب به زنان تا پایان سال 1398 حدود 17درصد بوده که این رقم در سال 99 به 23درصد
رسیده و انتظار می رود در سال جاري به 30 درصد برسد. تا سال گذشته زنان خراسان رضوي پست مدیریتی عالی نداشتند، اما در
سال جاري این موضوع با انتصاب معاون استاندار، بخشداران و معاون فرماندار محقق شد. مجموع پست هاي مدیریتی استان که زنان

 
می توانند در آنها تصدي داشته باشند، 4 هزار و 438 پست است که 995مورد آن را زنان و بقیه را مردان در اختیار دارند. 

 
فارس 

آمارها نشان می دهد مشارکت زنان در انتخابات شوراي شهر و روستاي در استان فارس نسبت به سال گذشته کاهش داشته است، با
این حال 38 نفر از بانوان استان در شوراهاي شهر و روستا رأي آوردند که به تفکیک یک نفر در شوراي شهر شیراز، 3 نفر در اوز، 2
نفر در فیروزآباد، 2 نفر در داریون، 2 نفر در استهبان، 2 نفر در خرامه، 2 نفر در رونیز و 2 نفر از بانوان نیز در شوراي شهر مزایجان
انتخاب و بقیه در شوراهاي روستا مشغول به فعالیت شدند. براساس آمارهاي اعلام شده از اداره کل امور بانوان و استانداري فارس، در
سال هاي 96 تا 98 هیچ مدیر زنی در فارس به عنوان فرماندار منصوب نشده است. اگرچه زنان فارس دراین 3 سال در بخش هاي
میانی و پایه حضوري بیشتري داشته اند، به عنوان مثال در سال 96 حدود 1/4 درصد از مدیریت هاي میانی در فارس به زنان سپرده
شده بود که این آمار در سال97 به 5/5 درصد رسید و در سال 98 تصدي 2/6 درصد از پست هاي مدیریتی میانی به زنان سپرده شد.
همچنین درحالی که در سال96 حدود 7/5 درصد از مدیریت هاي پایه در فارس را زنان تشکیل داده بودند، در سال97 با رشد
3درصدي، 5/8 درصد از پست هاي پایه در استان فارس به زنان سپرده شد، اما در سال98 با افت یک درصدي، به 8/7 درصد رسیده

 
است. اکنون 4 بخشدار زن، 3 معاون فرماندار و بیش از 100 دهیار زن دراین استان مشغول به کارند. 

 
سمنان 

حدود 20 درصد مناصب مدیریتی سمنان در اختیار زنان این استان قرار دارد و گزارش هاي معاونت امور بانوان ریاست جمهوري
نشان می دهد این استان ازنظر حضور زنان در عرصه هاي مدیریتی حوزه استانداري ها و دستگاه هاي اجرایی، در رتبه ششم قرار
دارد. حضور زنان در پست هاي مدیریتی استان سمنان در چند سال اخیر روند افزایشی داشته و از 7/13 درصد در 4 سال پیش،
اکنون به حدود 20 درصد رسیده و حتی پاي زنان این استان به برخی پست هاي ارشد استان مانند مدیرکل امورشهري و شوراهاي
استانداري نیز باز شده است. در انتخابات شوراي ششم شهرهاي سمنان، زنان توانستند تعدادي از کرسی هاي پارلمان شهري را در
اختیار بگیرند. از 106 کرسی شوراي شهر دراین استان، 7 کرسی در 6 شهر به زنان رسید که شهر بیارجمند با عضویت 2 زن درمیان
اعضاي اصلی، بیشترین سهم از حضور زنان در شوراي ششم این استان را به خود اختصاص داد. البته زنان در دوره پنجم شوراي
شهرهاي این استان نیز 9 کرسی را در اختیار داشتند. زنان از حضور در عرصه مدیریت روستاهاي سمنان نیز استقبال کردند و 157
نفر از 2 هزار و 249 نامزد شوراي اسلامی 307 روستاي سمنان در انتخابات شوراي ششم، زن بودند. همچنین دراین استان 27 دهیار

 
زن فعالیت دارند. 

 
گیلان 

در استان گیلان هم شاهد فعالیت زنان در پست هاي مدیریتی مختلف هستیم و تلاش هایی براي افزایش تعداد مدیران زن وجود
داشته است؛ هرچند همچنان باید تلاش ها ادامه یابد. دراین استان تنها یک مدیر ارشد استانی زن درحال فعالیت است و البته



درمجموع 10 مدیرکل زن مشغول به کارند. همچنین اگر بخواهیم نگاهی به سطح بخشداري ها داشته باشیم، باید گفت که دراین
حوزه، 7بخشدار زن در استان گیلان فعالیت می کنند. در فرمانداري هاي استان نیز 4فرماندار زن و نیز 5مدیر پایه و میانی زن درحال
فعالیتند و این رقم در استانداري گیلان هم درمجموع به 13مدیر می رسد که در رده هاي عالی، پایه و میانی اشتغال دارند. گفتنی
است در سطح اداره هاي کل نیز 428مدیر زن در سطح پایه حضور دارند و 82مدیر زن هم در سطح میانی استانداري گیلان فعالند.
همچنین باید گفت که گیلان 160دهیار زن دارد و علاوه برآن، 2 شهردار زن هم در 2 ناحیه مرکز استان فعالیت می کنند. به جز این

 
تعداد، در سراسر گیلان 243نفر از اعضاي شوراهاي شهر و روستا زن هستند. 

 
زنجان 

در استان زنجان 441 زن مدیر درحال فعالیتند که یک نفرمدیر عالی، 25 نفر مدیر میانی و 415 نفر هم مدیر پایه محسوب می شوند.
5 زن هم دراین استان در سمت مدیرکل و 17 نفر نیز به عنوان معاون مدیرکل فعالیت دارند. همچنین یک نفر از زنان این استان
بخشدار، یک نفر معاون فرماندار و 72 نفر نیز دهیار روستا هستند. درحالی که در دوره پنجم شوراهاي شهر 11 زن حضور داشتند در
دوره ششم، این تعداد به 8 نفر رسید. در شوراهاي روستاها اما این تعداد از 36 نفر در دوره پنجم به 37 نفر در دوره ششم رسیده
است. همچنین درخرداد 1400 میزان حضور مدیران زن در سطوح پایه و میانی نسبت به شهریور 1399 رشدي 8/10 درصدي داشته
و همچنین حضور زنان در پست هاي مدیریتی در خرداد 1400 نسبت به شهریور 1392 داراي رشد 733 درصدي بوده است؛ یعنی
تعداد مدیران زن از 53 نفر در شهریور 1392، به 441 نفر در خرداد 1400 رسیده است. از زمان انتصاب استاندار فعلی زنجان در آبان
1397 تاکنون نیز میزان انتصاب زنان در پست هاي مدیریتی با رشد 96 درصدي در سطوح مختلف همراه بوده و البته شاهد کاهش

 
میانگین سنی این مدیران زن هم بوده ایم. 

 
لرستان 

با وجود اینکه 332 نفر از زنان توانمند لرستانی در پست هاي مدیریتی پایه و میانی فعالیت دارند و 5 نفر نیز عهده دار مدیریت
دستگاه هاي اجرایی هستند، اما این قشر در ششمین دوره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا دراستان حضور کم رنگی داشتند
و تنها یک زن از شهرستان الیگودرز و 2 زن از بروجرد به شوراي اسلامی شهر راه یافتند. در دیگر شهرستان هاي لرستان نیز درمیان
منتخبان پارلمان شهري، نامی از زنان دیده نمی شود. درحالی که 4 درصد از منتخبان شوراي پنجم استان لرستان را زنان تشکیل
می دادند، امسال این میزان حتی کمتر هم شده است. نتایج یک تحلیل نشان داده است عامل سازمانی و مدیریتی، عمده ترین مشکل
زنان استان در پذیرش مسئولیت هاي مدیریتی و ستادي است که این موضوع درمیان افراد با سطوح تحصیلی بالا، خود را بیشتر نشان
می دهد. عوامل اجتماعی، فرهنگی و انگیزشی به ترتیب در اولویت هاي بعدي قرار دارند و زنان مجرد هم تمایل کمتري به پذیرش

 
مسئولیت هاي مدیریتی و ستادي نشان داده اند. 

 
ایلام 

مرکز استان ایلام جزو شهرهایی است که در انتخابات شوراي شهر چهره اي کاملا مردانه به خود گرفت. با این حال در شهرهاي دیگر
استان 5نفر از بانوان توانستند به شوراي شهر راه پیدا کنند که به تفکیک در شهرستان آبدانان و در شهرهاي سراب باغ و مورموري
2نفر، در شهرستان چرداول و در شهرهاي آسمان آباد و سرابله 2نفر، در شهرستان دهلران و شهر دهلران یک نفر انتخاب شدند.
همچنین در انتخابات شوراهاي روستا نیز 58نفر از زنان توانستند به این شورا راه پیدا کنند که به تفکیک در روستاهاي شهرستان
آبدانان 12نفر، در شهرستان دره شهر 11نفر، در شهرستان هاي هلیلان و چرداول هرکدام 8نفر، در شهرستان ایوان 6نفر، در دهلران و
سیروان هرکدام 4نفر، در بدره و ایلام هرکدام 2نفر و در روستاهاي شهرستان مهران نیز یک نفر از زنان عضو شورا شدند. به طورکلی
بانوان ایلامی سهم کمی از پست هاي مدیریتی این استان دارند، به طوري که اکنون در استان 4بخشدار و درحدود 20دهیار زن

 
مشغول به فعالیتند که نسبت به استان هاي دیگر درصد نسبتا کمی است. 



 
کرمانشاه 

براساس قانون برنامه ششم توسعه، مصوب شده 30 درصد از پست هاي مدیریتی به زنان واگذار شود. براساس آخرین آمارها 4 هزار و
365پست مدیریتی در استان کرمانشاه وجود دارد که زنان کرمانشاهی 69پست مدیریتی در سطح میانی و 349پست مدیریتی هم در
سطح پایه در اختیار دارند. درعین حال 76درصد پست هاي مدیریتی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در اختیار زنان قرار دارد و
6زن در سمت معاون فرماندار خدمت می کنند. درحال حاضر در شهرستان کرمانشاه 363دهیاري وجود دارد که از این تعداد 31زن،
دهیار روستاي خود هستند و شهردار شهرستان ثلاث باباجانی نیز یک زن است. بنابر گفته مسئولان، استان کرمانشاه جزو آن دسته از
استان هایی است که در به کارگیري بانوان در پست هاي مدیریتی وضعیت خوب و آمار قابل قبولی دارد. گفتنی است درحال حاضر
در استان کرمانشاه میزان به کارگیري بانوان در پست معاونین فرمانداران از استان هاي دیگر بالاتر است و این موضوع بسیار مورد

 
توجه قرار دارد. 

 
مرکزي 

49درصد از جمعیت یک میلیون و 414هزارنفري استان مرکزي را زنان تشکیل می دهند و مسئولان تلاش دارند سهم 30 درصدي
آنان از پست هاي مدیریتی محقق شود. براساس آمار رسمی، ازمجموع پست هاي مدیریتی استان، 79 درصد سهم آقایان و 21 درصد
نیز سهم بانوان است. بیش از 95 درصد از مدیران زن مدرك کارشناسی و بالاتر دارند و تراکم مدیران زن در رده سنواتی 11 تا 20
سال خدمت است. اگرچه سهم حضور بانوان در کسوت فرمانداران و شهرداران شهرستان هاي استان مرکزي صفر است، اما بانوان در
سال هاي اخیر براي راهیابی به پارلمان شهري و روستایی تمایل بیشتري نشان داده اند. درحال حاضر حدود 20 نفر از بانوان، عضو
شوراي اسلامی شهرهاي این استان هستند و در 3 شهرستان ساوه، تفرش و نیم ور نفر اول منتخبان ششمین دوره شوراي اسلامی
شهرها بانوان هستند. بیش از 720 دهیار در استان مرکزي فعالیت می کنند که بیش از 100 نفر از این تعداد یعنی حدود 12 درصد

 
را بانوان تشکیل می دهند. 

 
چهارمحال وبختیاري 

در سال هاي اخیر چهارمحال وبختیاري در شاخص انتصاب مدیران زن جزو 3 استان برتر کشور بوده است. هم اکنون 33مدیر زن
ازسوي وزارت کشور در استان منصوب شده اند و 218مدیر زن نیز در پست هاي مدیرکل، معاون و رئیس گروه و مدیریت پایه در
دستگاه هاي دولتی استان حضور دارند. معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري چهارمحال وبختیاري، مدیرکل آموزش و پرورش،
مدیرکل بهزیستی، مشاور امورایثارگران استاندار، مدیرکل فنی وحرفه اي، بخشدار مرکزي شهرستان فارسان و مدیرکل برنامه ریزي،
نوسازي و تحول اداري استانداري از مهم ترین پست هایی به شمار می روند که زنان عهده دار آن هستند. 47 نفر از اعضاي پنجمین
شوراي شهر و روستاي استان و همچنین یک نفر از نمایندگان سابق استان در مجلس شوراي اسلامی گذشته نیز زن بودند. در دوره
ششم شوراهاي اسلامی شهر و روستا 4 کرسی شوراهاي شهر این استان به زنان رسید، اما درباره کرسی هاي روستایی آماري در

 
دست نیست و مسئولان مربوطه اظهارنظر دراین خصوص را به تأیید صحت انتخابات موکول کرده اند. 

 
خوزستان 

استان خوزستان به گفته مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري، جزو پایین ترین رتبه ها از نظر انتصاب زنان در جایگاه هاي
مدیریتی در کشور قرار دارد. «زینب پارسافخر» آمار زنان در پست هاي بالاي مدیریتی را شامل یک مدیرکل،4 معاون مدیرکل در
حوزه استانداري، 63 دهیار، 84 عضو شوراي شهر و روستا، یک فرماندار، یک شهردار، 2 معاون فرماندار و یک بخشدار می داند. این
استان براساس رتبه بندي منتشر شده ازسوي وزارت کشور، آخرین جایگاه را در تعدادي از محورها ازجمله محور زنان و خانواده کسب
کرده بود، درحالی که براساس سرشماري سال 1395، از 7/4 میلیون نفر جمعیت این استان 5/49 درصد را زنان تشکیل می دهند.
خوزستان رتبه 17کشوري را ازنظر جمعیت زنان دارد و با بیشترین آمار درمیان استان هاي کشور، داراي 33هزار زن سرپرست خانوار

 
است. 



 
کهگیلویه و بویراحمد 

براساس سرشماري سال 95، 361هزار و 386نفر از جمعیت استان کهگیلویه وبویراحمد مرد و 351هزار و 666نفر زن هستند و نسبت
جنسی 103است یعنی به ازاي هر 103 مرد، 100 زن وجود دارد. به گفته مدیرکل امور بانوان استانداري کهگیلویه وبویراحمد، جایگاه
اداري زنان این استان در سال هاي گذشته از 6 به 11درصد رسیده است. درحال حاضر این استان هیچ فرماندار یا شهردار زنی ندارد،
درحالی که «نادیا صداقت» پیش از انتصاب به عنوان مدیرکل امور زنان استانداري، فرماندار شهرستان دنا بود. درحال حاضر 2
فرماندار و 3 بخشدار زن دراین استان مشغول فعالیت هستند. همچنین به طورکلی 45 مدیر زن در رده هاي میانی بخش هاي دولتی

 
مشغول به فعالیت هستند. 

 
اصفهان 

در انتخابات اخیر شوراهاي اسلامی شهر و روستا در استان اصفهان، زنان مشارکت نسبتاً مناسبی داشتند، به طوري که از مجموع 919
منتخب شوراهاي شهر استان، 122 نفر را زنان تشکیل می دهند و از مجموع 4 هزار و 855 منتخب شوراهاي روستایی نیز 328 زن
هستند. اما باوجود درصد بالاي مشارکت زنان در انتخابات شوراها و با توجه به وسعت دستگاه اداري و اجرایی استان، حضور آنان در
امور اداري و اجرایی و همچنین پست هاي کلیدي، کم رنگ است، به گونه اي که در استان اصفهان تنها یک زن در شاهین شهر در
مقام بخشدار و 3 زن هم در پست معاونت فرمانداري در اصفهان، فریدن و نجف آباد مشغول به کار هستند. مشارکت زنان در امور
روستایی نیز 7 درصد برآورد شده که معادل 44 دهیار زن فعال در استان است. گفتنی است استان اصفهان داراي بیش از هزار و 700

 
روستا و آبادي با جمعیت 600 هزار نفر است. 

 
قزوین 

استان قزوین در کل کشور به لحاظ استفاده از زنان در جایگاه مدیریتی در وضعیت مطلوبی قرار دارد و در 4 سال گذشته صعود زنان
از جایگاه هاي اداري پایه به جایگاه هاي میانی و مدیریتی، باعث شده قزوین جزو 10 استان نخست کشور قرارگیرد؛ هرچند براي
برداشتن موانع در حوزه مدیریت زنان هنوز اقدام هاي بسیاري باقی مانده که براي آن برنامه ریزي صورت نگرفته است. درحال حاضر
قزوین در بخش انتصاب مدیران زن، رتبه پنجم کشور را دارد؛ هرچند سرمایه هاي انسانی استان قزوین بیشتر از این رقم است و می
تواند به رتبه هاي بالاتر ارتقا پیدا کند. گفتنی است از مجموعه مدیران استان 43درصد در ستاد استان و 38درصد در شهرستان ها
حضور دارند و ازنظر جنسیت نیز 45درصد نیروهاي استان را زنان و 55درصد را مردان تشکیل می دهند. این درحالی است که در
انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا حضور زنان دراین دوره نسبت به دوره گذشته نزدیک به 10 درصد کاهش داشته است که به

 
زعم سیاسیون، دلیل اصلی آن کم رنگ شدن حضور زنان در فهرست هاي احزاب و گروه هاي سیاسی استان بوده است. 

 
گلستان 

با وجود اینکه گلستان در سال هاي پایانی دهه نود به عنوان استانی با بالاترین تعداد دهیاران زن، رتبه نخست کشوري را به خود
اختصاص داده بود، با گذشت حدود 10سال و ثبت حدود هزار روستاي داراي کد و دهیاري، تعداد بانوان دهیار دراین استان 98 نفر و
تعداد بانوانی که در شوراهاي روستایی فعالند 78نفر است. ازسوي دیگر با وجوو اینکه 10درصد داوطلبان عضویت در ششمین
شوراهاي شهر و روستاي گلستان را بانوان تشکیل می دادند، اما از مجموع 30شهر استان 6کرسی به بانوان رسید. در شوراي دو شهر
بزرگ استان یعنی گرگان و گنبدکاووس، فقط یک کرسی به بانوان رسید. همچنین دراین استان و در سطح معاونت هاي ستادي از
هیچ بانویی استفاده نشده و در سمت هاي مدیرکلی دستگاه هاي اقتصادي و عمرانی فقط یک مدیرکل دفتر شهري به عنوان مدیر
ستادي و نه اجرایی، بر کرسی مدیرکلی استانداري نشسته است. همچنین در سطح معاونت دستگاه هاي اجرایی، اداره کل میراث
فرهنگی با دو معاونت تخصصی میراث و صنایع دستی پیشگام استفاده از بانوان دراین رده مدیریتی بوده است. در دولت یازدهم
نخستین انتصاب فرماندار بانو و اهل سنت در کشور در گلستان و شهر بندرترکمن با انتصاب مرحومه مرجانه نازقلیچی انجام شد. این



بانوي اهل سنت در مراسم حج و فاجعه منا درگذشت و پس از این فاجعه، با وجود تغییر دو استاندار، سمت فرمانداري هیچ

 
شهرستانی به بانوان نرسید. 

 
قم 

قم، تنها استان کشور بود که پیش از این دهیار زن نداشت، اما حالا آمار جالبی از مشارکت و انتخاب زنان در انتخابات شوراهاي
اسلامی شهر و روستا وجود دارد. اکنون مدیریت دهیاري 2 روستاي بخش هاي مرکزي و جعفرآباد را زنان دراختیار دارند و در شهر
قم 2 زن و در شهرهاي جعفریه، کهک و دستجرد هم یک زن به عضویت شوراي اسلامی این شهرها درآمده اند. این بار شوراهاي
شهرهاي قنوات و سلفچگان هم از حضور بانوان در پارلمان شهري بی نصیب ماندند و در 10روستاي بخش مرکزي، یک زن و در یکی
از روستاهاي این بخش نیز 2 زن در انتخابات شوراي اسلامی روستاها پیروز شدند. در بخش خلجستان 4نفر، در بخش سلفچگان یک
نفر و در بخش جعفرآباد هم یک نفر از زنان، عضو شوراي اسلامی روستایی شده اند، اما در روستاهاي بخش کهک هیچ یک از
کاندیداهاي زن انتخاب نشدند. با اینکه سهم زنان در انتخابات شوراها در بخش مرکزي افزایش قابل توجهی داشته است، اما حضور
آنان در پارلمان شهري و روستایی قم نسبت به بسیاري از استان هاي کشور چندان پررنگ نیست. ازسوي دیگر هیچ یک از پست هاي
مدیریتی شهرداران، معاونان شهرداران، فرمانداران و معاونان فرمانداران در اختیار زنان قرار ندارد. شاخص ترین پست هاي مدیریتی
زنان مربوط به 3 نفر از مدیران استانداري قم است و در بقیه اداره ها روند به کارگیري آنها در پست هاي مدیریتی به کندي پیش می

 
رود. 

 
همدان 

یکی از نکات جالب در انتخابات شوراي شهر همدان، فهرست هاي متعددي بود که احزاب و جناح هاي مختلف ارائه دادند و البته زنان
در هیچ یک از این فهرست ها حضور نداشتند. درنهایت یک فهرست جداگانه با عنوان ائتلاف زنان ارائه شد؛ هرچند درنهایت هیچ یک
از کاندیداهاي زن وارد شوراي شهر همدان نشدند، این درحالی است که در دوره گذشته همدان 3 عضو زن در شوراي شهر داشت. اما
وضعیت شهرستان هاي استان بهتر بود و آمار مناسب تري از حضور زنان در شورا ارائه شد. براساس آمار معاون سیاسی- امنیتی
استاندار همدان، در ششمین دوره انتخابات شوراي اسلامی شهر دراستان، 10زن به عنوان عضو اصلی به شوراي شهر راه یافتند و 7زن
نیز به عنوان عضو علی البدل انتخاب شدند. همچنین 84زن به شوراي اسلامی روستاهاي استان راه پیدا کردند و 61زن به عنوان عضو
علی البدل معرفی شدند. هریک از شهرستان هاي همدان، ملایر، رزن، فامنین، اسدآباد، نهاوند و تویسرکان یک معاون فرماندار زن
دارند، اما در هیچ یک از شهرستان هاي استان، زنان در پست فرماندار فعالیت ندارند. همچنین یکی از معاونان شهردار بهار زن است و
57دهیار زن نیز در روستاهاي همدان مشغول فعالیتند و از آنجا که بیشتر آنان دهیار پاره وقت محسوب می شوند، همزمان دو روستا

 
را مدیریت می کنند. 

 
سیستان وبلوچستان 

سیستان و بلوچستان یکی از محروم ترین استان هاي کشور است و در بیشتر رتبه بندي هاي توسعه یافتگی، جایگاه پایینی دارد، با
این حال در شاخص سپردن امور اجرایی استان به مدیران زن، در رتبه هفتم کشوري قرار گرفته است. حدود 4سال است که براساس
دستورالعمل قوه مجریه، سپردن پست هاي مدیریتی سیستان و بلوچستان به زنان توانمند در دستورکار قرارگرفته و استان دراین
زمینه به شرایط مطلوبی دست یافته است. درحالی که در استانداري هاي کل کشور، فقط 17زن پست معاونت دارند، سیستان
بلوچستان تنها استان کشور است که 2زن، متصدي پست معاونت استانداري هستند. اکنون از بین 3رده مدیران عالی، میانی و پایه؛
8/3درصد مدیریت عالی استان در اختیار مدیران زن قرار دارد و در بخش مدیران میانی این رقم به 3/50درصد و در بخش مدیران
پایه هم به 9/49 درصد می رسد. اکنون یک فرماندار و 5بخشدار زن هم مدیریت اجرایی برخی از نقاط استان را برعهده دارند.
همچنین 355دهیار زن امور دهداري ها را مدیریت می کنند. درانتخابات اخیر شوراهاي اسلامی شهر و روستا هم سهم زنان روستایی
بسیار بیشتر از زنان شهري بوده است. درحوزه شهري درمجموع 33زن انتخاب شدند، درحالی که این رقم در حوزه روستایی به هزار و



 
729 نفر رسید. 

 
کرمان 

سهم زنان کرمانی از کرسی هاي سطوح بالاي مدیریتی بسیار کم رنگ است و در کرمان، تاکنون فرماندار یا شهردار زن انتخاب نشده
است، اما دي ماه سال گذشته براي نخستین بار صندلی معاونت توسعه مدیریت و منابع استانداري کرمان به حمیده واعظی رسید که
همچنان دراین مسئولیت باقی است. درسال هاي اخیر، مطالباتی براي انتخاب شهردار زن براي شهر کرمان مطرح بوده، اما شورا به آن
روي خوش نشان نمی دهد؛ برخی هم منتقد جامعه زنان کرمان هستند که خود را درمعرض رأي اعضاي شوراها قرار نمی دهند و
کاندیداي شهرداري نمی شوند. در روستاها اما وضعیت فرق می کند و بنا به اعلام وزارت کشور، تا سال 98 استان کرمان با 273
دهیار زن، بالاترین تعداد دهیار زن را در کشور داشته است. هرچند نتایج نهایی انتخابات شوراهاي امسال و تعداد زنان راه یافته به این
شوراها هنوز مشخص نیست، اما شواهد، نشان از کاهش چشمگیر این تعداد به یک نفر دارد. عشرت کردستانی در شهر 740 هزار
نفري کرمان، با 17 هزار و 678 رأي به شوراي ششم راه یافت. این درحالی است که در شوراي پنجم، 2 زن حضور داشتند و البته

 
یکی از آنان از میانه دوره انصراف داد. شوراي چهارم اما با 5 عضو زن، رکورددار همه ادوار بوده است. 

 
مازندران 

در سال هاي اخیر حضور بانوان در عرصه هاي مدیریتی مازندران بیشتر مورد توجه قرار گرفته و مدیران دستگاه هاي اجرایی نیز براي
به کارگیري بانوان در مسئولیت هاي مختلف تلاش کرده اند. بنا به اظهارات «سمیه قاسمی طوسی» مدیرکل امور بانوان و خانواده
مازندران، حضور زنان مازندرانی در حوزه مدیریتی این استان از سال 1392 تاکنون 50 درصد بیشتر شده و 19 درصد مناصب
مدیریتی این استان در اختیار زنان قرار دارد. البته در مازندران هنوز هیچ زنی در مسئولیت شهردار قرار نگرفته، اما زنانی در منصب
رئیس شوراي شهر، رئیس اداره هاي شهرستانی، معاون فرماندار و حتی مدیرکل حوزه هاي فرهنگی و اقتصادي فعالیت داشته اند.
آمارهاي انتخاباتی نیز نشان می دهد اقبال جامعه به حضور بانوان مازندرانی در مسئولیت هاي مدیریتی رو به افزایش است، به گونه
اي که در ششمین دوره انتخابات شوراها، از 336 کرسی اصلی شوراي شهرهاي مازندران، 20 کرسی به زنان رسید و 25 زن نیز
توانستند درجمع 205 عضو علی البدل شوراي شهرهاي این استان قرارگیرند. در انتخابات شوراهاي ششم 2 هزار و 412 روستاي
مازندران نیز 299 نفر از 7 هزارو 582 عضو منتخب، زنان هستند که 94/3 درصد اعضاي اصلی شوراي روستاهاي مازندران را تشکیل

 
می دهند. درحال حاضر 185 زن نیز مسئولیت دهیاري روستاهاي استان را برعهده دارند. 

 
خراسان جنوبی 

زنان خراسان جنوبی همواره در عرصه هاي مختلف اجرایی حضور درخشانی داشته اند و زمینه ساز پیشرفت و سربلندي استان بوده
اند، اما برخی از آنان ممکن است چندان خود را در عرصه مدیریت دخیل نکنند که باید با فرهنگ سازي و ایجاد خودباوري در بانوان
این روند را تغییر داد. طرح توان افزایی زنان مدیر از طرح هاي موفق اجراشده در خراسان جنوبی بوده که سبب شده است درحال
حاضر حدود 47 درصد از پست هاي مدیریتی استان را زنان در دست بگیرند. در یک سال گذشته 3 بخشدار زن در استان خراسان
جنوبی منصوب شدند که نشان از نگاه ویژه نماینده عالی دولت به استفاده از ظرفیت بانوان در جایگاه هاي مدیریتی دارد. همچنین
درمجموعه استانداري خراسان جنوبی نیز تعداد مدیران کل زن از 2نفر به 5نفر افزایش پیدا کرده است. همچنین از 3 پایگاه جهانی
فعال در خراسان جنوبی، مدیر یکی از این پایگاه ها زن است که این موضوع نشان دهنده توانایی مدیریتی بانوان استان است. با این
وجود اما باید گفت گرچه از سال 92 نرخ مشارکت اقتصادي بانوان شهري و روستایی در استان افزایش داشته، اما به دلیل افزایش آمار

 
فارغ التحصیلان، نرخ بیکاري زنان نیز رشد داشته است. 

 
اردبیل 

هرچند طبق چشم انداز برنامه ششم توسعه، زنان باید تا پایان سالحداقل 30درصد از کل پست هاي مدیریتی استان ها را به  1400



خود اختصاص دهند، اما در استان اردبیل این موضوع تاکنون محقق نشده است، چراکه هنوز آنچنان که باید توانمندي هاي زنان براي
حضور در پست هاي مدیریتی مورد توجه نبوده و این قشر از جامعه نتوانسته اند جایگاه خود را در رده هاي مدیریتی این استان پیدا
کنند. در تمام دولت ها، این استان درنهایت 2 یا 3 مدیرکل زن داشته و وعده هاي استفاده از توانمندي بانوان در حد شعار باقی مانده
است. استان اردبیل تاکنون فرماندار زن نداشته است و درباره شهرداري هم باید گفت وضعیت چندان بهتر نیست و درحال حاضر هیچ
شهري، شهردار زن ندارد. براساس آمارهاي موجود درحال حاضر 2 زن در پست مدیرکل در استانداري فعالند وهمچنین 2 زن
مدیرکل دستگاه هاي اجرایی، 2 نفر معاون فرماندار و 4 زن هم در این استان معاون مدیرکل هستند و هچنین 39 دهیار زن در

 
اردبیل فعالیت می کنند. در دوره پنجم شوراهاي شهر استان نیز 9 زن و در شوراهاي روستا نیز 34 زن فعالیت داشتند. 

 
بوشهر 

بوشهر از استان هایی به حساب می آید که اگرچه درسال هاي اخیر گام هاي مثبتی در زمینه به کارگیري زنان در حوزه هاي
مدیریتی درآن برداشته شده است، اما همچنان به نقطه مطلوب فاصله دارد. . براساس آمارهاي موجود، در انتخابات 28خرداد
درمجموع 426 شوراي شهر و روستا در استان بوشهر با هزارو460 عضو اصلی تشکیل شده است که از این تعداد 80 عضو (48/5
درصد) زن هستند که نسبت به دوره قبل یک عضو کاهش داشته است. برهمین اساس از مجموع 210کرسی شوراي اسلامی شهر
دراستان، 19 نفر، معادل 9 درصد، زن هستند که نسبت به دوره قبل 2 نفر اضافه شده است. از این 19نفر، 10نفر در شهرستان
بوشهر، 3نفر در شهرستان دشتستان، 3نفر در شهرستان گناوه، یک نفر در شهرستان کنگان، یک نفر در شهرستان تنگستان و یک نفر
نیز شهرستان جم انتخاب شده اند و در شوراهاي شهر شهرستان هاي دشتی، دیر، عسلویه و دیلم هیچ یک از زنان به شوراي شهر راه
نیافتند. همچنین درمجموع 61کرسی (حدود 5درصد) از هزارو250 کرسی شوراهاي روستایی را زنان منتخب تشکیل می دهند که

 
نسبت به دوره قبل 3عضو کمتر شده است. 

 
آذربایجان غربی 

12نفر از زنان آذربایجان غربی در پست هاي مدیرکلی، بخشداري و معاونت فرمانداري آذربایجان غربی حضور دارند و در کل استان
نیز تعداد دهیاران زن از 40 نفر فراتر نمی رود. در انتخابات اخیر شوراي اسلامی شهر و روستا هم تعداد منتخبان زن بسیار کم بوده و
حتی در شهرهاي بزرگ و محوري استان کمتر از 10 زن به عنوان عضو شورا انتخاب شده اند. به عنوان مثال در ارومیه، به عنوان
بزرگ ترین شهر استان، تنها یک زن آن هم با کم ترین رأي به عنوان عضو شوراي ششم انتخاب شده است. درحال حاضر نیز تنها
2مدیر ارشد زن در سطح مدیران میانی حضور دارند و17معاون و 36 نفر از روساي اداره ها و سازمان ها را زنان تشکیل می دهند. این
آمارها نشان می دهد این استان ازنظر میزان جذب مشارکت زنان در پست هاي مدیریتی، از دهیاري گرفته تا فرمانداري و معاونت

 
استانداري، جزو 10 استان آخر کشور قرار دارد. 

 
هرمزگان 

در سال هاي اخیر میزان حضور بانوان در مدیریت هاي محلی استان هرمزگان پررنگ شده و اکنون 229زن عضو شوراهاي اسلامی
شهر و روستاي هرمزگان هستند. درششمن دوره انتخابات شوراهاي اسلامی شهر و روستا 8هزارو 232نفرثبت نام کردند که از این
تعداد، 7هزارو 569نفر مرد و 663 نفر نیز زن بودند. درنهایت 229زن به شوراهاي شهر و روستاي استان راه یافتند که از این تعداد،
22زن در شوراهاي شهر و 207زن نیز در شوراهاي روستا فعالیت می کنند. همچنین از بدو تأسیس نهاد دهیاري تاکنون، زنان
حضوري فعال در عرصه مدیریت روستایی داشته و توانسته اند دوشادوش مردان از عهده مسئولیت هاي مدیریتی به خوبی برآیند و
حرکت استان به سمت توسعه را شتاب دهند. بیش از 55درصد کل جمعیت استان در روستاها و حدود 45درصد در شهرها ساکن
هستند و اکنون 45شهرداري و هزارو 321دهیاري در استان هرمزگان وجود دارد که 136نفر از دهیاران، زن هستند و می توان گفت

 
زنان در مدیریت محلی مربوط به روستاها نیز فعالیت چشمگیري دارند. 



 
کردستان 

براساس آخرین آمارها از کردستان، بیش از هزار و 400زن در پست هاي مدیریتی این استان خدمت می کنند. آمارها نشان می دهد
از مجموع 457پست مدیریت میانی در استان، 66نفر معادل 4/14 درصد را بانوان تشکیل می دهند. همچنین در رده مدیران پایه
نیز221پست از مجموع هزار و 378پست به زنان اختصاص یافته که رقمی معادل 16درصد است. در زمینه مدیران عملیاتی نیز باید
گفت ازمجموع 4 هزار و 814پست، هزار و 152پست، معادل 9/23 درصد، در اختیار بانوان بوده است. گفتنی است سهم استان
کردستان در بهره گیري از توان بانوان تاکنون 20درصد بوده است که چندان رقم بالایی به حساب نمی آید. همچنین آمار و ارقام
نشان می دهد در انتخابات شوراي شهرهاي کردستان نیز که در سال جاري برگزار شد، 7زن منتخب مردم این استان براي تصدي
کرسی هاي شوراي شهر بوده اند. کردستان درحال حاضر4مدیرکل، 3 بخشدار، 3معاون فرماندار و 7مدیر پایه و میانی زن دارد.

 
همچنین در اداره هاي استان 165مدیر زن درحال فعالیت هستند. 

 
البرز 

البرز را می توان ازجمله استان هاي پیشگام در مدیریت بانوان به شمار آورد، چراکه در 3 سال اخیر جایگاه مدیریتی بانوان در استان
بیش از گذشته مورد توجه قرار گرفته است؛ هرچند که این روند گاهی متوقف می شود. براساس چشم انداز برنامه ششم توسعه سهم
30درصدي بانوان از مناصب مدیریتی باید تاکنون محقق می شد که البته تا این لحظه، بیش از نیمی از این مسیر در البرز طی شده
است، به طوري که شاهد هستیم بانوان در پست هاي مختلف در استانداري و فرمانداري ها درحال فعالیت هستند. رئیس سازمان
برنامه و بودجه استان، مدیرکل اداره ارتباطات و فناوري اطلاعات و همچنین رئیس سازمان استاندارد، ازجمله مدیران رده بالاي استان
هستند. همچنین گفتنی است که بیش از 250 مدیر پایه زن در البرز مشغول به کارند و فرمانداران شهرستان هاي ساوجبلاغ، فردیس
و نظرآباد از معاونان زن بهره گرفته اند. درحال حاضر 11 دهیار زن دراین استان مشغول فعالیتند و 7 زن نیز به شوراي شهر راه یافته

 
اند. 

 
آذربایجان شرقی 

در سال هاي اخیر میزان حضور زنان در مدیریت هاي دولتی و شوراهاي اسلامی شهر و روستا و همچنین شهرداري هاي آذربایجان
شرقی روند رو به رشدي نداشته است و از حدود 2 هزار روستاي داراي دهیاري دراین استان، تنها 58 روستا داراي دهیار زن بوده اند.
در دوره پنجم شوراهاي روستایی استان نیز زنان عضو شورا 70 نفر بودند که با وجود عدم تأیید نهایی انتخابات شوراي ششم در همه
روستاها وشهرها، آمار موجود نشان از کم رنگ تر شدن تعداد زنان در شوراها دارد. در سال هاي اخیر تنها 2 زن توانسته اند به عنوان
معاون فرماندار و بخشدار دراین استان انتخاب شوند و یک زن نیز موفق شدند عنوان شهردار دو شهر سهند و بستان آباد را ازآن خود
کنند. آنچه از آمارها برمی آید گویاي این نکته است که روند انتصاب زنان در پست هاي مدیریتی دراستان آذربایجان شرقی وضعیت

 
مناسبی ندارد. 

 
خراسان شمالی 

استان خراسان شمالی رتبه سیزدهم مشارکت زنان در پست هاي مدیریتی را دارد و در شوراهاي شهر و روستا که به تازگی انتخاب
شدند نیز زنان این استان مشارکت خوبی داشتند. به گفته ملیحه یغمایی، مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداري خراسان شمالی،
12 نفر از بانوان در شوراي اسلامی شهرها و 72 نفر در شوراهاي روستاهاي استان رأي آورده و پذیرفته شده اند که طبق آمار از بین
بانوان 2 نفر در شهر بجنورد و 14 نفر در روستاهاي این شهر، یک نفر در شهر چناران، یک نفر در گرمه و 2 نفر در روستاهاي این
شهرستان، 2 نفر در جاجرم و 7 نفر در روستاهاي شهرستان، یک نفر در مانه و سملقان و 11 نفر در روستاهاي این شهرستان، 4 نفر
در روستاهاي راز و جرگلان، یک نفر در اسفراین و 19 نفر در روستاهاي اسفراین، 2 نفر در فاروج و 5 نفر در روستاهاي این شهر، یک
نفر در تیتکانلو و یک نفر در شیروان و 10 نفر در روستاهاي این شهرستان رأي آورده و به شوراي شهر و روستا وارد شده اند. دراین



استان همچنین 89 دهیار زن و یک بخشدار و 3 معاون فرماندار خانم فعالیت می کنند و درکل 12 درصد پست هاي مدیریتی در
دست بانوان است.



افزایش آمار ازدواج دختران زیر 13 سال به خاطر وام ازدواج

منبع: همشهريشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/04/15

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: در ازدواج سنین پایین به ویژه دختران زیر 13؛ هر سال آمار
افزایشی داریم که شاید  یکی از دلایل آن تسهیلاتی است که براي ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال هم افزایش پیدا

می کند.

به گزارش همشهري آنلاین به نقل از ایلنا، محمدمهدي
تندگویان معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش
درباره فوت یک زن جوان پس از زایمان در سیستان و
بلوچستان و همچنین ازدواج اجباري گفت: خواسته ما
جلوگیري از ازدواج اجباري است. به هر حال علما و برخی
از نهادها معتقدند دختران وقتی به یک سنی رسیدند و
آمادگی ازدواج داشته باشند باید این اتفاق بیفتد. ما هم
نمی خواهیم وارد بحث هاي شرعی و فقهی این موضوع
شویم. اما واقعیت این است که خیلی از اتفاقات تلخ از
جمله در معرض تهدید قرار گرفتن سلامت کودك بعد از

 
زایمان حاصل انجام ازدواج اجباري است. 

 
بیشتر بخوانید: 

- مرگ مادر 13 ساله حین زایمان در سراوان؛ شایعه یا واقعیت؟ وي ادامه داد: نگرانی ما این است که با بی توجهی به حقوق دختران
زیر 18 سال به آن ها ظلم شود. ما این موارد را در بحث هایی مانند وام ازدواج و موضوعات دیگر بارها مطرح کردیم تا بتوانیم حقوق
این جامعه را حفظ کنیم. در طول این چند سالی که مباحث مربوط به ازدواج را رصد می کنیم، در سنین پایین به ویژه در دختران
زیر 13 هر سال یک آمار افزایشی داریم که دلایل مختلفی می تواند داشته باشد و شاید هم یکی از دلایل آن تسهیلاتی است که براي

 
ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال افزایش پیدا می کند. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش تصریح کرد: ما معترض به افزایش تسهیلات نیستیم، اما نگرانیم که این تسهیلات اتفاقا به
دخترخانم اختصاص پیدا نکند و اصلا براي ازدواج آن دختر هزینه نشود و صرفا توسط اولیا و طرفین دریافت و براي کمک به اقتصاد

 
خانواده هزینه شود. البته ما هشدارهایی در این خصوص داده ایم. 

او تصریح کرد: ما پیشنهاد دادیم تسهیلات یا هر امتیاز دیگري که براي ازدواج دختران در نظر گرفته می شود، به دخترانی که زیر
سن 18 سال هم ازدواج می کنند تعلق بگیرد، اما این تسهیلات براي او ذخیره شود تا آن دختر به سن قانونی برسد و بتواند خودش با
مدیریت خود از آن بهره برداري کند. یعنی اگر حتی در آن زمان خواست این تسهیلات را به خانواده و یا همسرش ببخشد، بدانیم که

 
این دختر این امکان را داشته که این موضوع را انتخاب کند. 

تندگویان تصریح کرد: وقتی دختري که در سنین کمتر از 18 سال است امکان افتتاح حساب برایش وجود ندارد، امکان ورود به بازار



اشتغال را ندارد و نمی تواند اموال و دارایی هاي خود را به صورت شخصی حفظ کند. پس حقوقش کجا باید حفظ شود؟ بحث ما این
نیست که دختران ازدواج نکنند. بلکه اگر می خواهند ازدواج کنند، ما حق و حقوق دختر را به عنوان دولت حفظ کنیم و دختر بداند
می تواند براي حقوقش در زمانی که وارد سن قانونی شد، تصمیم بگیرد. شاید یک تغییري در آمار این مدل ازدواج ها ایجاد شود و از

 
سوي دیگر نیز حق و حقوق دختران نیز حفظ شد. 

آمار ازدواج پسران کمتر از 18 سال بالا نیست معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان اظهار کرد: من به مجلس پیشنهاد
دادم که اگر دختري در سنین کمتر از 18 سال ازدواج می کند هر زمانی که به سن قانونی رسید، علاوه بر اینکه حق و حقوقش را
دریافت کند، ضریب افزایش سنواتی هم به آن دختر تعلق بگیرد. یعنی اگر امسال وام ازدواج 100 میلیون تومان بوده و 5 سال بعد
ممکن است این وام به 500 میلیون افزایش پیدا کند، در آن زمان به دختر 500 میلیون تومان پرداخت شود. در چنین شرایطی هم
حق و حقوق دختر حفظ می شود و هم دیگر نگران بحث تورم و آینده نیست. فکر می کنم از این طریق بتوانیم بزرگترین خدمت را

 
به این دختران ارائه کنیم. 

او با بیان اینکه آمار ازدواج پسران زیر 18 سال بالا نیست، خاطرنشان کرد: دغدغه ما در این موضوع بیشتر دخترها هستند و اختلاف
سنی دختران و همسران شان در این ازدواج ها نشان می دهد که عمدتا این دختران با افرادي ازدواج می کنند که فاصله سنی زیادي
با هم دارند. این موضوع خودش می تواند آسیب ایجاد کند. براساس همه نظرات روانشناسی و پزشکی حداقل فاصله سنی مطلوب و
اختلاف سنی بین زوجین را 5 سال مطرح کرده اند. بنابراین وقتی ما شاهد این هستیم که یک دختري با اختلاف سنی بیش از 10

 
سال ازدواج می کند، به نظر ما خود این موضوع یک آسیب است. 

تندگویان بیان کرد: وقتی از نظر جسمی فردي آماده ازدواج می شود با اینکه از نظر روحی، روانی و تربیتی براي مادر بودن و
همچنین کنترل مدیریت یک خانه و ارتباط متقابل با همسر چقدر آموزش دیده، کاملا متفاوت است و این موضوع از دغدغه هاي
جدي ما است. چراکه آموزش هاي قبل از ازدواج عمدتا براي افراد بیش از 18 سال ارائه می شود و آن ها هستند که به دفاتر مشاوره

 
مراجعه می کنند و این موضوع هم براي ما یک معضل است. 

انتقاد از آموزش ندادن مهارت هاي زندگی به دانش آموزان در مدارس تندگویان با بیان اینکه در مدارس هم در حد مقدمات یک
سري آموزش ها به بچه ها داده می شود، اما آموزش هایی که افراد را براي زندگی آماده کند، ارائه نمی شود، تصریح کرد: ما مهارت
هاي لازم را به این دختران آموزش نمی دهیم و همچنین حق و حقوقشان را براي آن ها نگهداري نمی کنیم. بحث ما نگرانی از
ازدواج هاي اجباري است و بعد به وجود آمدن آسیب هاي اجتماعی در پی آن است. پیشنهادهایمان را صورت کامل و مشخص داده

 
ایم و فکر می کنم بتوانیم بخشی از این مشکلات را با استفاده از این پیشنهادها برطرف کنیم. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش خاطرنشان کرد: در آموزش و پرورش باید حداقل 40 درصد از وقت کلاس به بحث آموزش
هاي مهارتی پرداخته شود، به جاي این همه علومی که هیچ خروجی ندارد مهارت هاي زندگی و اجتماعی مانند برقراري ارتباط با

 
مردم، سواد رسانه اي و آشنایی با فضاي مجازي و حتی مهارت هاي اشتغال باید به دانش آموزان آموزش داده شود. 

او تاکید کرد: معتقدم باید در مدارس خارج از فضاي دروس جاري حداقل 40 یا 50 درصد زمان را براي آموزش هاي مورد نیاز
زندگی، اجتماع و اشتغال اختصاص دهیم اگر این اقدامات را انجام دادیم به نظرم این آسیب ها در حوزه ازدواج اجباري کنترل می
شود. همچنین اگر در سنین کمتر از 18 سال هم دختري ازدواج کند معتقدم آمار آسیب آن بسیار کاهش پیدا می کند. وقتی این

زیرساخت ها وجود ندارد و آموزش هاي لازم ارائه نمی شود نتیجه اش می شود این مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم.



ازدواج دختران زیر 13 سال به خاطر وام ازدواج

ازدواج دختران زیر 13 سال به خاطر وام ازدواج

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/04/15

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: در ازدواج سنین پایین به ویژه دختران زیر 13؛ هر سال آمار
افزایشی داریم که شاید یکی از دلایل آن تسهیلاتی است که براي ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال هم افزایش پیدا

می کند.

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: در ازدواج سنین
پایین به ویژه دختران زیر 13؛ هر سال آمار افزایشی داریم که شاید یکی از

 
دلایل آن تسهیلاتی است که براي ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال هم افزایش پیدا می کند. 

محمدمهدي تندگویان معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش درباره فوت یک زن جوان پس از زایمان در سیستان و بلوچستان و
همچنین ازدواج اجباري گفت: خواسته ما جلوگیري از ازدواج اجباري است. به هر حال علما و برخی از نهادها معتقدند دختران وقتی
به یک سنی رسیدند و آمادگی ازدواج داشته باشند باید این اتفاق بیفتد. ما هم نمی خواهیم وارد بحث هاي شرعی و فقهی این
موضوع شویم. اما واقعیت این است که خیلی از اتفاقات تلخ از جمله در معرض تهدید قرار گرفتن سلامت کودك بعد از زایمان حاصل

 
انجام ازدواج اجباري است. 

وي ادامه داد: نگرانی ما این است که با بی توجهی به حقوق دختران زیر 18 سال به آن ها ظلم شود. ما این موارد را در بحث هایی
مانند وام ازدواج و موضوعات دیگر بارها مطرح کردیم تا بتوانیم حقوق این جامعه را حفظ کنیم. در طول این چند سالی که مباحث
مربوط به ازدواج را رصد می کنیم، در سنین پایین به ویژه در دختران زیر 13 هر سال یک آمار افزایشی داریم که دلایل مختلفی می

 
تواند داشته باشد و شاید هم یکی از دلایل آن تسهیلاتی است که براي ازدواج در نظر گرفته می شود و هر سال افزایش پیدا می کند. 
معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش تصریح کرد: ما معترض به افزایش تسهیلات نیستیم، اما نگرانیم که این تسهیلات اتفاقا به
دخترخانم اختصاص پیدا نکند و اصلا براي ازدواج آن دختر هزینه نشود و صرفا توسط اولیا و طرفین دریافت و براي کمک به اقتصاد

 
خانواده هزینه شود. البته ما هشدارهایی در این خصوص داده ایم. 

او تصریح کرد: ما پیشنهاد دادیم تسهیلات یا هر امتیاز دیگري که براي ازدواج دختران در نظر گرفته می شود، به دخترانی که زیر
سن 18 سال هم ازدواج می کنند تعلق بگیرد، اما این تسهیلات براي او ذخیره شود تا آن دختر به سن قانونی برسد و بتواند خودش با
مدیریت خود از آن بهره برداري کند. یعنی اگر حتی در آن زمان خواست این تسهیلات را به خانواده و یا همسرش ببخشد، بدانیم که

 
این دختر این امکان را داشته که این موضوع را انتخاب کند. 

تندگویان تصریح کرد: وقتی دختري که در سنین کمتر از 18 سال است امکان افتتاح حساب برایش وجود ندارد، امکان ورود به بازار
اشتغال را ندارد و نمی تواند اموال و دارایی هاي خود را به صورت شخصی حفظ کند. پس حقوقش کجا باید حفظ شود؟ بحث ما این
نیست که دختران ازدواج نکنند. بلکه اگر می خواهند ازدواج کنند، ما حق و حقوق دختر را به عنوان دولت حفظ کنیم و دختر بداند
می تواند براي حقوقش در زمانی که وارد سن قانونی شد، تصمیم بگیرد. شاید یک تغییري در آمار این مدل ازدواج ها ایجاد شود و از

 
سوي دیگر نیز حق و حقوق دختران نیز حفظ شد. 

 
آمار ازدواج پسران کمتر از 18 سال بالا نیست 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان اظهار کرد: من به مجلس پیشنهاد دادم که اگر دختري در سنین کمتر از 18
سال ازدواج می کند هر زمانی که به سن قانونی رسید، علاوه بر اینکه حق و حقوقش را دریافت کند، ضریب افزایش سنواتی هم به آن
دختر تعلق بگیرد. یعنی اگر امسال وام ازدواج 100 میلیون تومان بوده و 5 سال بعد ممکن است این وام به 500 میلیون افزایش پیدا
کند، در آن زمان به دختر 500 میلیون تومان پرداخت شود. در چنین شرایطی هم حق و حقوق دختر حفظ می شود و هم دیگر



 
نگران بحث تورم و آینده نیست. فکر می کنم از این طریق بتوانیم بزرگترین خدمت را به این دختران ارائه کنیم. 

او با بیان اینکه آمار ازدواج پسران زیر 18 سال بالا نیست، خاطرنشان کرد: دغدغه ما در این موضوع بیشتر دخترها هستند و اختلاف
سنی دختران و همسران شان در این ازدواج ها نشان می دهد که عمدتا این دختران با افرادي ازدواج می کنند که فاصله سنی زیادي
با هم دارند. این موضوع خودش می تواند آسیب ایجاد کند. براساس همه نظرات روانشناسی و پزشکی حداقل فاصله سنی مطلوب و
اختلاف سنی بین زوجین را 5 سال مطرح کرده اند. بنابراین وقتی ما شاهد این هستیم که یک دختري با اختلاف سنی بیش از 10

 
سال ازدواج می کند، به نظر ما خود این موضوع یک آسیب است. 

تندگویان بیان کرد: وقتی از نظر جسمی فردي آماده ازدواج می شود با اینکه از نظر روحی، روانی و تربیتی براي مادر بودن و
همچنین کنترل مدیریت یک خانه و ارتباط متقابل با همسر چقدر آموزش دیده، کاملا متفاوت است و این موضوع از دغدغه هاي
جدي ما است. چراکه آموزش هاي قبل از ازدواج عمدتا براي افراد بیش از 18 سال ارائه می شود و آن ها هستند که به دفاتر مشاوره

 
مراجعه می کنند و این موضوع هم براي ما یک معضل است. 

 
انتقاد از آموزش ندادن مهارت هاي زندگی به دانش آموزان در مدارس 

تندگویان با بیان اینکه در مدارس هم در حد مقدمات یک سري آموزش ها به بچه ها داده می شود، اما آموزش هایی که افراد را براي
زندگی آماده کند، ارائه نمی شود، تصریح کرد: ما مهارت هاي لازم را به این دختران آموزش نمی دهیم و همچنین حق و حقوقشان را
براي آن ها نگهداري نمی کنیم. بحث ما نگرانی از ازدواج هاي اجباري است و بعد به وجود آمدن آسیب هاي اجتماعی در پی آن
است. پیشنهادهایمان را صورت کامل و مشخص داده ایم و فکر می کنم بتوانیم بخشی از این مشکلات را با استفاده از این پیشنهادها

 
برطرف کنیم. 

معاون ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش خاطرنشان کرد: در آموزش و پرورش باید حداقل 40 درصد از وقت کلاس به بحث آموزش
هاي مهارتی پرداخته شود، به جاي این همه علومی که هیچ خروجی ندارد مهارت هاي زندگی و اجتماعی مانند برقراري ارتباط با

 
مردم، سواد رسانه اي و آشنایی با فضاي مجازي و حتی مهارت هاي اشتغال باید به دانش آموزان آموزش داده شود. 

او تاکید کرد: معتقدم باید در مدارس خارج از فضاي دروس جاري حداقل 40 یا 50 درصد زمان را براي آموزش هاي مورد نیاز
زندگی، اجتماع و اشتغال اختصاص دهیم اگر این اقدامات را انجام دادیم به نظرم این آسیب ها در حوزه ازدواج اجباري کنترل می
شود. همچنین اگر در سنین کمتر از 18 سال هم دختري ازدواج کند معتقدم آمار آسیب آن بسیار کاهش پیدا می کند. وقتی این

زیرساخت ها وجود ندارد و آموزش هاي لازم ارائه نمی شود نتیجه اش می شود این مشکلاتی که امروز با آن مواجه هستیم.



ایجاد 22 هزار شغل با تسهیلات صندوق کارآفرینی امید در کرمانشاه

منبع: روزنامه سپهر غربشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/04/15

خبر خوب؛ ایجاد 22 هزار شغل با تسهیلات صندوق کارآفرینی امید در کرمانشاه 524 میلیارد تومان تسهیلات به افراد
جویاي کار پرداخت شد>

خبر خوب؛ ایجاد 22 هزار شغل با تسهیلات صندوق کارآفرینی امید در کرمانشاه 524 میلیارد تومان تسهیلات به افراد جویاي
کار پرداخت شد>



راه اندازي قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن ناجا/"شبکه توسعه اجتماعی

رسالت"؛ الگویی برگرفته از روحیات جهادي و بر پایه اقتصاد مقاومتی

منبع: شبستانشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/04/15

گزارش عملیات اجرایی سیاست پولی، راه اندازي قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن ناجا، سکه امامی 10 میلیون و 581
هزار تومان، "شبکه توسعه اجتماعی رسالت"؛ الگویی برگرفته از روحیات جهادي و بر پایه اقتصاد مقاومتی برخی از اخبار

اقتصادي امروز شبستان است.

 
 

گزارش عملیات اجرایی سیاست پولی، راه اندازي قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن ناجا، سکه امامی 10 میلیون و 581 هزار تومان،
"شبکه توسعه اجتماعی رسالت"؛ الگویی برگرفته از روحیات جهادي و بر پایه اقتصاد مقاومتی برخی از اخبار اقتصادي امروز شبستان

 
است. 

 
به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري شبستان، مهمترین اخبار اقتصادي امروز سه شنبه 15 تیر شبستان به شرح زیر است: 

 
گزارش عملیات اجرایی سیاست پولی 

پیرو اطلاعیه روز پنجشنبه 10 تیرماه 1400 مبنی بر برگزاري حراج فروش مدت دار اوراق مالی اسلامی دولتی در عملیات بازار باز،
سه بانک سفارش خرید اوراق مالی اسلامی دولتی در قالب توافق بازخرید معکوس (ریپوي معکوس) را تا مهلت تعیین شده (ساعت

 
12 روز شنبه مورخ 12 تیر ماه 1400) و در مجموع به ارزش 175 هزار میلیارد ریال به بانک مرکزي ارسال کردند. 

با توجه به پیش بینی بانک مرکزي از وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی، موضع عملیاتی بانک مرکزي در این هفته استمرار جذب
نقدینگی بود. از این رو، بانک مرکزي به اجراي عملیات بازار باز در قالب توافق بازخرید معکوس به مبلغ 64.6 هزار میلیارد ریال با
سررسید 7 روزه با حداکثر نرخ 18 درصد موافقت کرد و معاملات مربوط به این عملیات و معاملات مربوط به سررسید قراردادهاي

 
توافق بازخرید معکوس هفته قبل به ارزش 64.6 هزار میلیارد ریال، در روز دوشنبه 14 تیرماه انجام شد. 



افزون بر عملیات بازار باز، در هفته منتهی به 14 تیرماه سال جاري، هیچ یک از بانک ها و موسسات اعتباري غیربانکی از اعتبارگیري
قاعده مند استفاده نکردند. بانک ها و موسسات اعتباري غیربانکی می توانند در روزهاي شنبه تا چهارشنبه از اعتبارگیري قاعده مند
(دریافت اعتبار با وثیقه از بانک مرکزي) مشروط به در اختیار داشتن اوراق مالی اسلامی دولتی و در قالب توافق بازخرید با نرخ سود

 
سقف دالان (22 درصد) استفاده کنند. 

شایان ذکر است بانک مرکزي در چارچوب مدیریت نقدینگی مورد نیاز بازار بین بانکی ریالی، عملیات بازار باز را به صورت هفتگی اجرا
می کند. موضع عملیاتی این بانک (خرید یا فروش از طریق ابزارهاي موجود) بر اساس پیش بینی وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی
و با هدف کاهش نوسانات نرخ بازار بین بانکی حول نرخ هدف، از طریق انتشار اطلاعیه در سامانه بازار بین بانکی اعلام می شود.
متعاقب اطلاعیه مزبور، بانک ها و موسسات اعتباري غیربانکی می توانند در راستاي مدیریت نقدینگی خود در بازار بین بانکی، نسبت

 
به ارسال سفارش ها تا مهلت تعیین شده از طریق سامانه بازار بین بانکی اقدام کنند. 

 
راه اندازي قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن ناجا 

 
 

محمد اسلامی در حاشیه جلسه قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن کارکنان ناجا اظهار داشت: در قالب تفاهم نامه یکصد هزار واحد
مسکن ملکی براي کارکنان نیروهاي مسلح که شامل نیروي انتظامی هم هست تصویب شده که از این تعداد حدود 70 هزار واحد در

 
سطح کشور شروع و در حال اجراست. 

وي با بیان اینکه با هماهنگی انجام شده تعدادي از واحدهاي مسکن مهر فاقد متقاضی در شهرهاي مختلف به کارکنان این نیرو
اختصاص یافت تا در قالب سازمانی یا ملکی از آن استفاده شود، تصریح کرد: در بخشی از شهرها نیز پروژه هاي دیگري داشتیم که در
قالب طرح اقدام تامین مسکن، کارکنان واجد شرایط عضو آن شدند و در برخی شهرها نیز زمین براي ساخت مسکن در اختیار آنان

 
قرار گرفت. 

وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه امروز نهایی شد تا کارکنان واجد شرایط بتوانند توسط بنیاد تعاون یا معاونت مهندسی ناجا نسبت
به احداث مسکن اقدام کنند، بیان کرد: قرارگاه جهادي نهضت تامین مسکن کارکنان با تدبیر فرمانده ناجا تشکیل و مدیریت شده که

 
در جلسات هفتگی نیز آن را پایش و نظارت می کنیم. 

وي با تاکید بر اینکه امروز سه اقدام مهم و موازي درخصوص تامین مسکن کارکنان در حال انجام است، افزود: در مرحله نخست می
توان به پروژه هایی اشاره کرد که در اختیار کارکنان قرار گرفته و به طور شفاف و روشن در حال تکمیل شدن است یا پروژه هایی که
از قبل فعال بوده و کارکنان واجد شرایط در آن عضو شدند یا پروژه هایی که وزارت راه و شهرسازي زمین آن را در اختیار آنان قرار

داده است. 



اسلامی خاطر نشان کرد: به هر حال امیدواریم این شیوه خط تولید مسکن که به صورت سه خط موازي، براي تامین مسکن و بهره
برداري از آن صورت گرفته با جدیت تداوم یابد تا دغدغه مسکن نیروهاي خدوم انتظامی را از بین ببرد و این عزیزان از این بابت دیگر

 
مشکلی نداشته باشند. 

وزیر راه و شهرسازي با بیان اینکه در خصوص تامین مسکن نکته حائز اهمیت بحث زمین مورد نیاز آن است، یادآور شد: متاسفانه در

 
سال هاي گذشته از واگذاري زمینی که طبق قانون باید در اختیار وزارت راه قرار می گرفت، اجتناب شده بود. 

وي افزود: وزارت راه و شهرسازي طی این سال ها با فقر زمین مواجه بود که با هماهنگی هاي انجام شده و اجراي قانون ماده 10 و
12 زمین شهري از حدود یک سال گذشته تا امروز توانستیم 240 هزار هکتار اراضی که متعلق به وزارت راه است را از وزارت جهاد

 
تحویل بگیریم. 

 
سکه امامی 10 میلیون و 581 هزار تومان 

 
 

امروز (سه شنبه 15 تیر) هر گرم طلا 18 عیار به 10,576,000 ریال رسید. انس جهانی طلا با 0.26 درصد رشد به 1,791.93 دلار
رسید. قیمت هر عدد سکه امامی به 105,810,000 ریال، هر عدد سکه بهار آزادي به قیمت 105,020,000  ریال، هر عدد نیم سکه
به قیمت 56,500,000 ریال، هر عدد ربع سکه به قیمت 37,000,000 ریال و هر عدد سکه یک گرمی به قیمت 22,500,000

 
رسید. 

بنابراین گزارش، قیمت هر دلار آمریکا به 249,720 ریال رسید؛ همچنین قیمت هر یورو به 295,830 ریال و قیمت هر پوند به

 
350,330 ریال رسید. 

بانک مرکزي امروز (سه شنبه، 15 تیرماه) نرخ رسمی 46 ارز عمده و اصلی را اعلام کرد که براساس آن نرخ 24 ارز افزایش و نرخ 14
ارز کاهش یافت. همچنین نرخ هشت ارز نیز ثابت ماند. امروز هر دلار آمریکا 42 هزار ریال، پوند انگلیس 58 هزار و 183 ریال و یورو
49 هزار و 839 ریال ارزش گذاري شد. امروز هر فرانک سوئیس 45 هزار و 556 ریال، کرون سوئد چهار هزار و 917 ریال، کرون نروژ
چهار هزار و 905 ریال، کرون دانمارك 6 هزار و 703 ریال، روپیه هند 566 ریال، درهم امارات متحده عربی 11 هزار و 437 ریال،
دینار کویت 139 هزار و 430 ریال، یکصد روپیه پاکستان 26 هزار و 577 ریال، یکصد ین ژاپن 37 هزار و 870 ریال، دلار هنگ

کنگ پنج هزار و 407 ریال و ریال عمان 109 هزار و 234 ریال ارزش گذاري شد. 



همچنین، هر دلار کانادا 34هزار و 62 ریال، دلار نیوزیلند 29 هزار و 502 ریال، راند آفریقاي جنوبی 2 هزار و 948 ریال، لیر ترکیه
چهار هزار و 844 ریال، روبل روسیه 572 ریال، ریال قطر 11 هزار و 539 ریال، یکصد دینار عراق 2 هزار و 879 ریال، لیر سوریه 34
ریال، دلار استرالیا 31 هزار و 636 ریال، ریال سعودي 11 هزار و 201 ریال، دینار بحرین 111 هزار و 702 ریال، دلار سنگاپور 31
هزار و 224 ریال، یکصد تاکاي بنگلادش 49 هزار و 603 ریال، 10 روپیه سریلانکا 2 هزار و 111 ریال، کیات میانمار 26 ریال، یکصد

 
روپیه نپال 35 هزار و 181 ریال، یکصد درام ارمنستان هشت هزار و 487 و دینار لیبی 9 هزار و 319 ریال تعیین شد. 

امروز در تابلوي بانک مرکزي هر یوان چین 6 هزار و 498 ریال، یکصد بات تایلند 130 هزار و 841 ریال، رینگیت مالزي 10 هزار و
107 ریال، یک هزار وون کره جنوبی 37 هزار و 186 ریال، دینار اردن 59 هزار و 240 ریال، یکصد تنگه قزاقستان 9 هزار و 854
ریال، هر لاري گرجستان 13 هزار و 352 ریال، یک هزار روپیه اندونزي 2 هزار و 899 ریال، افغانی افغانستان 529 ریال، روبل جدید
بلاروس 16 هزار و 562 ریال، منات آذربایجان 24 هزار و 721 ریال، یکصد پزوي فیلیپین 85 هزار و 170 ریال، سامانی تاجیکستان

 
سه هزار و 692 ریال و منات جدید ترکمنستان 11 هزار و 989 ریال قیمت خورد. 

این در حالی است که روز گذشته (دوشنبه 14 تیر) هر گرم طلا 18 عیار به 10,597,000 ریال رسید. انس جهانی طلا به 1,787.35
دلار رسید. همچنین قیمت هر عدد سکه امامی به 107,470,000 ریال، هر عدد سکه بهار آزادي به قیمت 104,990,000 ریال، هر
عدد نیم سکه به قیمت 58,000,000 ریال، هر عدد ربع سکه به قیمت 37,500,000 ریال و هر عدد سکه یک گرمی به قیمت

 
23,100,000 رسید. 

 
""شبکه توسعه اجتماعی رسالت""؛ الگویی برگرفته از روحیات جهادي و بر پایه اقتصاد مقاومتی 

باورهاي دینی، دیدگاه هاي امام راحل و رهنمودهاي رهبر فرزانه انقلاب اسلامی و همچنین تجربیات عملی در صحنه هایی همچون
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس نشان از این دارد که توسعه اقتصادي کشور و بهبود رفاه عمومی تشنه حرکت هاي اعتقادي، جهادي،
مردم بنیان، اجتماعی، نوآورانه و دانش بنیان است. در همین راستا توسعه کار و کسب هاي خرد و خانگی در شهرهاي کوچک و
روستاها یکی از ابعاد اصلی اقتصاد مقاومتی بوده و تقویت فرهنگ و پیشرفت و آبادانی ایران اسلامی را بدنبال دارد. از این رو شبکه
توسعه اجتماعی رسالت در راستاي سیاست هاي نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و در جهت تحقق منویات مقام معظم رهبري
مبنی بر «درون زا و مردمی شدن اقتصاد»، به عنوان یک زنجیره ي تأمین با الگوي توسعه اجتماعی رسالت بر پایه اقتصاد مقاومتی و

 
محوریت کانون هاي همیاري اجتماعی شکل گرفته است. 

هدف اعضاي این شبکه سبک زندگی بهتر تا حد توان با استفاده از الگوي توسعه اجتماعی رسالت در سه محور همیاري اجتماعی (با
هم بودن)، قرض الحسنه (نظام مالی ناب و تبادلات مالی بدون سود) و کارآفرینی اجتماعی (کار وکسب هاي خرد و خانگی) است که
حل مسائل اجتماعی و رونق تولید از نتایج آن خواهد بود. شبکه توسعه اجتماعی رسالت، مجموعه اي مردمی و غیردولتی متشکل از
فعالین اجتماعی شامل «کانون هاي همیاري اجتماعی»؛ «رهیاران که راهنمایی و همیاري اعضا را بر عهده دارند»؛ حامیان ( سازمانها

 
و یا افراد ) و «سازمان هاي راهبري» است. 

در این راستا با تلاش و گفتمان سازي فعالین اجتماعی دغدغه مند، هزاران جمع مردمی تحت عنوان کانون همیاري اجتماعی در
مساجد، خانواده ها، محله ها، سازمان ها و روستاهاي سراسر کشور شکل گرفته است. این کانون ها توسط همین فعالان اجتماعی و
تحت پوشش یک سازمان مردم نهاد داراي مجوز در سطح ملی رهیاري شده و موجبات هم افزایی در جهت تحقق اهداف اعضاي

 
کانون هاي همیاري با بهره گیري از الگوي توسعه اجتماعی رسالت فراهم می کند. 



این گزارش قصد دارد شما را با الگویی الهام گرفته از روحیات جهادي و آموزه هاي انقلاب اسلامی آشنا کند. الگویی که با تکیه بر
همیاري اجتماعی ، قرض الحسنه و کارآفرینی اجتماعی می کوشد در وهله اول زندگی بهتري را براي اعضا کانون هاي همیاري
اجتماعی و در نهایت براي آحاد جامعه فراهم سازد و از این رو براي آشنایی بهتر با ماموریت ها و اهداف شبکه توسعه اجتماعی رسالت
و تاثیرات ایجاد این شبکه در راستاي توسعه پایدار در کشور گفتگویی با محمدحسین حسین زاده، راهبر شبکه توسعه اجتماعی

 
رسالت انجام شده است که مشروح این گفتگو را در متن زیر می خوانید: 

 
 

 
به عنوان سوال نخست ابتدا درباره ماموریت ها و اهداف شبکه توسعه اجتماعی رسالت توضیحاتی ارائه دهید؟ 

براي اجراي خیلی از پروژه هاي اقتصادي بزرگ ( براي مثال یک پتروشیمی ) سندیکا ویا کنسرسیوم هایی ایجاد می شود که در ان
کار مشترك صرفا یکی از اعضاي آن سیستم بانکی و مالی است و ماموریت آن بانک در آن کار مشترك همان ماموریت ذاتی خودش
یعنی تأمین مالی است ،در نتیجه کل موضوع ذیل آن بانک تعریف نمی شود. ، در حالیکه درکشورما که به هر دلیلی بانک محور است
در همه فعالیت هایی که یک بانک در آن حضوردارد ناخوداگاه ان فعالیت بیشتراز منظر بانک دیده می شود ؛ که این نوع نگاه یعنی

 
دیدن همه چیز را ازمنظر بانک اشتباه است 

با این مقدمه توجه شما را به این موضوع جلب می کنم که بیش از 90 درصد مردم از بخش خرد جامعه هستند؛ چه فردي که در
حوزه حمل و نقل شهري کار می کند و چه فردي که به عنوان همکار در یک اداره مشغول به کار است و این جامعه ي خرد بخش
مهمی از کل جامعه را تشکیل می دهند. از طرف دیگر در بسیاري از کشورها سهم بالایی از تولید ناخالص داخلی GDP)) به کسب و
کارهاي خرد و خانگی اختصاص دارد که این موضوع به طور معمول در محاسبات حتی با وجود وزن این بخش ها در جامعه و در
قیاس با بنگاه هاي کلان و بزرگ و افراد متمول و کسانی که در فضاي اقتصاد کلان مشغول به فعالیت هستند ،به صورت دقیق مورد
توجه قرار نمی گیرد. در صورتی که براي محاسبات صحیح اقتصادي باید افراد خرد، کسب و کارهاي خرد و جغرافیاي خرد با اهمیت

 
بالایی مدنظر قرار گیرند. 

این در حالی است که مقام معظم رهبري در بیانات چند سال اخیر خود تاکید ویژه اي بر اقشار خرد و کسب و کارهاي خرد دارند که
این موضوع ،رسالت و آرمان متولیان راه اندازي و ایجاد شبکه توسعه اجتماعی رسالت قرار گرفته است؛ شبکه اي که به بخش خرد

 
جامعه، کسب و کارهاي خرد و شهرهاي کوچک و روستاها توجه دارد. 

با توجه به تشابه عنوانی میان شبکه توسعه اجتماعی رسالت و بانک قرض الحسنه رسالت این سوال به ذهن می رسد که آیا این شبکه



 
ذیل بانک قرض الحسنه رسالت فعالیت می کند؟ 

در جواب این سوال باید گفت که خیر؛ بلکه بانک قرض الحسنه رسالت نیز یکی از سازمان هاي راهبري این شبکه محسوب می شود.
به این معنا که تعدادي سازمان که هر کدام داراي تخصص و توان خاص در ارتباط با بخش خرد جامعه هستند دورهم جمع شده اند
تا نیازهاي این بخش از جامعه را پشتیبانی و به اصطلاح رهیاري کنند و در این راستا یک سازمانی متخصص در امور اجتماعی ، یک
سازمان باتخصص راهبري کارو کسب هاي خرد ، یک سازمان متخصص توسعه بازار، یک سازمان متخصص پردازش اطلاعات مالی ،
یک بانک قرض الحسنه که هرکدام به صورت خاص در یک زمینه تخصص دارند در راستاي رهیاري بخش خرد جامعه دور هم

 
گردآمده اند و شبکه توسعه اجتماعی رسالت را پایه گذاري نموده و راهبري می کنند. 

 
هسته مرکزي و مرکز توجه این شبکه چیست؟ 

""کانون هاي همیاري اجتماعی"" مرکز ثقل و مرکز توجه شبکه توسعه اجتماعی رسالت هستند. این کانون ها به صورت معمول در
خانواده ها، مساجد، روستاها، محلات ، سازمان ها و... شکل می گیرند و اگر با دید واقعی به این کانون ها نگاه کنیم این موضوع را
درك و لمس خواهیم کرد که کانون هایی که در محیط هاي غیرسازمانی شکل می گیرند، اجتماعی تر و پررنگ تربوده و اجتماعی

 
بودن آنها نیز قابل لمس تر است. 

راهبري و ایجاد زیرساخت براي فعالیت هاي کانون هاي همیاري اجتماعی بر عهده سازمان هاي راهبري است که هرکدام از این
سازمان ها بادارابودن ماموریت مشخص ،نقش خودرا ایفا وکلیت موضوع را راهبري و پلتفرم هاي مورد نیاز را براي فعالیت کانون هاي
همیاري اجتماعی آماده می کنند . به عنوان مثال براي یک کانون همیاري اجتماعی این امکان فراهم نیست تا یک سامانه
اعتبارسنجی براي خود تهیه کند یا یک سامانه اطلاع رسانی و بانکی داشته باشد اما سازمان هاي راهبري بنا به تخصصشان پلتفرم

 
هاي لازم را تهیه ودر اختیار دارند و آنها را در اختیار کانون هاي همیاري اجتماعی قرار می دهند. 

تعدادي اشخاص حقیقی یا حقوقی نیز به عنوان حامی و بنا به شرایطشان از اعضاي کانون هاي همیاري اجتماعی آنها حمایت می
کنند؛ این حمایت درقالب کمک هاي بلاعوض نیوده بلکه در این بخش شاهد حمایت هاي اعتباري در قالب اعطاي وام قرض الحسنه،

 
حمایت از مصرف و فروش محصولات و یا حمایت هاي علمی، فرهنگی و اجتماعی هستیم. 

 
راهبرد، استراتژي و محور فعالیت شبکه توسعه اجتماعی رسالت چیست؟ 

پاسخ به این سوال در سه بخش خلاصه می شود و باید گفت ""همیاري اجتماعی""، ""قرض الحسنه"" و ""کارآفرینی اجتماعی""
سه محوري هستند که استراتژي این شبکه را تشکیل می دهند؛ سه محوري که در تعامل با یکدیگر زمینه ي رشد و ارتقا می یابند.
به این صورت که همیاري اجتماعی باعث اشاعه ورشد قرض الحسنه و به دنبال آن همیاري اجتماعی و قرض الحسنه باعث رشد

 
کارآفرینی اجتماعی می شود. 

براي توضیح بهتر می توان گفت که ""همیاري اجتماعی"" نماد شکل گیري کانون هاي همیاري اجتماعی و ""قرض الحسنه"" به

 
عنوان نظام مالی شرعی، آسان و ارزان در نظر گرفته می شود و ""کارآفرینی اجتماعی"" نظام اشتغالزایی در این شبکه است. 

 
رشد معقول بازار سرمایه و هماهنگی در تیم اقتصادي دولت جزو باید هاي مورد نیاز این بازار است 



ماشااالله عظیمی، کارشناس بازار سرمایه شب گذشته (دوشنبه 14 تیر) در برنامه تیتر امشب شبکه خبر سیما درباره رشد قیمت سهام
گفت: این بازار مبتنی بر امید با شاخص ها متغیر اقتصادي و غیر اقتصادي است که متغیر هاي رفتاري در این بازار بسیار موثر است.
برخی از متغیر ها از جمله آگاهی بخشی، نظارت، تقویت صندوق تثبیت و ایجاد پوشش هاي لازم براي ریسک سهامداران مواردي

 
است که دولت آینده به آن توجه دارد. 

کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه رشد معقول بازار سرمایه و هماهنگی در تیم اقتصادي دولت، جزو باید هاي مورد نیاز این بازار

 
است، از افزایش آگاهی هاي مردم از بازار سرمایه گفت و افزود: تصمیم گیري بهینه سهامداران نیازمند آموزش و تجربه است. 

عظیمی با اشاره به اینکه باید به روند افزایش رشد سهام و سهامداران پاسخ معقول داد، ناهماهنگی در تیم اقتصادي دولت جدید را

 
تنها رقیب دولت در اقتصاد اعلام کرد و افزود: باید تیم اقتصاد از هر نظر باهم هماهنگ باشد. 

وي نقش آفرینی دولت در اقتصاد را عدم دخالت در امور اقتصادي اعلام کرد و گفت: وظیفه دولت سیاست گذاري و بستر سازي براي
اقتصاد کشور است نه چنبره بر اقتصاد. منابع صندوق توسعه ملی، براي اقتصاد مردمی است. اجزاي دولت باید با وزارت اقتصاد
هماهنگ باشد. مردمی تر از بورس نداریم. هر کس با هر سرمایه اي در کمال شفافیت می تواند خرید سهم کند و تعلل صندوق

توسعه ملی و مقاومت کردن بانک مرکزي در رشد بازار سرمایه تاثیر گذاشت.



آغاز فعالیت هاي اوقات فراغت در کانون هاي مساجد خوزستان

منبع: شبستانشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/04/15

حجت الاسلام همت پور از آغاز طرح اوقات فراغت از سري فعالیت هاي کانون هاي مساجد در تابستان در خوزستان همزمان
با سراسر کشور خبر داد.

حجت الاسلام همت پور از آغاز طرح اوقات فراغت از سري
فعالیت هاي کانون هاي مساجد در تابستان در خوزستان

 
همزمان با سراسر کشور خبر داد. 

«حجت الاسلام مرتضی همت پور» در گفت وگو با خبرنگار
خبرگزاري شبستان در اهواز اظهار کرد: در راستاي پر
کردن اوقات فراغت نوجوانان و جوانان، ستاد هماهنگی
کانون هاي مساجد خوزستان با ارائه طرح هاي متنوع به

 
استقبال اوقات فراغت می رود. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد خوزستان افزود: علاوه بر طرح هاي ملی ابلاغی از سوي ستاد کانون هاي
مساجد کشور براي اوقات فراغت، ستاد هماهنگی کانون هاي مساجد استان نیز با ارائه طرح ها و برنامه هاي مختلف به استقبال غنی

 
سازي اوقات فراغت نوجوانان و جوانان رفته است. 

وي اضافه کرد: با توجه به تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، کانون هاي مساجد استان اعم از کانون هاي شهري و روستایی به فراخور
ظرفیت و بضاعت خود در راستاي ارائه خدمات مذهبی، آموزشی، فرهنگی و هنري در حال برنامه ریزي جهت اوقات فراغت تابستان

 
این قشر از جامعه هستند. 

حجت الاسلام همت پور تصریح کرد: برخی کانون ها با ارائه طرح هاي مشترك با سایر دستگاه ها نسبت به آموزش، کارآفرینی و
مهارت آموزي در سطح محلات و شهرستان ها اقدام کرده اند که در اختتامیه اوقات فراغت که در پایان تابستان برگزار می شود، از

 
آنها تقدیر می شود. 

وي یاد آور شد: در مراسم افتتاحیه طرح اوقات فراغت که در دزفول برگزار شد، از برگزیدگان مسابقات سرود طنین فجر و مسابقات
ورزشی دهه فجر در دزفول نیز تقدیر شد.



افتتاح بزرگترین طرح مشارکتی حوزه اشتغالزایی روستایی در کشور

منبع: شبستانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/04/15

طرح فرآوري گیاهان دارویی در شهرستان دره شهر از توابع استان ایلام با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرین امید به عنوان
بزرگزترین طرح مشارکتی حوزه اشتغالزایی پایدار روستایی در کشور به بهره برداري رسید.

طرح فرآوري گیاهان دارویی در شهرستان دره شهر از توابع
استان ایلام با حضور مدیرعامل صندوق کارآفرین امید به
عنوان بزرگزترین طرح مشارکتی حوزه اشتغالزایی پایدار

 
روستایی در کشور به بهره برداري رسید. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از ایلام، شرکت تعاونی دانش
بنیان 3582 کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا دره شهر با
اعتبار 80 میلیارد ریال واقع در روستاي گل زرد شهرستان دره

شهر با حمایت صندوق کارآفرینی امید استان ایلام و با حضور دکتر نوراله زاده مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید کشور افتتاح و به

 
بهره برداري رسید. 

در این مراسم معاون اقتصادي استاندار، مدیرکل و رییس شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی و
مدیر صندوق کارآفرینی امید ایلام، مدیران کل فنی و حرفه اي و جهاد کشاورزي، امام جمعه دره شهر،فرماندار دره شهر و جمعی از

 
مسئولین استانی وشهرستانی حضور دارند. 

 
گفتنی است این شرکت تعاونی به مناسبت گرامیداشت هفته جهانی تعاون افتتاح شد. 

این پروژه داراي مساحت 14 هزار متر مربع ، شامل 5 سوله به مساحت3 هزار متر مربع ،6 گلخانه به مساحت 2500متر مربع ، با

 
اشتغالزایی 50 نفر وبا اعتباري بالغ بر100 میلیارد ریال ازطریق تسهیلات صندوق کار آفرینی امید استان میباشد. 

گفتنی است، این طرح براي بیش از 50 نفر بصورت مستقیم و 500 نفر بصورت غیر مستقیم اشتغالزایی ایجاد می کند



گزارش تصویري// افتتاح طرح فرآوري گیاهان دارویی به عنوان بزرگترین

طرح مشارکتی کشور در ایلام

منبع: شبستانشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/04/15

طرح فرآوري گیاهان دارویی به عنوان بزرگترین طرح مشارکتی کشور با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بنیاد برکت در
روستاي گل زرد دره شهر با اعتباري معادل 100 میلیار ریال به بهره برداري رسید.

طرح فرآوري گیاهان دارویی به عنوان بزرگترین طرح مشارکتی کشور با همکاري صندوق کارآفرینی امید و بنیاد برکت در
روستاي گل زرد دره شهر با اعتباري معادل 100 میلیار ریال به بهره برداري رسید.

 

 

 

 



 

 

 

 

 



 

 

 

 

 



 

 

 

 

 



 

 

 

 

 



 



همسر سید بشیر حسینی کیست؟ | واکنش همسر بشیر حسینی به حواشی اخیر

+ عکس فرزند و حواشی زندگی

منبع: سلام نوشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/04/15

همسر بشیر حسینی نسبت به شایعه پراکنی هاي فضاي مجازي توضیحاتی واکنش نشان داد.

 
همسر بشیر حسینی نسبت به شایعه پراکنی هاي فضاي مجازي توضیحاتی واکنش نشان داد. 

 
 

به گزارش سلام نو، همسر بشیر حسینی نسبت به دروغ پراکنی هاي فضاي مجازي توضیحاتی ارائه داد. بشیر حسینی متولد 15 آذر
1360 در اصفهان ، کارشناس و پژوهشگر است. بشیر حسینی فارغ التحصیل فوق لیسانس رشته حقوق و دکتراي رشته فرهنگ و
ارتباطات از دانشگاه امام صادق می باشد. بشیر حسینی حالا بعنوان کارشناس در تلویزیون حضور دارد. بشیر حسینی به زبان هاي

 
فرانسه ، انگلیسی و عربی در کنار زبان فارسی نیز تسلط دارد 

 
 

بعد از رفتار سید بشیر حسینی روي آنتن شبکه سه و حواشی ایجاد شده در فضاي مجازي، امروز خبري منتشر شد مبنی بر اینکه
همسرش در جمعی از اجراي او در تلویزیون و چت کردنش با مجریان زن ابراز نارضایتی کرده و در ادامه گفته: علی فروغی باعث شد

 
همسرم به تلویزیون بیاید و مدیریت افرادي چون فروغی زندگی ها را در آستانه فروپاشی قرار می دهد. 



همسر داور عصرجدید با انتشار دستنوشته اي شایعه منتسب به خودش را تکذیب کرد و نوشت: امروز یک خبر سراسر کذب و
متوهمانه در فضاي مجازي دیدم که از قول من و در رابطه با همسرم آقاي سید بشیر حسینی دروغ پردازي و عقده گشائی کرده بود.
شکایت حقوقی خود را علیه کانال مذکور و مجموعه هایی که اقدام به بازنشر آن خبر مطلقاً کذب کرده اند در اسرع وقت به مراجع

 
قضایی تقدیم خواهیم کرد. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
عکس 

 
بیوگرافی سید بشیر حسینی و همسرش 

در این بخش بیوگرافی سید بشیر حسینی را مرور می کنیم. سید بشیر حسینی بیشتر بواسطه حضور در برنامه عصر جدید شناخته
می شود. او متولد سال 1360 است، بشیر حسینی از همان ابتداي ورود به برنامه عصر جدید نگاه ها را به سمت خود جلب کرد. او

 
خاص ترین داور این برنامه است و طرفداران بسیاري دارد. در ادامه این مطلب به طور کامل با سید بشیر حسینی آشنا خواهیم شد. 

 
سید بشیر حسینی کیست؟ 

آقاي بشیر حسینی متولد سال 1360 و آذر ماهی می باشد. او متولد شهر تهران است و در خانواده اي مذهبی زاده شده، بشیر
حسینی در کارنامه خود مدیریت بخش فرهنگ و هنر شبکه چهار سیما را بر عهده داشته و همچنین قبل از حضور در عصر جدید به

 
عنوان کارشناس در برنامه هاي مختلفی از جمله (اکسیر) حضور داشته است. 

 
 

 
تحصیلات سید بشیر حسینی 

او در رشته حقوق تحصیل کرده و دکتراي فرهنگ و ارتباطات دارد، بشیر حسینی همچنین تحصیلات در زمینه الهیات را تا سطح 2

 
ادامه داده است. او خودش را اینگونه تعریف می کند: در جست و جوي حقیقت هستم. 

 
ازدواج و همسر سید بشیر حسینی 

 
آقاي حسینی ازدواج کرده و صاحب 3 فرزند می باشد. از خانواده او اطلاعات معتبري در دسترس نمی باشد. 

 
سید بشیر حسینی چگونه معروف شد؟ 



آقاي حسینی قبل از حضور در مسابقه عصر جدید میهمان ثابت برنامه   (رسانش) از شبکه امید سیما بود و همچنین در برنامه اکسیر
فرزاد حسنی بحث هاي مفصلی درباره فضاي مجازي داشت. کانال تلگرامی او 300 عضو داشت و اینستاگرام سید بشیر هم 7 هزار

 
فالوور. 

 
حضور در مسابقه عصر جدید 

با حضور او در برنامه استعداد یابی عصر جدید، موج دنبال کنندگان او هم رو به افزایش رفت. موج کامنت ها و پیام هاي اینستاگرامی

 
شروع شد و حالا سید بشیر بیش از 200 هزار دنبال کننده دارد و چندین صفحه هواداران براي او ساخته شده اند. 

 
 

 
تفاوت سید بشیر با دیگر داوران عصر جدید 

از نظر حرفه و تحصیلات، عصر جدید فقط 2 داور مقبول دارد. یکی سید بشیر و دیگري آریا عظیمی نژاد، سید بشیر تنها داوري بود
که در شروع فاز اول برنامه با دقت اجراي شرکت کنندگان را آنالیز می کرد و یادداشت می نوشت. او هر اجرا را تحلیل می کند و

 
نقاط قوت و ضعف را به خوبی بیان می کند. 

 
7 در مقابل 70 میلیون 

او درباره نظرات مردم نسبت داوري هایش می گوید: ما 7 نفر را داوري می کنیم و 70 میلیون نفر ما را داوري می کنند. لذت ببرید و

 
امیدوارم تامل کنید و تعامل کنیم. سطح توقعات مان را پایین نمی آوریم تا به زودي در سطح جهانی رقابت کنیم. 

 
کتاب 150 هشتگ 

او با انتشار کتابی به نام 150 هشتگ باز هم خبرساز شد. سید بشیر درمورد نوشتن این کتاب گفت: فضاي مجازي این روزها از
واقعیت هم فراتر رفته، جوانان ساعات زیادي را در شبکه هاي اجتماعی سپري می کنند و این امر نیاز به آموزش دارد تا جوانان

 
بتوانند محتواي مفید و معتبر را از محتواي مضر متمایز کنند. ما مخالف فیلترینگ هستیم و می خواهیم آموزش را جایگزین کنیم. 

 
سابقه کاري سید بشیر حسینی 



جوان برگزیده کشوري سال 1385، استاد برتر پژوهشی و آموزشی در دانشگاههاي مختلف، سفر به بیش از 80 کشور جهان و جهان

 
گردي علمی، حضور در شبکه نوجوانان و تلاش براي پیدا کردن استعدادها، تسلط به دو زبان فرانسوي و عربی. 

سید بشیر در بیو اینستاگرام خود نوشته: فقط 1بار عمر می کنیم. پس هرلحظه، مهمترین کار، به بهترین شکل! آیا وظیفه اي مهمتر
از کشف و شکوفایی استعدادها داریم؟ از خداي بی نهایت ها، نهایت را بخواه. او بیش از 200 هزار دنبال کننده دارد و تاکنون نزدیک

 
به 500 پست به اشتراك گذاشته است. 

 
از دانشگاه تا حوزه 

در مقطع لیسانس رشته علوم جامعه شناسی خواند تا اینکه کنار تحصیلات کلاسیک ، مدتی در حوزه علمیه تا سطح دوم آن نیز پیش

 
رفت 

 
شروع فعالیت از تدریس 

مطالعات و سوابق فعالیتی اش خیلی زود پایش را از دانشگاه امام صادق به دانشگاه تهران باز کرد تا کم کم بعد از فوق لیسانس وارد

 
تدریس شود 

ایشان سپس عضو هیئت علمی دانشگاه صدا و سیما شد و همزمان در دانشگاه امام صادق، علامه طباطبایی و جامعه المصطفی

 
العالمیه هم مشغول تدریس شد 

 
جوان برگزیده سال 

سید بشیر حسینی در سال 1385 وقتی 25 ساله بود بعنوان جوان برگزیده کشوري در جشنواره «قابی براي جوانی» انتخاب و معرفی

 
شد 

 
از کتاب مدرسه تا آفریقا 

آقاي دکتر مولف کتاب «فکر و سواد رسانه» مقطع دهم مدرسه بوده و تاکنون 16 جلد کتاب نیز منتشر کرده و 150 هشتک نهضت

 
سواد رسانه اي را نیز انتشار داده اند 

حالا در انبوهی از مشاغل، رئیس شوراي سیاستگذاري المپیاد بین المللی سواد رسانه اي و مدرس کارگروه سواد رسانه قاره اروپا،

 
آفریقا و آسیا نیز هستند 



 
 

 
سرپرست در شبکه چهار 

ایشان در شهریور 1397 وقتی 37 ساله بود با حکم مسعود معینی (مدیر شبکه چهار)، بعنوان سرپرست گروه فرهنگ و اندیش این

 
شبکه انتخاب شد 

 
حضور در برنامه عصر جدید 

سید بشیر حسینی اسفند 97 سر از برنامه استعدادیابی عصر جدید درآورد و کنار آریا عظیمی نژاد ، رویا نونهالی و امین حیایی بعنوان

 
داور حضور پیدا کرد 

 
دوستی با علی فروغی 

بسیاري علت حضور او در برنامه عصر جدید را مربوط به روابط نزدیک ایشان با علی فروغی مدیر شبکه سه می دانند که در برخی

 
همایش ها هم باهم حضور داشتند 

 
ازدواج 

سید بشیر حسینی سال هاست ازدواج کرده و ثمره زندگیش دو پسر بنام سید مسیح ، سید امیر مهدي و یک دختر بنام محیا سادات

 
می باشد 

 
دولت وارد تولید محتوا نشود 

آقاي سید بشیر معتقد است ورود دولت براي تولید محتوا در فضاي مجازي چه براي کودکان و چه براي نسل هاي متفاوت محکوم به

 
شکست است 

 
براي اینکه فضاي مجازي یک فضاي متکثر است و تولید محتوا در این فضا هم باید متکثر باشد 

 
ماجراي فوتبال جنسی 



دکتر بشیر حسینی می گوید: زیگموند فروید پدر علم روانکاري معتقد است همانطور که لذت جنسی، لذت دارد، دیدن فوتبال هم

 
عین همان است 

کشورهایی که آمار و نسبت شهوت جنسی در آنها بیشتره، فوتبال بهتري دارند که از آن جمله می توان به برزیل و آرژانتین اشاره کرد

 
 !

 
حمایت رسانه هاي اصولگرا 

رسانه هاي اصولگرایان ، مهم ترین ویژگی سید بشیر حسینی در میان داوران برنامه عصر جدید را جلوگیري او از امَریکن شدن برنامه

 
عنوان می کنند 

 
افتخار به دهاتی بودن 

سید بشیر حسینی درباره پسوند اسفیدواجانی نام خانوادگی اش می گوید: اسفیدواجان روستاي آباد و اجدادي ماست و به اینکه

 
دهاتی هستم افتخار می کنم 

 
چندین سال پیش به من گفتند این پسوند را از نامم حذف کنم اما قبول نکردم و گفتم خیلی هم باکلاس است 

 
 

 
فرمول موفقیت در کرونا 

مثبت اندیشی رکن اصلی هر کار است ، توصیه من به همه مردم و کارآفرینان استفاده از فرمول ابتکار ، پشتکار ، نمونه کار ، همکاري

 
، انعطاف پذیري و کارآفرینی است 

چه در کسب و کار و چه در سبک زندگی ، تلفیق این موارد موفقیت هاي چشمگیري براي افراد رقم خواهد زد ، مخصوصا در این

 
روزها که درگیر کرونا هستیم 

 
پدیده پورنوگرافی 

با فیلتر کردن تلگرام (Telegram) پدیده پورنوگرافی در ایران افزایش یافت و مردم به این سمت کشیده شدند و فیلتر شدن

 
اینستاگرام وضع موجود را هم بدتر خواهد کرد 



 
سفر شیطون بلا با خانم مجري ! 

1 تیر 1400 بود که صحبت هاي سید بشیر حسینی در برنامه زنده «بینهایت شو» با اجراي مژده لواسانی مجري چادري و محجبه به

 
شدت جنجالی شد 

او در این برامه ضمن آرزوي پایان هرچه سریع تر بحران کرونا از خانم مجري قول تکرار یک سفر اربعین توپ و شیطون بلا می گیرد

 
 ! …

این ادبیات سخیف آقاي دکتر که خود را مدرس سواد رسانه اي معرفی می کند با واکنش هاي مخاطبان همراه شد ، آنها می پرسند

 
اربعین شیطون بلا یعنی چه ؟! 

واکنش همسر سید بشیر کانال نیمه محرمانه در خبري از طرف همسر سید بشیر حسینی مدعی شد ایشان در یک جمع خصوصی

 
نسبت به رفتارهاي همسرش بعد از شهرت ناراضی است 

با این حال ساعاتی بعد ، دسته نوشته اي از همسر ایشان منتشر شد که ضمن تکذیب این صحبت ها ، بازنشر کننده هاي خبر

 
دروغین را تهدید به شکایت کردند ! 



عادل آذر: کرونا 840 هزار شغل را در ایران تعطیل کرد

منبع: ایرناشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/04/15

سنندج - ایرنا - استاد دانشگاه تربیت مدرس گفت: بحران کرونا کسب و کارهاي مبتنی بر خدمات عمومی را به شدت تحت
تاثیر قرار داد و بر اساس آخرین آمار 840 هزار شغل را در کشور به واسطه این بحران از دست دادیم.

سنندج - ایرنا - استاد دانشگاه تربیت مدرس گفت: بحران
کرونا کسب و کارهاي مبتنی بر خدمات عمومی را به شدت
تحت تاثیر قرار داد و بر اساس آخرین آمار 840 هزار شغل

 
را در کشور به واسطه این بحران از دست دادیم. 

به گزارش ایرنا، عادل آذر روز سه شنبه در همایش ملی
مدیریت کسب و کار در شرایط بحران به میزبانی دانشگاه
کردستان که به صورت مجازي حضور داشت افزود: براي
بازگشت این مشاغل به حالت اولیه قبل از تعطیلی، 48

 
هزار میلیارد ریال پول لازم است. 

وي یکی از موضوعات مهم در بحران هاي سلامت را شیوع کرونا اعلام کرد و اظهار داشت: با وجود اینکه کسب و کارهاي مبتنی بر

 
فضاي مجازي در دوران شیوع کرونا فعال شد ولی مشاغل خدمات عمومی وضعیت خوبی نداشت و بیشتر آنها تعطیل شد. 

آذر، رستوران ها، مراکز گردشگري، تالارها و آرایشگاه ها را از جمله مشاغل خدمات عمومی به مردم برشمرد که ضر و زیان بسیاري به

 
واسطه کرونا متحمل و یا کاملا تعطیل شد. 

وي با بیان اینکه استان کردستان به عنوان استانی گردشگرپذیر قطعاً از شیوع کرونا بسیار متاثر شده است، یادآور شد: تعریف ما از
بحران و عدم اطمینان، تحت تاثیر پدیده نوظهوري مانند کرونا تغییر یافت و در ایران با وجود اینکه 10 سال است که پیش بینی

 
هایی انجام گرفته، بیشتر آنها با محوریت غلبه بر قصه تحریم ها، فشارهاي بین المللی و خباثتهاي آمریکا و کشورهاي رقیب بود. 

آذر با بیان اینکه تئوري و معماري اقتصاد مقاومتی تحت عنوان تاب آوري اقتصاد در برابر بحران ها از سوي رهبر معظم انقلاب مطرح
شد که سندي کاربردي است، تاکید کرد: در این سند پدیده هاي نوظهور دیده نشده و براي مدیریت آن، طرح بازآفرینی و افزایش

 
تاب آوري کسب و کارها در برابر بحرانهاي نوظهور هم باید گنجانده شود. 

استاد دانشگاه تربیت مدرس افزود: تئوري اول براي مدیریت کسب و کار در شرایط بحران، درس آموزي از خود طبیعت به واسطه

 
یادگیري از آن با استفاده از مکانیزم موجودات زنده و هوش مصنوعی است. 

وي اضافه کرد: جهش هاي مختلف ویروس کرونا و تغییرات زیاد آن از انسانی به انسان دیگر به ما این نکته را می آموزد که باید تنوع



 
کسب و کارها را بالا ببریم و همانند خود ویروس عمل کنیم چرا که کرونا با وجود همه خسارتها، انسان ها را هوشمند تر کرده است. 

استاد دانشگاه تربیت مدرس اضافه کرد: نظریه دوم بر تنوع خدمات و نرم مبتنی بر زیست پدیده ها و طبیعت، باید بنیان گذاري شود.

آذر گفت: بردن کسب و کارها به سمت افزایش تاب آوري به ویژه آنهایی که آسیب پذیري بیشتر و بنیان سنتی دارند از جمله

 
کارهایی است که باید به صورت جدي مطرح شود. 

وي با بیان اینکه در کشورمان حرف می زنیم ولی عمل بسیار کمتر است افزود: در حال حاضر پنج واکسن کرونا در کشور رونمایی
شده که تنها یک مورد آن به تولید انبوه صنعتی رسیده است چرا که ما یاد گرفته ایم اول تبلیغ کنیم و بعد اگر موفق شدیم آن را

 
رونمایی کنیم. 

آذر از تبیین سازوکار احیاي مشاغل براي دولت جدید خبر داد و یادآور شد: مسوولان کردستان هم به رغم اینکه شاید دوره عمر
خدمتی آنها رو به پایان باشد، تلاش کنند تا براي هر کدام از مشاغل تعطیل شده، اصل تنوع را تعریف کرده و نسخه هاي شبیه سازي
متنوعی براي مشاغل مختلف تبیین و به تناسب اصل یادگیري از طبیعت اجرایی کنند وکارگاه هایی براي مدیران، کارآفرینان و

 
افرادي که شغل خود را از دست داده اند برگزار شود. 

وي تاکید کرد: براي انجام این کار پول زیادي لازم نیست و مردم هم به واسطه تعطیل شدن کسب و کار خود حتماً استقبال ویژه اي
از این طرح خواهند داشت و از سویی همجواري با اقلیم کردستان عراق می تواند فرصت طلایی براي استان کردستان در زمینه

 
بازیابی و احیاي مشاغل از دست رفته باشد. 

استاد دانشگاه تربیت مدرس به برگزارکنندگان همایش هم توصیه کرد تا پروتکل عملیاتی از این همایش تهیه شده و در حد نظر باقی

 
نماند و چند نسخه از آن براي کسب و کارهاي جدید و تولید مطرح تا استان و کشور از منافع آن بهره مند شود. 

دانشگاه کردستان 15 و 16 تیر، میزبان همایش ملی مدیریت کسب و کار در شرایط بحران و عدم اطمینان است که متخصصان و

 
صاحبنظران استانی و ملی در آن به ارائه راهکار می پردازند. 

محورهاي این همایش شامل« مباحث کمی، مدیریت تولید و عملیات در شرایط بحران و عدم اطمینان»،« بازاریابی، ارتباط با
مشتریان و مدیریت برند در شرایط بحران»،« کارآفرینی، نوآوري و نقش آنها در عبوراز بحران»،« تصمیم گیري و برنامه ریزي
استراتژیک در شرایط ابهام و عدم اطمینان»،«مدیریت موسسات گردشگري در شرایط بحران»،« مدیریت منابع انسانی، بهره وري و

 
تعالی سازمانی در شرایط بحران»،«ساختارهاي سازمانی و سازمان هاي نوپا در شرایط بحران و عدم اطمینان» است. 

دانشگاه کردستان در سال 1353 کار خود را با عنوان دانش سراي عالی سنندج وابسته به دانشگاه تربیت معلم تهران آغاز کرد و در
ادامه به عنوان یکی از پردیس هاي دانشگاه رازي کرمانشاه درآمد و در سال 1370 وزارت علوم، تحقیقات و فناوري ایران، این مرکز

 
آموزش عالی را با عنوان «دانشگاه کردستان» به رسمیت شناخت. 

این دانشگاه هم اکنون هشت دانشکده شامل زبان و ادبیات، علوم انسانی و اجتماعی، علوم پایه، کشاورزي، منابع طبیعی، مهندسی،
هنر و معماري، علوم پایه و فنی - مهندسی بیجار است و در حال حاضر بیش از 12 هزار دانشجو در 56 رشته کارشناسی، 114 رشته

 
کارشناسی ارشد و 30 رشته دکترا در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند. 



 
این دانشگاه با پذیرش بیش از 600 دانشجوي خارجی توانسته است در بعد بین المللی هم حرف هایی براي گفتن داشته باشد. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه کردستان 

 
- اقتصاد مقاومتی 

 
- کارآفرینی 

 
- عادل آذر 

- دانشگاه تربیت مدرس



40 نفر از آذربایجان غربی در جشنواره کارآفرینان برتر ثبت نام کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/04/15

ارومیه- ایرنا- مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی گفت: از 15 روز گذشته تاکنون
40 نفر از این استان در چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر ثبت نام کردند.

ارومیه- ایرنا- مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون،
کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی گفت: از 15 روز
گذشته تاکنون 40 نفر از این استان در چهاردهمین

 
جشنواره کارآفرینان برتر ثبت نام کردند. 

امید فرخی روز سه شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت:
ثبت نام این جشنواره از ابتداي تیرماه آغاز شده و تا 10

 
مردادماه امسال ادامه خواهد داشت. 

وي ادامه داد: توسعه و ترویج فرهنگ کارآفرینی، خلاقیت،
شناسایی کارآفرینان، انتخاب برترین ها، ایجاد نشاط در

فضاي کسب و کار، تشویق به کارآفرینی، حمایت معنوي براي ایجاد کسب و کار و رشد و روحیه خود باروري از اهداف این جشنواره

 
است. 

مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان غربی گفت: بعد از داوري آثار به صورت استانی، آثار برتر به

 
مرحله کشوري راه خواهند یافت. 

 
فرخی بیان کرد: متقاضیان می توانند با مراجعه به سایت کارآفرین برتر نسبت به ثبت نام خود اقدام کننند. 

وي با اشاره به تعداد کاریابی هاي آذربایجان غربی اظهار داشت: 48 کاریابی در سطح آذربایجان غربی وجود دارد که چهار کاریابی

 
خارجی، چهار کاریابی مجازي و 40 کاریابی داخلی است. 

 
وي ادامه داد: هزار و 618 جوینده کار در این کاریابی ها ثبت شده است. 

 
برچسب ها 

 
- جشنواره کارآفرینی 

 
- آذربایجان غربی 

 
- ایرنا 

- ارومیه 



 
- کارآفرینی 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



کارگاه تولید گیاهان دارویی دره شهر به بهره برداري رسید

منبع: ایرناشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/04/15

ایلام - ایرنا - کارگاه تولید و فرآوري گیاهان دارویی روستاي گل زرد شهرستان دره شهر با حضور مدیرعامل صندوق
کارآفرینی امید، معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار ایلام و فرماندار دره شهر به بهره برداري رسید.

ایلام - ایرنا - کارگاه تولید و فرآوري گیاهان دارویی
روستاي گل زرد شهرستان دره شهر با حضور مدیرعامل
صندوق کارآفرینی امید، معاون هماهنگی امور اقتصادي

 
استاندار ایلام و فرماندار دره شهر به بهره برداري رسید. 

به گزارش ایرنا، مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید روز سه
شنبه در حاشیه بهره برداري از این کارگاه اظهار داشت: با
همکاري یکی از اعضاي هیات علمی دانشگاه و اهالی
روستاي گل زرد شهرستان دره شهر کار این پروژه از چند

 
سال پیش آغاز شد که امروز به بار نشست. 

اصغر نوراالله زاده افزود: با توجه با ظرفیت بالاي استان ایلام در تولید گیاهان دارویی این طرح در بهترین مکان به بهره برداري رسید

 
که حدود 50 نفر نیز تاکنون اشتغالزایی داشته است. 

وي ابراز امیدواري کرد: محصولات تولیدي این کارگاه در فضاي رقابتی جایگزین نسکافه، نوشابه و سایر نوشیدنی خواهد شد که با

 
تلاش همکاران در آینده نزدیک شاهد فازهاي توسعه این مجموعه خواهیم بود. 

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید گفت: افتتاح چنین پروژه هایی در مناطق روستایی علاوه بر ایجاد اشتغال و توانمندسازي

 
روستاییان، رونق اقتصادي استان را نیز به دنبال خواهد داشت. 

نوراالله زاده تاکید کرد: 100 میلیارد ریال براي این طرح با مشارکت بنیاد برکت هزینه شده و براي این کارگاه گیاهان دارویی یک هزار

 
هکتار سطح زیرکشت نیاز است که درصدد هستیم در این راستا توافقی با جهاد کشاورزي استان منعقد شود. 

وي بیان کرد: پیش بینی می شود با بازاریابی مسنجم و توسعه شاهد اشتغالزایی بیش از 300 نفر در این طرح باشیم و برخی از

 
مشکلات حوزه روستاهاي این شهرستان برطرف شود. 

به گزارش ایرنا، شرکت در چهارمین نشست شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دیدار با استاندار
ایلام، افتتاح طرح مشارکتی کشت و فرآوري گیاهان دارویی شهرستان دره شهر روستاي گل زرد، افتتاح صندوق شهرستان بدره،
افتتاح نمادین 1200 طرح (موضوع تفاهنامه صندوق کارآفرینی امید با بنیاد برکت) و حضور در گفت و گو زنده ویژه خبري



 
صداوسیماي مرکز ایلام، از مهم ترین برنامه هاي سفر یک روزه نوراله زاده به استان ایلام است. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- گیاهان دارویی 

- معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزرات کار



صندوق کار آفرین امید از اشتغال هاي کوچک و خرد حمایت مالی می کند

منبع: تابناكشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/04/15

 
صندوق کار آفرین امید از اشتغال هاي کوچک و خرد حمایت مالی می کند 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد شغل هاي کوچک و خرد علاوه

 
بر اشتغالزایی پایدار سبب بهبود معیشت در جامعه می شود و این صندوق از این کسب و کارها از لحاظ مالی حمایت می کند. 

به گزارش تابناك ایلام؛ اصغر نوراالله زاده روز سه شنبه در نشست شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار داشت:

 
پایدارکردن کسب و کارهاي خرد و کوچک رسالت اصلی صندوق بوده و پرداخت تسهیلات، ابزاري براي دستیابی به این اهداف است. 

وي افزود: باید شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و متقاضیان اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات صندوق

 
کارآفرینی امید و دیگر منابع اعتباري در عرصه تولید فعال شوند. 

نوراالله زاده ادامه داد: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان ایلام امیدواریم تلاش هایی که در راستاي توسعه صورت می گیرد

 
سبب افزایش ظرفیت هاي اشتغالزایی منطقه شود و این روند ادامه یابد. 

وي یادآور شد: چنانچه بتوان در 2 یا سه حوزه در سطح استان کسب و کار ایجاد شود صندوق آمادگی کامل براي حمایت را دارد به

 
خصوص باید مردم را تشویق و ترغیب به سرمایه گذاري و هزینه در منطقه خود کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سرمایه گذاران هر رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این افراد

 
قرار می دهد. 

وي تصریح کرد: ایجاد چنین کسب و کارهایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی بدنبال دارد و چنانچه در کنار آنها این

 
شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم تسهیلاتی خارج از اعتبارات در اختیار آنها قرار می دهیم. 

نوراالله زاده ابراز امیدواري کرد: اگر چنین کاري در ایلام ایجاد شود می توان تا پایان سال جهش خوبی در ظرفیت هاي استان ایجاد

 
شود. 

وي به ظرفیت مرز مهران اشاره کرد و گفت: با توجه به تفاهم نامه اي ما با وزارتخانه منابع آن به حساب صندوق واریز می شود و
چنانچه در حوزه مرز که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري کسب و کارها در این منطقه مستقر شود می توان

 
شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: سه هزار میلیارد ریال اعتبار به وزارتخانه اختصاص یافته که قرار است بخشی از آن را

 
براي استان ایلام در نظر بگیریم و تا پایان سال قابل انجام است. 



نوراالله زاده تصریح کرد: در خصوص اشتغال پایدار روستایی یکی از طرح هایی که چند روز گذشته براي استان ایلام تصویب در حوزه

 
آب معدنی است و این طرح ها را که تولید و توزیع آب معدنی عمدتا صادراتی است در کمیته تصویب شده است. 

وي ادامه داد: فرصت هاي اشتغال بسیاري در استان وجود دارد و چنانچه این ظرفیت ها شناسایی شوند و به تصویب برسند تا پایان
سال قابلیت اجرایی دارند.



31 تیر مهلت استفاده کارفرمایان از بخشودگی جرائم تمام می شود

منبع: پول نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/04/15

معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی گفت: 31 تیر آخرین مهلت استفاده از بخشنامه بخشودگی جرائم کارفرمایان است.

 
معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی گفت: 31 تیر آخرین مهلت استفاده از بخشنامه بخشودگی جرائم کارفرمایان است. 

به گزارش پول نیوز، مهرداد قریب افزود: با توجه به نامگذاري
سال1400 به عنوان سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها از
سوي مقام معظم رهبري و در راستاي سیاست هاي اقتصاد
مقاومتی، مقابله با تحریم هاي ظالمانه، مشکلات ناشی از شیوع
ویروس کرونا و به منظور مساعدت با کارفرمایان واحدهاي
تولیدي، صنعتی، معدنی، خدماتی و اصناف و در اجراي بند (ث)
تبصره 5 قانون بودجه سال 1400 کل کشور، بخشنامه

 
بخشودگی جرایم کارفرمایان در حال اجرا است. 

وي گفت: کارفرمایان کارگاه هاي فعال تولیدي، صنعتی، معدنی و خدماتی و اصناف اعم از حقیقی و یا حقوقی دولتی و غیردولتی که
حداقل به مدت یک سال از زمان تقسیط نسبت به حفظ یا افزایش اشتغال نیروي انسانی کارگاه بر مبناي لیست بهمن ماه سال
1398 و ارسال لیست و پرداخت کامل حق بیمه کارکنان شاغل کارگاه در دوره تقسیط اقدام کنند مشمول این بخشنامه قرار می

 
گیرند. 

قریب اظهار داشت: کارفرمایان کارگاه هاي مذکور به منظور تعیین تکلیف بدهی هایی که لغایت اسفند ماه 1399 به مرحله قطعیت
رسیده است براي برخورداري از این تسهیلات می بایست حداکثر لغایت 31 /04 /1400 نسبت به ثبت درخواست از طریق سامانه

 
خدمات غیرحضوي سازمان تامین اجتماعی به نشانی eservices.tamin.ir اقدام کنند. 

وي گفت: به کارفرمایان محترم توصیه می شود براي سهولت کار، درخواست هاي خود را به روزهاي پایانی مهلت اعلام شده موکول
نکرده وطی ایام جاري اقدام کنند.



70درصد موانع صنعت قطعه سازي مربوط به تحریم هاي داخلی است

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/04/15

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران گفت: در حال حاضر در حدود 70 درصد موانع موجود به تحریم هاي
داخلی و 30 درصد به تحریم هاي خارجی مرتبط است چرا عدم قطعیت ها، امکان برنامه ریزي کیفی و کمی را از ما می

گیرد. امیرحسین جلالی نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان

 
 70درصد موانع صنعت قطعه سازي مربوط به تحریم هاي داخلی است 

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران گفت: در حال حاضر در حدود 70 درصد
موانع موجود به تحریم هاي داخلی و 30 درصد به تحریم هاي خارجی مرتبط است چرا عدم

 
قطعیت ها، امکان برنامه ریزي کیفی و کمی را از ما می گیرد. 

امیرحسین جلالی نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران در خصوص دلیل عدم موفقیت قطعه سازان در زمینه تولید
قطعات الکترونیک و هاي تک گفت: هم اکنون تولید قطعات الکترونیکی و هاي تک در دنیا تنها توسط چند تولیدکننده محدود انجام
می شود اما این نمونه با وجود واردات در گمرکات کشور باقی می مانند و در این شرایط قطعه سازان قادر به خارج کردن نمونه هاي

 
خارجی و یا طراحی و تولید آن ها نیستند. 

وي افزود: در حال حاضر به دلایلی برخی قطعات در ایران تولید نمی شود اما اگر می خواهیم صنعت خودرو و قطعه پیشرفت کند باید

 
تمام عوامل دخیل در تولید کمک کنند تا موفق شویم. 

جلالی ادامه داد: با شیوع کرونا و بحران آي سی در جهان با بحران توقف و کاهش تولید خودرو مواجه شدیم، چرا که نیاز مبرم جهانی
به وسایل ارتباط جمعی با هدف آموزش مجازي، سفارشات براي تولید تبلت و موبایل افزایش یافت. بنابراین سفارش هاي مربوط به
سایر صنایع از جمله خودرو در اولویت بعدي قرار گرفت و باعث شد تامین قطعات با کمبود و همچنین 9 برابر قیمت واقعی انجام

 
شود. 

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران در ادامه با تاکید بر این که قطعه سازان در شرایط فعلی با 50 درصد ظرفیت در
حال فعالیت هستند، گفت: در حال حاضر در حدود 70 درصد موانع موجود به تحریم هاي داخلی و 30 درصد به تحریم هاي خارجی

 
مرتبط است چرا عدم قطعیت ها، امکان برنامه ریزي کیفی و کمی را از ما می گیرد. 

جلالی با تاکید بر این که صنعت قطعه صنعت پیشرو و بالنده اي است، اظهار کرد: صنعت قطعه به دلیل پراکندگی جغرافیایی مناسب

 
و سطح اشتغال بالا پیشروترین صنعت در ایران است و به حق می توان آن را پیشران صنعت در ایران دانست. 

جلالی ادامه داد: به دلیل این اهمیت نخستین صنعتی که تحریم شد خودرو و فطعه بود تا لکوموتیو را متوقف کنند اما تحریم هاي

 
داخلی هم اکنون بیشترین فشار را به این صنعت وارد کرده است. 

وي در ادامه با بیان این که صنعت خودرو در 10 سال گذشته تنها در یک سال موفق به تولید یک میلیون و 600 هزار دستگاه خودرو
شد، تصریح کرد: با این وجود میزان سودي تقسیمی بین سهامداران 10 هزار تومان بود که نشان می دهد صنعت خودرو در زمان

 
تولید دو میلیونی نیز سودآور نیست که این روند به ساختار مدیریت آن بر می گردد. 

نایب رئیس انجمن همگن قطعه سازان استان تهران گفت: این صنعت با ساختار فعلی باز هم صنعت موفقی نخواهد بود و نیازمند
تغییر بزرگی در ساختار مدیریتی این صنعت هستیم. مرشد ما خودروسازان هستند و کیفیت و کمیت با نظر آن ها انجام می شود که

با اصلاح ساختار می توان در صورت داشتن اقتصاد کلان موفق، داخلی سازي، توسعه محصول و رضایت مشتري را شاهد باشیم. 



جلالی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا داخلی سازي با تیراژ کنونی صنعت خودرو کشور توجیه پذیر است، گفت: داخلی سازي
موضوع وسیعی است که می تواند شامل کپی کاري یا خلق قطعه شود، اگر خلق یا طراحی را یاد بگیریم، قسمت اعظم کار را انجام
داده ایم و داخلی سازي توجیه پذیر است اما باید توجه داشته باشیم که در یک قرارداد دو طرفه در زمینه داخلی سازي، دو طرف

خودروساز و قطعه ساز باید به این موضوع پایبند باشند.



قدرت خرید و پول ملی در ورطه سقوط

منبع: شعار سالشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/04/15

شعار سال: طی سالیان و دهه هاي گذشته، کاهش قدرت خرید مردم و افت ارزش پول ملی به یکی از مهمترین دغدغه هاي
اقتصاد مردم و مسئولان تبدیل شده است. بررسی شاخص هایی که به قدرت خرید خانوار ها ارتباط دارد، نشان می دهد که

در طول سه دهه گذشته قدرت خرید مردم بشدت کاهش یافته است. تعریف ساده «قدرت خرید» این ...

شعار سال: طی سالیان و دهه هاي گذشته، کاهش قدرت خرید مردم و افت ارزش پول ملی به یکی از مهمترین دغدغه هاي
اقتصاد مردم و مسئولان تبدیل شده است. بررسی شاخص هایی که به قدرت خرید خانوار ها ارتباط دارد، نشان می دهد که در طول

 
سه دهه گذشته قدرت خرید مردم بشدت کاهش یافته است. 

تعریف ساده «قدرت خرید» این است که با یک واحد پول مشخص (دلار یا ریال) چه میزان کالا یا خدمت می توان خریداري کرد.
مفهومی ساده که روي بسیاري از شاخص هاي اقتصادي تأثیر می گذارد و درسوي دیگر از متغیر هاي بسیاري مانند نرخ تورم، نرخ

 
بهره، مالیات، تولید ناخالص داخلی و... تأثیر می پذیرد. 

براساس محاسبه گر تورم مرکز آمار ایران، ارزش هزار تومان درسال 1368 درسال 1399 به 2 میلیون و 654 هزار و 682 تومان
رسیده است و ارزش یک میلیون تومان درسال 68 به 265 میلیون و 468 هزار و 220 تومان افزایش یافته است. به عبارت دیگر می
توان گفت که قدرت خرید هزار تومان سال 68 برابر 2 میلیون و 654 هزار و 682 تومان در سال گذشته و قدرت خرید یک میلیون
تومان سال 68 معادل بیش از 265 میلیون تومان سال 1399 است. این مقایسه به خوبی نشان می دهد که رشد نرخ تورم چه تأثیري

 
در قدرت خرید داشته است. 

از سوي دیگر با توجه به اینکه عمده کالا هاي قابل تجارت و غیرقابل تجارت از نرخ ارز تأثیر می پذیرد، مقایسه نرخ ارز درسال 68 با
امروز و میزان رشد آن، گویاي بخش دیگري از افت قدرت خرید مردم است. درحالی که نرخ دلار امریکا در سال 1368 معادل هزار و
207 ریال (120 تومان) بوده این نرخ در روز گذشته به 249 هزار و 740 ریال (24 هزار و 974 تومان) رسیده است که نشان دهنده
رشد بیش از 20 هزار درصدي نرخ ارز است به عبارت دیگر در این دوره زمانی نرخ دلار بیش از 206 برابرشده است. طبق گفته هاي
عبدالناصر همتی رئیس کل سابق بانک مرکزي، رابطه پول ملی با دلار 0،000006 است که رابطه بسیار ضعیفی در دنیا محسوب می

 
شود. 

اما جداي از عواملی مانند نرخ ارز و تورم که تأثیر مستقیمی بر قدرت خرید دارد، تولید و درآمد ملی نیز روي دیگري از این شاخص را
به تصویر می کشد. درواقع وقتی که تولید و درآمد هاي حاصل ازآن به دلیل رشد نرخ تورم و فشار هاي خارجی تحریم افت می کند،

 
درمجموع درآمد ملی کاهش می یابد و روي درآمد ملی سرانه و سهم هر ایرانی ازاین درآمد اثرمی گذارد. 

براساس گزارش بانک مرکزي، درآمد ملی ایران در سال 1398 (به قیمت هاي ثابت سال 1390) به 393،9 هزار میلیارد تومان رسیده
است. بدین ترتیب حداقل در یک دوره 15 ساله، درآمد ملی ایرانیان هیچ تغییري نکرده است و نسبت به ابتداي دهه 90، در حدود
29 درصد افت کرده است. همچنین درسال 1398 درآمد سرانه هر ایرانی به قیمت ثابت سال 90، به 4.7 میلیون تومان رسیده است

 
که در16 سال اخیر افت قابل توجهی را نشان می دهد. 



 
دلایل کاهش قدرت خرید 

وحید محمودي اقتصاددان گفت: در ادبیات اقتصادي، قدرت خرید نسبت درآمد خانوار به سطح عمومی قیمت هاست. درصورتی که
درآمد خانوار نسبت به سطح قیمت ها دریک دوره زمانی ثابت باشد، به معناي ثابت بودن قدرت خرید است، اما اگر قیمت ها رشد

 
بیشتري از درآمد داشته باشد باعث کاهش قدرت خرید می شود. 

استاد دانشگاه تهران افزود: اتفاقی که در فاصله سال 1368 تا امروز رخ داده این است که مخرج این کسر (سطح عمومی قیمت ها)
بشدت افزایش یافته است. در ابتداي سال 1368 و اجراي سیاست تعدیل اقتصادي با تورم 50 درصدي مواجه بودیم که پس از 32
سال، همچنان نرخ تورم درحدود 50 درصد قرار دارد و این نشان می دهد که تورم در این دوره خود را بر خانوار ها تحمیل کرده

 
است. 

وي توضیح داد: در شرایطی قدرت خرید مردم در این دوره ثابت باقی می ماند که در مقابل تورم 50 درصدي و رشد قیمت ها، درآمد
خانوار ها نیز به همین میزان رشد پیدا می کرد که این گونه نبوده است. این در حالی است که به گفته «فریدمن» تورم حاصل خطاي

 
دولت هاست. 

به گفته وي، تورم سال به سال افزایش می یابد و خانوار ها براي جبران کاهش قدرت خرید خود مجبور می شوند تا با تلاش بیشتر
درآمد اسمی خود را افزایش دهند تا درآمد واقعی آن ها ثابت بماند که این موجب بروز پدیده اي به نام «زمان فروشی» درخانوار ها

 
می شود به عبارت دیگر افراد براي کسب درآمد بیشتر، مدت زمان بیشتري کار می کنند و به شغل دوم و سوم روي می آورند. 

این استاد دانشگاه تهران با اشاره به اینکه صورت و مخرج کسر هر دو در قدرت خرید مؤثرند، اظهار کرد: در32 سال اخیر پس از

 
جنگ تحمیلی، هم در صورت و هم در مخرج کسر ناتوان بوده ایم. 

به گفته وي، شاخص فلاکت که درکنار قدرت خرید معنا پیدا می کند، ماحصل جمع نرخ بیکاري و تورم منهاي رشد اقتصادي است

 
که در طول دهه هاي اخیر با رشد بالایی همراه بوده و یکی از مهمترین شاخص هاي کارنامه دولت ها محسوب می شود. 

 
راهکار افزایش قدرت خرید 

محمودي درخصوص راهکار افزایش قدرت خرید، گفت: براي افزایش قدرت خرید باید درآمد خانوار ها افزایش و نرخ تورم نیز کاهش
یابد. این در صورتی است که گروه هدف اصلی براي افزایش قدرت خرید حقوق بگیران، کارگران یا بیکاران هستند، چرا که ثروتمندان
و اقشار خاص به میزان زیادي از مزایا و درآمد هاي افزایش نرخ تورم بهره مند می شوند. به گفته وي، خانوار ها براي حفظ قدرت
خرید خود از طریق مشروع و نامشروع اقدام می کنند. مشروع همان زمان فروشی و فعالیت دوچندان است و نامشروع نیز به پدیده

 
فساد و زیرمیزي منجر می شود که درطول سالیان گذشته رشد داشته است. 

این اقتصاددان با بیان اینکه راه حل افزایش قدرت خرید روشن است، افزود: براي افزایش درآمد خانوار باید اشتغال بیشتري ایجاد شود

 
تا افراد بیشتري دریک خانوار شاغل شوند یا درآمد فردي که شاغل است، افزایش یابد. 

وي همچنین به ضرورت مهار نرخ تورم براي افزایش قدرت خرید خانوار ها تأکید کرد و گفت: علاوه برکاهش اشتغالزایی و درآمد
خانوارها، درطول بیش از سه دهه اخیر، در زمینه راهبري ظرفیت هاي نقدینگی و حوزه هاي پولی نیز عملکرد قابل قبولی نداشته ایم.
آمار ها نشان می دهد که در طول 10 سال گذشته نرخ رشد نقدینگی هزار و 257 درصد افزایش یافته است، حال آن که میانگین نرخ



 
رشد اقتصادي به قیمت ثابت دراین مدت صفر درصد بوده است. 

این استاد دانشگاه تهران ادامه داد: این حجم از نقدینگی درکشور نتوانسته است در طرف عرضه و تولید جذب شود تا زمینه هاي رشد
تولید و اشتغال را فراهم کند. وي تأکید کرد: درواقع مشکلات ساختاري دراقتصاد ایران آثار خود را درحوزه هاي خرد و در سطح
خانوار نشان داده است و بدین ترتیب ریشه هاي کاهش قدرت خرید را باید دراقتصاد کلان جست و جو کرد که درحیطه وظایف

 
دولت ها جا می گیرد. 

وي اظهارکرد: درطول 32 سال اخیر دولت ها توفیقی در افزایش کشش طرف عرضه براي جذب نقدینگی نداشته اند که شاید بخش

 
عمده آن به مسائل خارج از دولت ارتباط داشته باشد. 
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با اقدامات پیش گیرانه قاچاق کاهش پیدا کرده است

منبع: شعار سالشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/04/15

شعار سال: آقاي علی مویدي خرم آبادي با حضور در برنامه گفتگوي ویژه خبري دوشنبه شب شبکه دو سیما با گرمیداشت
یاد و خاطره شهداي مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین تبریک به مناسبت سالگرد تاسیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز

افزود: این ستاد بعنوان یک مرجع ملی است که 26 دستگاه عضو این ستاد هستند. وي ...

شعار سال: آقاي علی مویدي خرم آبادي با حضور در برنامه گفتگوي ویژه خبري دوشنبه شب شبکه دو سیما با گرمیداشت یاد
و خاطره شهداي مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین تبریک به مناسبت سالگرد تاسیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: این

 
ستاد بعنوان یک مرجع ملی است که 26 دستگاه عضو این ستاد هستند. 

وي ادامه داد: وظایف ستادمبارزه با قاچاق کالا و ارز، سیاستگذاري، برنامه ریزي، هماهنگی بین دستگاه ها و نظارت بر فرآیند عملکرد

 
و کارایی این دستگاه هاست. 

 
آقاي مویدي گفت: در سال 92 با همکاري مجلس قانون خاص مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصویب و ابلاغ شد. 

وي افزود: در حال حاضر ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درشرایط جنگ اقتصادي، وزن قابل توجهی در موضوع سیاستگذاري در

 
بخش تجارت، اقتصاد و تولید دارد. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: یکی از دلایلی که قاچاق در بعضی کشور ها و کشور ما رخ می دهد خلاء هاي قانونی

 
است. 

وي افزود: امروز ستاد بعنوان مرجع ملی مبارزه با قاچاق کالا و ارز تمرکز خود را بر فرآیند تجارت کشور از جمله قوانین تجارت
بازرگانی، تولید، توزیع و عرضه قرار داده است و در گلوگاه هایی که موجب شکل گیري قاچاق می شود ستاد ورود پیدا کرده و اصلاح

 
می کند. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: در مسیر مبارزه با قاچاق یکی از ابزارها، سامانه ها است و در حال حاضر بیش از 72

 
درصد سامانه ها عملیاتی و اجرایی شده است و دغدغه همه کارگزاران نظام بر این است که پدیده قاچاق خشک شود. 

آقاي مویدي گفت: امروز گمرك، بنادر، مرزبانی، نیروي انتظامی و پلیس اقتصادي و همه بخش ها دغدغه این را دارند که در مبادي

 
رسمی قاچاق اتفاق نیفتد. 
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وي افزود: نیاز جامعه از دو مسیر تولید و اجازه ورود رسمی تامین می شود که به لحاظ ورود رسمی کالا که درشرایط تحریم انجام
نمی شود و بیش از چند هزار کالا را ممنوع کردیم بنابراین تولید داخل باید تقویت شود واگر تولید داخل تقویت نشود بخشی از آن از

 
راه هاي مختلف وارد می شود. 

 
مویدي ادامه داد: در موضوع مرزنشینان یکسري معافیت ها را می دهیم که بعضی مواقع از این معافیت ها هم سوءاستفاده می شود. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره آمار رسمی قاچاق در کشور گفت: آمار رسمی قاچاق که در سال 98 بررسی شد 12

 
میلیارد و پانصد میلیون دلار است. 

وي افزود: قاچاق از مبادي رسمی بسیار کم و نادر است و همین مقدار کم از طریق بنادر جنوب تحت عنوان ته لنجی، معافیت هاي

 
مرزي و مناطق آزاد انجام می گیرد. 

وي ادامه داد: ما آمار قاچاق را در سال 97 و 98 دادیم و مرجع اعلام آمار، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز است و تاکنون آمار را به



 
موقع ارائه داده ایم. 

 
آقاي مویدي گفت: در حال حاضر بصورت هوشمند اقدامات پیش بینی شده و پیش گیرانه انجام می دهیم. 

 
وي افزود: برنامه هاي پیشگیري درباره قاچاق علوفه انجام شده است. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز عنوان کرد: آسیب شناسی، پیش بینی و پیشگیري ها انجام و مواردي را که نیاز به مقابله داشته
هم انجام دادیم و اگر این موارد نبود امروز می بایست به جاي 12.5 میلیارد دلار شاهد 25 میلیارد دلار قاچاق می بودیم و همین

 
اقدامات پیش گیرانه و پیش بینی شده منجر به کاهش قاچاق شده است. 

وي درباره قاچاق پوشاك هم گفت: یکی از توفیق هاي نظام در چند سال گذشته که قابل محاسبه می باشد این است که در بخش

 
مبارزه با قاچاق پوشاك در اوج هستیم. 

مویدي افزود: در یک زمانی 2 میلیارد و پانصد میلیون دلار قاچاق پوشاك داشتیم، ولی امروز نزدیک به 600 میلیون دلار قاچاق انجام

 
می گیرد که از طریق مناطق آزاد وتجارت مرزنشینی است. 

وي ادامه داد: امروز تولید پوشاك ما به لحاظ کیفیت بسیار بالاست و اشتغال ایجاد کرده است، اما بخاطر اینکه کالاي خود را با عنوان
نشان خارجی بفروشند یک تخلف صنفی انجام می دهند که قاچاق نیست و اصناف باید با آن برخورد کند و شاید تابلو نشان خارجی

 
باشد، ولی کالا ایرانی است. 
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رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق، تولید واشتغال را از بین می برد و همچنین سرمایه اقتصادي ما را برباد می دهد؛
امروز تولید ما با کیفیت و کمیت قابل توجهی انجام می شود، اما بدلیل اینکه فرهنگ سازي نکردیم در زیر مجموعه تابلوي خارجی

 
بفروش می رسد که این یک تخلف صنفی است. 

وي افزود: یکی از کار هایی که ستاد انجام داده موضوع اعتبار سنجی کارت بازرگانی است و ما در گذشته شاهد فروش کارت بودیم و
یکی از اقداماتی که انجام دادیم سازماندهی کارت هاي اعتبار سنجی بازرگانی است که تثبیت کردیم و امروز بازرگان ما نمی تواند

 
کارت بازرگانی را به افراد دیگر بدهد و سقف معاملات هر بازرگان مشخص است. 

آقاي مویدي گفت: تقسیم کار بین قوه قضائیه و تعزیرات یک کار کارشناسی شده است و براساس آیین نامه هاي تعریف شده انجام

 
می گیرد. 

 
وي افزود: یبش از 70 درصد پرونده ها در تعزیرات و 30 درصد از پرونده هاي سازمان یافته در قوه قضائیه بررسی می شود. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: یک دستورالعمل تعریف کردیم و به نیروي هاي ضابط آموزش دادیم تا هرفردي در
خیابان به موضوع قاچاق ورود پیدا نکند، چون یک کار تخصصی و حرفه اي است و امروز پلیس امنیت اقتصادي براساس این
دستورالعمل ورود پیدا می کند؛ وزارت اطلاعات درحوزه پرونده هاي سازمان یافته هوشمند عمل می کند و هیچ تداخل کاري بین

 
قوه قضائیه و تعزیرات نیست و تعارض منافعی وجود ندارد. 

وي ادامه داد: امروز ما ریسک را از بازرگانان گرفتیم و بازرگانی که سقف معاملات او یکصد میلیون دلار باشد دیگر نمی تواند مبلغ

 
بیشتري مطالبه کند و تمام کارت هاي اعتباري جمع شده است. 
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رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: فرآیند مبارزه با قاچاق را در کف مغازه و خیابان نبینیم بلکه در تفکر مدیران عالی باید

 
ببینیم. 

 
وي افزود: ما از سال 97 در یک جنگ نابرابر قرار گرفتیم. 



رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه داد: در داخل کشور سامانه ها بین گمرك، صمت و دستگاه هاي مختلف مثل وزارت جهاد
کشاورزي و بهداشت مرتبط و فعال هستند و 28 درصدي که در تبادل اطلاعات مشکل داریم به خاطر بخشی از دستگاه هاي بزرگ

 
است، ولی قوه قضائیه در موضوع سامانه ها صد در صد کار هاي خود را انجام داده است. 

آقاي مویدي گفت: امروز سامانه قوه قضاییه، نیروي انتظامی، گمرك، تعزیرات و دستگاه هاي دیگر کاملا متصل است و تبادل اطلاعات

 
انجام می شود. 

وي افزود: امروز تمام کالا هاي اساسی ما میل به قاچاق دارند؛ قبلا نگران ورود کالا ها قاچاق بودیم امروز انرژي 26 دستگاه وکل نظام

 
مصروف این است که قاچاق از داخل کشور به بیرون نرود. 

وي ادامه داد: امروز گوسفند را از دامدار با حداقل قیمت می توان خرید، چون ضوابط را طوري طراحی کردیم که دامی که می خواهد

 
حتی از خراسان شمالی خارج شود داراي ضوابط است. 

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در حال حاضر و براساس آخرین آمار 48 میلیون راس دام پلاك کوبی شده است و

 
مجموع دام سبک و سنگین ما نزدیک به 85 میلیون راس است که نزدیک به 50 میلیون پلاك کوبی شده است. 

وي افزود: تا به امروز شاهد نبودم دستگاهی و فردي بخواهد در پدیده قاچاق گام بردارد و ما چشم بسته باشیم و مصلحت اندیشی

 
وجود ندارد. 

 
پیشگیري عملکرد مناسبی ندارد 

آقاي مجید الماسی کارشناس مبارزه با قاچاق هم در ارتباط تصویري بااین برنامه گفت: اصل و پشتوانه قانون سال 92 براساس

 
پیشگیري و سامانه ها استوار بود، ولی الان در بخش پیشگیري عملکرد مناسبی نداشته ایم. 

وي افزود: تاکنون سامانه جامع تجارت 4 بار رونمایی شده است و الان گمرك، نیروي انتظامی و صمت بصورت آفلاین به اطلاعات

 
دراین سامانه دسترسی دارند. 

 
آقاي الماسی گفت: ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مرجع تخصصی ارائه آمار است، ولی آخرین گزارش مربوط به سال 95 است. 

وي افزود: در حال حاضر حدود 48 تا 50 درصد پروانه هایی که الان در گمرك مراجعه می کنند براي صاحبان کالایی است که اظهار

 
نامه مالیاتی و اعتبار کافی ندارند و طبق گفته کارشناسان، اعتبار سنجی باید به سازمان امور مالیاتی وصل شود. 

آقاي الماسی گفت: براساس ماده 44 قانون اگر قاچاق از یک حدي بزرگتر، سازمان یافته، حرفه اي یا شامل حبس بود در صلاحیت
دادسرا و دادگاه انقلاب است و غیر از این در تعزیرات بررسی می شود، ولی متاسفانه شاهد این هستیم که در بسیاري از پرونده ها

 
تعارض منافع در نظام مدیریت مبارزه با قاچاق وجود دارد. 

وي افزود: مایکسري بازرگان ریسک گریز و ریسک پذیر داریم که ستاد براي بازرگانان ریسک گریز شاید با جریمه 20 تا 30 درصدي
و حبس، ساختار انگیزشی آن ها را اصلاح کند که به سمت قاچاق نروند، ولی یکسري بازرگان ریسک پذیر داریم که اگر 90 درصد

 
جریمه نقدي هم در نظر بگیرید باز هم براي آن ها به صرفه است. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از خبرگزاري صدا و سیما، تاریخ انتشار: 15 تیر 1400، کد خبر: 3156769،
www.iribnews.ir



شایعات مشکوك معدن فروشی از کجا نشأت می گیرد

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/04/15

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی با اشاره به انتشار مشکوك برخی شایعات در خصوص طرح بزرگ آزادسازي
6000 محدوده و معدن غیرفعال کشور با تیتر معدن فروشی در روزهاي اخیر اعلام کرد: بیان چنین مطالبی آن هم در

شرایطی که وزارت صنعت، معدن و تجارت با اقدامات علمی و عملی در تلاش براي خروج

 
شایعات مشکوك معدن فروشی از کجا نشأت می گیرد: از توهم تا واقعیت 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی با اشاره به انتشار مشکوك برخی شایعات در
خصوص طرح بزرگ آزادسازي 6000 محدوده و معدن غیرفعال کشور با تیتر معدن فروشی در

روزهاي اخیر اعلام کرد: بیان چنین مطالبی آن هم در شرایطی که وزارت صنعت، معدن و تجارت با اقدامات علمی و عملی در تلاش

 
براي خروج معادن از حبس و رکود حاکم بر این بخش است، توهم است نه واقعیت. 

 اسداالله کشاورز با بیان اینکه این وزارتخانه پس از فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی مبنی بر توجه بیشتر به بخش معدن نسبت
به احصاء معادن غیرفعال اقدام کرد، افزود: آزادسازي محدوده هاي معدنی غیرفعال از 2 سال پیش تاکنون دستور کار این وزارتخانه
بوده اما به دلایلی اجراي آن محقق نشده بود، در حقیقت آزادسازي پهنه هاي مطالعه شده از سال 95 انجام می شده و یکی از

 
تکالیف مستمر و متداول معاونت امور معادن و صنایع معدنی بوده است و ارتباطی به مزایده ها یا ابتدا و انتهاي دولت ها ندارد. 

وي آزادسازي 6 هزار محدوده و معدن حبس شده کشور را اقدامی شجاعانه و خردمندانه دانست و گفت: بیش از یکسال از اتمام
مطالعات برخی از این پهنه ها گذشته بود و کاملا بلاتکلیف بودند و باعث بلوکه شدن بیش از 300 هزار کیلومترمربع شده بودند و باید
توجه کرد که با آزادسازي و واگذاري این معادن، رونق سرمایه گذاري و اشتغال در بخش معدن و همچنین تأمین مواد اولیه بسیاري

 
از واحدهاي تولیدي سراسر کشور انجام خواهد شد. 

وي با اشاره به اینکه مزایده 6 هزار محدوده معدنی با تعیین تکلیف حدود 7 هزار و 500 محدوده بلوکه شده که مخالفت دستگاه هاي
موضوع ماده 24 قانون معادن را داشتند و همچنین آزادسازي پهنه هاي اکتشافی به لحاظ موضوعی متفاوت است، افزود: از 13 هزار و
500 محدوده معدنی غیرفعال، 6 هزار محدوده مشمول مزایده و 7 هزار و 500 محدوه به لحاظ وجود معارض و مخالفت ارگان هاي

 
ماده 24 قانون معادن بلوکه بوده اند. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی ادامه داد: سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها در طول سال محدوده هاي
معدنی مشمول مزایده را به صورت استانی و از طریق فراخوان عمومی واگذار می کردند که در سال جاري مقرر شد این مهم به صورت

 
کشوري و از طریق سامانه ستاد (انجام مزایده ها و مناقصات دولت) انجام پذیرد. 

وي در ادامه با بیان اینکه واگذاري 6 هزار محدوده معدنی بزرگترین مزایده ملی کشور بوده است افزود: واگذاري معادن حبس شده از
طریق مزایده عمومی به افراد داراي اهلیت و صلاحیت، سبب رونق بخش معدن خواهد شد. 



کشاورز ادامه داد: در سال گذشته مقرر بود 7 هزار و 500 محدوده بلوکه شده که به دلیل مخالفت ارگان هاي ماده 24 قانون معادن
قابلیت واگذاري از طریق مزایده را ندارند، آزادسازي شود که این امر به دلیل اعتراض ارگان هاي و مراجع ذیربط مبنی بر بروز فساد

 
در بخش هاي مختلف محقق نشد و از دستور کار خارج شد. 

سرپرست معاونت امور معادن و صنایع معدنی به نحوه آزادسازي پهنه هاي اکتشافی نیز اشاره کرد و گفت: آزادسازي پهنه ها پس از
پایان مطالعات اکتشافی مجري پهنه و معرفی مناطق امیدبخش صورت می پذیرد که این مهم جزو اولویت هاي این وزارتخانه در سال

 
هاي اخیر بوده است. 

وي با بیان اینکه براساس ماده 32 آیین نامه اجرایی قانون معادن نسبت به واگذاري پهنه هاي اکتشافی به شرکت هاي دولتی و
غیردولتی توانمند جهت مطالعه و شناسایی پتانسیل هاي معدنی کشور اقدام شده است افزود: پس از پایان مطالعه و شناسایی
پتانسیل هاي معدنی و معرفی مناطق امیدبخش، تعدادي از محدوده ها جهت انجام عملیات اکتشافی به مجري پهنه و محدوده هاي

 
امیدبخش دیگر جهت انجام فراخوان عمومی به سازمان هاي استانی واگذار می گردد. 

وي ادامه داد: بدیهی است در چنین شرایطی واگذاري مابقی پهنه ها از طریق مزایده عمومی به دلیل عدم اطلاع دقیق درخصوص

 
وجود مواد معدنی، مبناي علمی و قانونی نخواهد داشت. 

کشاورز در ادامه با بیان اینکه طی آزادسازي 101 پهنه اکتشافی در 25 استان کشور حدود 203 هزار کیلومترمربع از مساحت بلوکه
شده معدنی آزاد خواهد شد افزود: آزادسازي پهنه هاي اکتشافی کشور هرسال و طی برنامه زمانبندي شده صورت می پذیرد و این

 
مهم براي نخستین بار در کشور نیست که انجام می شود. 

وي با بیان اینکه بلاتکلیفی مسئولان وقت در آزادسازي پهنه ها سبب بلوکه ماندن بخش وسیعی از مساحت معدنی کشور شده بود
افزود: پس از اتمام مطالعات 101 پهنه مورد اشاره، 138 محدوده امیدبخش حاصل عملیات اکتشافی معرفی شد که این تعداد حدود

 
6 هزار و 500 کیلومترمربع از مساحت کل پهنه ها را شامل می شود. 

وي ادامه داد: از کل محدوده هاي امیدبخش اشاره شده، 77 محدوده به مساحت بیش از 2 هزار و 700 کیلومترمربع جهت برگزاري
مزایده عمومی در اختیار سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان ها و مابقی در اختیار مجریان پهنه هاي اکتشافی قرار گرفته

 
است. 

کشاورز در پایان با اعلام آمادگی این معاونت در جهت شفاف سازي و پاسخگویی به شبهات، از اصحاب رسانه و مطبوعات خواست تا
در جهت انجام رسالت اجتماعی خود نسبت به تشریح ابعاد و دستاوردهاي گسترده این طرح عظیم توجه داشته و قبل از توجه به

شایعات از صحت و سقم مطالب و محتواهاي منتشر شده علم و اطلاع کافی پیدا نمایند.



افت مجدد دلار

منبع: ایراسینشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/04/15

شاخص دلار در آستانه از دست دادن کانال 92 واحدي قرار گرفت.

شاخص دلار در آستانه از دست دادن کانال 92 واحدي

 
قرار گرفت. 

به گزارش ایراسین و به نقل از رویترز، با احیاي تدریجی
سطح تقاضا و بازگشایی کسب و کارها که منجر به افزایش
درآمد آن ها شده، درآمدهاي مالیاتی دولت آمریکا نیز
افزایش پیدا کرده که این مساله در کاستن از سرعت شیب
تند افزایش کسري بودجه، مفید است. طبق اعلام سایت

بدهی آمریکا، میزان درآمدهاي مالیاتی دولت این کشور تا پایان ماه ژوئن به سه تریلیون و 505 میلیارد و 694 میلیون دلار و میزان

 
مالیات بر درآمد دولت آمریکا تا پایان ماه این ماه به یک تریلیون و 821 میلیارد و 633 میلیون دلار رسیده است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه
گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به
صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم امسال بیاید. همچنین این افزایش تقاضا می تواند به بیشتر شدن

 
اشتغال زایی کمک کند. 

کسري حساب تجاري آمریکا کماکان رو به افزایش است و این مساله فشار را روي دلار بیشتر می کند. در ماه می میزان واردات
آمریکا 277.3 میلیارد دلار بوده که این رقم 71.2 میلیارد دلار بیشتر از صادرات این کشور بوده است. در مقایسه با ماه قبل، صادرات
آمریکا 0.6 درصد و واردات این کشور 1.3 درصد بیشتر شده اند. کماکان بیشترین کسري حساب تجاري مربوط به تجارت با چین (
27.2 میلیارد دلار) بوده است و پس از چین نیز، کانادا 1.8 میلیارد دلار بیشتر از وارداتش از آمریکا، به این کشور صادرات داشته

 
است. 

اقبال بانک هاي مرکزي جهان به دلار رو به افزایش است و اسکناس سبز در حال گرفتن جاي ارزهاي امن تر نظیر ین ژاپن و فرانک
سوئیس است. آن طور که داده هاي جدید صندوق بین المللی نشان می دهد، سهم دلار از ذخایر ارزي جهان در پایان سه ماهه
نخست سال 2021 به 59.5 درصد رسیده است تا بدین ترتیب بیشترین افزایش فصلی سهم دلار در 9 ماه اخیر به ثبت برسد. این
رقم 0.7 درصد بیشتر از رقم ثبت شده دوره مشابه قبل است. رقیب اصلی دلار یعنی یوان هم محبوب تر شده و سهم آن از ذخایر به

 
2.4 درصد رسیده است. 

اظهارات یکی از مدیران ارشد بانک مرکزي آمریکا باعث اطمینان یافتن بیش از پیش معامله گران نسبت به تغییر ریل سیاست گذاري
فدرال رزرو شده است. کریستوفر واکر با بیان اینکه باید برنامه عظیم خرید اوراق قرضه متوقف شود، زمان مناسب براي افزایش نرخ



بهره را هنگامی دانسته است که نرخ بیکاري به میزان قابل توجهی کاهش پیدا کند و یا نرخ تورم بیش از مقدار فعلی بالا رود. واکر در

 
ادامه این نکته را افزود که تا سال 2023 نرخ بهره کاملا از سطح فعلی فاصله خواهد گرفت. 

بازار مسکن آمریکا کماکان در وضع نگران کننده اي باقی مانده و به دنبال کاهش شدید در بخش عرضه مسکن، متوسط رشد قیمت
خانه ها در بزرگ ترین اقتصاد جهان در ماه آوریل به بالاترین سطح خود در طول 15 سال اخیر رسیده است. در بازه زمانی 12 ماهه،
رشد قیمت مسکن در 20 شهر بزرگ آمریکا 14.9 درصد اندازه گیري شده که این رقم نسبت به بازه مشابه به ماه قبل 0.4 درصد

 
افزایش داشته است. از 20 شهر بزرگ آمریکا متوسط قیمت مسکن در 19 شهر به نسبت ماه قبل افزایش پیدا کرده است. 

با بهبود سطح تقاضا و افزایش استخدام شرکت ها، نرخ بیکاري در بیشتر کشورها از جمله آمریکا رو به کاهش رفته و این مساله به
ویژه در زمینه اطمینان یافتن از تداوم روند رشد اقتصادي در میان مدت ضروري است. تحلیلگران بانک اي ان جی با اشاره به کاهش
نرخ بیکاري نوشتند که با چرخه فعلی باید شاهد ورود پس اندازهاي احتیاطی به بازارهاي مالی باشیم که این مساله به ویژه در بازار

 
ارز باعث نوسانات کوتاه مدت به نفع ارزهاي پرریسک تر خواهد شد. 

یک بار دیگر کرونا به یک عامل نگران کننده در جهان به ویژه در اروپا تبدیل شده است. وضعیت شیوع گونه جهش یافته دلتا به ویژه
در انگلیس به سطح نگران کننده اي رسیده است و برخی از مقامات اروپایی به ویژه در آلمان خواستار اعمال مجدد محدودیت هاي
مسافرتی بر روي مسافران ورودي از مبدا انگلیس شده اند. کمیسر امور بهداشت اتحادیه اروپا نیز ویروس دلتا را یک تهدید دانسته که

 
باید هرچه زودتر با آن مقابله شود. وي بهترین راه را در مقطع فعلی، تسریع واکسیناسیون در سطح اتحادیه دانسته است. 

در ماه می رشد بخش مخارج شخصی آمریکا صفر درصد اندازه گیري شد که این رشد نسبت به ماه قبل 0.9 درصد و نسبت به رشد
مورد انتظار فعالان بازار 0.4 درصد کمتر بوده است. در بین بخش هاي مختلف، بخش خدمات پیشتاز رشد بوده اما از طرف دیگر
بیشترین اثر کاهشی را بخش آب و برق و گاز داشته است. همچنین بخش وسایل حمل و نقل نیز با کاهش رشد محسوسی به نسبت

 
ماه قبل مواجه شده است. شاخص هسته تورمی مصرف کننده نیز در این ماه 3.4 درصد اندازه گیري شد. 

طبق اعلام وزارت بازرگانی آمریکا، رشد سه ماهه نخست این کشور در سطح 6.4 درصدي اندازه گیري شده است. در نتیجه احیاي
تقاضاي مصرفی که بار اصلی رشد اقتصادي آمریکا را بر دوش می کشد انتظار می رود اقتصاد این کشور تا پایان امسال به طور کامل
از رکود ناشی از کرونا عبور کند و نرخ بیکاري و تورم در آن که در ماه هاي اخیر روند صعودي به خود گرفته است، مجددا در مسیر

 
کاهشی قرار گیرند. در نتیجه کرونا اقتصاد آمریکا بدترین بحران خود را از زمان جنگ جهانی دوم تاکنون تجربه کرده بود. 

تاکنون بیش از 184 میلیون و 744 هزار و 513 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 996 هزار و 38
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 621 هزار و 295 نفر، برزیل با 524

 
هزار و 475 نفر، هند با 403 هزار و 85 نفر، مکزیک با 233 هزار و 622 نفر و پرو با 193 هزار و 230 نفر بوده است. 

جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار
ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله
گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 

 
شاخص دلار 



شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.23 درصد کاهش نسبت به

 
روز گذشته در سطح 92.198 واحد بسته شد. 

نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.084 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي

 
نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.21 درصد افزایش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.385 دلار مبادله شد. یورو 0.02 درصد

 
بالا رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.186 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.13 درصد افزایش به 110.909 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا

 
به ازاي 1.327 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.464 یوان چین اعلام شد. 

منبع: ایسنا



تسهیلات بانک توسعه تعاون در طرح اشتغال روستایی به 26 هزار میلیارد ریال

رسید

منبع: فراسوشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/04/15

رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون از پرداخت 26 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک در طرح اشتغال روستایی خبر داد.

تسهیلات بانک توسعه تعاون در طرح اشتغال روستایی به
26 هزار میلیارد ریال رسیدرییس هیات مدیره بانک توسعه
تعاون از پرداخت 26 هزار میلیارد ریال تسهیلات بانک در

 
طرح اشتغال روستایی خبر داد. 

به گزارش فراسو به نقل از روابط عمومی بانک توسعه
تعاون؛ سید باقر فتاحی رییس هیات مدیره بانک توسعه

تعاون در تبیین عملکرد بانک در طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري اظهار داشت: تسهیلات پرداختی شعب سراسر کشور فراتر از
26 هزار میلیارد ریال شده است و در پایان مرحله پنجم، مجموع تسهیلات پرداختی بانک در این زمینه بالغ بر 31 هزار میلیارد ریال

 
خواهد گردید. 

وي افزود: فرآیند پرداخت تسهیلات حاصل کار جمعی و میان دستگاهی است و در کارگروه هاي استانی مسئولین چندین دستگاه
اجرایی استان در اتخاذ تصمیمات و معرفی طرح ها مشارکت دارند و بانک توسعه تعاون نیز به عنوان یکی از ارکان مهم و بانک عامل

 
این طرح همواره به اثربخشی طرح ها و ایجاد اشتغال موثر و دائم تاکید ورزیده است. 

فتاحی گفت: مدیران استانی و روساي شعب بانک توسعه تعاون در صدد هستند با شناسایی تعاونگران و کارآفرینان و نیز با توجه به
مزیت هاي منطقه، شرایطی را حاصل نمایند تا جامعه محلی به عنوان ذینفع اصلی طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري، از منافع
طرح به صورت ملموس بهره مند گردند و موجبات سطح اشتغال و تولید منطقه و نیز پیرو آن ارتقاي سطح توسعه اقتصادي و

 
اجتماعی مناطق فراهم گردد. 

رییس هیات مدیره بانک توسعه تعاون یاد آور گردید: حضور بانک توسعه تعاون به عنوان بانک عامل اعطاي تسهیلات بند الف تبصره
18 قانون بودجه سال 97 و تداوم آن در ماده 52 قانون بودجه سالهاي پس از آن موجب پرداخت تسهیلات در بخش هاي مختلف
اقتصادي گردیده است که 14 هزار میلیارد ریال به معرفی شدگان بخش کشاورزي، 13 هزار میلیارد ریال به معرفی شدگان صنعت و

 
معدن و نیز هزار میلیارد ریال در بخش گردشگري تسهیلات اعطا گردیده است. 

فتاحی عاملیت بانک توسعه تعاون در منابع صندوق توسعه ملی را فرصتی مهم براي تعاونگران اعلام نمود و افزود: همواره به تعاونگران
و جامعه تعاون اعلام گردیده است که با تقویت ارتباط با شعب بانک، از فرصت عاملیتی بانک تخصصی بخش، بهره کافی را ببرند تا

بانک نیز با دسترسی مناسب به شرکتهاي تعاونی، مسیر دستیابی تعاونگران به تسهیلات با شرایط مناسب را هموار سازند.



قیمت گذاري دستوري در دولت آینده گوشه گیر می شود؟

منبع: فراسوشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/04/15

حسین حاتمی نماینده مجلس پیش بینی می کند که در دولت سیزدهم شاهد توسعه بیشتر بازار سرمایه و به خصوص بورس
کالا باشیم به طوریکه فضاي دولت آینده مبتنی بر توسعه مناسبات تولیدکنندگان و مصرف کنندگان کالاها در بورس کالا

خواهد بود تا با رویکردي تجربه شده براساس شیوه هاي علمی، شفافیتی کامل در مبادلات ...

قیمت گذاري دستوري در دولت آینده گوشه گیر می شود؟
حسین حاتمی نماینده مجلس پیش بینی می کند که در
دولت سیزدهم شاهد توسعه بیشتر بازار سرمایه و به
خصوص بورس کالا باشیم به طوریکه فضاي دولت آینده
مبتنی بر توسعه مناسبات تولیدکنندگان و مصرف
کنندگان کالاها در بورس کالا خواهد بود تا با رویکردي
تجربه شده براساس شیوه هاي علمی، شفافیتی کامل در

 
مبادلات کالایی کشور حکمفرما شود. 

به گزارش فراسو به نقل از سنا؛ مشکلات اقتصادي چند سال اخیر و کوچک شدن سفره مردم در کنار معضلی به نام اشتغال جوانان
باعث بروز ناهنجاري هاي اجتماعی در کشور نیز شده است؛ معضلاتی که بسیاري از مردم براي حل آن ها، چشم به دولت سیزدهم و
ارائه راهکارهاي اصولی و پایدار دوخته اند. در همین راستا توسعه بازار سرمایه، ورود گسترده مردم به بورس و البته تکیه صنایع کشور
به بورس کالاي ایران در راستاي عرضه و تامین نیاز مواد اولیه، باعث شده تا نگاه مسوولان براي چاره جویی مشکلات اقتصادي به بازار
سرمایه معطوف شود. این تغییر رویکردهاي اقتصادي از شیوه هاي سنتی و ناکارآمد به روش هاي مدرن، شفاف، رقابتی و کارا که باید
آن را به فال نیک گرفت به گونه اي رقم خورده است که علاوه بر نمایندگان حوزه اقتصادي و صنعت مجلس شوراي اسلامی،

 
نمایندگان بخش هاي دیگر از جمله کمیسیون اجتماعی مجلس نیز بر لزوم توسعه پایدار بازار سرمایه تاکید دارند. 

در این زمینه حسین حاتمی دبیر کمیسیون اجتماعی مجلس به یک رویکرد غلط اقتصادي و اثرات نامطلوب آن در اجتماع اشاره می

 
کند که آن رویکرد، «قیمت گذاري دستوري» در اقتصاد است. 

حاتمی با بیان اینکه نقش دولت در تنظیم مناسبات اجتماعی و اقتصادي را نمی توان منکر شد، گفت: اساساً دولت ها سعی دارند با
ورود به حوزه هاي اقتصادي و اجتماعی، کارکرد موثري از خود به نمایش بگذارند که در بسیاري از موارد این مداخله گري ها نتایج

 
عکس داده که باید در شیوه و کیفیت ورود دولت به حوزه هاي مختلف تجدیدنظر شود. 

دبیر کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به اینکه شاید دخالت دولت در روند قیمت کالاها را نتوان به کلی حذف کرد اما قطعا می
توان شیوه ورود دولت به بازار و قیمت کالاها را اصلاح کرد، گفت: دستور دادن دولت ها به بازار را در دوره هاي مختلف نمی توانیم
منکر شویم اما موضوع مهم آن است که ایجاد یک رویکرد منطقی با مشاوره افراد صاحب نظر و فعالان بازار باید نوع نگاه دولت به بازار

 
را مبتنی بر شیوه هاي علمی و مناسبات اقتصادي کند. 



این نماینده مجلس با تاکید بر این موضوه که امروز قیمت گذاري دستوري به یک معضل بزرگ اقتصادي تبدیل شده است، گفت:
قیمت گذاري دستوري در دولت هاي گذشته تجربه شده و چالش هاي زیادي را براي اقتصاد و مردم و تولید به وجود آورده است، از

 
این رو این انتظار از دولت سیزدهم می رود که با شیوه هاي اقتصادي به تنظیم بهینه بازارها ورود کند. 

حاتمی در پایان با بیان اینکه پیش بینی می شود در دولت سیزدهم شاهد توسعه بیشتر بازار سرمایه و به خصوص بورس کالا باشیم،
گفت: فضاي دولت آینده مبتنی بر توسعه مناسبات تولیدکنندگان و مصرف کنندگان کالاها در بورس کالا خواهد بود تا با رویکردي
تجربه شده براساس شیوه هاي علمی، شفافیتی کامل در مبادلات کالایی کشور حکمفرما شود که در صورت تحقق این مهم بسیاري از

چالش هاي اقتصادي امروز حل شده و روابط اقتصادي مثبت در کشور جاري می شود.



گلایه هاي مهتاب نصیرپور از وضعیت تئاتري ها

منبع: خبرخودروشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/04/15

خبرگزاري ایسنا: مهتاب نصیرپور با ابراز تاسف از کم توجهی به مقوله فرهنگ و هنر می گوید تا وقتی مطالبه و درخواستی از

 
جانب جامعه هنري مطرح نشود، مدیران هم فکر می کنند مشکلی نیست و همه چیز امن و امان است. 

این بازیگر و مدرس تئاتر از بی اعتنایی مدیران هنري نسبت به حل مشکلات جامعه تئاتري انتقاد کرد، از سرخوردگی جوانان فعال در
تئاتر ابراز تاسف کرد و پیشنهادهایی را براي اجراي نمایش در فضاي باز به عنوان یک گزینه مناسب در دوران کرونا و حتی خارج از

 
این دوره ارایه داد. 

نصیرپور که سال هاست سابقه تدریس بازیگري به هنرجویان جوان را دارد، با ابراز تاسف گفت: «حیف است جوانان ما با این همه آرزو
و شور و شوق، به دلیل شرایط نابسامان تئاتر سرخورده و نومید شوند. در حالی که راه هایی هست که به سادگی می توان فضاي کار

 
براي هنرمندان تئاتر ایجاد کرد.» 

این بازیگر که سال گذشته با بازي در نمایش «عشق روزهاي
کرونا» تجربه اجراي تئاتر در فضاي باز تالار وحدت را داشت،
ادامه داد: «این روزها مدام صحبت از جغرافیاي کشور ماست که
در فضایی گرم و کم بارش واقع شده است که طبیعتا مشکلات
بسیاري را ایجاد می کند ولی همین ویژگی، می تواند در عرصه

 
هاي دیگر به عنوان فرصت تلقی شود.» 

نصیرپور توضیح داد: «شرایط اقلیمی کشور ما به گونه اي است
که حدود هشت ماه گرم و بدون بارش داریم که می تواند زمینه مناسبی براي راه اندازي سالن هاي روباز سینما و تئاتر باشد.

 
همچنانکه در گذشته نیز اکران فیلم در سالن هاي تابستانی بدون سقف مرسوم بوده است.» 

این بازیگر با بیان این که تدارك اجرا در فضاي باز هزینه عجیب و غریبی ندارد، افزود: «اجرا در فضاي باز مساله پیچیده اي نیست نه
بودجه کلانی می خواهد و نه مشکلات زیادي دارد. با انجام یکسري رایزنی با شهرداري می توان فضاهایی را که قابلیت اجراي نمایش
دارند، مشخص و آنها را براي فعالیت گروه هاي نمایشی آماده کرد. اطمینان دارم خود جامعه تئاتري می تواند ایده هاي خوبی براي
ایجاد فضاي کار به متولیان هنري بدهد. هر چند متاسفانه مسئولان فرهنگی ما کم توجه و بی اعتنا هستند. شاید بخشی از این
وضعیت به این دلیل باشد که خود ما به عنوان جامعه تئاتري مطالبه گر نیستیم. تا زمانی هم که مطالبه و درخواستی نباشد، متولیان

 
هم فکر می کنند مشکلی نیست و همه چیز امن و امان است.» 



او با ابراز تاسف از کم توجهی مدیران براي چاره اندیشی درباره وضعیت دشوار تئاتر اضافه کرد: «در تمام سال هایی که در تئاتر فعال
بوده ام، در هیچ دوره اي این اندازه بی توجهی و بی مسئولیتی از جانب متولیان فرهنگی ندیده ام. محدودیت هاي دوران کرونا در
کشور ما کوتاه مدت نخواهد بود. بنابراین لازم است به راه ها و امکان هاي جدید بیندیشیم که یکی از بهترین آنها اجرا در فضاي باز

 
است.» 

او سپس از فضاهاي متعددي سخن گفت که براي اجراي نمایش در مقابل سالن هاي قدیمی تئاتر یا پارك هاي گوناگون و حتی کافه

 
ها وجود دارند. 

نصیرپور توضیح داد: «در حال حاضر در پارك دانشجو و دیگر پارك ها، فضاي مقابل تالار وحدت، حیاط تالار مولوي، فضاي بیرونی
فرهنگسراي نیاوران که اتفاق فضاي بزرگی هم هست و بخصوص فضاهاي باز پیرامون سالن هاي قدیمی، فضاي اجراي تئاتر وجود

 
دارد. حتی در فصل سرما هم می توان چادرهایی براي اجراي تئاتر برپا کرد که در هواي سرد و بارانی هم قابل استفاده باشند.» 

نصیرپور با اشاره به نظرات گوناگونی که پیش تر درباره تعیین حریم مجموعه تئاتر شهر مطرح شد، اضافه کرد: «چندي پیش بحث
ایمن سازي فضاي بیرونی مجموعه تئاتر شهر مطرح بود و نظرات گوناگونی ابراز شد. یکی از راه هاي ایمن سازي این فضا اجراي
نمایش است که هم به سالم سازي و فرهنگی شدن آن کمک می کند و هم رهگذران را کنجکاو خواهد کرد و به این شیوه می توان

 
تماشاگران بالقوه اي را جذب تئاتر کرد.» 

او با یادآوري اجراي نمایش «عشق روزهاي کرونا» که سال گذشته در فضاي بیرونی تالار وحدت انجام شد، خاطرنشان کرد: «ما این
نمایش را در آن فضا اجرا کردیم که البته از نظر تامین دکور و لباس حمایتی از ما نشد و تنها حمایت انجام شده، در اختیار گذاشتن
فضا بود ولی مرکز هنرهاي نمایشی و شهرداري با همراهی یکدیگر می توانند با مرزبندي کردن یکسري از فضاها و تامین صندلی هاي

 
تاشو به عنوان جایگاه تماشاگران، شرایط اجراي نمایش را فراهم آورند.» 

این بازیگر با تاکید بر جمعی بودن هنرهایی مانند سینما و تئاتر ادامه داد: «این هنرها بدون تماشاگر معنایی نخواهند داشت و تنها با
حضور تماشاگر است که کامل می شوند و معنا پیدا می کنند. ایجاد سالن هاي بدون سقف هم بسیاري از گروه هاي تئاتري با دغدغه
کمتري، حاضر به اجراي نمایش خواهند شد. هم تماشاگران با خاطري آسوده تر به تماشاي تئاتر می آیند. به این ترتیب هم اشتغال
جامعه تئاتري سر و سامانی پیدا می کند و هم در زمینه فرهنگ سازي و سرگرم کردن مخاطبان توانسته ایم اقدام موثري انجام

 
بدهیم.» 

این مدرس تئاتر اضافه کرد: «از آغاز همه گیري کرونا حدود یک سال و نیم می گذرد و با وضعیتی که در زمینه واکسیناسیون
همگانی داریم، دست کم یک سال دیگر شرایط ما عادي نخواهد شد. ضمن اینکه به زودي تغییر دولت و کابینه را در پیش خواهیم
داشت و طبیعتا تا استقرار مدیران جدید، چند ماهی را از دست خواهیم داد و متاسفم که هنوز هیچ راهکار مناسبی براي اشغال و
کسب درآمد خانواده شریف تئاتر نشده است. کسانی که در این مدت با صبوري، شرایط بسیار سختی را تحمل کرده اند و لب به

 
اعتراض نگشوده اند و این در حالی است که بخشی بزرگی از آنان در این مدت هیچ درآمدي نداشته اند.» 

مهتاب نصیرپور در پایان گفت: «ما مدام منتظریم ببینیم کشورهاي دیگر چه می کنند در حالیکه شرایط ما با آنها متفاوت است. آب و
هواي کشور ما و شور شوقی که جوانان و دانش آموختگان تئاتر ما دارند، با دیگر کشورها تفاوت دارد و اگر فکري براي اشتغال این

جوانان نکنیم، جز سرخوردگی، نتیجه اي نخواهد داشت.»



ارزش دلار مقابل ارزهاي مختلف مجددا کاهش یافت

منبع: بهار نیوزشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/04/15

گروه اقتصادي: شاخص دلار در آستانه از دست دادن کانال
92 واحدي قرار گرفت.به گزارش ایسنا، با احیاي تدریجی
سطح تقاضا و بازگشایی کسب و کارها که منجر به افزایش
درآمد آن ها شده، درآمدهاي مالیاتی دولت آمریکا نیز
افزایش پیدا کرده که این مساله در کاستن از سرعت شیب
تند افزایش کسري بودجه، مفید است. طبق اعلام سایت
بدهی آمریکا، میزان درآمدهاي مالیاتی دولت این کشور تا

پایان ماه ژوئن به سه تریلیون و 505 میلیارد و 694 میلیون دلار و میزان مالیات بر درآمد دولت آمریکا تا پایان ماه این ماه به یک

 
تریلیون و 821 میلیارد و 633 میلیون دلار رسیده است. 

پس از کاهش غیرمنتظره رشد تولیدات کارخانجات آمریکا در ماه آوریل، در 12 ماه منتهی به ماه می رشد این بخش 1.7 درصد اندازه
گیري شده که 0.1 درصد بیشتر از رشد ماه قبل و 1.8 درصد بیشتر از رشد ثبت شده بازه مشابه منتهی به ماه قبل است. اگرچه به
صورت کلی بخش تولید آمریکا سهم زیادي از کل رشد اقتصادي این کشور ندارد، رشد تولیدات می تواند به محرك جدیدي براي
بخش صنعت تبدیل شود و به کمک رشد کل در سه ماهه دوم امسال بیاید. همچنین این افزایش تقاضا می تواند به بیشتر شدن

 
اشتغال زایی کمک کند. 

کسري حساب تجاري آمریکا کماکان رو به افزایش است و این مساله فشار را روي دلار بیشتر می کند. در ماه می میزان واردات
آمریکا 277.3 میلیارد دلار بوده که این رقم 71.2 میلیارد دلار بیشتر از صادرات این کشور بوده است. در مقایسه با ماه قبل، صادرات
آمریکا 0.6 درصد و واردات این کشور 1.3 درصد بیشتر شده اند. کماکان بیشترین کسري حساب تجاري مربوط به تجارت با چین (
27.2 میلیارد دلار) بوده است و پس از چین نیز، کانادا 1.8 میلیارد دلار بیشتر از وارداتش از آمریکا، به این کشور صادرات داشته

 
است. 

اقبال بانک هاي مرکزي جهان به دلار رو به افزایش است و اسکناس سبز در حال گرفتن جاي ارزهاي امن تر نظیر ین ژاپن و فرانک
سوئیس است. آن طور که داده هاي جدید صندوق بین المللی نشان می دهد، سهم دلار از ذخایر ارزي جهان در پایان سه ماهه
نخست سال 2021 به 59.5 درصد رسیده است تا بدین ترتیب بیشترین افزایش فصلی سهم دلار در 9 ماه اخیر به ثبت برسد. این
رقم 0.7 درصد بیشتر از رقم ثبت شده دوره مشابه قبل است. رقیب اصلی دلار یعنی یوان هم محبوب تر شده و سهم آن از ذخایر به

 
2.4 درصد رسیده است. 

اظهارات یکی از مدیران ارشد بانک مرکزي آمریکا باعث اطمینان یافتن بیش از پیش معامله گران نسبت به تغییر ریل سیاست گذاري
فدرال رزرو شده است. کریستوفر واکر با بیان اینکه باید برنامه عظیم خرید اوراق قرضه متوقف شود، زمان مناسب براي افزایش نرخ



بهره را هنگامی دانسته است که نرخ بیکاري به میزان قابل توجهی کاهش پیدا کند و یا نرخ تورم بیش از مقدار فعلی بالا رود. واکر در

 
ادامه این نکته را افزود که تا سال 2023 نرخ بهره کاملا از سطح فعلی فاصله خواهد گرفت. 

بازار مسکن آمریکا کماکان در وضع نگران کننده اي باقی مانده و به دنبال کاهش شدید در بخش عرضه مسکن، متوسط رشد قیمت
خانه ها در بزرگ ترین اقتصاد جهان در ماه آوریل به بالاترین سطح خود در طول 15 سال اخیر رسیده است. در بازه زمانی 12 ماهه،
رشد قیمت مسکن در 20 شهر بزرگ آمریکا 14.9 درصد اندازه گیري شده که این رقم نسبت به بازه مشابه به ماه قبل 0.4 درصد

 
افزایش داشته است. از 20 شهر بزرگ آمریکا متوسط قیمت مسکن در 19 شهر به نسبت ماه قبل افزایش پیدا کرده است. 

با بهبود سطح تقاضا و افزایش استخدام شرکت ها، نرخ بیکاري در بیشتر کشورها از جمله آمریکا رو به کاهش رفته و این مساله به
ویژه در زمینه اطمینان یافتن از تداوم روند رشد اقتصادي در میان مدت ضروري است. تحلیلگران بانک اي ان جی با اشاره به کاهش
نرخ بیکاري نوشتند که با چرخه فعلی باید شاهد ورود پس اندازهاي احتیاطی به بازارهاي مالی باشیم که این مساله به ویژه در بازار

 
ارز باعث نوسانات کوتاه مدت به نفع ارزهاي پرریسک تر خواهد شد. 

یک بار دیگر کرونا به یک عامل نگران کننده در جهان به ویژه در اروپا تبدیل شده است. وضعیت شیوع گونه جهش یافته دلتا به ویژه
در انگلیس به سطح نگران کننده اي رسیده است و برخی از مقامات اروپایی به ویژه در آلمان خواستار اعمال مجدد محدودیت هاي
مسافرتی بر روي مسافران ورودي از مبدا انگلیس شده اند. کمیسر امور بهداشت اتحادیه اروپا نیز ویروس دلتا را یک تهدید دانسته که

 
باید هرچه زودتر با آن مقابله شود. وي بهترین راه را در مقطع فعلی، تسریع واکسیناسیون در سطح اتحادیه دانسته است. 

در ماه می رشد بخش مخارج شخصی آمریکا صفر درصد اندازه گیري شد که این رشد نسبت به ماه قبل 0.9 درصد و نسبت به رشد
مورد انتظار فعالان بازار 0.4 درصد کمتر بوده است. در بین بخش هاي مختلف، بخش خدمات پیشتاز رشد بوده اما از طرف دیگر
بیشترین اثر کاهشی را بخش آب و برق و گاز داشته است. همچنین بخش وسایل حمل و نقل نیز با کاهش رشد محسوسی به نسبت

 
ماه قبل مواجه شده است. شاخص هسته تورمی مصرف کننده نیز در این ماه 3.4 درصد اندازه گیري شد. 

طبق اعلام وزارت بازرگانی آمریکا، رشد سه ماهه نخست این کشور در سطح 6.4 درصدي اندازه گیري شده است. در نتیجه احیاي
تقاضاي مصرفی که بار اصلی رشد اقتصادي آمریکا را بر دوش می کشد انتظار می رود اقتصاد این کشور تا پایان امسال به طور کامل
از رکود ناشی از کرونا عبور کند و نرخ بیکاري و تورم در آن که در ماه هاي اخیر روند صعودي به خود گرفته است، مجددا در مسیر

 
کاهشی قرار گیرند. در نتیجه کرونا اقتصاد آمریکا بدترین بحران خود را از زمان جنگ جهانی دوم تاکنون تجربه کرده بود. 

تاکنون بیش از 184 میلیون و 744 هزار و 513 مورد ابتلا به کرونا گزارش شده است که در این بین سه میلیون و 996 هزار و 38
نفر جان خود را از دست داده اند. در بین کشورهاي مختلف، بالاترین تلفات مربوط به آمریکا با 621 هزار و 295 نفر، برزیل با 524

 
هزار و 475 نفر، هند با 403 هزار و 85 نفر، مکزیک با 233 هزار و 622 نفر و پرو با 193 هزار و 230 نفر بوده است. 

جین فولی - استراتژیست ارشد ارزي در روبوبانک - گفت: از مدت ها پیش شاهد اثرگذاري مثبت پیشرفت در واکسیناسیون روي بازار
ارز بوده ایم. اینکه واکسن ها تا چه حد در برابر جهش هاي جدید جواب بدهند یکی از مواردي است که راجع به آن در بین معامله
گران نگرانی هاي زیادي را ایجاد کرده است. به صورت کلی اگر معامله گران به این نتیجه برسند که هنوز براي حذف ریسک کرونا

 
است، روي به دارایی هاي امن تر خواهند آورد که به نفع دلار است. 

 
شاخص دلار 



شاخص دلار که نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي جهانی را اندازه می گیرد، در معاملات امروز با 0.23 درصد کاهش نسبت به
روز گذشته در سطح 92.198 واحد بسته شد.نرخ برابري هر فرانک سوئیس نیز معادل 1.084 دلار اعلام شد. (نرخ هاي فوق بر حسب

 
ساعت پایانی معاملات بازارهاي ارزي نیویورك محاسبه شده است.) 

 
ارزهاي اروپایی 

در تازه ترین دور از معاملات، پوند با 0.21 درصد افزایش نسبت به روز قبل خود و به ازاي 1.385 دلار مبادله شد. یورو 0.02 درصد

 
بالا رفت و با ماندن در کانال 1.18 به 1.186 دلار رسید. 

 
ارزهاي آسیایی 

در معاملات بازارهاي ارزي آسیایی، هر دلار با 0.13 درصد افزایش به 110.909 ین رسید. در برابر همتاي استرالیایی، هر دلار آمریکا
به ازاي 1.327 دلار مبادله شد. همچنین نرخ برابري دلار معادل 6.464 یوان چین اعلام شد.



شرکت تعاونی دانش بنیان کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا دره شهر

افتتاح شد

منبع: ایسناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/04/15

شرکت تعاونی دانش بنیان 3582 کشت و فرآوري گیاهان دارویی سینا دره شهر با اعتبار 80 میلیارد ریال واقع در روستاي
«گل زرد» شهرستان دره شهر با حمایت صندوق کارآفرینی امید استان ایلام و با حضور دکتر نوراله زاده مدیرعامل صندوق

کارآفرینی امید کشور افتتاح شد.

«اصغر نوراالله زاده» مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید، اظهار کرد: این طرح که براي بیش از 50 نفر بصورت مستقیم و 500 نفر
بصورت غیرمستقیم اشتغالزایی ایجاد می کند داراي مساحت 14 هزار متر مربع ، شامل 5 سوله به مساحت3 هزار متر مربع ،6 گلخانه
به مساحت 2500متر مربع ، با اشتغالزایی 50 نفر وبا اعتباري بالغ بر100 میلیارد ریال ازطریق تسهیلات صندوق کار آفرینی امید

 
استان با اعتبار 80 میلیارد ریال واقع در روستاي گل زرد شهرستان دره شهر افتتاح شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان اینکه 1200طرح در شهرستان بدره به عنوان شهرستان هدف در کشور مورد تامین مالی
قرار گرفته است، تصریح کرد: تمامی طرح هاي که توسط صندوق کار آفرینی تامین مالی شده است بر اساس نیاز سنجی صورت

 
گرفته است که امیدواریم با افتتاح چنین طرح هاي بتوانیم ضریب اشتغال کشور و استان ایلام را افرایش دهیم. 

نوراله زاده منطقه زاگرس را یکی از بهترین مناطق کشور براي کشت گیاهان دارویی عنوان کرد و تصریح کرد: یکی از مهم ترین
تولیدات ایران در راستاي رقابت تولید گیاهان دارویی است و استان ایلام می تواند به یکی از مهم ترین استان هاي کشور در حوزه

 
تولید، فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی در کشور تبدیل شود. 

وي از اختصاص یک و هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار براي کشت گیاهان در کل کشور در سال جاري خبر داد و گفت: برنامه داریم
گیاهان دارویی در تمامی مناطق مستعد کشور به ویژه مناطق روستایی بصورت انبوه تولید شود که براي تحقق این مهم با جهاد

 
کشاورزي و سازمان برنامه تفاهم نامه اي منعقد شده است. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: استان ایلام می تواند به یکی از مهم ترین استان هاي کشور در حوزه تولید، فرآوري و بسته
بندي گیاهان دارویی در کشور تبدیل شود.بیش از 1300میلیارد تومان در حوزه گیاهان دارویی در سراسر کشور سرمایه گذاري شده

 
است. 

انتهاي پیام



اولین استارتاپ "نوآوري در بسته بندي عناب و فرآورده هاي آن" برگزار می

شود

منبع: ایسناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/04/15

مدیر مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاددانشگاهی خراسان جنوبی اظهار کرد: اولین رویداد استارتاپی مرکز
نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی با هدف جلب ایده هاي نوآورانه در زمینه «بسته بندي

عناب و فرآورده هاي آن» و به منظور حمایت از این ایده ها تا مرحله تولید محصولات قابل ...

مهدي ابراهیمی، امروز سه شنبه 15 تیرماه به خبرنگاران
گفت: با توجه به اینکه محصول عناب در ایران تاکنون آن
گونه که شایسته آن است مورد توجه قرار نگرفته و بسیاري
از مردم هنوز از خواص و ویژگی هاي ممتاز آن اطلاعی
ندارند، برگزاري این رویداد اقدام موثري در در معرفی

 
عناب است. 

به گزارش ایسنا، وي تصریح کرد: علیرغم اینکه ایران در
بین کشورهاي تولید کننده عناب در جهان رتبه سوم را
دارد، نتایج مطالعات صورت گرفته در موضوع تولید و

 
فرآوري این محصول نشان دهنده ضعف تحقیقات و پژوهش هاي کاربردي در زمینه این محصول استراتژیک است. 

ابراهیمی ادامه داد: تقریبا تمامی صادرات عناب از مراکز تولید این محصول به سایر نقاط کشور و خارج از کشور بصورت محصول خام

 
و فرآوري نشده و در بسته بندي هاي غیر استاندارد است. 

وي یادآور شد: به عنوان نمونه از 7167 تن عناب تولیدي در سال گذشته مجموعا 350 تن عناب آن هم بصورت خام به ارزش 36
میلیارد ریال از گمرکات کشور صادر شده است که تنها معادل پنج درصد عناب تولید شده در کشور است و این موضوع منجر به سود
حداقلی تولید عناب براي تولید کنندگان آن شده، لذا توجه به بسته بندي عناب اگر مهمتر است تولید آن نباشد، قطعا به همان میزان

 
مهم و نیازمند توجه است. 

ابراهیمی بیان کرد: با توجه به ظرفیت هاي کشور در حوزه بسته بندي محصولات مختلف غذایی و از طرفی وجود ایده هاي خلاقانه
در بسته بندي محصولات، رویداد نوآوري در بسته بندي عناب و فرآورده هاي عناب قصد دارد با حمایت از ایده هاي خلاقانه و فناورانه

 
در این زمینه، شرایط را براي ورود عناب در بسته بندي هاي مناسب به بازار فراهم کند. 

مدیر مرکز نوآوري عناب موسسه علمی کاربردي جهاددانشگاهی خراسان جنوبی تصریح کرد: به منظور تشویق صاحبان ایده به
مشارکت در این رویداد ملی جوایز ارزنده اي شامل اهداء مبلغ 4، 3 و 2 میلیون تومان وجه نقد به ایده هاي برتر اول تا سوم و
همچنین بهره مندي از وام قرض الحسنه صندوق کارآفرینی امید به مبلغ 100، 60 و 40 میلیون تومان در نظر گرفته شده است تا در

 
گام اول به تقویت و پرورش این ایده ها بپردازند. 



ابراهیمی یادآور شد: علاقمندان به شرکت در این رویداد می توانند ایده هاي خود را تا 20 تیرماه با مراجعه به تارنماي دفتر نوآوري،
https://uastartup.uast.ac.ir/fa/form/420/annab :فناوري و تجاري سازي دانشگاه جامع علمی کاربردي کشور به آدرس

 
ثبت و در این رویداد ملی شرکت کنند. 

گفتنی است، این رویداد با حمایت دانشگاه جامع علمی کاربردي استان خراسان جنوبی، بنیاد ملی نخبگان خراسان جنوبی، پارك علم
و فناوري خراسان جنوبی، اتاق بازرگانی، صنایع معادن و کشاورزي بیرجند، صندوق کارآفرینی امید، معاونت پژوهشی جهاد دانشگاهی
خراسان جنوبی، سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال دانش آموختگان جهاد دانشگاهی خراسان جنوبی، سازمان بسیج علمی،
پژوهشی و فناوري استان، مرکز خدمات تخصصی گیاهان دارویی استراتژیک جهاد دانشگاهی (بیرناب)، شرکت محصولات غذایی

 
امیرجان و شرکت زرین برگ خاوران برگزار می شود. 

انتهاي پیام



امکان ارائه برخی خدمات جهاد دانشگاهی در روستاها با استفاده از ظرفیت

بسیج

منبع: ایسناشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس جهاد دانشگاهی با اشاره به تفاهمنامه همکاري مشترك چندجانبه میان جهاد دانشگاهی و سازمان بسیج علمی،
پژوهشی و فناوري کشور گفت: ویژگی بسیج علمی این است که تا عمق روستاهاي کشور درحال فعالیت است و ما می توانیم

برخی خدمات جهاد دانشگاهی که قابلیت استفاده در روستاها را دارند، مانند بحث اصلاح نژاد ...

به گزارش ایسنا، مراسم امضاي تفاهمنامه همکاري
مشترك جهاد دانشگاهی و سازمان بسیج علمی، پژوهشی و
فناوري صبح امروز (16 تیرماه 1400) با حضور دکتر
حمیدرضا طیبی، رییس جهاد دانشگاهی و دکتر مهدي
رحیمی، رییس سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري

 
کشور، در دفتر مرکزي جهاد دانشگاهی برگزار شد. 

توانمندي هاي خوب جهاد دانشگاهی در حوزه علمی و

 
فناورانه در گستره جغرافیاي کشور 

دکتر حمیدرضا طیبی، رئیس جهاد دانشگاهی در مراسم انعقاد این تفاهمنامه همکاري تأکید کرد: تسریع در برنامه پیشرفت کشور و
حل مشکلاتی که با آن مواجه هستیم، به ویژه در حوزه هاي اقتصاد و اشتغال، ایجاب می کند که امکاناتی که سازمان هاي توانمند
کشور به ویژه در زمینه توسعه علمی و فناورانه دارند و منجر به اجراي پروژه هاي بزرگ، ایجاد اشتغال و خدمات براي مردم می شوند،

 
در کنار هم قرار بگیرند تا به سرعت بخشیدن به برنامه پیشرفت کشور بینجامد. 

رئیس جهاد دانشگاهی افزود: جهاد دانشگاهی در حوزه علمی و فناورانه، توانمندي هاي خوبی در گستره جغرافیاي کشور دارد. گستره
جغرافیاي فعالیت جهاد دانشگاهی با تمرکز بر مراکز استان ها و تعداد محدودي از شهرهاي بزرگ است. فناوري هاي متعددي را در
سطح ملی و بین المللی تولید کرده ایم و تعدادي از فناوري ها (و مراکز) جهاد دانشگاهی از جمله پژوهشگاه رویان در سطح بین
المللی شناخته شده هستند. توان تولید فناوري هاي زیادي را داریم که باید این همکاري ها، روند تولید این فناوري ها را تسریع کند

 
تا (به راحتی) در دسترس مردم قرار بگیرند. 

دکتر طیبی با اشاره به توانمندي جهاد دانشگاهی در حوزه آموزش تصریح کرد: دانشگاه علم و فرهنگ در تهران و دانشگاه علم و هنر
در یزد درحال فعالیت هستند. همچنین دانشکده علوم فناوري هاي نوین زیستی وابسته به پژوهشگاه رویان، یکی دیگر از مجموعه
هاي آموزشی جهاد دانشگاهی است. 43 مجموعه علمی کاربردي در سراسر کشور داریم که هدف فعالیت آنها عمدتاً تربیت نیروي

 
مهارتی است. نزدیک به 130 مرکز آموزش کوتاه مدت جهاد دانشگاهی نیز در نقاط مختلف کشور درحال فعالیت هستند. 

رئیس جهاد دانشگاهی خاطر نشان کرد: در حوزه فرهنگی امکانات خوبی در اختیار جهاد دانشگاهی است. خبرگزاري دانشجویان ایران
(ایسنا)، خبرگزاري بین المللی قرآنی (ایکنا)، خبرگزاري علمی و فناوري سیناپرس، سازمان انتشارات جهاد دانشگاهی، سازمان فعالیت



هاي قرآنی، همچنین سازمان دانشجویان با هدف هدایت فعالیت هاي دانشجویی، اجتماعی و با تمرکز بر حل مسائل کشور، از جمله
امکانات جهاد دانشگاهی در این حوزه هستند. در حوزه کارآفرینی و اشتغال نیز جهاد دانشگاهی داراي 3 پارك در استان هاي البرز،

 
کرمانشاه و تهران است. همچنین حدود 25 مرکز رشد نیز در استان هاي مختلف کشور داریم. 

رئیس جهاد دانشگاهی خاطر نشان کرد: جهاد دانشگاهی و سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوري کشور، دو مجموعه زاده انقلاب
هستند و می توانند همکاري خوبی داشته باشند و امیدواریم امضاي این تفاهمنامه، گامی در جهت رسیدن به توسعه کشور، ایجاد رفاه

 
و اشتغال براي مردم کشور باشد. 

به گزارش ایسنا، صبح امروز در راستاي بسیج ظرفیت هاي علم و فناوري در کشور براي حل مسائل و نیازهاي اولویت دار کشور و
مردم، حرکت در مسیر کسب مرجعیت علمی، همچنین براي وحدت رویه و هم افزایی بیشتر در عرصه علم و فناوري و با هدف ارائه
خدمات بهتر در عرصه علم و فناوري به مردم و جامعه، تفاهمنامه همکاري مشترك چندجانبه میان جهاد دانشگاهی و سازمان بسیج

 
علمی، پژوهشی و فناوري کشور منعقد شد. 

درحال تکمیل...



اختصاص 1300 میلیارد تومان براي کاشت گیاهان دارویی در کشور

منبع: شبستانشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/04/15

نوراالله زاده از اختصاص یک و هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار براي کشت گیاهان در کل کشور در سال جاري خبر داد و
گفت: امیدواریم با افتتاح طرح هاي اشتغال روستایی پایدار بتوانیم ضریب اشتغال کشور و استان ایلام را افرایش دهیم.

نوراالله زاده از اختصاص یک و هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار
براي کشت گیاهان در کل کشور در سال جاري خبر داد و
گفت: امیدواریم با افتتاح طرح هاي اشتغال روستایی پایدار

 
بتوانیم ضریب اشتغال کشور و استان ایلام را افرایش دهیم. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از ایلام، «اصغر نوراالله زاده»
صبح امروز( 15 تیر) در بدو ورود به فرودگاه شهداي ایلام در
جمع خبرنگاران، اظهار کرد: هدف از این سفر بررسی ظرفیت

 
ها تولید و افتتاح چندین طرح حوزه اشتغالزایی به ویژه در مناطق روستایی استان است. 

وي با بیان اینکه یک هزار و 200 طرح در شهرستان بدره به عنوان شهرستان هدف در کشور مورد تامین مالی قرار گرفته است، گفت:
تمامی طرح هاي که توسط صندوق کار آفرینی تامین مالی شده است بر اساس نیاز سنجی صورت گرفته است که امیدواریم با افتتاح

 
چنین طرح هاي بتوانیم ضریب اشتغال کشور و استان ایلام را افرایش دهیم. 

مدیرعامل صندوق کار آفرینی امید، منطقه زاگرس را یکی از بهترین مناطق کشور براي کشت گیاهان دارویی عنوان کرد و تصریح

 
کرد: یکی از مهم ترین تولیدات ایران در راستاي رقابت تولید گیاهان دارویی است. 

نوراالله زاده با بیاند اینکه گفت: استان ایلام یکی از استان هاي مستعد در زمینه کشت، فرآوري و بسته بندي گیاهان دارویی در کشور

 
است که امروز یکی از بزرگترین طرح ها در زمینه گیاهان دارویی امروز در این استان افتتاح می شود . 

وي از اختصاص یک و هزار و 300 میلیارد تومان اعتبار براي کشت گیاهان در کل کشور در سال جاري خبر داد و گفت: برنامه داریم
گیاهان دارویی در تمامی مناطق مستعد کشور به ویژه مناطق روستایی بصورت انبوه تولید شود که براي تحقق این مهم با جهاد

 
کشاورزي و سازمان برنامه تفاهم نامه اي منعقد شده است. 

شرکت در چهارمین نشست شوراي هماهنگی مدیران دستگاه هاي تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دیدار با استاندار ایلام، افتتاح
طرح مشارکتی کشت و فرآوري گیاهان دارویی شهرستان دره شهر روستاي گل زرد، افتتاح صندوق صندوق شهرستان بدره، افتتاح
نمادین1200 طرح(موضوع تفاهنامه صندوق کارآفرینی امید با بنیاد برکت) و حضور در گفت و گو زنده ویژه خبري صداوسیماي مرکز

ایلام، از مهم ترین برنامه هاي سفر یک روزه نوراله زاده به استان ایلام است.





ایفاي نقش بانک آینده براي مسئولیت اجتماعی در قبال اشتغال زایی

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/04/15

بانک آینده با هدف حمایت از تولید، اشتغال و کارآفرینی، به مددجویان و کارفرمایان طرح هاي اشتغال زایی سازمان
بهزیستی کل کشور، تسهیلات اعطا می شود.

به گزارش ایران اکونومیست-بر این اساس، بانک آینده، وفق
ضوابط بانک مرکزي ج.ا.ایران، به معرفی شدگان مددجوي
واجد شرایط، تا پانصدمیلیون ریال وام قرض الحسنه
خوداشتغالی و به کارفرمایان طرح هاي اشتغال زایی واجد
شرایط، به ازاي جذب 40 نفر نیروي کار فعال، تا بیست
میلیاردریال وام قرض الحسنه اشتغال زایی کارفرمایی، با

کارمزد مناسب، تسهیلات پرداخت می کند.



درخواست بسیج دانشجویی 181 دانشگاه از رئیس جمهور منتخب براي حل

مشکلات دانشگاه فنی و حرفه اي

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/04/15

به گزارش خبرنگار تشکل هاي دانشگاهی خبرگزاري
فارس، بسیج دانشجویی 181 دانشگاه فنی و حرفه اي طی
نامه اي به آیت االله رئیسی رئیس جمهور منتخب مطالبات

 
خود براي حل مشکلات این دانشگاه را مطرح کردند. 

 
متن این نامه به شرح زیر است: 

 
ریاست منتخب جمهوري اسلامی ایران 

 
حضرت آیت االله دکتر سید ابراهیم رئیسی 

 
سلام علیکم 

با صلوات بر محمد و آل محمد (ص) و  همچنین عرض تبریک به مناسبت پیروزي قاطع حضرت عالی در انتخابات 28 خرداد و خلق
حماسه عظیم ملت ایران و آرزوي توفیق روز افزون براي شما ، نکاتی را ناظر به جایگاه دانشگاه فنی و حرفه اي در ادبیات و منویات
مقام عظماي ولایت حضرت امام خامنه اي (مدظله العالی) و نقش این دانشگاه در راهبرد بی اثر سازي تحریم ها،اشتغالزایی،تولید و

 
اقتصاد و معیشت محضر حضرتعالی یادآور میشویم: 

الف) مقام معظم رهبري در اهمیت آموزشکده ها و دانشکده هاي دانشگاه فنی و حرفه اي براي پیش برد و حل مسائل کشور می
فرمایند: "در کشور نیازهاي فوري و ضروري غیرمرتبط با تحصیلات دانشگاهی بسیار زیاد است و بر همین اساس، بنده سال ها است
که بر موضوع اهتمام به هنرستان ها و مراکز فنی و حرفه اي و تقویت آن ها تأکید دارم. " یا " ما این قدر در کشور نیازهاي فوري،
فوتی، لازم و مهم داریم که هیچ احتیاجی به تحصیلات دانشگاهی ندارد؛ احتیاج به مدرك دکتري و ارشد و غیرذلک ندارد؛ این که

 
بنده سال هاي متمادي -چندین بار تا حالا- روي این هنرستان ها و فنی و حرفه اي ها تکیه میکنم، به خاطر این است.  

این بخش هاي مربوط به فنی و حرفه اي را بایدتقویت کرد، باید افزایش داد. خیلی ها هستند که در تحصیلات مربوط به هنرستان
کار کرده اند، در فنی و حرفه اي پیش رفته اند، یاد گرفته اند، بلد شده اند که چه کار کنند، آمده اند، مشغول کار کردنند؛ هم زندگی
مادّي شان تأمین است، هم ازلحاظ روحی شادابند، هم دارند به جامعه خدمت میکنند..." یا " رهبر انقلاب اسلامی توسعه مهارت هاي
فنی را از طریق توجه به " هنرستان هاي فنی – صنعتی، دانشگاه هاي علمی – کاربردي و آموزشکده هاي فنی و حرفه اي" ضروري
برشمردند و افزودند: کشور به موازات نیاز به علم، به پنجه هاي کارآمد هم نیاز دارد. " یا " تبلیغ کنید که مردم بدانند فنی و حرفه
اي یعنی چه؟ تا آن نوجوان یا جوانی که می خواهد بیاید فنی و حرفه اي، احساس حقارت نکند و بداند که دارد به محیط علم  وعمل



می رود..." یا " آنچنان برنامه ریزي کنید که مجموع کسانی که در آینده وارد کارهاي دبیرستانی می شوند درصد کمتر متعلق به
دبیرستان ها و درصد بیشتر متعلق به هنرستان هاي فنی و حرفه اي باشد. " یا " یکى از کارهاى دیگرى هم که حالا من اینجا
یادداشت کردم که بر عهده  مسئولین دولتى است، توسعه ى مهارت هاست. این هنرستانهاى فنى و صنعتى، این دانشگاه هاى علمى-
کاربردى، این فنى- حرفه  اى ها، آموزشکده هاى فنى- حرفه اى، باید توسعه پیدا کند. ما به علم احتیاج داریم، اما به پنجه ى کارآمد هم

 
احتیاج داریم." 

ب) دانشگاه فنی و حرفه اي در مقایسه با دانشگاه هاي دیگر از ظرفیت هاي بالقوه ویژه اي جهت نقش آفرینی در حل مسائل و چالش
هاي اصلی نظام و ایجاد یک اقتصاد دانش بنیان و صنعت محور دارد. چرا که تلفیقی از مبانی نظري علوم و آموزش هاي عملی-
کارگاهی زمینه را براي تحقق مطالبات مقام معظم رهبري (مد ظله العالی) مبنی بر تولید علم، تبدیل علم به ثروت، ارتباط کارآمد

 
بین صنعت و دانشگاه و رفع مشکلات معیشتی مردم از طریق ایجاد یک اقتصاد پویا و دانش بنیان فراهم می کند. 

ظرفیت هاي موجود و بالقوه این دانشگاه در قالب حدود 150 هزار جوان در حال تحصیل و 181 آموزشکده و دانشکده فنی و حرفه
اي سراسر کشور در قالب 32 دانشگاه فنی و حرفه اي در همه استان هاي کشور در قالب 200 رشته تخصصی ، همچنین وجود رشته

 
هاي کلیدي مهندسی به عنوان یک ظرفیت عظیم و اماده براي ورود جدي به عرصه حل معضلات کشور است. 

راه اندازي شتاب دهنده ها و شرکت هاي دانش بنیان، حضور خیل عظیمی از فارغ التحصیلان دانشگاه فنی و حرفه اي در صنعت
دفاعی کشور، ایجاد کارگاه هاي کوچک و بزرگ در سطح کشور با هدف کارآفرینی و اشتغال زایی، جریان سازي و گفتمان سازي هاي
عظیم فرهنگی در بخش هاي مختلف کشور،کسب رتبه هاي برتر المپیاد هاي علمی-عملی در سال هاي گذشته،کسب رتبه هاي
جهانی در المپیاد هاي ملی مهارت و موارد کثیري از این قبیل فقط گوشه اي از ثمرات و نتایج پربار این دانشگاه،تحت عنوان نمونه

 
هاي موفق دانشگاه فنی و حرفه اي می باشند.                                                    

قابلیت ها و ظرفیت هاي اشاره شده براي دانشگاه فنی و حرفه اي عمدتا بصورت بالقوه می باشند که تبدیل آنها به امکانات بالفعل

 
براي پیشبرد اهداف با چالش هاي زیر روبرو می باشد: 

عدم تطبیق رشته هاي دانشگاه هاي فنی حرفه اي با چرخه ي تولید و صنعت کشور ( اصلاح ساختار استخدام دانشجویان فنی و
حرفه اي بر اساس نیاز کشور و تخصص دانشجویان مربوطه در شرکت ها ، کارخانه هاي مربوطه و استفاده از تخصص و ظرفیت

 
دانشجویان فنی و حرفه اي کشور در حل مسائل مبتلابه کشور) 

با توجه به اینکه جمهوري اسلامی ایران در نبرد با تحریم ها و جنگ نابرابر اقتصادي قرار دارد، لازم است که جامعه علمی و نخبگان
فنی کشور نیز در راستاي این نبرد اقتصادي به صورت جهادي عمل کنند و بر همین اساس به حضرت عالی و کابینه شما پیشنهاد
میگردد در این مهم نسبت به ساماندهی و سازماندهی جامعه دانشگاهی کشور متناسب با نیاز روز کشورمان اقدامات لازم را مبذول

 
فرمائید. 

از حضرتعالی تقاضا مندیم که ظرفیت استان ها در امر اشتغال زایی لحاظ گردد و با توجه به ظرفیت و زیر ساخت هاي هر استان ،
رشته هاي تخصصی مربوط و تاثیر گذار در آن شهر یا استان منظور گردد و جلوي کارهاي جزیره اي و غیر برنامه ریزي شده در این

 
حوزه گرفته شود. 

 
محتواي آموزشی غربی 



در اینکه جامعه اسلامی می بایست به روز ترین و کارآمد ترین ابزار ، علم ، صنعت و... دنیا را در اختیار داشته باشد شکی نیست؛ حتی
اگر این علم در سیطره استکبار باشد ، اما چنین تفکري یقینا نیازمند آموزش بر مبناي مقدسات و اصول اسلامی است که این امر جز
در بعضی از دانشگاه ها و رشته هاي انگشت شمار اجرایی نشده است. لذا بر  همین اساس کشور را نیازمند تغییر محتواي آموزشی بر

 
مبناي اصول ایرانی-اسلامی میدانیم که اینکار موجب تشکیل تمدن بزرگ اسلامی خواهد گردید. 

 
عدم تناسب خروجی دانشگاه با نیاز روز جامعه 

دانشگاه یک ظرفیت بالقوه در جامعه است که داراي پنانسیل هاي بسیاري می باشد .دانشگاه هاي ما توانایی تربیت هزاران متخصصین

 
و دانشمندان توانمند و تاریخ ساز را در درون خود دارند حال آنکه جامعه ظرفیت پذیرش و بکارگیري آنها را ندارد. 

 
اساتید و آموزش صحیح سر فصلهاي آموزشی 

مطالب آموزشی نیازمند اساتیدي توانمند و زبده جهت انتقال مفاهیم به دانشجو و محقق میباشد ولی به دلیل مشکلاتی مانند، باز
نشسته شدن اساتید برتر و همچنین بکار گیري نیروي کم توان و کم تجربه سبب شده که این انتقال و آموزش بدرستی صورت نگیرد

 
و این امر سبب وارد شدن صدماتی جبران ناپذیر به سیستم آموزشی گردیده است. 

در بسیاري از موارد مشاهده میگردد که رابطه به جاي ضابطه مینشیند ولو اینکه براي آن مستندات محکمه پسندي هم موجود نباشد
ولی آثار آن به وضوح مشاهده می گردد که این مهم سیستمی را جهت پایش اساتید طلب میکند تا موجب جلوگیري از ورود چنین

 
کسانی به جامعه آموزشی و همچنین باعث ورود اساتید مجرب، توانمند و متخصصین تراز ایران اسلامی گردد. 

 
عدم اعتماد صنعت به دانشگاه 

دانشگاه فنی و حرفه اي جهت تربیت نیروي متخصص و کارآمد مورد نیاز صنعت و سایر بخش هاي جامعه تاسیس گردید حال آنکه
در اکثر موارد نیروي مورد نیاز صنعت و سایر بخشها از دانشگاه ها تامین نمیشود و صنعت روي به کف جامعه آورده است و این دو
حالت را پیش روي ما میگذارد، اول اینکه آموزش در سطح دانشگاه ها متناسب و متقارن با نیاز صنعت نمیباشد و دوم ، آموزش با
کیفیت است ولی صنعت اعتماد خود را به دانشگاه از دست داده است. هر کدام از این موارد نیازمند تامل، تعقل و اقدام به موقع

 
میباشد. 

 
  عدم عدالت در تقسیم بودجه بین مراکز آموزشی در وزارت علوم 

همانطور که مقام معظم رهبري از در توصیف دانشگاه هاي فنی و حرفه اي از تعیبر زیباي " پنجه هاي کار آمد" استفاده کردند، این
دانشگاه نیازمند هزینه هایی در جهت قدرتمند کردن این پنجه ها  است که متاسفانه با توجه به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي دیگر
زیر نظر وزارت آموزش و پرورش نیست، ولی هنوز هم بودجه اي متناسب با آموزشکده هاي زیر مجموعه آن را از وزارت علوم دریافت
میکند ، حال آنکه این دانشگاه وظایف اصلی تربیت تکنسین و کارشناس متخصص با توان علمی و عملی بالا براي اثرگذاري در جامعه
را بر عهده دارد. این عدم وجود عدالت در تقسیم و تخصیص بودجه به دانشگاه فنی و حرفه اي سبب ایجاد مشکلاتی در بروز نگه
داشتن تجهیزات، عدم بکارگیري اساتید مجرب و متعهد ، عدم توانایی برقراري عدالت آموزشی در مراکز سراسر کشور، نبود مراکز
تحقیق و توسعه، عدم انجام کارهاي پژوهشی و تحقیقی، و ...... گردیده است. این کار نه تنها از لحاظ علمی بلکه از لحاظ کار فرهنگی



و رفاهیات دانشجویی نیز سبب لطمه به دانشگاه فنی و حرفه اي و دانشجویان آن شده است چرا که با کمبود بودجه به طبع بودجه

 
فرهنگی نیز کاهش پیدا میکند و موجب عدم تامین رفاه دانشجو میگردد. 

 
عدم استقلال حراست از دانشگاه 

همانطور که از اسم آن بر می آید وظیفه حراست نظارت هر چه بهتر بر پرسنل دانشگاه ، اساتید و دانشجویان است که با توجه به
اینکه حراست زیر نظر دانشگاه می باشد نمیتواند از انجام این وظایف سر بلند بیرون آید. شایسته است که حراست از دانشگاه مستقل

 
گردد تا امکان هر گونه فشار بر روي آن برداشته شود و بتواند به وظیفه اصلی آن که نظارت بر تمام امور دانشگاه هست عمل کند. 

 
عدم نظارت صحیح و اصولی بر سطح کیفیت علمی و مهارتی دانشگاه ها 

بی شک هر سیستمی اگربر روي ریل پیشرفت بخواهد تلاش کند نیازمند به ساختاري براي پایش سطح عملکرد هم از لحاظ کمی و
هم از لحاظ کیفی است. دانشگاه هم از این مهم مستثنا نیست ، اما متاسفانه این ساختار محکم و قوي تا به الان موجود نبوده و یا اگر
موجود باشد به درستی بکارگیري نشده است. یکی از عاملین وضع امروز و به حاشیه رفتن پنجه کارآمد را میتوان همین امر دانست

 
که اساتید و کارمندان و کارکنان و محتواي آموزشی داراي نظارت صحیح نبودند. 

 
بروز نبودن امکانات و تجهیزات 

با توجه به گستردگی رشته هاي موجود و اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي وظیفه تربیت تکنسین و مهندس تراز انقلاب اسلامی را بر
عهده دارد، نیازمند تجهیزات و امکانات بروز در این زمینه میباشد که متاسفانه بعضی از این تجهیزات مربوط به قبل از انقلاب اسلامی

 
هستند و با توجه پیشرفتهاي امروزه این تجهیزات دیگر مورد استفاده نیستند و باید جاي خود را به تجهیزات مدرن بدهند. 

 
سربازي تخصصی 

با توجه به اینکه کشور نیازمند نیروي متخصص و کارآمد میباشد و هرگونه فرصت سوزي سبب ضربه به کشور و انقلاب اسلامی می
گردد، این را میطلبد که از هرگونه هدر رفتن وقت و هزینه اي که براي جوانان این کشور انجام شده جلوگیري گردد. بی شک کشور
همواره به کسانی در جهت حفظ امنیت و تمامیت ارضی نیازمند است و چه کسی بهتر از نیروي جوان و پر انرژي؟! ولیکن این را هم
باید در نظر داشت که کشور به همین نیروي جوان، پر تلاش و پر انرژي و البته خلاق و با ذوق در جهت تحقق اهداف انقلاب اسلامی
ذیل گام دوم هم نیازمند است. در همین راستا میشود از نیروي جوان متخصص و تحصیل کرده در زمینه تخصص خود جوان بهره
برد، که این امر هم موجب توانمندي شخص و هم توانمندي کشورمان در زمینه هاي متعددي می گردد و همچنین پس از آن جوان
متخصص و کارآمد روبرو میشود ، که میتواند گره هاي از مشکلات این کشور را باز کرده و در جهت پیشرفت آن قدم بردارد که این

 
امر مهم جز با سربازي تخصصی میسر نمیشود. 

 
صنعت و دانشگاه 

با توجه به اینکه دانشگاه فنی و حرفه اي ترکیبی از علم و فن میباشد و یکی از پیشران هاي اقتصاد و صنعت است ، نیروي متخصص
آن لازم دارد که هر آنچه صنعت نیاز دارد در دانشگاه و هرآنچه دانشگاه نیازمند آن است در صنعت موجود باشد و این دو باید جزء
لاینفک باشند چرا که نیروي تربیت شده در دانشگاه قرار است در صنعت مشغول بکار شود و نیروي تربیت شده صنعت در دانشگاه



 
تدریس کند.  

 
مشکلات دانشجویان در خصوص مسائل اقتصادي و دریافت وام هاي دانشجویی 

باتوجه به وضعیت نابسامان اقتصادي کشور ، وضع معیشت مردم و گرانی هاي حاصل از این مقوله وام هاي دانشجویی به دانشجو ها
تعلق میگرد که شرایط اقساطی خوبی دارند، اما متاسفانه به دلیل مبلغ کم و در اغلب موارد باتوجه به فرایند سخت اخذ و دریافت این

 
نوع وام ها دانشجویان از دریافت این وام ها منصرف میشوند. 

مطالبه جدي ما این است در دادن این نوع وام ها نهایت تسهیل گیري و تسریع در بروکراسی انجام شود و شرایط پرداخت وام ها به
دانشجویان متاهل،سرپرست خانوار،داراي مشاغل آزاد و... اهتمام ویژه اي اعمال شود و همچنین مبلغ وام ها براي همه دانشجویان

 
نسبت به قبل افزایش پیدا کند. 

جناب حضرت آیت االله رئیسی به استحضار حضرتعالی عرض می نماییم که در حال حاضر شاه کلید برون رفت از بحران هاي موجود
در سطح کشور از جمله کلان مسئله تولید ، اشتغال و معیشت استفاده از ظرفیت هاي منحصر به فرد جوانان متخصص و بالاخص
فارغ التحصیلان دانشگاه هاي فنی و حرفه اي در سراسر کشور می باشد و در پایان شایان ذکر است، بسیج دانشجویی دانشگاه هاي
فنی و حرفه اي کشور باتوجه به نهضت مسئله محوري ونقش آفرینی تخصصی که به فرمان مقام معظم رهبري (مدظله العالی) در
سال هاي اخیر آغاز نموده است ، با ساعت ها کار کارشناسی و مطالعاتی راهکارهاي عملیاتی و تخصصی را طراحی و آماده ارائه به
مسئولین مربوطه می باشد. همچنین بسیج دانشجویی از شما یا یک نماینده از حضرتعالی دعوت میکند تا در یکی از مراکز دانشگاه
هاي فنی و حرفه اي کشور حضور بهم رسانید تا از نزدیک با مسائل مطرح شده آشنا گردیده و از این ظرفیت عظیم در راه حل

 
مشکلات و چالش هاي مبتلابه نظام استفاده نمایید. 

ضمن احترام مجدد و آرزوي موفقیت روز افزون براي شما ، پیشاپیش از حسن توجه و راهنمایی هاي خالصانه شما با جامعه

 
دانشگاهی ، مخصوصا دانشگاه فنی حرفه اي کمال تشکر و قدر دانی را داریم. 

 
امضاء کنندگان این نامه 163  بسیج دانشجویی واحد خواهران و برادران  از 181 دانشگاه فنی و حرفه اي هستند. 

 
برادران : 

 
1-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خراسان رضوي 

 
2-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان زنجان 

 
3-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان اصفهان 

 
4-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان فارس 

 
5-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خراسان جنوبی 



 
6-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خراسان شمالی 

 
7-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کرمان 

 
8-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خوزستان 

 
9-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کرمانشاه 

 
10-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان هرمزگان 

 
11-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان یاسوج 

 
12-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان چهارمحال بختیاري 

 
13-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان تهران 

 
14-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان قم 

 
15-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان لرستان 

 
16-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز 

 
17-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان آذر بایجان غربی 

 
18-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان 

 
19-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان مازندران 

 
20-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان سیستان و بلوچستان 

 
21-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان اردبیل 

 
22-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان ایلام 

 
23-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کردستان 

 
24-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان همدان 



 
25-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان مرکزي 

 
26-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان 

 
27-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان گلستان 

 
28-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان  یزد 

 
29-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان بوشهر 

 
30-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کهگیلویه و بویر احمد 

 
31-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان قزوین 

 
32-بسیج دانشجویی واحد برادران دانشگاه فنی و حرفه اي استان آذر بایجان شرقی 

 
خواهران: 

 
1-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان زنجان 

 
2-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان اصفهان 

 
3-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان فارس 

 
4-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان هرمزگان 

 
 5-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان قم 

 
6-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان چهارمحال بختیاري 

 
7-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان قزوین 

 
8-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کرمان 

 
 9- بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان آذربایجان غربی 

 
10-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان آذربایجان شرقی 



 
11-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان اردبیل 

 
12-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان  ایلام 

 
13-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان بوشهر 

 
14-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان تهران 

 
15-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان البرز 

 
16-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان چهارمحال بختیاري 

 
17-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خراسان جنوبی 

 
18-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خراسان شمالی 

 
19-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خراسان رضوي 

 
20-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان خوزستان 

 
21-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان 

 
22-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان سیستان و بلوچستان 

 
23-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کردستان 

 
24- بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کرمانشاه 

 
25-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان کهگیلویه و بویر احمد 

 
26-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان گلستان 

 
27-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان گیلان 

 
28-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان لرستان 

 
29-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان مازندران 



 
30-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان همدان 

 
31-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان مرکزي 

 
32-بسیج دانشجویی واحد خواهران دانشگاه فنی و حرفه اي استان یزد 

انتهاي پیام/



صندوق امید در طرح هاي اشتغالزاي مرز مهران سرمایه گذاري می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/04/15

ایلام - ایرنا - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد شغل هاي
کوچک و خرد علاوه بر اشتغالزایی پایدار سبب بهبود معیشت در جامعه می شود و این صندوق از این کسب و کارها از لحاظ

مالی حمایت می کند.

ایلام - ایرنا - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به
مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد
شغل هاي کوچک و خرد علاوه بر اشتغالزایی پایدار سبب
بهبود معیشت در جامعه می شود و این صندوق از این

 
کسب و کارها از لحاظ مالی حمایت می کند. 

به گزارش ایرنا،اصغر نوراالله زاده روز سه شنبه در نشست
شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار
داشت: پایدارکردن کسب و کارهاي خرد و کوچک رسالت
اصلی صندوق بوده و پرداخت تسهیلات، ابزاري براي

 
دستیابی به این اهداف است. 

وي افزود: باید شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و متقاضیان اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات صندوق

 
کارآفرینی امید و دیگر منابع اعتباري در عرصه تولید فعال شوند. 

نوراالله زاده ادامه داد: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان ایلام امیدواریم تلاش هایی که در راستاي توسعه صورت می گیرد

 
سبب افزایش ظرفیت هاي اشتغالزایی منطقه شود و این روند ادامه یابد. 

وي یادآور شد: چنانچه بتوان در 2 یا سه حوزه در سطح استان کسب و کار ایجاد شود صندوق آمادگی کامل براي حمایت را دارد به

 
خصوص باید مردم را تشویق و ترغیب به سرمایه گذاري و هزینه در منطقه خود کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سرمایه گذاران هر رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این افراد

 
قرار می دهد. 

وي تصریح کرد: ایجاد چنین کسب و کارهایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی بدنبال دارد و چنانچه در کنار آنها این

 
شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم تسهیلاتی خارج از اعتبارات در اختیار آنها قرار می دهیم. 

نوراالله زاده ابراز امیدواري کرد: اگر چنین کاري در ایلام ایجاد شود می توان تا پایان سال جهش خوبی در ظرفیت هاي استان ایجاد



 
شود. 

وي به ظرفیت مرز مهران اشاره کرد و گفت: با توجه به تفاهم نامه اي ما با وزارتخانه منابع آن به حساب صندوق واریز می شود و
چنانچه در حوزه مرز که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري کسب و کارها در این منطقه مستقر شود می توان

 
شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: سه هزار میلیارد ریال اعتبار به وزارتخانه اختصاص یافته که قرار است بخشی از آن را

 
براي استان ایلام در نظر بگیریم و تا پایان سال قابل انجام است. 

نوراالله زاده تصریح کرد: در خصوص اشتغال پایدار روستایی یکی از طرح هایی که چند روز گذشته براي استان ایلام تصویب در حوزه

 
آب معدنی است و این طرح ها را که تولید و توزیع آب معدنی عمدتا صادراتی است در کمیته تصویب شده است. 

وي ادامه داد: فرصت هاي اشتغال بسیاري در استان وجود دارد و چنانچه این ظرفیت ها شناسایی شوند و به تصویب برسند تا پایان

 
سال قابلیت اجرایی دارند. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

- اعتبارات



اجراي طرح شمیم خدمت در بقاع شاخص استان

منبع: تابناكشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/04/15

 
اجراي طرح شمیم خدمت در بقاع شاخص استان 

معاون فرهنگی و اجتماعی اوقاف و امور خیریه استان کهگیلویه وبویراحمد گفت:طرح شمیم خدمت براي رونق تولید و اشتغال در بقاع

 
شاخص استان اجرا می شود. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد ، حجت الاسلام قاسم
مومنی شاد با اعلام این خبر گفت: این طرح به همت اداره اوقاف
و امور خیریه کهگیلویه وبویراحمد با هدف رونق تولید و اشتغال
در جوار 7 بقعه متبرکه شاخص و با استفاده از ظرفیت و جایگاه

 
این اماکن مقدس اجرا می شود.. 

وي با اشاره به اینکه طرح شمیم خدمت با شعار «هر خانه یک
کارخانه» به دنبال فراهم کردن زمینه براي کارآفرینی و اشتغال
افراد کم برخوردار است گفت: سازمان اوقاف و امور خیریه براي
تحقق شعار سال و منویات رهبر فرزانه انقلاب مبنی بر توجه

خاص به تولید واشتغال ، طرح شمیم خدمت را، به عنوان یکی از رویکردها وبرنامه هاي مهم در بقاع متبرکه در دستور کار خود قرار

 
داده است. 

حجت السلام مومنی شاد، آموزش و توانمند سازي، کمک به ایجاد اشتغال و بازاریابی و فروش محصولات تولیدي را سه گام اجراي
طرح شمیم خدمت عنوان کرد واظهار داشت: دراین طرح از ظرفیت هاي بقاع متبرکه در راستاي کارآفرینی و اشتغال استفاده خواهد

 
شد. 

وي از اجراي پایلوت این طرح در امام زاده مختار شهر یاسوج و 6 بقعه دیگر شاخص کهگیلویه وبویراحمد خبر داد وگفت: در مرحله
نخست این طرح ضمن مذاکره و مشاوره با کارآفرینان ، نخبگان محلی، دانشگاهیان، صاحب نظران، مدیران مرتبط بخش هاي دولتی،
سازمان هاي مردم نهاد ونهادهاي مجري اشتغال اقدام به آموزش و توانمند سازي خانواده ها در جوار بقاع متبرکه صورت خواهد

 
گرفت. 

معاون فرهنگی و اجتماعی اوقاف و امور خیریه کهگیلویه وبویراحمد در ادامه گفت: براي اجراي صحیح طرح، نیازسنجی در خصوص
برنامه هاي آموزشی با توجه به نیاز و شرایط اقلیمی وبومی و ظرفیتهاي استان و ارتباط با کارآفرینان موفق در منطقه در دستور کار

 
قرار گرفته است. 

مومنی شاد، با بیان در طرح هر خانه یک کارخانه از ظرفیت بقاع متبرکه براي رونق تولید و اشتغال با اولویت آموزش و توانمندسازي
استفاده خواهد شد خاطرنشان کرد: در گام دوم این طرح با توجه به ظرفیت موقوفات استان از زمین هاي موقوفه جهت امور زراعی،

 
کشت، دامداري و دامپروري، استفاده از فضاي اماکن متبرکه جهت تبدیل به کارگاه و مراکز تولید استفاده خواهد شد. 

وي افزود: در مرحله سوم اجراي طرح هر خانه یک کارخانه نیز محصولات تولید در بازارچه هاي دایر شده در جوار بقاع متبرکه و یا

 
جشنواره هاي استانی و کشوري به فروش خواهد رسید. 

معاون فرهنگی و اجتماعی اوقاف و امور خیریه استان کهگیلویهخ وبویراحمد در پایان با بیان اینکه در اجراي طرح شمیم خدمت دیگر



نهادهاي حمایتی و آموزشی مانند کمیته امداد امام خمینی(ره) سازمان بهزیستی، فنی وحرفه اي، بنیاد مستضعفان، بنیاد علوي،
بسیج با سازمان اوقاف وامور خیریه همکاري می کنند گفت: سازمان اوقاف وامور خیریه از کارآفرینان نمونه طرح شمیم خدمت در

سطح استان کهگیلویه وبویراحمد به نحو شایسته اي تقدیر خواهد کرد.



صندوق امید در طرح هاي اشتغالزا مرز مهران سرمایه گذاري می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/04/15

ایلام - ایرنا - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد شغل هاي
کوچک و خرد علاوه بر اشتغالزایی پایدار سبب بهبود معیشت در جامعه می شود و این صندوق از این کسب و کارها از لحاظ

مالی حمایت می کند.

ایلام - ایرنا - مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به
مزیت هاي مرز مهران براي سرمایه گذاري گفت: ایجاد
شغل هاي کوچک و خرد علاوه بر اشتغالزایی پایدار سبب
بهبود معیشت در جامعه می شود و این صندوق از این

 
کسب و کارها از لحاظ مالی حمایت می کند. 

به گزارش ایرنا،اصغر نوراالله زاده روز سه شنبه در نشست
شوراي مدیران تابعه تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایلام اظهار
داشت: پایدارکردن کسب و کارهاي خرد و کوچک رسالت
اصلی صندوق بوده و پرداخت تسهیلات، ابزاري براي

 
دستیابی به این اهداف است. 

وي افزود: باید شرایطی را فراهم کنیم تا کارآفرینان، صاحبان سرمایه و متقاضیان اشتغال بتوانند با بهره گیري از تسهیلات صندوق

 
کارآفرینی امید و دیگر منابع اعتباري در عرصه تولید فعال شوند. 

نوراالله زاده ادامه داد: با توجه به ظرفیت هاي موجود در استان ایلام امیدواریم تلاش هایی که در راستاي توسعه صورت می گیرد

 
سبب افزایش ظرفیت هاي اشتغالزایی منطقه شود و این روند ادامه یابد. 

وي یادآور شد: چنانچه بتوان در 2 یا سه حوزه در سطح استان کسب و کار ایجاد شود صندوق آمادگی کامل براي حمایت را دارد به

 
خصوص باید مردم را تشویق و ترغیب به سرمایه گذاري و هزینه در منطقه خود کرد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید گفت: سرمایه گذاران هر رقمی که سپرده گذاري کنند صندوق 2 برابر اعتبار در اختیار این افراد

 
قرار می دهد. 

وي تصریح کرد: ایجاد چنین کسب و کارهایی در منطقه رضایت عمومی و توسعه محلی خوبی بدنبال دارد و چنانچه در کنار آنها این

 
شرکت ها را ترغیب به سرمایه گذاري و تولید کنیم تسهیلاتی خارج از اعتبارات در اختیار آنها قرار می دهیم. 

نوراالله زاده ابراز امیدواري کرد: اگر چنین کاري در ایلام ایجاد شود می توان تا پایان سال جهش خوبی در ظرفیت هاي استان ایجاد



 
شود. 

وي به ظرفیت مرز مهران اشاره کرد و گفت: با توجه به تفاهم نامه اي ما با وزارتخانه منابع آن به حساب صندوق واریز می شود و
چنانچه در حوزه مرز که یکی از مزیت هاي استان است تمرکز کنیم و یک سري کسب و کارها در این منطقه مستقر شود می توان

 
شاهد صادرات خوبی به کشور عراق شد. 

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: سه هزار میلیارد ریال اعتبار به وزارتخانه اختصاص یافته که قرار است بخشی از آن را

 
براي استان ایلام در نظر بگیریم و تا پایان سال قابل انجام است. 

نوراالله زاده تصریح کرد: در خصوص اشتغال پایدار روستایی یکی از طرح هایی که چند روز گذشته براي استان ایلام تصویب در حوزه

 
آب معدنی است و این طرح ها را که تولید و توزیع آب معدنی عمدتا صادراتی است در کمیته تصویب شده است. 

وي ادامه داد: فرصت هاي اشتغال بسیاري در استان وجود دارد و چنانچه این ظرفیت ها شناسایی شوند و به تصویب برسند تا پایان

 
سال قابلیت اجرایی دارند. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

- اعتبارات



آغاز بهره برداري از طرح هاي مناطق آزاد با حضور رییس جمهور

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/04/15

مراسم بهره برداري از 62 طرح تولیدي، اقتصادي و زیربنایی در مناطق آزاد تجاري، صنعتی و ویژه اقتصادي دقایقی پیش با
حضور رییس جمهور و به صورت تصویري در نهاد ریاست جمهوري آغاز شد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، در هفتاد و
هشتمین برنامه از افتتاح طرح هاي ملی،   ابتدا دبیر شوراي
عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي گزارشی از طرح ها و
برنامه هاي این نهاد ارائه می کند و پس از پاسخ به
سئوالات آقاي روحانی بهره برداري از این طرح ها آغاز می
شود. در پایان این مراسم هم رئیس جمهور سخنرانی می

 
کند. 

38 طرح تولیدي و اقتصادي در منطقه آزاد ارس، 4 طرح
تولیدي و زیربنایی در منطقه آزاد ماکو، 14 طرح اقتصادي

و تولیدي در منطقه آزاد انزلی و 6 طرح اقتصادي، تولیدي و زیر بنایی در منطقه آزاد چابهار طرح هایی هستند که با دستور رییس

 
جمهور در استان هاي آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، گیلان و سیستان و بلوچستان به بهره برداري خواهد رسید. 

تولید کشنده 2631 یورو 5، ارس خودرو دیزل، مجتمع مشاهیر آذربایجان فاز هاي دو، سه و چهار، مجتمع تجاري هایپر استار، 10
مجتمع مسکونی خدماتی، آزمایشگاه غذا و دارو، 6 پروژه عمرانی و 18 پروژه سرمایه گذاري در منطقه آزاد ارس، واحد صنعتی تولید
لامپ، مجتمع مسکونی تجاري مهتاب، و 12 پروژه دیگر در منطقه آزاد انزلی، فاز 3 آریا پروفیل، هتل چهار ستاره گیلان، شهرك
مسکونی یاس، واحد بازیافت آلومینیوم، آبرسانی به روستاي تیس، طرح مسئولیت اجتماعی در منطقه آزاد چابهار همچنین بزرگراه
شهید سردار سلیمانی، تاسیسات زیربنایی فرودگاه منطقه آزاد ماکو، طرح مشارکتی پایانه هوشمند و چندمنظوره نوبت دهی و
خدماتی 650 کامیون، پل تقاطع غیرهمسطح فرودگاه در منطقه آزاد ماکو از طرح هایی هستند که امروز مورد بهره برداري قرار

 
خواهند گرفت. 

این طرح هاي ملی با سرمایه گذاري 3 هزار و 105 میلیارد تومان براي یک هزار و 638 نفر هم اشتغال ایجاد می کند.



شرکت هاي فناور صنعت نفت و گاز در اصفهان چهار برابر می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/04/15

اصفهان - ایرنا - رییس شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان گفت: شرکت هاي دانش بنیان و فناور صنعت نفت و گاز در
اصفهان با ایجاد پردیس مشترك نفت در این شهرك، چهار برابر خواهد شد.

اصفهان - ایرنا - رییس شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان
گفت: شرکت هاي دانش بنیان و فناور صنعت نفت و گاز
در اصفهان با ایجاد پردیس مشترك نفت در این شهرك،

 
چهار برابر خواهد شد. 

جعفر قیصري روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: با ایجاد پردیس مشترك صنعت نفت در شهرك
علمی و تحقیقاتی اصفهان، در صدد هستیم تا تعداد
شرکت هاي فناور و دانش بنیان فعال در این بخش در پنج
سال آینده افزایش یابد و به جایگاه نخست و ممتاز در این

 
زمینه در کشور برسیم. 

وي اظهار داشت: توافق نامه ایجاد نخستین پردیس مشترك صنعت نفت بین شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان و پارك نوآوري و
فناوري نفت و گاز وزارت نفت در خرداد سال جاري با هدف ساماندهی و تمرکز فعالیت هاي کارآفرینی و نوآوري و توسعه تجاري

 
سازي فناوري بین طرفین منعقد شد. 

قیصري با بیان اینکه وزارت نفت، فناوري و نوآوري را یکی از اولویت هاي خود قرار داده است، اظهار داشت: راه اندازي پردیس هاي
مشترك یکی از قالب هاي همکاري وزارت نفت با مجموعه هاي دانش بنیان در این پیوند است که نخستین پردیس در شهرك علمی

 
و تحقیقاتی اصفهان ایجاد می شود. 

وي با اشاره به سابقه طولانی و ظرفیت بالاي شرکت هاي فناور مستقر در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان در صنعت نفت و گاز،
خاطرنشان کرد: در زمان حاضر 80 شرکت دانش بنیان و فناور مرتبط با صنعت نفت و گاز در این شهرك فعال است که 21 شرکت

 
در زُمره سازندگان صنعت نفت و مورد تایید وزارت نفت و 35 شرکت به طور مستقیم در زمینه نفت، گاز و پتروشیمی فعالیت دارند. 

وي با بیان اینکه یکی از اهداف ایجاد پردیس مشترك شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان و پارك نوآوري و فناوري نفت و گاز، افزایش
شرکت هاي فناور در فهرست سازندگان صنعت نفت تا پنج سال آینده است، تصریح کرد: مقرر است تعداد این شرکت ها حدود چهار

 
برابر شود و به 80 شرکت برسد. 

رییس شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان ادامه داد: همچنین مقرر است با ایجاد و فعالیت این پردیس مشترك، مجموع شرکت هاي



 
فناور مرتبط با صنعت نفت در این شهرك به 200 شرکت افزایش یابد. 

وي با بیان اینکه این شرکت ها در زمینه هاي مختلف تولید، قطعه سازي، نرم افزار، نیروي انسانی و مشاوره فعالیت دارند، گفت: پیش
بینی می شود با ایجاد و راه اندازي این شرکت ها حدود چهار هزار فرصت شغلی ایجاد و یکهزار محصول و خدمت فناورانه و دانش

 
بنیان مرتبط با این صنعت، تولید و تجاري سازي شود. 

قیصري با اشاره به اینکه 2 ساختمان براي استقرار پردیس مشترك صنعت نفت در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان در نظر گرفته
شد، افزود: بخشی از شرکت هاي فناور صنعت نفت و گاز از جمله نوپا (استارتاپ ها) در پارك علم و فناوري ابوریحان اصفهان مستقر

 
خواهند شد. 

رییس شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان با تاکید بر اینکه این شهرك در توسعه پردیس مشترك صنعت نفت اقداماتی مانند تامین
ساختمان و زیرساخت ها، انتقال تجربه و حمایت از شرکت ها را انجام می دهد، خاطرنشان کرد: تامین منابع مالی و بازار مورد نیاز نیز

 
توسط پارك نوآوري و فناوري نفت و گاز صورت می گیرد. 

وي استفاده از ظرفیت و سرمایه بخش خصوصی را از اولویت هاي پردیس مشترك صنعت نفت در شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان

 
دانست. 

استان اصفهان در زمان حاضر با برخورداري از واحدهاي پالایشگاهی و پتروشیمی یکی از قطب هاي صنایع راهبردي نفت وگاز در
کشور است. این استان به عنوان استان پیشرو در راه اندازي مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري که نخستین زمینه هاي رسمی
شکل گیري شرکت هاي دانش بنیان را به وجود آورد حدود 10 درصد از واحدهاي فناور و دانش بنیان کشور را در خود دارد و دومین

 
استان کشور در این زمینه است. 

شهرك علمی و تحقیقاتی اصفهان به عنوان نخستین سازمان موسس مراکز رشد و پارك هاي علم و فناوري در کشور و یکی از
زیرمجموعه هاي وزارت علوم، تحقیقات و فناوري با هدف حمایت از ایجاد و توسعه شرکت هاي دانش بنیان و تولید ثروت از علم راه

 
اندازي شده است. 

این شهرك داراي سه پارك علم و فناوري، هشت مرکز رشد فناوري، پنج مرکز نوآوري و شکوفایی و مرکز علم و فناوري کودکان و

 
نوجوانان در 520 هکتار در شمال کلانشهر اصفهان و در جوار دانشگاه صنعتی اصفهان است. 

در این شهرك علمی و تحقیقاتی، 582 شرکت دانش بنیان و فناور مستقر است که توانسته براي بیش از هفت هزار و 500 نیروي
انسانی خلاق و نوآور اشتغال ایجاد کند؛ این کسب وکارها گردش مالی بیش از سه هزار و 652 میلیارد تومانی را براي اقتصاد دانش

 
بنیان به ارمغان آورده است. 

 
برچسب ها 

 
- اصفهان 

 
- نفت 

- پارك علم و فناوري



مناطق آزاد دورایران را گرفته است

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/04/15

رئیس جمهور درمراسم افتتاح طرح هاي مناطق ازاد کشور گفت: باتصویب مجلس ازاین پس مناطق ازاد ما به 15 منطقه
افزایش می یابد که دور ایران را فراگرفته است ومن فکر میکنم اثر بسیارخوبی دراقتصادو اشتغال کشورداشته باشد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما آقاي روحانی در
آیین افتتاح طرح هاي ملی سازمان مناطق آزاد تجاري،  
صنعتی و ویژه اقتصادي با اشاره به اینکه راه آهن رشت به
کاسپین راه آهن بسیار مهمی است افزود: این راه آهن می
تواند کشور هاي دریاي خزر و منطقه را به راه آهن ایران
متصل کند و به همین دلیل تلاش بسیار زیادي شد تا این

 
راه آهن در دولت دوازدهم به اتمام برسد و افتتاح شود. 

رئیس جمهور ادامه داد: خوشحال هستم که امروز گزارش
دادند 85 درصد کار انجام گرفته است و امیدوارم در ماه
هاي آینده این راه آهن بسیار مهم که خلیج فارس را به

دریاي خزر متصل می کند به افتتاح برسد و استاندار محترم و دیگر مسئولین که تاکنون با همت مسئله را دنبال کرده اند تا پایان کار

 
هم آن را دنبال کنند. 

وي با ابراز امیدواري به اینکه این راه  آهن در ماه هاي آتی به افتتاح برسد، دستور افتتاح 14 پروژه اقتصادي و زیربنایی در منطقه آزاد
انزلی را صادر کرد.



بورسی شدن سیمان به شفافیت معاملات و بهبود وضعیت تولید می انجامد

منبع: صنعت کارشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/04/15

به گزارش صنعت کار، «عبدالرضا شیخان» با اشاره به ورود دومین هلدینگ سیمانی کشور به بورس کالا در روز جاري، افزود:
ورود سیمان به بورس اتفاق خوبی بوده که امیدواریم تداوم داشته و سایر کارخانجات سیمان نیز بتوانند کد بورسی گرفته و

وارد این عرصه شوند....

به گزارش صنعت کار، «عبدالرضا شیخان» با اشاره به ورود دومین
هلدینگ سیمانی کشور به بورس کالا در روز جاري، افزود: ورود
سیمان به بورس اتفاق خوبی بوده که امیدواریم تداوم داشته و سایر
کارخانجات سیمان نیز بتوانند کد بورسی گرفته و وارد این عرصه

 
شوند. 

وي بیان داشت: نخستین عرضه سیمان در بورس کالا، شروع موفقی داشته و اگر به درستی اجرایی شود و همه تولیدکنندگان بتوانند
سیمان خود را در بورس عرضه کنند، این صنعت را از قیمت گذاري دستوري خارج کرده و منافع آن به جیب بخش تولید خواهد

 
رفت. 

این مقام صنفی تصریح کرد: به این ترتیب، کاهش هزینه هاي تولید و توانمند شدن واحدها براي بازسازي و نوسازي خطوط تولید را

 
شاهد خواهیم بود، اما همه اینها منوط به اجراي درست ورود شرکت ها به بورس کالا است. 

وي، به نخستین عرضه سیمانی ها در بورس کالا در ماه گذشته اشاره کرد و گفت: با این اتفاق، رقابتی شدن قیمت سیمان در برخی
مناطق را شاهد بودیم، هرچند قیمت واقعی سیمان این نیست و باید به سمتی برویم که کشف قیمت واقعی، منجر به کاهش دلال

 
بازي در این صنعت شود. 

نهم خردادماه امسال در نخستین روز عرضه سیمان در بورس کالا، 29 هزار و 700 تن از این محصول به فروش رفت و طلسم ورود آن

 
به بورس کالا شکسته شد. 

شیخان ابراز امیدواري کرد: با تداوم عرضه سیمان در بورس، شاهد شفافیت معاملات، واقعی شدن قیمت این محصول و رسیدن آن به
دست مصرف کننده نهایی باشیم؛ موضوعی که رصد دقیق تر دستگاه هاي نظارتی و تحقق درآمدهاي مالیاتی دولت را به دنبال خواهد

 
داشت. 

 
قیمت سیمان 

وي درخصوص قیمت این روزهاي سیمان در بازار نیز گفت: قیمت درب کارخانه تغییر چندانی نداشته، اما اخذ مالیات بر ارزش
افزوده، همچنین افزایش 100 درصدي کرایه هاي حمل و نقل، افزایش قیمت پاکت سیمان، رشد 250 درصدي قیمت سوخت، 70

 
درصدي نرخ برق و 35 تا 50 درصدي هزینه هاي کارگري و پرسنلی، بر قیمت هاي نهایی تاثیرگذار شده است. 



دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان یادآور شد: همه هزینه هاي یاد شده باید پوشش داده شود، ضمن اینکه این روزها

 
کارخانجات با مشکلات قطعی برق مواجه بوده و در شرایط سخت تولیدي به سر می برند. 

 
وي تاکید کرد: اگر معاملات سیمان در بورس اثرگذار باشد، کارخانجات می توانند روند تولید و اشتغال پایدار را حفظ کنند. 

شیخان یادآوري کرد: اکثر کارخانجات سیمان در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته واقع شده اند و فراموش نکنیم اگر بخواهیم با

 
قیمت گذاري دستوري هزینه ها را کنترل کنیم، آثار نامطلوب اجتماعی در این مناطق برجاي خواهد گذاشت. 

وي ادامه داد: این در حالی است که با وجود مشکلات یاد شده، در ماه هاي اخیر هیچ تعدیل نیرویی در واحدهاي سیمانی اتفاق

 
نیفتاد و کارخانجات توانستند روند اشتغال خود را حفظ کرده و ماشین آلات خود را به خوبی در خطوط تولید به کارگیري کنند. 

این مقام صنفی گفت: کارخانجات داخلی موفق شدند با وجود همه مشکلات و کاستی ها در دو ماهه نخست امسال با 93 درصد

 
ظرفیت کار کنند و در این مدت  11 میلیون و 187 هزار و 500 تن سیمان (رشد 11.3 درصدي نسبت به 2 ماهه 99) تولید شد. 

با توجه به تولید 55.4 میلیون تنی سیمان در سال 97، 60.4 میلیون تنی در سال 98 و 68.3 میلیون تنی در سال گذشته، شاهد

 
رشد همه ساله تولید در این صنعت هستیم. 

 
پارسال 63.7 میلیون تن از سیمان تولیدي در داخل کشور به فروش رفت و بقیه 4.6 میلیون تن دیگر صادر شد. 

 
منبع: ایرنا 

انتهاي پیام/



درس منطق آیت االله وحید

منبع: شهید نیوزشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/04/15

مهدي محقق می گوید که در یک سال حضورش در حوزه مشهد نزد استادي شبانه درس فلسفه می خواندند. او همچنین از
...

مهدي محقق می گوید که در یک سال حضورش در حوزه مشهد نزد استادي شبانه درس فلسفه می خواندند. او همچنین از

 
دروس منطق آیت االله وحید خراسانی گفت. 

میرزا مهدي اصفهانی یکی از فقهاي مشهور ایران است. او از
نوجوانی براي تحصیل در علوم شرعی به عراق رفت و در کربلا به
زمره شاگردان مرحوم آیت االله سید اسماعیل صدر پیوست.
همچنین در نجف نیز به حلقه درس آخوند ملامحمد کاظم
خراسانی راه یافت و در دروس میرزا محمدحسین نایینی نیز

 
شرکت کرد. 

مرحوم میرزا محمدتقی شیرازي اجازه اجتهاد به او داد. او تجربه
هاي سلوکی مهمی نیز در سامرا و نجف داشت، اما بعد از آنها
دست شست. درباره این تجربه ها مباحث و مطالب مثبت و منفی

زیادي نوشته شده که پرداختن به آنها از حوصله این مختصر خارج است. این میان اما مهم این است که پس دست کشیدن از تجربه
هاي عرفانی، میرزا مهدي اصفهانی به مخالفت با فلسفه و عرفان در راه کسب معرفت دینی روي آورد و به نقد این علوم و جریان هاي

 
رایج ذیل این علوم پرداخت. 

میرزا مهدي اصفهانی به سال 1338 ه. ق نجف را به سوي مشهد ترك و در حوزه علمیه این شهر کرسی تدریس خود را برپا کرد.
حوزه تدریس او شامل فقه، اصول فقه و نیز آنچه را که به زعم خود در مبانی اعتقادي تشیع و مکتب امامیه یافته بود، می شد. حوزه
علمیه مشهد پس از آغاز دروس میرزا مهدي اصفهانی در مسیر جدیدي افتاد که از آن با عنوان مکتب معارف خراسان یاد می شود.

 
(پس از انتشار مقاله و بعدها کتاب «مکتب تفکیک» توسط محمدرضا حکیمی از این مکتب با عنوان مکتب تفکیک نیز یاد می شود) 

بسیاري از شخصیت هاي علمی، فرهنگی و سیاسی مشهد در دوران معاصر از جمله شاگردان میرزا مهدي اصفهانی بوده اند که از
میان آنها می توان به این شخصیت ها اشاره کرد: آیات شیخ مجتبی قزوینی، شیخ هاشم قزوینی، میرزا حسنعلی مروارید، محمود

 
حلبی، سیدصدرالدین صدر، سیدعلی سیستانی، سید مرتضی عسکري، سیدجواد خامنه اي و... 

براي مطالعه پیرامون زندگی، آرا و افکار میرزا مهدي اصفهانی چند کتاب مهم از جمله «میرزامهدي اصفهانی: از مکتب سلوکی سامرا
تا مکتب معارف خراسان» نوشته مقداد نبوي رضوي (انتشارات نگاه معاصر)، «احیاگر حوزه خراسان: گذري بر زندگانی و آثار حقایق
آموز معارف وحیانی، مربی عالمان، فقیه اهل بیت، میرزا مهدي اصفهانی» به اهتمام حسن طالبیان شریف، روح االله عربشاهی، محمد



عربشاهی و حسین مفید (نشر آفاق) و «شناخت نامه فقیه اهل بیت آیت االله میرزامهدي اصفهانی» گردآورنده علی کوثري (انتشارات
مؤسسه معارف اهل بیت (ع) منتشر شده است. همچنین منابعی چون «معرفت شناسی در آثار میرزامهدي اصفهانی» نوشته عباس
شاه منصوري (انتشارات نگاه معاصر)، «صراط مستقیم؛ نقد مبانی مکتب تفکیک بر اساس تقریر حجت الاسلام والمسلمین سیدان»
نوشته محمدحسن وکیلی (ناشر مؤلف) و «تاریخ و نقد مکتب تفکیک» نوشته محمدحسن وکیلی (انتشارات کانون اندیشه جوان) در

 
نقد آرا میرزامهدي اصفهانی و مکتب تفکیک مهم و قابل معرفی هستند. 

اما مهدي محقق از جمله شخصیت هاي برجسته ایران است که در حوزه هاي مختلف علوم قدیم و جدید از جمله فقه، فلسفه، ادبیات،
تصحیح نسخ خطی، آثار درخور تأملی را از خود برجاي گذاشته است. او همچنین در زمینه فعالیت هاي اجرایی نیز تاریخ درخشانی
در فرهنگ معاصر ایران دارد. محقق تحصیل علوم شرعی را از حوزه علمیه خراسان در شهر مشهد آغاز کرد. پدرش مرحوم شیخ
عباس علی محقق خراسانی نیز از جمله خطبا و وعاظ مشهد بود. مهدي محقق محضر علمایی چون ادیب نیشابوري، آیت االله
محمدتقی خوانساري، آیات شیخ هاشم و شیخ مجتبی قزوینی را درك و نزد آنان تلمذ کرد. با او گفت وگویی در موضوع خاطراتش از

 
حوزه علمیه مشهد و خراسان داشته ایم که در ادامه می خوانید: 

 
چه سال هایی را در حوزه علمیه خراسان به تحصیل اشتغال داشتید؟ 

 
از 1326 تا 1327. 

پدرتان مرحوم شیخ عباس علی محقق خراسانی چه نقشی در حضور شما در حوزه علمیه خراسان داشتند؟ به توصیه ایشان به حوزه

 
رفتید؟ 

 
خیر، خودم علاقه زیادي به درس هاي حوزوي داشتم و هنوز هم این علاقه در من حفظ شده است. 

 
توصیه اي براي استفاده از دروس استاد خاصی داشتند؟ 

 
خیر. مرحوم پدر ما را در تصمیم گیري هایمان آزاد گذاشته بودند. 

 
جناب ایشان در دوران طلبگی نزد چه اساتیدي درس خواندند؟ 

 
فلسفه را نزد مرحوم آقا بزرگ شهیدي خوانده بودند و همچنین مرحوم محمدعلی فاضل خراسانی نیز از اساتید ایشان بودند. 

هنگام حضور شما در حوزه علمیه خراسان اساتید نامداري در علومی چون ادبیات عرب، فقه و اصول و همچنین نقد فلسفه مشغول به

 
تدریس بودند. شما از محضر کدامیک از اساتید بهره بردید؟ 

هدف من از حضور در مشهد استفاده از محضر زنده یاد ادیب نیشابوري بود و حضورم نیز یکسال طول کشید. در طول این مدت من

 
روزي 6 ساعت نزد ادیب نیشابوري مطول و ادبیات عرب را خواندم. 

فلسفه اي که در حوزه هاي علمیه ایران و نجف تدریس می شد فقط فلسفه یونان نبود. بلکه رنگ اسلامی به خودش گرفته بود.
هیچگاه پیش نیامد که در حوزه هاي علمیه مثلاً منابعی چون جمهوریت، نوامیس یا کلاً آثار افلاطون و ارسطو تدریس شودعلقه و



علاقه شما فلسفه بوده و هست. می دانیم که به دلیل حضور مرحوم میرزامهدي اصفهانی، حوزه علمیه خراسان فضایی غیرهمسو با

 
فلسفه داشت. آیا اساتیدي در حوزه خراسان بودند که فلسفه درس بدهند؟ به طور کل در آن فضا فلسفه را چگونه دنبال می کردید؟ 

فضاي مشهد مناسب با فلسفه نبود و بیشتر توجه ها به سمت فقه و اصول و ادبیات عرب می چرخید. همانطور که گفتم ادبیات عرب
را ادیب نیشابوري تدریس می کردند و اساتید خبره و مشهور فقه و اصول مرحومان آیات شیخ هاشم قزوینی و شیخ مجتبی قزوینی

 
بودند. 

 
در درس هاي آیات میرزا هاشم یا آقا مجتبی قزوینی هم شرکت کردید؟ 

بله. شیخ مجتبی قزوینی پنجشنبه ها درس اخلاق می داد و شیخ هاشم قزوینی نیز اصول فقه را درس می گفت که من مدت کوتاهی

 
خدمتشان درس خواندم و تلمذ کردم. 

من بخت و اقبال زیادي داشتم در استفاده از اساتید داشتم. وقتی هنوز بیست سالم نشده بود از بهترین استادان چه در مشهد و چه
در تهران برخوردار بودم. در تهران نزد آیت االله شیخ محمدتقی آملی درس خواندم که همان دوران هم آیات جوادي آملی و حسن
زاده آملی نزد ایشان درس می خواندند. از دیگر اساتید ما در تهران میرزا ابوالحسن شعرانی، مهدي الهی قمشه اي و آیت االله سید

 
کاظم عصار بودند. 

هنگام تلمذ از درس هاي آیات شعرانی و عصار، پیش آمد که این دو اندیشمند صحبتی درباره حوزه خراسان و مشرب فکري این حوزه

 
بکنند یا از شما درباره این حوزه بپرسند؟ یا اینکه روند حاکم بر این حوزه را نقد کنند؟ 

بله. از من می پرسیدند که در مشهد نزد چه اساتیدي درس می خواندم که من هم پاسخ می دادم. بیشترین صحبت من هم درباره
ادیب نیشابوري بود. به هر حال مشهد فضایش با فلسفه منافات داشت. حضور مرحوم میرزا مهدي اصفهانی و تأثیري که ایشان بر
شاگردانش در مشهد مثل شیخ محمود حلبی، میرزا جواد آقا تهرانی و... گذاشته بود، علت گسترش این فضاي مخالفت با فلسفه بود.
این درست بر خلاف حوزه تهران بود که به فلسفه شهره بودند. اساتید بزرگ تهران جملگی فلسفه درس می دادند و به این مشرب

 
شهره بودند. 

 
در مشهد مواجهه اي با شیخ محمود حلبی داشتید؟ 

شیخ محمود حلبی به شدت تحت تأثیر مرحوم میرزا مهدي اصفهانی بود و روي خوشی به فلسفه نشان نمی داد. روزي از زبان ایشان

 
شنیدم که گفت این ملاصدراي شما هم پالانش کج بود. 

 
با مرحوم میرزا حسن مروارید یا آیت االله سیدجعفر سیدان ارتباطی پیدا کردید؟ 

خیر. با این شخصیت ها ارتباطی نداشتم، اما شیخ محمود حلبی را به دلیل اینکه با پدر من دوستی نزدیک داشت، به خوبی می

 
شناختم. پدرم و شیخ محمود حلبی هر دو از جمله وعاظ درجه یک مشهد و به نحوي همکار بودند. 

در مورد پدر شما مرحوم آیت االله عباس علی محقق خراسانی اطلاعات کمی در دست هست. ایشان نقش مهمی در دامغان و مشهد

 
داشتند و چهره سیاسی مشهوري هم بودند، اما چیزي درباره تاریخ ایشان منتشر نشده است. 



آنچه از پدرم رحمت االله علیه مطرح است منبرهایی بود که در مسجد گوهرشاد علیه رضاشاه رفته بودند و به همین مناسبت هم سه

 
سال را در زندان گذراندند. 

 
تالیفاتی هم داشتند؟ 

کتاب چاپ شده خیر. دست نویس متن آن منبرها موجود است که پسرم محمود اکنون دارد آنها را با عنوان «مواعظ و منابر» براي

 
چاپ آماده می کند. 

شیخ محمود حلبی به شدت تحت تأثیر مرحوم میرزا مهدي اصفهانی بود و روي خوشی به فلسفه نشان نمی داد. روزي از زبان ایشان
شنیدم که گفت این ملاصدراي شما هم پالانش کج بودجلسات درس ایشان هم هست؟ یا اینکه بیشتر مباحث سیاسی طرح شده در

 
منبرهاست؟ 

 
مقداري هم از جلسات درس ایشان در این کتاب هست. 

 
مرحوم عباس علی محقق چه مشربی داشتند؟ 

بیشتر اخباري بود. زمانی شهرت داده بودند که رضاشاه می خواهد کتب اخبار شیعه را نابود کند که پیرمردهاي مشهد می گفتند که
تا ما حاجی محقق و آقا شیخ مهدي (منظور پدر واعظ زاده است) را داریم، باکی نداریم، این دو تمام اخبار آل محمد را از بر هستند و

 
دوباره آنها را می نویسند. 

 
مرحوم آیت االله محمدحسین کاشف الغطا هم استاد شما بودند؟ 

خیر. اما از ایشان هم اجازه اجتهاد داشتم. این اجازه البته با واسطه بود. استادان ما گواهی کرده بودند و آیت االله کاشف الغطا هم ذیل
گواهی آنها را امضا کرد. مرحوم آیت االله سیدمحمد تقی خوانساري که استاد مرحوم امام هم بودند، از من مستقیماً امتحان شفاهی

 
گرفتند و بعد توصیه نامه دادند. 

بعد از اینکه دانشگاه مشهد تأسیس شد، برخی از اساتید آنجا مشرب فلسفی داشتند و فلسفه هم تدریس می شد. مرحوم آقا سید
جلال الدین آشتیانی هم به مشهد رفته و در دانشگاه تدریس می کردند. به نظر شما چرا حوزه علمیه خراسان با دانشگاه مشهد تفاوت

 
داشت؟ 

در آن دانشگاه فقط مرحوم آقا سیدجلال آشتیانی جنبه و مشرب فلسفی داشت. باقی اساتید مثلاً مرحوم شیخ محمد واعظ زاده یا
مرحوم شیخ کاظم مدیرشانه چی و... مشرب فلسفی نداشتند. مرحوم آقاي آشتیانی هم در تهران شاگرد میرزا مهدي آشتیانی و در

 
قزوین شاگرد آیت االله رفیعی قزوینی بود و فکر فلسفی اش از اینجا شکل گرفت. 

اینکه می گویند اساتید حوزه علمیه خراسان «اسفار» ملاصدرا را نخوانده نقد می کردند یا می کنند، تا چه می تواند درست یا

 
مغرضانه باشد؟ 



آنها توجهی به فلسفه نداشتند و بیشتر توجهشان به فقه و اصول و عرفان بود. البته به نظرم آنها متونی چون «شفا» ي ابن سینا و

 
همچنین آثار قاضی سعید قمی را خوانده بودند. 

 
دیگر چه اساتیدي در حوزه مشهد یا خراسان داشتید؟ 

همانطور که گفتم من یکسال بیشتر در مشهد نماندم و هدفم نیز استفاده از محضر ادیب نیشابوري بود. اما در مشهد بهرحال اساتید
مبرزي چون آیت االله حاجی احمد مدرس هم بودند. حاجی احمد مدرس فقه و اصول درس می داد و من مدتی از درس ایشان

 
استفاده کردم. 

 
فلسفه را در تهران آغاز کردید یا در مشهد؟ 

در مشهد استادي بود که شبانه درس فلسفه می داد که متأسفانه نام ایشان را فراموش کرده ام. مدتی از محضر ایشان منطق حاج ملا

 
هادي سبزواري را تلمذ کردم. 

 
در آن کلاس شبانه بجز شما دیگر چه کسانی حضور داشتند؟ 

خاطرم نیست. اما به یاد دارم که تدریسشان خوب بود و استاد مبرزي بودند. مقداري منطق و فلسفه را آنجا خواندم و بعد فلسفه را در

 
تهران ادامه دادم. 

 
پیش از اینکه به حوزه تهران بیایید به صورت مطالعه آزاد فلسفه را از روي چه منابعی می خواندید؟ 

علاقه مندان به فلسفه در نخستین قدم باید منطق بخوانند. ما هم پیش از آنکه فلسفه را آغاز کنیم، منطق حاج ملا هادي سبزواري را

 
می خواندیم. یعنی اول شرح منظومه منطق را می خواندیم و بعد شرح منظومه حکمت را. 

نقدهاي خود شما بر مکتب تفکیک که فلسفه را در جریان معرفت دینی نقد کرده و آن را مخل در این معرفت می دانند، چیست؟ به

 
زعم شما آیا اینها صرفاً فلسفه یونان را نقد می کنند یا فلسفه به معناي عام کلمه و تفکر مورد نقدشان است؟ 

ببینید فلسفه اي که در حوزه هاي علمیه ایران و نجف تدریس می شد فقط فلسفه یونان نبود. بلکه رنگ اسلامی به خودش گرفته
بود. هیچگاه پیش نیامد که در حوزه هاي علمیه مثلاً منابعی چون جمهوریت، نوامیس یا کلاً آثار افلاطون و ارسطو تدریس شود. به
هر حال آنها فلسفه چه به معناي عام و چه به معناي خاصش را قبول نداشتند و آن را جدا از تفکر اهل بیت می دانستند. می دانید

 
که چندي پیش هم آیت االله وحید خراسانی میان عده اي از علما و طلاب گفتند که فلسفه کشک است. 

اما شخص آیت االله وحید در دوران جوانی خودشان منطق حاج ملا هادي سبزواري را درس می دادند. البته می دانیم که مشهورترین
مخالف تئوریک فلسفه یعنی امام محمد غزالی که انصافاً از برجسته ترین دانشمندان تاریخ است، منطق دان قهاري بود، اما منابع مورد

 
استفاده براي تدریس توسط آیت االله وحید منابع اهل فلسفه بود. 

بله خودم در تهران شاگردشان بودم. آیت االله وحید یکسال در تهران ساکن بودند و من در مدرسه سپهسالار قدیم خدمتشان منطق

 
حاج ملا هادي سبزواري را خواندم. ایشان در آن دوران واعظ معروفی بودند با شهرت شیخ حسین وحیدي. 



در کتاب «زندگی نامه و خدمات علمی و فرهنگی مرحوم حاج ملا هادي سبزواري» که در دوران حضور شما در انجمن آثار و مفاخر

 
فرهنگی منتشر شد، به این نکته اشاره شده است. از شیوه تدریس آیت االله وحید نکته اي به خاطر دارید؟ 

 
شیوه تدریس شان هم مثل شیوه منبرشان بود و خیلی مطمئن صحبت می کردند و کلامشان مثل منبرشان آهنگین بود. 

 
شما از تدریسشان رضایت داشتید؟ 

 
بله. 

 
در درس منطق آقاي وحید دیگر چه شخصیت هایی شرکت می کردند؟ 

 
شیخ محمدرضا علوي تهرانی را به خاطر دارم. 

 
براي آخرین سوال بفرمائید که شما براي تحصیل به نجف هم رفتید؟ 

براي درس خیر. اما بعد از انقلاب دو بار آستان مقدس نجف از من دعوت کرد که مشرف شدم. به یاد دارم که گروهی که به این
سفرها رفتیم تنها من می توانستم عربی صحبت کنم و حتی روحانیون و معمم هاي همراه هم اغلب با مترجم با روحانیون نجف

 
صحبت می کردند. 

استاد محقق نام این مدرس فلسفه را به خاطر نیاوردند، اما ضرورت دارد که مورخان و پژوهشگران عرصه تاریخ شفاهی به شناسایی
این استاد اقدام کنند.




















































